
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 3783 
2.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού  κ. Μ. Αθανασίου ,

σελ. 3711 
3.  Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-

φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003
ποινική ευθύνη των Υπουργών όπως ισχύουν την 26-9-2023
ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων Κωνσταντίνο Χατζηδάκη.,
σελ. 3712 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3699, 3711, 3712,
3713, 3714, 3715, 3716, 3719, 3721, 3726, 3728, 3731,
3732, 3733, 3735, 3736, 3737, 3738, 3740, 3741, 3743,
3745, 3746, 3751, 3752, 3753, 3754, 3756, 3757, 3758, 3783 

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 3732 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών από 276 έως 308, σελ. 3700 -

3708 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

3709 - 3710 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-

τισµού: 
i. µε θέµα: «Οι τεράστιες ελλείψεις στη στελέχωση της

παράλληλης στήριξης προκαλούν απόγνωση σε γονείς και
εκπαιδευτικούς», σελ. 3711 

ii. µε θέµα:  «Κάλυψη εκπαιδευτικών κενών στην παράλ-
ληλη στήριξη και την ειδική αγωγή στα σχολεία όλης της
Χώρας», σελ. 3712 

iii. µε θέµα: «Επαναφορά  Έπαρσης της Ελληνικής Ση-
µαίας στα Σχολεία», σελ. 3714 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-

θρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Ενσωµάτωση της Οδη-
γίας (ΕΕ) 2019/2121 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 27ης Νοεµβρίου 2019 για την τροποποίηση
της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1132 όσον αφορά τις διασυνορια-
κές µετατροπές, συγχωνεύσεις και διασπάσεις κεφαλαιου-
χικών εταιρειών», σελ. 3716 - 3761 

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
H Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την  Έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Ανάπτυξης «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2121 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης
Νοεµβρίου 2019 για την τροποποίηση της οδηγίας (ΕΕ)
2017/1132 όσον αφορά τις διασυνοριακές µετατροπές,
συγχωνεύσεις και διασπάσεις κεφαλαιουχικών εταιρειών»,
σελ. 3711 

3. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Εσωτερικών, Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-

νοµικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας,
Υποδοµών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Προστα-
σίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης, Πολιτισµού, Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,

Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερικών κατέθεσαν
στις 26-9-2023 σχέδιο νόµου: «Αναµόρφωση του συστήµα-
τος διακυβέρνησης Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α'
και Β' βαθµού, κατάργηση νοµικών προσώπων δηµοσίου δι-
καίου δήµων, παρακολούθηση επιδόσεων τοπικής αυτοδιοί-
κησης, οικονοµική και διοικητική διαχείριση οργανισµών
τοπικής αυτοδιοίκησης, ευζωία των ζώων συντροφιάς, κα-
τασκευή και αναβάθµιση λειτουργούντων χερσαίων συνο-
ριακών σταθµών και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου
Εσωτερικών», σελ. 3722 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 3742 - 3783
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 3716 – 3719 , 3727 - 3742
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3714, 3715, 3719, 3721, 
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ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 3738
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 3732

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3732

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΚΡΙΤΑ  Έ. , σελ. 3711
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ., σελ. 3711, 3712, 3713, 3714, 

3715
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 3714, 3715
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 3713

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης:
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 3754
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 3717, 3719, 3731, 3753, 

3756
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 3728, 3730, 3731
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 3716
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’
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ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 3738
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 3732
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σελ. 3741, 3752
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ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 3740
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 3750, 3757
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ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 3719, 3743, 3746, 3754, 
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ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 3752
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ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3735

Ε. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3731



Αθήνα, σήµερα στις 27 Σεπτεµβρίου 2023, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα. Αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 26-9-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΚH’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 26-

9-2023 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου:
«Κύρωση του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου της Σύµβασης επί του
Συµβολαίου για τη Διεθνή Μεταφορά Εµπορευµάτων Οδικώς
(CMR) σχετικά µε το Ψηφιακό Δελτίο Παράδοσης»).

Παρακαλείται o κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από το Γραµµατέα της Βουλής
κ. Εµµανουήλ (Μανώλη) Χριστοδουλάκη, Βουλευτή Α’ Ανατολι-
κής Αττικής, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ KΘ’

Τετάρτη 27 Σεπτεµβρίου 2023
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3710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Πα-
ραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2019/2121 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 27ης Νοεµβρίου 2019 για την τροποποίηση της οδηγίας
(ΕΕ) 2017/1132 όσον αφορά τις διασυνοριακές µετατροπές, συγ-
χωνεύσεις και διασπάσεις κεφαλαιουχικών εταιρειών».

Επίσης, η Βουλευτής κ. Μαρία Αθανασίου αιτείται άδεια απου-
σίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση

των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµά-
των κ. Κουτνατζής µάς ενηµερώνει ότι σήµερα θα συζητηθούν οι
υπ’ αριθµ. 159/22-9-2023, 175/25-9-2023 και 176/25-9-2023 επί-
καιρες ερωτήσεις, οι οποίες θα απαντηθούν από την Υφυπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Δόµνα - Μαρία Μι-
χαηλίδου. Η υπ’ αριθµ. 155/19-9-2023 επίκαιρη ερώτηση που
απευθύνεται προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Γεώργιο Φλωρίδη
δεν θα απαντηθεί λόγω αναρµοδιότητος.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 159/22-9-2023 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Επικρατείας της Κ.Ο. «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Έλενας Ακρίτα προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Οι
τεράστιες ελλείψεις στη στελέχωση της παράλληλης στήριξης
προκαλούν απόγνωση σε γονείς και εκπαιδευτικούς».

Κυρία Ακρίτα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για δύο
λεπτά.

ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Καληµέρα,
κυρία Υφυπουργέ. 

Είµαστε εδώ για να συζητήσουµε σήµερα τις ελλείψεις που
υπάρχουν στον θεσµό της παράλληλης στήριξης για τα παιδιά, ελ-
λείψεις που ξεκινάνε -κατά την άποψή µας- από το νηπιαγωγείο
µέχρι και το τέλος του σχολείου και λέω από το νηπιαγωγείο, γιατί
αυτό είναι εκείνο που διαµορφώνει στα πρώτα τρυφερά χρόνια
του παιδιού την προσωπικότητα, τον χαρακτήρα του και του δίνει
τα πρώτα εφόδια. Υπάρχει µεγάλο πρόβληµα σε αυτό. 

Θέλω να αφουγκραστούµε όλοι µαζί την αγωνία χιλιάδων οι-
κογενειών, χιλιάδων γονέων που, πραγµατικά, βλέπουν την ίδια
τη ζωή τους από τις θυσίες και τη γονική αγάπη να καταστρέφε-
ται σε επαγγελµατικό, σε προσωπικό, σε ιδιωτικό επίπεδο, γιατί
προσπαθούν να υποκαταστήσουν αυτά που θα έπρεπε να κάνει
το Υπουργείο Παιδείας. 

Έχω δύο παραδείγµατα. Το ένα είναι ένας πατέρας που η κα-
ταγγελία του έγινε πριν από λίγο καιρό στο «News247», πατέρας
δεκαοκτάχρονου παραπληγικού παιδιού, ο οποίος δύο φορές
την εβδοµάδα, κάθε Πέµπτη και Παρασκευή, αναγκάζεται και πη-
γαίνει και κάθεται εκείνος στο σχολείο, γιατί η εκπαιδευτικός ει-
δικής αγωγής πηγαίνει µόνο Δευτέρα, Τρίτη και Τετάρτη. 

Η δεύτερη περίπτωση είναι µιας γυναίκας -µονογονεϊκή οικο-
γένεια- η οποία, πραγµατικά, στερήθηκε και το ψωµί που τρώει
για να κάνει το παιδί της ιδιωτικά µαθήµατα. Κάποια στιγµή
έχασε τη δουλειά της σταµάτησε και απλά το παιδί δεν µπορεί
να παρακολουθήσει. Έχει διαγνωσµένα από το ΚΕΔΑΣΥ µαθη-
σιακά προβλήµατα και δεν µπορεί να παρακολουθήσει γιατί στο
δικό της το σχολείο είναι µόνο ένας εκπαιδευτικός ειδικής αγω-
γής για κάθε έξι παιδιά. 

Θα ήθελα -θερµή παράκληση- να το συζητήσουµε αυτό και να
µας πείτε τις προθέσεις σας, γιατί βρισκόµαστε ήδη στην τρίτη
εβδοµάδα και έχουµε φτάσει στο µη περαιτέρω. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κ.

Ακρίτα για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει η Υπουργός κ. Μιχαηλίδου για την πρωτολογία

της.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ενταξιακή εκπαίδευση είναι για
εµάς ουσιαστική προτεραιότητα. Η ενταξιακή εκπαίδευση µαζί
µε τους µηχανισµούς της. Μηχανισµούς, όπως η παράλληλη στή-
ριξη, τα τµήµατα ένταξης. Αυτό δεν είναι σίγουρα για εµάς -και
νοµίζω είναι κάτι που µοιραζόµαστε, ελπίζω όλα τα µέλη, νοµίζω
και εσείς στην Εθνική Αντιπροσωπεία- κάποια σπατάλη πόρων,
είναι εθνική προτεραιότητα. Εθνική προτεραιότητα τόσο για τα
παιδιά µε αναπηρία, τους µαθητές, τους εκπαιδευτικούς αλλά
και για όλους εµάς, γιατί η ισότιµη ένταξή τους στην κοινωνία και
µετέπειτα στην αγορά εργασίας, είναι κάτι που µας αφορά,
πραγµατικά, όλους. Και αυτό µας αφορά όχι απλά στα λόγια,
αλλά και στις πράξεις. 

Οι διορισµοί που µετά από δώδεκα χρόνια -και κρατώ αυτό
γιατί έχω και τα στοιχεία ακριβώς- έγιναν από το 2020 στην ειδική
αγωγή και θα γίνονται, δείχνουν αυτό ακριβώς το πράγµα. Από
το 2020 µέχρι και το 2023, οι διορισµοί σε ειδικό εκπαιδευτικό
και βοηθητικό προσωπικό ήταν τέσσερις χιλιάδες επτακόσιοι εί-
κοσι.

Σας θυµίζω ότι για το ίδιο χρονικό διάστηµα, µετά από πάρα
πολλά χρόνια, το σύνολο των διορισµών ήταν είκοσι οκτώ χιλιά-
δες επτακόσιοι εκπαιδευτικοί. Το ποσοστό επί του συνόλου των
εκπαιδευτικών ειδικής αγωγής είναι υπερπολλαπλάσιο, για την
ακρίβεια τρεις φορές πάνω του ποσοστού των µαθητών µε ειδι-
κές εκπαιδευτικές ανάγκες ή µε αναπηρία, στο σύνολο. 

Συγκεκριµένα, ενώ έχουµε ένα εκατοµµύριο τριακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες µαθητές στο σύνολο της χώρας, περίπου εβδο-
µήντα τρεις χιλιάδες πεντακόσιοι από αυτούς έχουν είτε ειδικές
εκπαιδευτικές ανάγκες είτε αναπηρία. Και το ποσοστό των διο-
ρισµών που έγιναν σε ειδικό εκπαιδευτικό προσωπικό από 5,5%
που είναι οι µαθητές ήταν στο 16% του συνόλου. Άρα, αυτό δεί-
χνει και εµπράκτως πώς η ελληνική πολιτεία επενδύει στην συµ-
περιληπτική αγωγή. Αντίστοιχα είναι και τα ποσοστά των
αναπληρωτών οι οποίοι προσλαµβάνονται για την ειδική αγωγή
και τις ανάγκες που προκύπτουν στα παιδιά που είναι διαφορο-
ποιηµένες ανά παιδί. 

Την περασµένη σχολική χρονιά ο αριθµός των προσλήψεων
άγγιξε τις δεκατέσσερις χιλιάδες, ενώ φέτος στην πρώτη φάση
-και φαντάζοµαι ότι σε αυτήν αναφέρεστε- είµαστε στις εννιάµισι
χιλιάδες. Εκεί είδαµε αυτό ακριβώς το οποίο λέτε και εσείς, ότι
η ελληνική κοινωνία, το γονεϊκό κίνηµα, οι οικογένειες -αν θέλετε,
είναι και αισιόδοξο αυτό για εµάς- έχουµε πολύ περισσότερες
διαγνώσεις απ’ ό,τι στο παρελθόν.  Και γιατί λέω αισιόδοξο; Ούτε
για το κοµµάτι των ειδικών εκπαιδευτικών αναγκών ούτε για το
κοµµάτι της αναπηρίας, προφανώς, λέω αισιόδοξο, γιατί πλέον
η ελληνική οικογένεια δεν φοβάται, έχει καταρρίψει κάποια στε-
ρεότυπα τα οποία υπήρχαν και ακόµα θα πω εγώ υπάρχουν σή-
µερα, αλλά τουλάχιστον πηγαίνει το παιδί, γίνεται η διάγνωση και
έτσι οι διαγνώσεις και άρα οι αιτήσεις στα ΚΕΔΑΣΥ για παράλ-
ληλες στηρίξεις και τµήµατα ένταξης είναι αυξηµένες σε σχέση
µε το παρελθόν.

Όµως -και για να τελειώσω εδώ και να έρθω στην ερώτησή
σας- ακριβώς επειδή καταλαβαίνουµε ότι η ανάγκη είναι µεγαλύ-
τερη, ότι τα αιτήµατα και τα παιδιά που χρειάζονται αυτό, είναι
περισσότερα, υπερδιπλασιάσαµε -τώρα, προχθές κιόλας- τις πι-
στώσεις και τους πόρους που πηγαίνουν σε ειδική αγωγή, έτσι
ώστε από τις εννιά χιλιάδες τριακόσιες που δόθηκαν τον Σεπτέµ-
βριο, να πάµε στο σύνολο στις είκοσι. Οι εννιά χιλιάδες τριακό-
σιες από αυτές, αν δεν κάνω λάθος, θα πάνε στην αρχή του
Οκτώβρη και οι υπόλοιπες επτά χιλιάδες επτακόσιες στην αρχή
του Νοέµβρη. Οπότε, δίνουµε µε αυτόν τον τρόπο όση κάλυψη
είναι και τα αιτήµατα, για να βοηθήσουµε όσο µπορούµε την ελ-
ληνική οικογένεια και ακόµη περισσότερο τα παιδιά µε αναπηρία
και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και  εγώ ευχαριστώ. 
Η κ. Ακρίτα έχει τον λόγο για τη δική της δευτερολογία. 
ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Ξέρετε τι; Δεν µου βγαίνουν πολύ-πολύ τα

νούµερα, µε την έννοια ότι βεβαίως είχατε εννιά χιλιάδες και
τώρα σε δύο φάσεις θα προσλάβετε άλλες δέκα χιλιάδες, γιατί
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όπως -νοµίζω- το είπε ο κ. Μαρινάκης, υπάρχει µια αύξηση 30%
των αναγκών. Αυτό που δεν µου βγαίνει σε νούµερα είναι το
εξής: Εάν υπάρχει µόνο µια αύξηση 30%, εσείς γιατί προσλάβατε
υπερδιπλάσιους εκπαιδευτικούς της ειδικής αγωγής; Και δεύτε-
ρον -για να καταλάβω- µήπως από την αρχή ήταν είκοσι χιλιάδες
το νούµερο; Μήπως από την πρώτη µέρα ήταν είκοσι χιλιάδες
και απλά εµείς δεν το ξέρουµε;

Εγώ, λοιπόν, πιστεύω ότι είχαµε είκοσι χιλιάδες κενά, καλύ-
ψαµε τα εννιάµισι χιλιάδες κενά. Εν τω µεταξύ, αυτό το «δύο φά-
σεις», η κάθε µέρα για ένα παιδί µε διαγνωσµένα  µαθησιακή
δυσκολία ή ένα παιδί µε αναπηρία δεν αναπληρώνεται εύκολα
και το ξέρετε όλοι. Δεν θα µπορέσουν, δηλαδή, αυτό που λέγαµε
παλιά, να καλύψουν τα κενά. Είναι ήδη η πέµπτη σχολική χρονιά
που αρχίζει µε τη Νέα Δηµοκρατία. Υπάρχουν παιδιά µε ΔΕΠΥ,
υπάρχουν παιδιά µε σύνδροµο Down, υπάρχουν παιδιά στον αυ-
τισµό, υπάρχουν παιδιά µε µαθησιακές δυσκολίες, υπάρχουν παι-
διά µε ένα σωρό άλλα προβλήµατα κινητικά, όρασης κ.λπ.. 

Θέλω  εδώ να θίξω και άλλη µία παράµετρο, αν µου επιτρέ-
πετε. Αυτά τα παιδιά, τα οποία αντιµετωπίζονται ως εντός εισα-
γωγικών «διαφορετικά», από το περιβάλλον το µαθησιακό και
από τους µαθητές τους άλλους, που πολύ λογικά δεν έχουν ούτε
από το σπίτι τους ούτε θα µπορούσαν, άλλωστε, να έχουν µία
κουλτούρα συµπερίληψης, γίνονται πολύ συχνά τόσο ευάλωτα
που γίνονται θύµατα bulling, είτε λεκτικό µε πάρα πολύ βαρείς
και ανάρµοστους χαρακτηρισµούς είτε µε κακοποίηση, µε χτυ-
πήµατα, µε ξύλο. Γιατί; Γιατί είναι διαφορετικά.

Εάν, όµως, διερωτώµαι και επειδή όλοι φαντάζοµαι  οραµατι-
ζόµαστε  µια κοινωνία συµπερίληψης, ο µαθητής που κάθεται σε
αυτό το θρανίο δει ότι στο διπλανό θρανίο υπάρχει ο εκπαιδευ-
τικός ειδικής αγωγής που στηρίζει το συµµαθητή του, µήπως
τότε και η δική του νοοτροπία θα αλλάξει και τα σχολεία µας θα
αποκτήσουν ένα ανθρώπινο πρόσωπο. 

Δεν καταλαβαίνω αυτό που κάποτε είχατε πει ότι θα µπορούσε
να υπάρχει ένας εκπαιδευτικός για έξι παιδιά. Αισθάνοµαι ότι
αυτό ακυρώνει πάρα πολλούς εξειδικευµένους επιστήµονες, οι
οποίοι ξεκάθαρα έχουν τοποθετηθεί και έχουν πει ότι πρέπει
ένας εκπαιδευτικός για ένα παιδί και ότι ο µόνος ο οποίος θα κα-
θορίσει το τι είδους βοήθεια χρειάζονται, πόση ώρα, για πόσο
χρόνο -τριάντα σχολικές ώρες την εβδοµάδα- είναι ο επιστήµο-
νας. 

Κλείνοντας, λοιπόν, σας παρακαλώ, γιατί, πραγµατικά, όπως
ξέρετε είναι µια τραγική κατάσταση, το έχω ζήσει και το έχουµε
δει και από καταγγελίες, ότι  καταστρέφονται ζωές. Ζωές εκπαι-
δευτικών, γονιών και πάνω από όλα οι ζωές των παιδιών µας.
Εµείς θέλουµε να σας βοηθήσουµε -ειλικρινά!- και θα είµαστε
εκεί δίπλα σας, αλλά θα σας ελέγξουµε κιόλας γιατί το χρέος
σας -γιατί δεν µας κάνετε βέβαια χάρη, όπως καταλαβαίνετε-
είναι να σταθείτε στο πλευρό των δεκάδων χιλιάδων ανθρώπων
που ταλανίζονται από τις τραγικές ελλείψεις στην παράλληλη
στήριξη. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Ακρίτα.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Βουλευτά, καταλαβαίνω και νοµίζω ότι καταλαβαίνετε κι
εσείς, αυτό που ανέφερα λίγο πριν, ότι η ελληνική κοινωνία και η
ελληνική οικογένεια γρήγορα σχετικά τα τελευταία χρόνια, έχει
αρχίσει και ευαισθητοποιείται πιο πολύ στο κοµµάτι της αναπη-
ρίας και διαγνώσεις τις οποίες δεν είχαµε στο παρελθόν, τις
έχουµε σήµερα. Και αυτό γιατί, για να το πω απλά, δεν µένουν
τα παιδιά µε αναπηρία ή ακόµα και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγ-
κες στο σπίτι, αλλά υπάρχει µια εσωστρέφεια και µια -αυτό που
θέλουµε και εµείς- αγκαλιά στη διαφορετικότητα. 

Όµως, γιατί µου είπατε πριν λίγο, «ήταν µήπως οι προσλήψεις
που κάνατε είκοσι χιλιάδες από την αρχή και τις κρύβατε ή δεν
τις είχατε ανακοινώσει;». Αφού ξέρετε ποιες είναι οι ανάγκες. Κα-
ταλαβαίνω, όπως σας είπα και πριν, ότι οι ανάγκες αυξάνονται

καθότι από την ελληνική κοινωνία υπάρχει µια µεγαλύτερη εξω-
στρέφεια πλέον και αυτό είναι κατάκτηση όλων µας και ειδικά τα
τελευταία χρόνια στο κοµµάτι της αναπηρίας. 

Από την άλλη, όµως, αν από το 2018 µέχρι το 2023, δηλαδή,
ένα χρόνο πριν την τελευταία κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
µέχρι και σήµερα, έχουµε αύξηση στις παράλληλες στηρίξεις
270%, αυτό δεν µπορεί να εξηγείται µόνο από την αύξηση της
ζήτησης ή της ανάγκης σε παράλληλη στήριξη για αναπηρία ή
για ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες. Τι θέλω να πω µε αυτό, κα-
ταρρίπτοντας το επιχείρηµά σας «το ξέραµε από την αρχή και
άρα, γιατί δώσαµε εννιάµισι και όχι είκοσι χιλιάδες, µήπως είχαµε
δώσει είκοσι χιλιάδες από την αρχή». Θέλω να πω ότι οι ανάγκες
υπάρχουν. Θέλετε λίγο λιγότερες, επειδή τότε η διάγνωση δεν
γινόταν τόσο πολύ και αυτά τα τελευταία πέντε χρόνια έχει ανοί-
ξει περισσότερο -ευτυχώς!- η ελληνική κοινωνία; Η ελληνική οι-
κογένεια έχει ανοίξει παραπάνω, αλλά δεν γίνεται να έχει ανοίξει
παραπάνω κατά 270% των διαπιστώσεων και της ανάγκης για πα-
ράλληλη στήριξη. 

Αυτή η αύξηση στην παράλληλη στήριξη του 270% δείχνει εµ-
πράκτως ότι η ελληνική κοινωνία, η ελληνική πολιτεία ακόµα πε-
ρισσότερο, υποστηρίζει αυτήν την ανάγκη. Για τη σχολική χρονιά
2018 - 2019 είχαµε στο σύνολο εννιά χιλιάδες διακόσιες προσ-
λήψεις και καθόλου διορισµούς. Αυτή τη χρονιά έχουµε στο σύ-
νολο πέντε χιλιάδες διορισµούς στην ειδική αγωγή, εν τω συνόλω
είκοσι πέντε χιλιάδες και διορισµούς και προσλήψεις, µε είκοσι
χιλιάδες αναπληρωτές που έχουµε πάρει τώρα και πέντε χιλιάδες
µόνιµο προσωπικό στην ειδική αγωγή. Οπότε, πραγµατικά, ναι
µπορεί να υπάρχει µια αύξηση της ζήτησης, αλλά αυτή υπερκα-
λύπτεται από την έµπρακτη απόδειξη της πολιτείας ότι αυξάνει
το εκπαιδευτικό προσωπικό στην ειδική αγωγή.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς και υπάρχουν περιπτώ-
σεις που η άµεση και η αποκλειστική καθοδήγηση του µαθητή ή
της µαθήτριας χρειάζεται, η άµεση ως προς την σχέση ένας
προς έναν. Ωστόσο, ο εκπαιδευτικός της παράλληλης στήριξης
θα πρέπει σταδιακά -και αυτό µας το λένε οι επιστήµονες, δεν το
λέω εγώ- και στον βαθµό που του επιτρέπει η κατάσταση του παι-
διού, να αφήνει χώρο στο παιδί και να το αφήνει να αυτενεργεί.
Αυτή είναι η δουλειά, όπως την αντιλαµβανόµαστε, της παράλ-
ληλης στήριξης, η παράλληλη στήριξη στην εκπαιδευτική διαδι-
κασία, η ενδυνάµωση του παιδιού έτσι ώστε στο µέτρο του
εφικτού να γίνει όσο πιο λειτουργικό και αυτόνοµο γίνεται. Αυτό
θέλουµε για τα παιδιά µας, αυτό θέλουµε και για τα παιδιά µε
αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες.

Η συµπερίληψη δεν εξαντλείται στο βρίσκουµε στον ίδιο χώρο
µε παιδιά τυπικής. Δεν είναι µόνο αυτό. Είναι πολλά βήµατα πα-
ραπάνω. Η ένταξη για τα παιδιά µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες
σε σχολικό περιβάλλον σηµαίνει ότι ανάλογα µε την αναπηρία
τους, τις ειδικές δεξιότητές τους, αλληλεπιδρούν στον µέγιστο
βαθµό µε τους συµµαθητές τους και µε το γενικό δάσκαλο, ο
οποίος έχει ενεργό ρόλο. Δηλαδή και ο γενικός δάσκαλος -δεν
είναι µόνο η παράλληλη- έχει την ευθύνη να δει και να συζητήσει
µε την παράλληλη, να συζητήσει µε τα ΚΕΔΑΣΥ το προσωπικό
σχέδιο -εξατοµικευµένο- για κάθε παιδί και να το εντάξει όσο κα-
λύτερα γίνεται στη σχολική κοινότητα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συν-
τάγµατος και τον ν.3126/2003 ποινική ευθύνη των Υπουργών
όπως ισχύουν την 26-9-2023 ποινική δικογραφία που αφορά στον
πρώην Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων Κωνσταν-
τίνο Χατζηδάκη.

Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 175/25-9-2023 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της
Κ.Ο. «ΝΙΚΗ» κ. Νικολάου Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Κάλυψη εκπαι-
δευτικών κενών στην παράλληλη στήριξη και την ειδική αγωγή
στα σχολεία όλης της χώρας».

Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτο-
λογία σας για δύο λεπτά.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Σε πολλά σηµεία είχαµε κοινά στην προηγούµενε ερώτηση µε
την κ. Έλενα Ακρίτα. Εδώ, όµως, θα µπούµε στην καρδιά του
προβλήµατος. Υπήρχε ο ν.3699/2008 που αφορούσε την παράλ-
ληλη στήριξη, ο οποίος προέβλεπε σε παιδιά µε αναπηρίες και
σε παιδιά που χρειάζονται ειδική αγωγή και ειδική εκπαίδευση.
Ήταν, όµως, καλός, στοργικός, όχι µόνο για τα παιδιά και τις οι-
κογένειές τους αλλά και για την κοινωνία µας ολόκληρη και προ-
έβλεπε το εξής: Ο χρυσός κανόνας σε αυτά είναι ένας προς έναν,
ένας εκπαιδευτικός, ένα παιδί µε ειδικές ανάγκες -και θα το εξη-
γήσουµε µετά- εξατοµικευµένος δηλαδή να καλύπτει όλο το
ωράριο σε όλη τη σχολική χρονιά.

Αυτός είναι ο θεσµός της παράλληλης στήριξης που σας είπα
πριν. Έρχεται τώρα η Κυβέρνησή σας µε την εγκύκλιο
93506/2023 και τον νόµο αυτό της παράλληλης στήριξης όχι
απλώς τον υποβαθµίζει, όχι απλώς τον µειώνει, στην ουσία τον
ακυρώνει, γιατί προτείνει έναν εκπαιδευτικό να έχει ένα τµήµα
µε όσους µαθητές προκύψουν, είτε από την ίδια τάξη είτε από
άλλα τµήµατα, ακόµα µάλιστα προβλέπει και από άλλα σχολεία.
Δηλαδή σαν να πρόκειται για ένα κανονικό τµήµα. Αυτό, βέβαια,
απαξιώνει την παράλληλη στήριξη. Έχουν δηµιουργηθεί και τε-
ράστια κενά στις θέσεις των εκπαιδευτικών. Οι µαθητές που χρή-
ζουν παράλληλης στήριξης τίθενται στο περιθώριο του
εκπαιδευτικού συστήµατος, είναι αστήρικτοι, αβοήθητοι, ευάλω-
τοι στον κοινωνικό στιγµατισµό και στην περιθωριοποίηση και οι
οικογένειές τους βρίσκονται σε απόγνωση και σε αδιέξοδο.

Πόσα είναι τα κενά στην παράλληλη στήριξη; Ποια αναλογία
πέτυχε αυτή η Κυβέρνηση, ένα προς έναν, εκπαιδευτικού και εκ-
παιδευόµενου, ένα προς δύο, προς τρία, προς πέντε, προς δέκα
ή προς είκοσι; Να µας πείτε για να ξέρουµε το επίπεδο παροχής
των υπηρεσιών αυτών.

Δεύτερον, θα γίνουν προσλήψεις µόνιµου προσωπικού; Γιατί
αυτά τα παιδιά έχουν ιδιαιτερότητες. Θα γίνουν προσλήψεις για
να χαίρουν τα παιδιά αυτά πραγµατικής παράλληλης στήριξης
και η κοινωνία µας στήριξη από την πολιτεία;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Πα-

παδόπουλο.
Τον λόγο έχει η Υπουργός για τη δική της πρωτοβουλία.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, το είπαµε και πριν, το συζητήσαµε τώρα και

µε την κ. Ακρίτα. Θα επανέλθω σε κάποιες από τις πληροφορίες
τις οποίες έδωσα, καθότι η ερώτηση είναι σχεδόν η ίδια.

Ποιοτική αναβάθµιση της ειδικής αγωγής είναι και θα είναι
προτεραιότητα της Κυβέρνησης αυτής. Γενικότερα η ενίσχυση
των ατόµων µε αναπηρία είναι προτεραιότητα της Κυβέρνησης.
Το έδειξε όχι µε λόγια, µε πράξεις από την προηγούµενη διακυ-
βέρνηση, και µπορώ να σας πω ότι είναι και δική µου προτεραι-
ότητα και µεγάλη ανάγκη να είµαι όσο πιο αποτελεσµατική
γίνεται στο κοµµάτι αυτό, καθότι υπηρέτησα και τέσσερα χρόνια
στο Υπουργείο Εργασίας ως Υφυπουργός υπεύθυνη για τα κοι-
νωνικά ζητήµατα.

Πώς το κάνουµε αυτό; Το κάνουµε µε προσλήψεις, µε στήριξη,
µε ένα σχέδιο το οποίο αφορά στην ενταξιακή εκπαίδευση, το
οποίο είναι και ο στόχος µας. Λέτε ότι η θεσµοθέτηση της πα-
ράλληλης στήριξης έγινε µε νόµο του 2008, όπου προβλέπεται
ότι η υπηρεσία της παράλληλης στήριξης γίνεται στη βάση ενός
–αυτό που είπε πριν και στην κ. Ακρίτα- ενός εξατοµικευµένου
προγράµµατος εκπαίδευσης. Από αυτό, όµως, δεν προκύπτει ότι
η υλοποίηση του εξατοµικευµένου αυτού προγράµµατος είναι
αποκλειστική ευθύνη µόνο της παράλληλης στήριξης; Ο γενικός
δάσκαλος δηλαδή σε µία τάξη, ο κύριος υπεύθυνος δάσκαλος
της τάξης, δεν πρέπει να γνωρίζει το συγκεκριµένο πρόγραµµα
και να συνεργάζεται µε τον εκπαιδευτικό της παράλληλης στή-
ριξης; Αυτός δεν είναι που σε τελική ανάλυση -ο γενικός δάσκα-
λος- έχει την ευθύνη αξιολόγησης του παιδιού; Οι υπόλοιποι
δάσκαλοι ή καθηγητές που εµπλέκονται µε τη µάθηση και την εκ-
παίδευση ενός παιδιού, το οποίο είναι στην παράλληλη στήριξη,
δεν πρέπει να έχουν γνώση του εξατοµικευµένου προγράµµατος

στήριξης που βγαίνει επί το πλείστον από τα ΚΕΔΑΣΥ;
Εδώ κάνατε ένα λάθος στην υπόθεσή σας, λέγοντας ότι ο χρυ-

σός κανόνας είναι ότι ένας δάσκαλος πρέπει να πηγαίνει ανά
κάθε παιδί. Ξέρετε ότι οι γνωµατεύσεις από το ΚΕΔΑΣΥ µπορούν
να βγουν µεµονωµένα για κάποια µαθήµατα; Ξέρετε ότι ένα παιδί
µπορεί να χρήζει εξατοµικευµένης βοήθειας µόνο στα µαθηµα-
τικά ή µόνο στα αγγλικά; Πώς έχουµε τον χρυσό κανόνα ενός
προς ενός;

Οι υπόλοιποι εκπαιδευτικοί των αγγλικών, των καλλιτεχνικών
ή οι γυµναστές δεν πρέπει να λαµβάνουν γνώση αυτού του εξα-
τοµικευµένο σχεδίου; Το σχολείο είναι αυτό που σε τελική ανά-
λυση έχει την ευθύνη για τη µάθηση και την πρόοδο όλων των
µαθητών και τυπικής ανάπτυξης, αλλά και αυτών µε ειδικές εκ-
παιδευτικές ανάγκες ή κατ’ εσάς την επωµίζεται την ευθύνη αυτή
µόνο η παράλληλη στήριξη;

Κοιτάξτε, αν θεωρείτε ότι ο ρόλος του εκπαιδευτικού της πα-
ράλληλης στήριξης είναι να είναι η σκιά κάθε παιδιού τότε δεν
µιλάµε για θεσµό συµπερίληψης. Η παράλληλη στήριξη είναι
ένας συµπεριληπτικός µηχανισµός. Η υποστήριξη αποσκοπεί
στην ενδυνάµωση, στη λειτουργικότητα του παιδιού και εν τέλει
στην αυτονοµία του. Ο ρόλος του εκπαιδευτικού της παράλλη-
λης στήριξης είναι το παιδί να καλλιεργήσει τις δεξιότητες που
θα µεγιστοποιήσουν την ικανότητά του να µαθαίνει και να ενεργεί
υπεύθυνα από µόνο του.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Παπα-

δόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Όπως καταλάβατε, δεν πήρα

καµµία απάντηση στα ερωτήµατά µου. Το πρόβληµα είναι γνω-
στό. Το Υπουργείο δέχεται τις αιτήσεις και ξέρει ακριβώς τον
αριθµό των εγκεκριµένων αιτήσεων.

Για να πετύχουµε αυτό το πρόγραµµα της παράλληλης στήρι-
ξης, τον χρυσό κανόνα που λέµε ένα προς ένα, ο απλός εκπαι-
δευτικός θα κάνει την παράλληλη στήριξη σε παιδιά που έχουν
αυτά τα σοβαρά προβλήµατα στα οποία θα αναφερθώ παρα-
κάτω; 

Η κοινωνία, βέβαια, µε αυτά που ακούει παρακολουθεί εµβρόν-
τητη όλα αυτά. Γι’ αυτό και ξεσηκώθηκαν οι γονείς. Γονείς και
εκπαιδευτικοί έχουν κάνει παράσταση διαµαρτυρίας στο Υπουρ-
γείο. Είναι τόσο ευχαριστηµένοι και διαµαρτύρονται; Επίσης, αρ-
κετοί γονείς ετοιµάζονται να προσφύγουν στη δικαιοσύνη ως
Έλληνες πολίτες, γιατί θεωρούν τα παιδιά τους ότι µπαίνουν στο
περιθώριο. 

Θα ήθελα να πω σε ό,τι αφορά την παράλληλη στήριξη, κυρία
Υπουργέ, ότι αφορά παιδιά ετερόκλητα µε πολλές ιδιαιτερότη-
τες, που δεν µπορούµε να τα βάλουµε όλα στο ίδιο τσουβάλι.
Έτσι ο δάσκαλος όσο καλός και να είναι δεν θα µπορέσει να πε-
τύχει τίποτα αν δεν εξατοµικευτεί το πρόβληµα. Ένα απλό πα-
ράδειγµα: έχουµε παιδιά µε σοβαρή ψυχοκινητική διέγερση,
δηλαδή ο δάσκαλος πρέπει να τα κατεβάσει από το ταβάνι.
Έχουµε και άλλα παιδιά τα οποία είναι κλεισµένα στον εαυτό
τους. Αυτά τα παιδιά που πάνε προς τον αυτισµό ή έχουν µει-
ωµένη ψυχοκινητική διάθεση, τα οποία πρέπει να ξεκλειδώσει ο
δάσκαλος. Πώς δύο τέτοια παιδιά θα µπορέσει ο δάσκαλος της
ειδικής αγωγής να τα αντιµετωπίσει, όταν το ένα παιδί πρέπει να
το κλειδώσεις, το άλλο να το ξεκλειδώσεις. Καταλαβαίνετε τι σας
λέω; 

Τα παιδιά αυτά έχουν ανάγκη από σταθερά πρόσωπα. Πρέπει
να γίνουν προσλήψεις. Τα παιδιά αυτά δεν αντέχουν στην εναλ-
λαγή προσώπων όταν παίρνουν κάθε φορά άλλο προσωπικό. Η
κ. Ακρίτα αναφέρθηκε στους ιδιωτικούς βοηθούς που αναγκά-
ζονται οι οικογένειες να παίρνουν και να πληρώνουν από την
τσέπη τους, γιατί αλλιώς τα παιδιά τους είναι αναγκαστικά µέσα
στο περιθώριο, είναι καταδικασµένα να ζουν µόνο στο σπίτι τους
και να µην πηγαίνουν στο σχολείο γιατί κάποιος πρέπει να τα
προσέχει. Είπαµε υπάρχουν υπερκινητικά παιδιά.

Και τέλος ας επανέλθω στα ερωτήµατα µήπως πάρω κάποια
απάντηση. 

Ποια αναλογία έχει ο εκπαιδευτής µε τον εκπαιδευόµενο; Τι
πετύχατε σε αυτήν τη σχολική χρονιά; Αυτή είναι η πρώτη ερώ-
τηση. Πιο καθαρή δεν γίνεται. 
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Δεύτερον, θα γίνουν προσλήψεις µόνιµου προσωπικού; Γιατί
γι’ αυτά τα παιδιά είναι πολύ σηµαντικό αυτό που σας λέω. Ρω-
τήστε έναν παιδοψυχίατρο, έναν παιδοψυχολόγο να σας κατα-
τοπίσει. Δεν δέχονται εύκολα αλλαγές σε πρόσωπα και
καταστάσεις. Ακόµα και το σχολείο να τους αλλάξεις είναι µε-
γάλο πρόβληµα για αυτά. 

Τρίτη ερώτηση: θα µεριµνήσετε να γίνουν δοµές, µόνιµες και
σταθερές γι’ αυτά τα παιδιά; Γιατί πρέπει να γίνουν κι αυτά.

Και τέταρτον, προβλέπεται από τον προϋπολογισµό σας να δο-
θούν χρήµατα; Αν δεν δοθούν χρήµατα, τζάµπα µιλάµε τόση
ώρα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Παπαδόπουλε. 
Τον λόγο τώρα έχει η Υπουργός για τη δική της δευτερολογία. 
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά όντως δεν καταλαβαίνω τι µου λέτε και όντως

δεν συµφωνώ και µε αυτά που µου λέτε, όχι απλά δεν καταλα-
βαίνω τι µου λέτε. Γιατί όταν λέτε ότι ένας εκπαιδευτικός χρει-
άζεται να κλειδώσει ένα παιδί, εδώ έχουµε 180 µοίρες διαφορά.
Κανένα παιδί δεν κλειδώνεται και κανένας εκπαιδευτικός δεν
είναι υπεύθυνος και θέλει να κλειδώσει ένα παιδί. Οπότε σας πα-
ρακαλώ, τουλάχιστον, ως προς αυτό να ανακαλέσετε, γιατί σε
καµµία των περιπτώσεων δουλειά του Υπουργείου Παιδείας -και
το πώς οραµατιζόµαστε την συµπεριληπτική, την ενταξιακή εκ-
παίδευση- δεν είναι κλειδώνοντας ή ξεκλειδώνοντας κάποιον.
Είναι παιδιά, είναι µαθητές. 

Τώρα στις ερωτήσεις σας. Έδωσα τα στοιχεία στην κ. Ακρίτα,
θα τα επαναλάβω και σε εσάς. Τις αιτήσεις που υπήρχαν φέτος
για παράλληλη στήριξη και τις καλύψεις δεν τις κάνει ο Υπουρ-
γός ούτε το Υπουργείο. Οι αιτήσεις και οι ανάγκες βγαίνουν από
τα ΚΕΔΑΣΥ και τα ΚΕΔΑΣΥ είναι αυτά τα οποία κάνουν µετά την
κατανοµή των αναγκών. 

Λοιπόν, µε δεκαεννέα χιλιάδες αιτήσεις για παράλληλη στήριξη,
το σύνολο των αναπληρωτών που έδωσε το Υπουργείο φέτος και
µιλάω για την ανακοίνωσή µας προ δύο ηµερών, είναι είκοσι χιλιά-
δες, δηλαδή δεκαεννέα χιλιάδες συν το ειδικό βοηθητικό προσω-
πικό το οποίο χρειάζεται για περιπτώσεις αναπηρίας. Μιλάµε για
το ειδικό βοηθητικό προσωπικό και τους νοσηλευτές. Οπότε γι’
αυτό υπάρχει αν θέλετε κι αυτό το πλεόνασµα σε σχέση µε τις δε-
καεννέα χιλιάδες και είµαστε στις είκοσι χιλιάδες. 

Για τους µόνιµους διορισµούς, αν διατιθέµεθα να τους κά-
νουµε. Βεβαίως και διατιθέµεθα. Γιατί; Γιατί ήδη τους κάναµε. Το
είπα και πριν θα το ξαναπώ τώρα. Όταν το µαθητικό δυναµικό
της χώρας ως ποσοστό του συνόλου που έχει ειδικές εκπαιδευ-
τικές ανάγκες, αλλά και αναπηρία είναι στο 5,5% και εµείς την
προηγούµενη περίοδο κάναµε προσλήψεις ειδικού εκπαιδευτι-
κού προσωπικού ακριβώς επειδή καταλαβαίνουµε τη σηµασία
της συνέχειας και τη συνέπειας µιας σχέσης µεταξύ εκπαιδευτι-
κού και παιδιού στο 17%, δηλαδή όταν από τις προσλήψεις που
έγιναν αντί να γίνουν οι 5,5% των προσλήψεων σε ειδικό εκπαι-
δευτικό προσωπικό, ανταποκρινόµενοι στο ποσοστό επί του συ-
νόλου των µαθητών που έχουν τέτοιες ανάγκες, το ποσοστό των
προσλήψεων ήταν τριπλάσιο, για την ακρίβεια υπερτριπλάσιου
αυτού, τότε προφανώς η δέσµευση µας δεν είναι δέσµευση στα
λόγια, είναι δέσµευση η οποία µετουσιώθηκε σε πράξεις. Και έτσι
θα συνεχίσουµε. Και από το Βήµα τόσο ο Υπουργός όσο και εγώ
δεσµευόµαστε γι’ αυτό. 

Τρίτον, δοµές. Βεβαίως κοµµάτι της ενταξιακής εκπαίδευσης
είναι και τα ειδικά σχολεία. Και εδώ έχουµε πρόγραµµα µαζί µε
το τεχνικό επιµελητήριο αναβάθµισης όλων των σχολείων και
εξειδικευµένα και των ειδικών σχολείων µέσα σε αυτά. Το σχο-
λείο είναι µια κοινότητα, είναι οι µαθητές, είναι οι εκπαιδευτικοί,
είναι οι γονείς, είναι τα κτήρια, είναι όλη αυτή η κοινότητα η οποία
καθηµερινά µε πολύ µεγάλη επιµονή και υποµονή σχολείο, σχο-
λείο, περίπτωση, περίπτωση, χωριό, χωριό, νησί, νησί, έχουµε
τον στόχο και θα τα καταφέρουµε να τα κάνουµε καλύτερα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό. 

Και θα ολοκληρώσουµε για σήµερα τις επίκαιρες ερωτήσεις
µε την πρώτη µε αριθµό 176/25-9-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΝΙΚΗ» και Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Δηµητρίου Νατσιού
προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Επαναφορά έπαρσης της ελληνικής σηµαίας στα σχο-
λεία». 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρία Υπουργέ, δεν κυριολεκτούσε βέβαια, ο κ. Παπαδόπου-
λος περί κλειδώµατος και ξεκλειδώµατος. Εξάλλου είναι πατέρας
έξι παιδιών και σας πληροφορώ πως είναι ένας άριστος πατέρας. 

Τον Αύγουστο του 2017 µε το υπ. αριθ. 79 προεδρικό διάταγµα
του Υπουργείου Παιδείας καταργήθηκε από την κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ η έπαρση της σηµαίας και η απαγγελία του Εθνικού
Ύµνου µας στα δηµοτικά σχολεία. Τι ίσχυε έως τότε; Την πρώτη
Δευτέρα κάθε µήνα συγκεντρωνόταν στον αύλειο χώρο του σχο-
λείου οι µαθητές και οι δάσκαλοι και γινόταν η έπαρση της ση-
µαίας. 

Το κόµµα σας, η Νέα Δηµοκρατία αν και αντέδρασε τότε, όταν
ήρθε στην εξουσία ουδέν έπραξε, προφανώς γιατί συµφωνεί µε
την παραπάνω απόφαση. 

Όµως και αυτή η µία φορά το µήνα, κυρία Υπουργέ, αποτε-
λούσε έξοχη βιωµατική διδασκαλία και εµπειρία για τους µικρούς
µαθητές. Έβλεπαν τα άγουρα µάτια όλο το σχολείο, δασκάλους,
γονείς και συµµαθητές σε στάση προσοχής και καταλάβαιναν ότι
είµαστε λαός. Το ωραίο αίσθηµα του συνανήκειν σε µια ιστορική
κοινότητα. Ατένιζαν το εθνικό µας σύµβολο σε στάση προσοχής,
σύµβολο στο οποίο είναι αποτυπωµένη η εθνική µας ταυτότητα,
ο σταυρός, δηλαδή η πίστη µας στην Ανάσταση του Χριστού και
στην Ορθόδοξη Εκκλησία και οι εννέα λωρίδες που συµβολίζουν
ως γνωστόν το σύνθηµα των αγωνιστών του ’21, το «Ελευθερία
ή Θάνατος», οι αγώνες δηλαδή του λαού µας για ελευθερία και
δηµοκρατία. Και αυτό το βιωµατικό µάθηµα καταγράφονταν ανε-
ξίτηλα στο νου των µικρών παιδιών. 

Να σηµειώσω επιπροσθέτως ότι ο Εθνικός µας Ύµνος που
συγκινεί πάντοτε όλους τους Έλληνες και τις Ελληνίδες είναι
ύµνος εις την ελευθερία και όχι ύµνος εις την Ελλάδα. Έτσι τιτ-
λοφόρησε ο εθνικός µας ποιητής Διονύσιος Σολωµός την αρι-
στουργηµατική του σύνθεση, προφανώς για να µας διδάξει ότι
οι έννοιες Ελλάς και Ελευθερία είναι ταυτόσηµες. 

Ερωτώ, λοιπόν, ευθέως: Σκοπεύετε να επαναφέρετε την
έπαρση της σηµαίας και την απαγγελία του Εθνικού µας Ύµνου
και πάλι στα δηµοτικά σχολεία;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, µάλλον δεν το γνωρίζετε και δεν σας ενηµέ-

ρωσε η επιστηµονική σας οµάδα, αλλά την ίδια ακριβώς ερώτηση
είχε κάνει στην προκάτοχό µου, κ. Ζαχαράκη, ο Πρόεδρος της
Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπουλος. Επρόκειτο ακριβώς για την ίδια
ερώτηση την οποία είχε απαντήσει. Μπορείτε να δείτε και τα
Πρακτικά της απάντησής της.

Παρ’ όλα αυτά, ακόµα κι αν είναι η ίδια ακριβώς απάντηση µε
αυτή προς τον κ. Βελόπουλο της Ελληνικής Λύσης, γιατί µια Κυ-
βέρνηση είµαστε, βεβαίως να απαντήσω και σε εσάς.

Πράγµατι το 2017 η Νέα Δηµοκρατία είχε ασκήσει ουσιαστική
κριτική στην απαξίωση της σηµαίας που επέφεραν οι αλλαγές
του τότε Υπουργού Παιδείας. Όµως, το προεδρικό διάταγµα που
εισήγαγε αυτές τις αλλαγές έχει ήδη τροποποιηθεί από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, αυτή της Νέας Δηµοκρατίας. Έγιναν ση-
µαντικές αλλαγές του άρθρου 3 του π.δ.79/2017 µε κυριότερη
την κατάργηση της κλήρωσης για τον ορισµό σηµαιοφόρων και
παραστατών και την επαναφορά βαθµολογικών κριτηρίων. Η αλ-
λαγή δεν ήταν τυπική, αλλά ουσιαστική. Κι αυτό αποδεικνύει ότι
η κριτική που ασκήθηκε ως αντιπολίτευση δεν ήταν κούφια, ήταν
ουσιαστική και όχι υποκριτική.
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Εσάς όµως καταλαβαίνω ότι σας απασχολεί ειδικότερα η παρά-
γραφος 7 του άρθρου 3 και ζητάτε να επανέλθει η έπαρση της ση-
µαίας µια φορά τον µήνα, όπως ίσχυε µε το π.δ.201/1998.

Επειδή συνδέετε µε την έπαρση της σηµαίας τη διαπαιδαγώ-
γηση των µαθητριών και των µαθητών, επικαλούµενος µάλιστα την
παράγραφο 2 του άρθρου 16 του Συντάγµατος, θα ήθελα να κάνω
µια µικρή αναφορά. Η ανάπτυξη εθνικής και θρησκευτικής συνεί-
δησης είναι µια διαρκής διαδικασία. Ξεκινά από το νηπιαγωγείο,
όταν τα παιδιά µαθαίνουν να ζωγραφίζουν την ελληνική σηµαία,
µαθαίνουν την ιστορία της και τον συµβολισµό των χρωµάτων της
και συνεχίζεται καθ’ όλη τη διάρκεια της µαθητικής τους ζωής,
όταν µαθαίνουν -όταν µαθαίνουµε όλοι- να αγαπούµε την πατρίδα
µας µέσα από την ιστορία και µέσα από τον πολιτισµό µας. Εθνική
συνείδηση σηµαίνει πρώτα απ’ όλα αυτογνωσία, σηµαίνει γνώση
και κατανόηση της ιστορικής αλήθειας, πέρα από εξωραϊσµούς ή
όποιες εθνικιστικές εξάρσεις, καλλιεργείται όµως και µε την εδραί-
ωση της πίστης µας στη δηµοκρατία, στους θεσµούς της, τον σε-
βασµό στα ανθρώπινα δικαιώµατα, την καταπολέµηση διακρίσεων
και κοινωνικών ανισοτήτων, τη στήριξη των ευάλωτων κοινωνικών
οµάδων, την ενίσχυση της κοινωνικής αλληλεγγύης, την αποδοχή
της διαφορετικότητας, τον σεβασµό προς τον άλλον.

Αν η σηµαία µας είναι το σύµβολο της ενότητας του λαού µας,
τότε η παιδεία µας είναι το όχηµα που θα τη σφυρηλατεί. Ως πο-
λιτικοί και ως πολίτες έχουµε την υποχρέωση να οικοδοµήσουµε
ένα ανοιχτό, ένα συµπεριληπτικό σχολείο, πάνω στις διαχρονικές
αξίες του ελληνικού πολιτισµού, την ελεύθερη σκέψη, την αναζή-
τηση της ιστορικής και επιστηµονικής αλήθειας, την αξία του επι-
χειρήµατος και του ορθολογισµού.

Σήµερα –και κλείνω µ’ αυτό- η πολιτεία ορίζει ότι η ελληνική ση-
µαία θα κυµατίζει στο προαύλιο όλων των σχολείων από άκρη σε
άκρη της χώρας σε όλες τις βαθµίδες. Οι µαθητές την τιµούν στις
εθνικές µας εορτές και την κρατάνε ψηλά όταν ψέλνουν τον
Εθνικό µας Ύµνο, όπως θέλουµε και κάνουµε άλλωστε κι εµείς. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν απαντήσατε, άρα δεν επαναφέρετε έστω αυτό το δειλό που

ίσχυε για µια φορά τον µήνα έπαρση της σηµαίας.
Οι διαχρονικές αξίες, κυρία Υπουργέ, του Ελληνισµού δεν είναι

αυτές που αναφέρετε. Οι διαχρονικές αξίες, οι στυλοβάτες του
γένους µας, είναι η φιλοπατρία, η πίστη, η ακεραιότητα του χαρα-
κτήρα, το φιλότιµο και όλα τα συµπαροµαρτούντα. 

Σήµερα, κύριε Πρόεδρε και κυρία Υπουργέ, είναι µια αποφράς
ηµέρα. Η λέξη «αποφράς», η οποία προέρχεται από το «από» και
το «φράσσω», σηµαίνει κάτι το οποίο πρέπει να αποσιωπηθεί και
µας έρχεται από την αρχαία Αθήνα. Στις 27 Σεπτεµβρίου του 1831,
ηµέρα Κυριακή, στις 6.30’ περίπου έξω από τον ναό του Αγίου
Σπυρίδωνος στο Ναύπλιο, δολοφονήθηκε ο µεγάλος κυβερνήτης,
ο Ιωάννης Καποδίστριας. «Ο κακούργος όστις εδολοφόνησε τον
Καποδίστρια, εδολοφόνησε την Ελλάδα», έλεγε περίλυπος θρη-
νώντας ο φιλέλληνας και φίλος του κυβερνήτη, Ελβετός Εϋνάρ-
δος.

Ο Καποδίστριας είχε συλλάβει εναργέστατα, έχει συνάφεια µε
αυτό που λέω, ότι για να ορθοποδήσει η πατρίδα µας χρειάζεται
παιδεία. Μάλιστα, την ονόµαζε «ροδόχρουη ελπίδα του Έθνους».
Τι σχολείο ονειρευόταν;

Διαβάζουµε λόγια του µεγάλου κυβερνήτη: «Τα σχολεία δεν
είναι απλώς τόποι προς κτήσεως γνώσεων, αλλά φροντιστήρια
ηθικής, χριστιανικής και εθνικής αγωγής». Αυτή την Ελλάδα ορα-
µατιζόταν. Αυτό µας κανοναρχεί –επαναλαµβάνω- ο µεγάλος κυ-
βερνήτης και αυτό σήµερα λείπει από την εκπαίδευση.

Να σηµειώσω εµβόλιµα ότι περίπου -και µιλάω εκ πείρας- έχει
καταργηθεί στα σχολεία και η γιορτή των Τριών Ιεραρχών. Όσα
χρόνια ήµουν δάσκαλος, ιδίως τα τελευταία, δεν γινόταν καµµία
γιορτή. Μπορεί να προβλέπεται, αλλά –επαναλαµβάνω- στην
ουσία εµπράκτως έχει καταργηθεί. Το ίδιο ισχύει και για τον εκ-
κλησιασµό. Γενικά η σηµερινή εκπαίδευση αποµακρύνεται από την
τροφό και µάνα του γένους µας και του λαού µας, την Ορθόδοξη
Εκκλησία.

Προέβλεπε και έλεγε ο Καποδίστριας και για τους δασκάλους
τα εξίσου σηµαντικά, αν είναι ένα µνηµόσυνο στη σηµερινή
ηµέρα: «Αν η παρούσα γενεά δεν ενδυναµωθεί από ανθρώπους
µορφωµένους εν καλή διδασκαλία και µάλιστα προς τον κανόνα
της αγίας ηµών πίστεως και των ηθών µας, θα είναι δυσοίωνο το
µέλλον της Ελλάδας και η διακυβέρνησή της αδύνατη».

Και να προσθέσω ότι είχατε αναφέρει στην προηγούµενη ερώ-
τηση, που είχα κάνει την προηγούµενη εβδοµάδα για τα σχολικά
βιβλία και τις απρέπειες που περιέχουν και για τα οποία δεν
απαντήσατε, ότι αυτοπροσδιορίζεστε ως µια συντηρητική κυβέρ-
νηση. Αυτό δεν ξέρω αν ισχύει, αλλά θα έλεγα ότι συντηρητική
θα πρέπει να είναι η εκπαίδευση, µε την πρωταρχική κυριολε-
κτική σηµασία του όρου, να συντηρεί δηλαδή η εκπαίδευση αυτό
που έχουν κατορθώσει οι πρόγονοί µας και να το παραδίδει στις
νέες γενεές.

Και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε και κυρία Υπουργέ, πάλι µε ανα-
φορά, αφού ξαναπώ ότι δεν µας απαντήσατε ούτε για τον Εθνικό
Ύµνο ούτε για τα σχολικά βιβλία και δη της γλώσσας, µε τα λόγια
του αδικοχαµένου µεγάλου κυβερνήτη ο οποίος σε µια συνοµιλία
του µε τον Μαυροµιχάλη του είχε πει τα εξής, το οποία πρέπει
όλοι µας να τα έχουµε κατά νου: «Η νίκη θα είναι δική µας αν βα-
σιλεύσει στην καρδία µας µόνο το αίσθηµα το ελληνικό». Και ση-
µειώνει µια εµβληµατική φράση: «Ο φιλήκοος των ξένων είναι
προδότης».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, βλέπω ότι επιµένετε σε έναν πλειστηριασµό

πατριωτισµού, σε µια προσπάθεια να δηµιουργηθούν κάποιες εν-
τυπώσεις. Ξαναλέω ότι για εµάς η ανάπτυξη της εθνικής συνεί-
δησης είναι και θα παραµείνει εξαιρετικά σηµαντική. 

Μόνο που, κύριε Πρόεδρε, δεν γίνεται η ανάπτυξη της εθνικής
συνείδησης πριν µπουν τα παιδιά στην τάξη. Δεν µπορεί να πε-
ριορίζεται η ανάπτυξη εθνικής συνείδησης πριν µπει ένα παιδί σε
µια τάξη. Γίνεται µέσα στην τάξη, εκεί που καλούνται τα παιδιά
να κατανοήσουν τη θέση της πατρίδας µας στο σήµερα, µέσα
από την κατανόηση του παρελθόντος και τις προοπτικές που
ανοίγονται µπροστά µας.

Κι εδώ, ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, θα διαφωνήσω µαζί σας, γιατί
είπατε πριν ότι δεν είναι αυτές οι οποίες περιέγραψα οι αξίες του
τόπου µας και της πατρίδας µας. Είναι. Ο σεβασµός στα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα είναι άξια της πατρίδας µας, που σας είπα πριν
και διαφωνήσατε. Η καταπολέµηση των διακρίσεων είναι άξια της
πατρίδας µας. Η εδραίωση της πίστης µας στη δηµοκρατία και
τους θεσµούς της είναι πρωταρχική αξία της πατρίδας µας.

Κύριε Πρόεδρε, είµαστε ανοιχτοί σε κάθε ουσιαστική πρό-
ταση. Έχετε ουσιαστικές προτάσεις; Μακάρι να τις καταθέσετε,
να τις ακούσουµε και -γιατί όχι- να τις υιοθετήσουµε.

Εµείς είµαστε αποφασισµένοι -αυτό κάναµε, αυτό θα συνεχί-
σουµε να κάνουµε και θα το κάνουµε και ακόµη καλύτερα- να
πάµε την Ελλάδα µπροστά µε έναν σύγχρονο πατριωτισµό που
θα µας δίνει τη δυνατότητα να γινόµαστε καλύτεροι όλες και όλοι
µαζί, αλλά και ο καθένας και η καθεµία ξεχωριστά.

Δεν ξέρω αν θέλετε εσείς να γυρίσετε τη χώρα µας στο χθες.
Ο καθένας έχει τις προτεραιότητές του και εµείς θέλουµε η Ελ-
λάδα µας να πάει µπροστά.  

Σας ευχαριστώ πολύ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Διακόπτουµε τη συνεδρίαση για λίγα λεπτά και κατόπιν θα συ-

νεχίσουµε µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της νοµο-
θετικής εργασίας. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 
Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Ενσω-
µάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2121 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 27ης Νοεµβρίου 2019 για την
τροποποίηση της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1132 όσον αφορά τις δια-
συνοριακές µετατροπές, συγχωνεύσεις και διασπάσεις κεφαλαι-
ουχικών εταιρειών».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση στις
21 Σεπτεµβρίου τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. Παρακαλώ
να ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής.

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Σεβαστή
Βολουδάκη

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό συ-

ζήτηση νοµοσχέδιο επιδιώκεται η αναµόρφωση του δικαίου των
διασυνοριακών µετασχηµατισµών κεφαλαιουχικών εταιρειών σε
συµµόρφωση µε την οδηγία 2121/2019 για την τροποποίηση της
οδηγίας 1132/2017 αναφορικά µε τις διασυνοριακές µετατροπές,
συγχωνεύσεις και διασπάσεις.

Το υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο του ν.3777/2009 κάλυπτε
µόνο το πεδίο των διασυνοριακών συγχωνεύσεων, ενώ οι υπό-
λοιποι εταιρικοί µετασχηµατισµοί τόσο δηλαδή οι µετατροπές
όσο και οι διασπάσεις δεν καλυπτόταν σε διασυνοριακό επίπεδο.

Με το παρόν σχέδιο νόµου επιλύονται συγκεκριµένα προβλή-
µατα που έχουν προκύψει για τις διασυνοριακές µετατροπές και
διασπάσεις των κεφαλαιουχικών εταιρειών, καθώς η έλλειψη του
νοµικού πλαισίου δεν ανταποκρίνεται στις διαµορφωθείσες νο-
µολογιακά επιταγές για την ελευθερία εγκατάστασης εταιρειών,
όπως αυτές απορρέουν από το άρθρο 54 της Συνθήκης για τη
λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και έχουν πλέον αποτυπω-
θεί στις ρυθµίσεις στις οδηγίες 2121/19 και 1132/2007 για τις µε-
τατροπές, συγχωνεύσεις και διασπάσεις. 

Επιπροσθέτως, το υφιστάµενο πλαίσιο για τους διασυνορια-
κούς µετασχηµατισµούς υστερεί πλέον αδικαιολόγητα σε συ-
νοχή και πληρότητα, έναντι των ρυθµίσεων για τους εθνικούς
µετασχηµατισµούς και οδηγεί σε πολυδιάσπαση ρυθµίσεων και
ανασφάλεια δικαίου εµποδίζοντας την άσκηση της ελευθερίας
εγκατάστασης, ενώ δεν παρέχει επαρκή προστασία, τόσο των
εργαζοµένων όσο και των πιστωτών, των µετόχων ή εταίρων µει-
οψηφίας εντός της εσωτερικής αγοράς. 

Έρχοµαι, τώρα, στους µακροπρόθεσµους στόχους του νοµο-
σχεδίου.

Πρώτον, η δηµιουργία νέων ευκαιριών για τις κεφαλαιουχικές
εταιρείες στην εσωτερική αγορά και η δυνατότητα προσαρµογής
στις εκάστοτε συνθήκες, µε τρόπο που δύναται να έχει θετικό
αντίκτυπο στην οικονοµική ανάπτυξη, τον αποτελεσµατικό αντα-
γωνισµό και την παραγωγικότητα. Και δεύτερον, η δηµιουργία
µιας εσωτερικής αγοράς χωρίς εσωτερικά σύνορα για τις εται-
ρείες, που εξισορροπείται κατάλληλα µε την προστασία των ερ-
γαζοµένων, των πιστωτών, των µετόχων ή εταίρων. 

Προχωρώ στην κατ’ άρθρον ανάλυση του νοµοσχεδίου. 
Στο άρθρο 1 προσδιορίζεται, ο σκοπός του σχεδίου νόµου, δη-

λαδή, η άρση των περιορισµών στην ελευθερία εγκατάστασης
των εταιρειών στην εσωτερική αγορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
µέσω της ρύθµισης των διασυνοριακών µετασχηµατισµών,
καθώς και η προστασία των ενδιαφερόµενων µερών κυρίως των
εργαζοµένων, πιστωτών, µετόχων και εταίρων.

Στο άρθρο 2 προσδιορίζεται το αντικείµενο του υπό συζήτηση
νοµοσχεδίου, το οποίο είναι η ορθολογική συστηµατοποίηση του
δικαίου εταιρικών µετασχηµατισµών σε ένα ενιαίο πια νοµοθέ-
τηµα µέσω της συµπλήρωσης του υφιστάµενου ρυθµιστικού

πλαισίου το οποίο αφορά, όπως είπαµε, µέχρι σήµερα µόνο τις
διασυνοριακές συγχωνεύσεις σε ρυθµίσεις που αφορούν διασυ-
νοριακές διασπάσεις και µετατροπές. 

Με το άρθρο 3 προστίθεται κεφάλαιο, προκειµένου, να προστε-
θούν τα άρθρα περί διασυνοριακής συγχώνευσης κεφαλαιουχικών
εταιρειών. Συγκεκριµένα στο άρθρο 53 προστίθενται τα σχετικά
µε το πεδίο εφαρµογής, τους ορισµούς, το κοινό σχέδιο διασυνο-
ριακής συγχώνευσης, τη δηµοσιότητα, την έκθεση του διοικητικού
συµβουλίου ή των διαχειριστών προς τους µετόχους ή εταίρους
και τους εργαζόµενους, την έκθεση ανεξάρτητων εµπειρογνωµό-
νων, την έγκριση από τη συνέλευση, την προστασία των µετόχων
ή εταίρων και των πιστωτών, την ενηµέρωση και διαβούλευση των
εργαζοµένων, τη συµµετοχή των εργαζοµένων στη διοίκηση της
προκύπτουσας από τη διασυνοριακή συγχώνευση εταιρείας, το
πιστοποιητικό πριν από τη διασυνοριακή συγχώνευση, τη διαβί-
βαση αυτού, τον έλεγχο της νοµιµότητας, την ηµεροµηνία έναρ-
ξης αποτελεσµάτων και την καταχώρηση της.

Με το άρθρο 4 προστίθεται κεφάλαιο προκειµένου να προστε-
θούν τα άρθρα περί διασυνοριακής διάσπασης των κεφαλαιου-
χικών εταιρειών. Συγκεκριµένα, στο άρθρο 103 προστίθενται,
όπως και πριν, τα σχετικά µε τη διασυνοριακή διάσπαση, ακριβώς
όπως το σχετικό άρθρο για τη διασυνοριακή συγχώνευση. 

Με το άρθρο 5 προστίθεται κεφάλαιο στον ν.4601/19 προκει-
µένου να προστεθούν τα άρθρα περί διασυνοριακής µετατροπής
των εταιρειών. Συγκεκριµένα στο άρθρο 139 προστίθενται τα
σχετικά µε τη διασυνοριακή µετατροπή, ακριβώς όπως τα άρθρα
για τη διασυνοριακή συγχώνευση και διάσπαση. 

Με τα άρθρα 6 και 7 ρυθµίζονται τα ζητήµατα που αφορούν
στη δηµοσίευση του σχεδίου σύµβασης συγχώνευσης ή διάσπα-
σης αντίστοιχα µε την κατάργηση της πρόβλεψης για τη δηµο-
σίευση αυτών στην ιστοσελίδα της εταιρείας ως εναλλακτικού
τρόπου κάλυψης της σχετικής απαίτησης. Ορίζεται, λοιπόν, πια
σε αυτό το σχέδιο νόµου ότι το µόνο σηµείο υποχρεωτικής δη-
µοσίευσης του σχεδίου σύµβασης, συγχώνευσης ή διάσπασης
είναι το Γενικό Εµπορικό Μητρώο. 

Με τα άρθρα 8, 9 και 10 καταργείται η απαίτηση προηγούµε-
νης έγκρισης του κατά τόπον αρµόδιου περιφερειάρχη για τη
συγχώνευση, διάσπαση ή µετατροπή αντίστοιχα ανωνύµων και
ευρωπαϊκών εταιρειών που έχουν την καταστατική τους έδρα
στην οικεία περιφέρεια της χώρας, καθώς η σχετική αρµοδιότητα
ελέγχου µεταφέρεται πλέον στις υπηρεσίες του Γενικού Εµπο-
ρικού Μητρώου. 

Με το άρθρο 15 εφαρµόζεται η ιδιαιτέρως σηµαντική παρά-
ταση των προθεσµιών διεξαγωγής των γενικών συνελεύσεων
κατά πενήντα ηµερολογιακές ηµέρες προκειµένου οι επαγγελ-
µατίες λογιστές - φοροτεχνικοί να διευκολυνθούν στο έργο τους,
που πρόσκαιρα έχει επιβαρυνθεί υπέρµετρα λόγω της ταυτόχρο-
νης λήξης της προθεσµίας υποβολής φορολογικών δηλώσεων. 

Θα ήθελα να τονίσω στο σηµείο αυτό ότι το παρόν σχέδιο
νόµου αφορά ζητήµατα Εµπορικού και όχι Φορολογικού Δικαίου.
Θέτει ένα συνολικό πλαίσιο για την πραγµατοποίηση συγχωνεύ-
σεων, διασπάσεων και µετασχηµατισµών όπου συµµετέχουν νο-
µικά πρόσωπα µε έδρα σε παραπάνω από ένα κράτη-µέλη.
Άλλωστε, όπως η ίδια η οδηγία προς ενσωµάτωση αναφέρει στο
προοίµιο της, ο σκοπός των ρυθµίσεων εντοπίζεται στη διασφά-
λιση της ελευθερίας εγκατάστασης των επιχειρήσεων και στην
ελεύθερη κυκλοφορία των προσώπων. 

Δεν έχει σκοπό η ενσωµάτωση της οδηγίας, ούτε άλλωστε και
η ίδια η οδηγία, τη µεταφορά της φορολογικής έδρας των εγχώ-
ριων εταιρειών σε αλλοδαπές έννοµες τάξεις µε στόχο τη φορο-
διαφυγή ή τη φοροαπαλλαγή. Αποκλειστικός σκοπός της
οδηγίας και του παρόντος σχεδίου νόµου είναι η απλούστευση
των διαδικασιών, η ελαχιστοποίηση των γραφειοκρατικών κωλυ-
µάτων και ο καθορισµός της διαδικασίας για τις διασυνοριακές
διασπάσεις και µετατροπές, που µέχρι σήµερα παρέµεναν ρυθ-
µιστές ελλείψει αντίστοιχων εθνικών ρυθµίσεων, προκαλώντας
πλείστα προβλήµατα ασφάλειας δικαίου. 

Είναι γνωστό ότι οι εξελίξεις στην ενωσιακή νοµολογία έχουν
δηµιουργήσει νέες ευκαιρίες για τις εταιρείες στην εσωτερική
αγορά που µπορούν να ωθήσουν την οικονοµική ανάπτυξη, τον
αποτελεσµατικό ανταγωνισµό και την παραγωγικότητα. 
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Ταυτόχρονα, ο στόχος για µια εσωτερική αγορά χωρίς εσωτε-
ρικά σύνορα για τις εταιρείες πρέπει, επίσης, να εναρµονίζεται
µε τους λοιπούς στόχους της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, όπως
η κοινωνική προστασία, το άρθρο 3 της Συνθήκης για την Ευρω-
παϊκή Ένωση και το άρθρο 9 της Συνθήκης για τη λειτουργία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και η προώθηση του κοινωνικού
διαλόγου, όπως ορίζεται στα άρθρα 151 και 152 της Συνθήκης
για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το δικαίωµα των
εταιρειών για διασυνοριακή µετατροπή, συγχώνευση και διά-
σπαση θα πρέπει να συµβαδίζει και να εξισορροπείται κατάλληλα
µε την προστασία των εργαζοµένων, των πιστωτών και των εταί-
ρων. 

Τώρα, σχετικά και µε την υπουργική τροπολογία που κατατέ-
θηκε χθες, µε σκοπό την αντιµετώπιση των πληθωριστικών πιέ-
σεων σε βασικά καταναλωτικά αγαθά, προβλέπονται οι εξής
ρυθµίσεις: Πρώτον, η υποχρέωση ανακοίνωσης των ανατιµήσεων
προϊόντων από τα σουπερµάρκετ. Δεύτερον, η επισήµανση προ-
ϊόντων µε δέσµευση µείωσης τιµής, στο πλαίσιο της πρωτοβου-
λίας «Μόνιµη µείωση τιµής». Και τρίτον, η δηµοσιοποίηση των
τιµών φρούτων και λαχανικών. 

Συγκεκριµένα, η τροπολογία προβλέπει ότι τα σουπερµάρκετ
µε κύκλο εργασιών άνω των 90 εκατοµµυρίων ευρώ υποχρεούν-
ται να ανακοινώνουν στο Υπουργείο Ανάπτυξης οποιαδήποτε αύ-
ξηση τιµής από προµηθευτή καταναλωτικών προϊόντων που είναι
απαραίτητα για την αξιοπρεπή διαβίωση ή εκείνων που παρου-
σιάζουν υψηλή ζήτηση. Στόχος του µέτρου αυτού είναι ακριβώς
η παρακολούθηση της εξέλιξης των τιµών χονδρικής πώλησης
των προϊόντων για τον έγκαιρο σχεδιασµό δηµόσιων πολιτικών
αντιµετώπισης των ατελειών της αγοράς. Στην περίπτωση που
οι συγκεκριµένες επιχειρήσεις δεν θα συµµορφωθούν, το πρό-
στιµο θα είναι 50.000 ευρώ για κάθε απόκρυψη στοιχείων. 

Επίσης, τα σουπερµάρκετ θα πρέπει να ενηµερώνουν για τις
ενδεικτικές τιµές λιανικής πώλησης οπωροκηπευτικών προϊόντων
και το Υπουργείο Ανάπτυξης θα ανακοινώνει τις ενδεικτικές τιµές
στους καταναλωτές µέσω των ιστοτόπων του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και της Γενικής γραµµατείας Εµπορίου, καθώς και του e-
Καταναλωτή.

Για τους παραβάτες το πρόστιµο θα είναι 20.000 ευρώ, εκτός
και αν η παράλειψη της ανακοίνωσης τιµών οφείλεται σε λόγους
ανωτέρας βίας ή αντικειµενικούς λόγους τεχνικής αδυναµίας. 

Επιπλέον, θεσµοθετείται η σήµανση προϊόντων µε δέσµευση
µείωσης τιµής. Σε αυτή την περίπτωση, οι επιχειρήσεις, οι βιο-
µηχανίες και οι χονδρεµπόριο καταναλωτικών προϊόντων θα µπο-
ρούν να συµµετέχουν στην πρωτοβουλία µόνιµη µείωση τιµής,
εφόσον µέχρι την 30η Νοεµβρίου 2023 στείλουν έγγραφη δέ-
σµευση προς το Υπουργείο Ανάπτυξης για µείωση τιµών τουλά-
χιστον 5% εξαιρουµένων των προωθητικών ενεργειών για τους
επόµενους έξι µήνες πώλησης. 

Τα προϊόντα που θα συµµετέχουν στην πρωτοβουλία θα φέ-
ρουν ετικέτα µε ευκρινές ειδικό σήµα στο ράφι, ενώ οι επιχειρή-
σεις σουπερµάρκετ θα είναι υποχρεωµένες να µεταφέρουν
πλήρως τις µειωµένες τιµές πώλησης των προµηθευτών τους
στον τελικό καταναλωτή. Σε περίπτωση µη τήρησης της έγγρα-
φης δέσµευσης, το πρόστιµο θα ανέρχεται στα 50.000 ευρώ ανά
κωδικό προϊόντος. Η χρήση του ειδικού σήµατος από σουπερ-
µάρκετ σε προϊόντα που δεν συµµετέχουν στην πρωτοβουλία θα
τιµωρείται µε πρόστιµο 2.000 ευρώ ανά κατάστηµα και ανά κω-
δικό προϊόντος. 

Αυτά όσον αφορά και την τροπολογία. 
Για όλους, λοιπόν, τους παραπάνω λόγους που προανέφερα,

σας καλώ να ψηφίσετε το παρόν σχέδιο νόµου. 
Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Αυλωνίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω κατ’ αρχάς και από το Βήµα
της Ολοµέλειας να εκφράσω τις ευχές µου στον νέο Πρόεδρο
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία Στέφανο Κασσελάκη, γιατί
όπως γνωρίζετε το κόµµα µας ολοκλήρωσε µια δηµοκρατική δια-
δικασία µε ισχυρή λαϊκή συµµετοχή και είµαι σίγουρος ότι συµ-

φωνείτε πως οι εξελίξεις σε όλα τα κόµµατα είναι κρίσιµες για τη
δηµοκρατία και το µέλλον του τόπου που όλοι υπηρετούµε. 

Πιστεύω, επίσης, ότι όλοι µέσα από την Αίθουσα συµφωνούµε
πως ισχυροί κοµµατικοί συνδυασµοί είναι απαραίτητοι, αποτε-
λούν εχέγγυα για την τήρηση του Συντάγµατος, αντικατοπτρί-
ζουν την κοινωνία µας και τις απαιτήσεις της και είναι καθήκον
µας να επιζητούµε σοβαρότητα, να περιφρουρούµε την ενότητα
και τη σύνθεση απόψεων και να προωθούµε τη φωνή του λαού
εντός των χώρων του Κοινοβουλίου µας. 

Μόνο έτσι, µε ορθή λειτουργία και σεβασµό στη δηµοκρατία,
θα καταφέρουµε να θέσουµε στο περιθώριο ακραίες φωνές που
ακούγονται αυτές τις µέρες, φωνές µίσους και ρατσισµού, φωνές
που πόρρω απέχουν από τη δηµοκρατία που ορκιστήκαµε να δια-
φυλάττουµε και να προστατεύουµε. Μόνο έτσι προσφέρουµε,
κατά την άποψή µου, καλές υπηρεσίες στη χώρα. Αυτός είναι ο
ρόλος µας και αυτός πρέπει να είναι: ενωτικός, συνθετικός, διεκ-
δικητικός και µαχητικός. 

Είµαι σίγουρος, λοιπόν, ότι ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση εί-
µαστε έτοιµοι να ανταποκριθούµε στα κελεύσµατα των καιρών
και να αρθούµε στο ύψος των περιστάσεων µε δοµική αντιπολί-
τευση για το καλό του τόπου µας. 

Μου είναι όµως αδιανόητο να υπεισέλθω στο κύριο θέµα συ-
ζήτησης, αν δεν αναφερθώ σε ένα σοβαρότατο θέµα που δια-
δραµατίζεται στο νησί µου, την Κέρκυρα, και πιθανολογώ ότι
είναι ένα σοβαρό θέµα και σε άλλες περιοχές της Ελλάδας. Ανα-
φέροµαι στο θέµα των µαθητικών δροµολογίων. Μάλιστα, σχο-
λεία –γυµνάσια και λύκεια- της βόρειας Κέρκυρας που έχουν
δυναµική ένωση συλλόγου γονέων και κηδεµόνων έφτασαν στο
σηµείο να καταλάβουν τα σχολεία τους. 

Είναι δυνατόν χιλιάδες µαθητές του Νοµού Κέρκυρας –κάπου
τρεις χιλιάδες, όπως τα έχουµε µετρήσει πρόχειρα- να µη µετα-
φέρονται από αποµακρυσµένα χωριά στα σχολεία τους; Από εκα-
τόν εξήντα πέντε δροµολόγια εκτελούνται µόνο δεκαεπτά.
Δεκαεπτά! Αυτό οφείλεται στην απαράδεκτη ολιγωρία των αρχών
και ειδικά της Περιφέρειας Ιονίων Νήσων. Το δε Υπουργείο Παι-
δείας δεν φιλοτιµείται καν να παρέµβει, παρά το γεγονός ότι
έχουµε ασκήσει και κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Και µου κάνει εντύπωση ότι οι κυβερνητικοί έρχονται και υπο-
στηρίζουν προεκλογικά φυσικά την περιφερειάρχη τους. Γι’ αυτό
θα σας δώσω και µια επιστολή, θα την εγχειρίσω. Φυσικά, δεν
είναι το νοµοσχέδιο που συζητάµε του Υπουργείου Παιδείας,
αλλά καλό είναι να ακούγεται από το Βήµα της Βουλής η διαµαρ-
τυρία τόσων γονέων. 

Στη συζήτησή µας τώρα για το νοµοσχέδιο, συζητάµε σήµερα,
λοιπόν, για την ενσωµάτωση της οδηγίας 2019/1919 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου και την τροποποίηση
της οδηγίας 2017/1132, προκειµένου να αποτελέσουν Εθνικό Δί-
καιο. 

Ακούσαµε και τους φορείς και γνωρίζετε –το είπα και χθες
στην επιτροπή- ότι θα υπερψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. Κυρίως
το κάνουµε για να διευκολύνουµε τις επιχειρήσεις σε µια ορθο-
λογική λειτουργία µε ενιαίους κανόνες δικαίου, για την ελεύθερη
διακίνηση κεφαλαίων στο εσωτερικό της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όπως επιτάσσει ο βασικός πυλώνας του Ευρωπαϊκού Δικαίου για
την ελεύθερη κυκλοφορία των κεφαλαίων, σύµφωνα µε τα άρθρα
63 έως 66 της Συνθήκης για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Επιτρέψτε µου, όµως, µερικές παρατηρήσεις. Οι φορείς που
προσκλήθηκαν δεν ανταποκρίθηκαν στην πλειοψηφία τους για
διάφορους λόγους και αυτό θα πρέπει να µας προβληµατίσει, να
σας προβληµατίσει. Από τους δεκατρείς φορείς τοποθετήθηκαν
οι τρεις και ακόµη –αν δεν κάνω λάθος- έστειλαν δύο υποµνή-
µατα δηλώνοντας θετικοί πάντως απέναντι στις αναγκαίες αυτές
νοµικές διευθετήσεις για τη βελτίωση του δικαίου των διασυνο-
ριακών µετασχηµατισµών κεφαλαιουχικών εταιρειών, αφού
ούτως ή άλλως ως κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέ-
πει να λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν και να ενσωµατώσουµε στο
εσωτερικό µας δίκαιο την οδηγία αυτή. 

Όµως, πρέπει να σηµειώσω –σε απάντηση προς την κυρία
Υφυπουργό επί σχετικής µου επισήµανσης χθες στην επιτροπή-
ότι υπάρχει σηµαντική χρονική υστέρηση στην υιοθέτηση των
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οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης γενικότερα και ειδικά στη συγ-
κεκριµένη οδηγία. 

Εν προκειµένω, ερχόµαστε να ενσωµατώσουµε µια οδηγία του
2019 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, δηλαδή
εκδοθείσα πριν από τέσσερα χρόνια, και να τροποποιήσουµε µια
άλλη του 2017, προκειµένου να αποτελέσουν Εθνικό Δίκαιο. Χθες
η κυρία Υφυπουργός µίλησε µόνο γι’ αυτή του έτους 2019 και
θεωρώ ότι έκανε λάθος. 

Εγώ πιστεύω ότι πρέπει οι ρυθµοί µας να ενταθούν στα ζητή-
µατα ένταξης οδηγιών στο εσωτερικό µας δίκαιο, τους ρυθµούς
του νοµοθετικού Σώµατος της Κυβέρνησης να τους εντείνουµε
στη διαδικασία της κίνησης και να κάνουµε επιτέλους µια σοβαρή
συζήτηση. 

Γιατί δεν είναι µόνο αυτή η περίπτωση και θέλω να επισηµάνω
αυτό και δεν το λέω τυχαία. Αν θέλετε, εξαιτίας αυτής της σηµε-
ρινής συζήτησης, δράττοµαι της ευκαιρίας να υπενθυµίσω ότι
έχουµε σοβαρότατες καθυστερήσεις και σε πολλές των περιπτώ-
σεων έχουµε κληθεί για παροχή εξηγήσεων από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, έχουµε βρεθεί σε δυσχερή θέση έναντι των εταίρων µας
και έχουµε φανεί ανακόλουθοι µε τις δεσµεύσεις που έχουµε
αναλάβει.

Πιο συγκεκριµένα, το Φεβρουάριο του 2023 η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή αποφάσισε να παραπέµψει την Ελλάδα στο δικαστήριο
επειδή δεν εκπλήρωσε τις υποχρεώσεις που υπέχει δυνάµει της
οδηγίας για τη δηµιουργία ενιαίου ευρωπαϊκού σιδηροδροµικού
χώρου. Αναφέροµαι στην οδηγία 2012/34/ΕΕ, δηλαδή για τη µη
συµµόρφωση της χώρας µας µε τους κανόνες για τις σιδηρο-
δροµικές µεταφορές. Σιδηροδροµικές µεταφορές, κάντε µια
αναγωγή στο παρελθόν. Τι έχετε κάνει έκτοτε; Τι κάνετε για να
µη θρηνήσουµε άλλα θύµατα, για να µη ζήσουµε άλλες τραγω-
δίες; 

Ακόµη ένα παράδειγµα: Η προειδοποίηση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής από τις 9 Φεβρουαρίου 2022 ότι ως χώρα δεν τη-
ρούµε την υποχρέωσή µας να παρέχουµε επικαιροποιηµένους
χάρτες κινδύνου πληµµύρας και δεν τηρούµε την οδηγία
207/60/ΕΚ για αξιολόγηση και διαχείριση κινδύνων. Σκεφτείτε,
λοιπόν, τα πράγµατα έτσι όπως συνέβησαν τον τελευταίο καιρό.
Αφήσατε την προθεσµία για ενηµέρωση της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για την επικαιροποίηση των εν λόγω χαρτών να περάσει
άπρακτη και υπεβλήθη αιτιολογηµένη γνώµη εις βάρος της
χώρας µας στις 21-9-2022 εξ αυτού του λόγου. 

Ήταν αναρτηµένοι οι χάρτες κινδύνου πληµµύρας από το
2018. Ήταν γνωστό ότι ο Βόλος, η πεδιάδα της Λάρισας και της
Καρδίτσας κινδυνεύουν. Γνωρίζατε τα πάντα. Γιατί λοιπόν δεν
υιοθετήσατε την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και πολύ πε-
ρισσότερο γιατί δεν κάνετε κάτι για να θωρακίσετε τις περιοχές
που βρίσκονται υπό υψηλό κίνδυνο; 

Κάποια στιγµή, πολύ σύντοµα ελπίζω, θα πρέπει να µας ενη-
µερώσετε σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι αποκαταστάσεις στις
πληγείσες περιοχές και οι αποζηµιώσεις στους συνανθρώπους
µας, που βρέθηκαν από τη µια στιγµή στην άλλη στον δρόµο. 

Τέλος, για να ολοκληρώσω τις παραβιάσεις κάθε χρονοδια-
γράµµατος που υπάρχει, σταθερά συνεχίζετε να παραβιάζετε το
περιβαλλοντικό δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κατακτώντας
την αρνητική πρωτιά να έχουµε δώδεκα συνεχιζόµενες παραβιά-
σεις. Έχει ασκηθεί και σχετικός κοινοβουλευτικός έλεγχος από
πλευράς µας. Αυτό πρέπει να σταµατήσει. Δεν περιποιεί τιµή ιδι-
αίτερη για τη χώρα αυτή αδιαφορία, η άρνηση να υιοθετήσουµε
καθετί θετικό στην ευρωπαϊκή πορεία της χώρας µας και είναι
άκρως επικίνδυνο για την ίδια τη ζωή µας, για την καθηµερινή
µας διαβίωση. Τα βρίσκουµε µονίµως µπροστά µας. Γι’ αυτό
πήρα την ευκαιρία να κάνω αυτές τις επισηµάνσεις.

Ας δούµε, όµως, και τις διευκολύνσεις που προσπαθούµε να
φέρουµε στο επιχειρείν σήµερα µε το να συζητούµε ένα νοµο-
σχέδιο. Εδώ, όπως τόνισα και χθες στην επιτροπή, υπάρχει ένα
παράδοξο. Επιχειρούµε σήµερα να διευκολύνουµε το επιχειρείν
στην ευρωπαϊκή του πορεία, να βελτιώσουµε τις διασυνοριακές
επιχειρηµατικές κινήσεις, την ώρα που το ντόπιο επιχειρείν, αυτό
που αρέσκεστε να λέγεται ότι είναι η ραχοκοκαλιά της ελληνικής
οικονοµίας, στενάζει. 

Ποιο είναι αλήθεια το πραγµατικά οικονοµικό πλαίσιο µέσα στο

οποίο προσπαθούν να επιβιώσουν οι επιχειρήσεις µας; Ποιο
είναι; Και φυσικά ποιο είναι το στενά συνδεδεµένο οικονοµικό
πλαίσιο της αγοραστικής δύναµης της χώρας; Γνωρίζετε, το είπα
και χτες στην επιτροπή, ότι οι πιο φτωχοί στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, δηλαδή ότι η χώρα µας σύµφωνα µε την EUROSTAT
είναι τρίτη από το τέλος στην Ευρώπη των είκοσι επτά όσον
αφορά την αγοραστική δύναµη των πολιτών, µε µόλις εξήντα
οκτώ µονάδες. Ακολουθούν µόνο η Βουλγαρία και η Σλοβακία.
Όλες οι βαλκανικές χώρες που τους έχουν ήδη περάσει. Αν είναι
ψέµατα, να µου το πείτε. 

Γνωρίζει η Κυβέρνηση ότι η ακρίβεια βασικών αγαθών διατρο-
φής και η αισχροκέρδεια των εταιρειών στερεί τα νοικοκυριά από
τα απαραίτητα; Θα τα απαριθµήσω και πάλι. Μιλάµε σήµερα
στην Ολοµέλεια. Δηλαδή, ακόµη και παραδοσιακά προϊόντα
όπως ζυµαρικά και ρύζι έχουν αύξηση στις τιµές κατά 40% ακόµη
και κατά 100% και οι καταναλωτές δαπανούν το τριπλάσιο ποσό
σε σχέση µε πέρυσι για τα τρόφιµα της ηµέρας. 

Γνωρίζετε -είµαι σίγουρος, να µην το ρωτήσω- ότι η τιµή της
βενζίνης έχει ξεπεράσει προ πολλού τα 2 ευρώ; Αυτό συµβαίνει
στην πατρίδα µου, την Κέρκυρα, κι όχι µόνο φυσικά. Αυτό συµ-
βαίνει σε όλες τις περιοχές, ειδικά στις νησιωτικές περιοχές.
Αυτό συµβαίνει σε περισσότερους από είκοσι επτά νοµούς. Έρ-
χεται χειµώνας και οι συµπολίτες µας θα έρθουν αντιµέτωποι µε
νέες αυξήσεις στο πετρέλαιο θέρµανσης. Έχετε σχέδιο; Μας το
έχετε ανοίξει; Με την τροπολογία που διάβασα περί άλλων τυρ-
βάζετε.

Έχει επίγνωση η Κυβέρνηση τι σηµαίνει η έλλειψη αποθεµά-
των λαδιού σε µια παραγωγική χώρα και τι επιφέρει η ξέφρενη
άνοδος της τιµής του, όταν η χονδρική πώληση αγγίζει 8,40 έως
9,5 ευρώ το λίτρο και στον καταναλωτή µπορεί να φτάσει από 12
µέχρι και 15 ευρώ το λίτρο; Η µείωση της ευρωπαϊκής παραγω-
γής κατά 40% και η µεγάλη ζήτηση, αλλά και οι άλλοι χρηµατι-
στηριακοί παράγοντες που επηρεάζουν την τιµή του λαδιού στην
Ελλάδα, παραδείγµατος χάριν η κλιµατική κρίση, η νέα άνοδος
στις τιµές των καυσίµων, η αύξηση των υλικών συσκευασίες, η
αύξηση των εργατικών εξόδων σε σχέση µε τα λιγοστά διαθέσιµα
εργατικά χέρια ανεβάζουν την τιµή στα ύψη, µε αποτέλεσµα τα
εµφιαλωµένα µπουκάλια λαδιού στα ράφια των σουπερµάρκετ
ήδη να προστατεύονται -ακούσατε ακούσατε, όπως γίνεται και
στην Ισπανία- µε αντικλεπτικά σαν να είναι προϊόν πολυτελείας,
χρυσάφι, διαµάντια. 

Άκουσα χθες το βράδυ τον πρόεδρο της Επιτροπής Παραγω-
γής και Εµπορίου να δικαιολογεί ότι αυτό οφείλεται αποκλειστικά
και µόνο στο γεγονός ότι δεν έχει παραχθεί ποσότητα ελαιολά-
δου λόγω προβληµάτων στη διαδικασία παραγωγής. 

Αναµένεται και νέα αύξηση -και µε συγχωρείτε που επιµένω σε
αυτό-σύµφωνα µε τους παραγωγούς και εµπόρους λαδιού, µε
αποτέλεσµα ο τενεκές, η γνωστή µονάδα µέτρησης στην Ελ-
λάδα, να ξεπεράσει το 200 ευρώ και να αποτελέσει είδος πολυ-
τελείας που είπα και προηγουµένως για τον τελικό καταναλωτή.
Θα το πω αυτό για να απαντήσω και εµµέσως στον πρόεδρο της
Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου. Το φθινόπωρο του 2021 η
τιµή του λαδιού ήταν από 75 έως 80 ευρώ. Το φθινόπωρο του
2022 από 90 έως 95 ευρώ. Τον Ιούλιο του 2023 από 100 έως 105
ευρώ. Τον Αύγουστο του 2023 από 157 έως 198 ευρώ. Να µην
τα πούµε αυτά στη Βουλή που σήµερα φέρατε αυτή την τροπο-
λογία µέσα στη νύχτα;

Γνωρίζει η Κυβέρνηση ότι µεγάλο µέρος του πληθυσµού της
χώρας βιώνει ένα ακόµα σηµαντικό θέµα, τη στεγαστική κρίση,
πληρώνοντας πάνω από το 40% του εισοδήµατος σε ενοίκιο ή τη
δόση του δανείου ή στο ηλεκτρικό ή στο νερό. Όλα αυτά είναι
τα µεγαλύτερα στην Ευρώπη. Στις νησιωτικές περιοχές -έχω και
µια ιδιαίτερη εµπειρία θα έλεγα- η ενοικίαση στέγης τινάζει στον
αέρα τον οικογενειακό προϋπολογισµό. Εµείς δεν µπορούµε, το
είπαµε και προχθές, να βρούµε εκπαιδευτικούς και γιατρούς να
έρθουν στο νοσοκοµείο γιατί αντιµετωπίζουν πρόβληµα και να
βρουν στέγη κι αν βρουν στέγη πληρώνουν πάνω από το µισό
του µισθού τους. Πέστε µου πώς θα το αντιµετωπίσετε αυτό!
Γνωρίζετε φυσικά πολύ καλά ότι εξαιτίας αυτής της ακραίας
ακρίβειας και της στεγαστικής κρίσης δεν υπάρχουν γιατροί. Το
είπα και προηγουµένως.
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Γνωρίζετε, να το πω και αυτό, ότι η πολιτική των ολιγοπωλίων
που εφαρµόζεται και στην ακτοπλοΐα ενάντια στο δίκαιο του αν-
ταγωνισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει εκτοξεύσει τα έξοδα
µετακίνησης προς τα νησιά και τα καθιστά µειονεκτικά έναντι της
υπόλοιπης ηπειρωτικής χώρας, χωρίς µάλιστα να αντισταθµίζετε
την διαφορά, όπως κάναµε εµείς µε το µέτρο του µεταφορικού
ισοδύναµου, για να θυµηθώ τον τότε υπουργό τον συγχωρεµένο
Νεκτάριο Σαντορινιό. 

Θέλω, όµως, κάτι να πω σε σχέση µε το νοµοσχέδιο γιατί δεν
προλάβω να ολοκληρώσω την οµιλία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, επειδή πέρασαν δεκαπέντε λεπτά χωρίς να µιλήσετε
για το νοµοσχέδιο, θα πάρετε τη δευτερολογία σας; 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Έχω µιλήσει αρκετά
και νοµίζω ότι είπα ακριβώς ποια είναι η θέση µας. 

Τέλος, στο νοµοσχέδιο αυτό καθαυτό για το οποίο είπαµε ότι
συµφωνούµε και θα υπερψηφίσουµε, να καταγραφεί και µια επι-
φύλαξη και ζητώ µια ουσιαστική δέσµευση από πλευράς της Κυ-
βέρνησης η οποία πρέπει να ενσωµατωθεί και στη σχετική
υιοθέτηση της οδηγίας. Για το θέµα της προστασίας των εργα-
ζοµένων υπάρχει αναφορά στην οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Την απόφαση, όµως, για την τύχη των εργαζοµένων θα την
λάβουν τα ελληνικά δικαστήρια, το Ελληνικό Δίκαιο. Υπενθυµίζω
ότι εµείς δεν ψηφίσαµε το εργασιακό νοµοσχέδιο που φέρατε
προ ολίγων ηµερών στη Βουλή γιατί τα δικαιώµατα των εργαζο-
µένων µε τον χρόνο φθίνουν. 

Παρακαλώ, λοιπόν, να εξεταστεί η προστασία των εργαζοµέ-
νων στη βάση της ουσιαστικής παροχής φροντίδας. Για παρά-
δειγµα στο άρθρο 103 ΙΓ’ πιστοποιητικό πριν τη συνοριακή
διάσπαση, δύναται κατά την άποψή µας να προστεθεί εκτός των
υπολοίπων δικαιολογητικών και η εξόφληση δεδουλευµένων
στους εργαζοµένους, µαζί µε την ορθώς διατυπωθείσα απαραί-
τητη καταγραφή του αριθµού των εργαζοµένων και της αναγκα-
στικής εξόφλησης χρεών στα ασφαλιστικά ταµεία. 

Καταλήγοντας, συµφωνούµε σε ό,τι διευκολύνει το υγιές επι-
χειρείν, ιδιαιτέρως αφού ο στόχος για µια αγορά χωρίς εσωτε-
ρικά σύνορα για τις εταιρείες συµβαδίζει και εξισορροπείται σε
µεγάλο βαθµό µε την προστασία των εργαζοµένων, των πιστω-
τών και των µετόχων ή εταίρων, για να πω αυτά που λέει ο Πρό-
εδρος και για το νοµοσχέδιο. 

Νοµίζω αρκετά είπα και για το νοµοσχέδιο. Γιατί µην ξεχνάµε,
κύριε Πρόεδρε, ότι έχουµε και µια τροπολογία που αφορά όλα
αυτά τα οποία ανέφερα σήµερα και για τα οποία είναι γονατισµέ-
νος ο ελληνικός λαός.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος - Χρήστος Αυ-

λωνίτης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε ζητήσει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Για ένα
λεπτό, κύριε Πρόεδρε, θέλω να διακόψω τη ροή των εισηγητών,
επειδή άκουσα τον εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και
έκανε µία άρτια ανάλυση για ποιον λόγο έχει αυξηθεί η τιµή του
ελαιολάδου. Ανέλυσε τα δεδοµένα, τα αίτια δηλαδή, τα οποία κα-
τηγοριοποίησε σε αίτια που αφορούν την αύξηση του κόστους
παραγωγής από τους αγρότες, αλλά και τη µείωση της παραγω-
γής του ελαιολάδου σε ευρωπαϊκό και σε παγκόσµιο επίπεδο,
που έχει σαν αποτέλεσµα την πολύ µεγάλη αύξηση που σήµερα
σε επίπεδο παραγωγού και σε επίπεδο ελαιοτριβείων φτάνει το
λάδι στα 9 ευρώ το λίτρο. 

Αφού ανέλυσε τόσο πολύ καλά τα αίτια ο αξιότιµος συνάδελ-
φός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κι αφού δεν έγινε καµµία
πρόταση από τον ΣΥΡΙΖΑ για να µειωθεί η τιµή, θα ήθελα λοιπόν,
αν το ξέχασε, να µας πει πώς πιστεύει ο ΣΥΡΙΖΑ ότι µπορούµε
σε δέκα-είκοσι µέρες που θα ξεκινήσει η παραγωγή του ελαιολά-
δου σήµερα στην Ελλάδα µετά τη συγκοµιδή των ελιών, αν πα-

ραµείνει η τιµή του ελαιολάδου στα 9 ευρώ, να µειωθεί στα 3-4
ευρώ όπως ήταν πριν δύο χρόνια.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Γιαν-

νούλη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, θα

µιλήσω κάνοντας χρήση της ιδιότητάς του Κοινοβουλευτικού Εκ-
προσώπου. 

Κύριε Σκρέκα, κοινοβουλευτικά δεν είναι fair play να κάνετε πα-
ρέµβαση εξυπνάδας για να αντιτείνετε στον ΣΥΡΙΖΑ να προτείνει
τρόπους επίλυσης ενός προβλήµατος το οποίο έχει τη σφραγίδα
και την υπογραφή της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Θα σας αντιτείνω το ερώτηµα: Εσείς εξαντλήσατε κάθε δυνα-
τότητα; Γιατί η ύποπτη ανοχή στην αισχροκέρδεια, στην ακρίβεια
που δοκιµάζει το σύνολο των πολιτών είναι κάτι που συνδέεται
πάλι µε την Κυβέρνησή σας. Πριν αρχίσετε τις χρηστοµάθειες
και αντικοινοβουλευτικά µε αυτές τις διακοπές των εισηγητών,
θέλετε να µας πείτε ότι εξαντλήσατε τα πάντα για να µην αποτε-
λεί θησαυρός και χρυσάφι ένας τενεκέδες λάδι και να το γυρνάτε
ως αντιπρόταση στον ΣΥΡΙΖΑ; Δεν σας τιµά. 

Και δεν σας τιµά και το γεγονός ότι σήµερα και πάλι χρησιµο-
ποιείτε τη µανιέρα της εκφυλισµένης κοινοβουλευτικής διαδικα-
σίας όπου µια τροπολογία-νόµος εντάσσεται σε ένα νοµοσχέδιο.
Πότε θα το σταµατήσετε αυτό το χούι επιτέλους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Θεω-
ρείτε ότι είναι εξυπνάδα να ζητάµε από τον ΣΥΡΙΖΑ, από εσάς,
να µας πείτε ποια είναι η πρότασή σας; Εµείς φυσικά και θα εξη-
γήσουµε τι έχουµε κάνει και στην οµιλία µου.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εξηγήστε πρώτα. Κυβέρνηση είστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Θέλετε

να το κάνω τώρα και να διακόψω τους οµιλητές; 
Εγώ έκανα µία απλή ερώτηση. Θεωρείτε δηλαδή ότι είναι θέµα

εξυπνάδας το να απαντήσετε; Είναι θέµα εξυπνάδας, έχοντας µι-
λήσει δεκαπέντε λεπτά ο εισηγητής σας, να απαντήσει και να
φέρει έστω και ένα µόνο µέτρο, ένα µόνο µέτρο; Πώς προτείνετε
εσείς να αντιµετωπίσετε την αύξηση της τιµής σε ένα βασικό
προϊόν διατροφής που είναι το ελαιόλαδο; Είναι θέµα εξυπνά-
δας; Αυτό σας τιµά δηλαδή;

Εγώ έκανα µία αυτονόητη ερώτηση σαν ένας Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος ο οποίος παρακολουθεί έναν Βουλευτή από
τον ΣΥΡΙΖΑ να µιλάει δεκαπέντε λεπτά για την ακρίβεια και να
µην έχει προτείνει ένα µέτρο για το πώς προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ να
αντιµετωπίσει την ακρίβεια. Και εγώ ρωτάω: Είπατε ότι το ελαι-
όλαδο έχει φτάσει στα 9 ευρώ στον παραγωγό. Σε είκοσι µέρες
ξεκινάει η συγκοµιδή, θα αρχίσει να παράγεται λάδι. Αν υπάρ-
χουν οι ίδιες συνθήκες -γιατί δεν το ξέρουµε αυτό- πολύ πιθανό-
τητα η τιµή στον παραγωγό µας να είναι στα 8 µε 9 ευρώ.
Δηλαδή 9 ευρώ θα έρθουν να το αγοράσουν οι έµποροι από την
Ελλάδα, από την Ιταλία, από την Ισπανία, από τον Έλληνα παρα-
γωγό. Οι χονδρέµποροι, οι εταιρείες θα έρθουν να το αγοράσουν
από τον παραγωγό 9 ευρώ το λάδι το λίτρο. Εσείς λοιπόν προ-
τείνετε ότι αυτό πρέπει να µειωθεί µε κάποιο τρόπο, να πάει στα
3 ευρώ όσο είχε πριν δύο χρόνια. Πώς προτείνετε λοιπόν να πάει;
Είναι θέµα εξυπνάδας, η ερώτηση που κάνω;

Σας παρακαλώ, να σοβαρευτείτε λίγο στην Αίθουσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείνει αυτή η παρέµ-

βαση γιατί θα πρέπει να συνεχιστεί ο κατάλογος των οµιλητών,
δηλαδή των εισηγητών και ειδικών αγορητών. 

Και γι’ αυτό τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµατος Αλλαγής κ. Γιώργος Νικητιάδης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ διαφωνούµε

πολύ συχνά. Κατά κανόνα διαφωνούµε. Κατά κανόνα έχουµε δια-
φορετικές προσεγγίσεις και αυτό είναι θεµιτό και αυτό υπηρετεί
την καλύτερη λειτουργία του πολιτεύµατος και της δηµοκρατίας. 

Θέλω όµως να αναφερθώ σε ένα περιστατικό από τη χθεσινή
συνεδρίαση της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου, που δεν
προάγει τη λειτουργία του Κοινοβουλίου. Χθες είχαµε συνε-
δρίαση η Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου. Οι τοποθετηθέν-
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τες µετ’ επιτάσεως ρώτησαν την κυρία Υφυπουργό, αν θα έρθει
τροπολογία στη Βουλή σήµερα. Πήρα από τα Πρακτικά την
απάντηση που µας έδωσε η κυρία Υφυπουργός. Τη διαβάζω:
«Όσον αφορά τα ζητήµατα που τέθηκαν από συναδέλφους για
τα µέτρα που ανακοινώθηκαν πριν από λίγες ηµέρες από την
ηγεσία του Υπουργείου Ανάπτυξης, τα οποία ανακοίνωσε ο
Υπουργός κ. Σκρέκας, σύντοµα θα κατατεθεί τροπολογία. Θα τη
λάβετε έγκαιρα ούτως ώστε να υπάρξει απαραίτητος χρόνος για
να γίνει και η συζήτηση των µέτρων».

Αυτά µας είπε η Υπουργός πριν από δεκαεπτά ώρες. Το σύν-
τοµα είναι δεκαεπτά ώρες κατά την Κυβέρνηση. Ενδεχοµένως η
κυρία Υφυπουργός να µην ήταν ενήµερη. Αυτό είναι πρόβληµα
του Υπουργείου. Όφειλε ο Υπουργός να την ενηµερώσει ότι θα
καταθέσουν τροπολογία. Τι επιδιώκατε δηλαδή, να εφησυχά-
σουµε, να µας πιάσετε αδιάβαστους; Γι’ αυτό κάνατε αυτή την
αναφορά; 

Κλείνω µε αυτό το θέµα. Συγχωρέστε µε αν εµφανίζεται ως µία
διδαχή, αλλά τουλάχιστον ενώπιον των συναδέλφων οφείλουµε
να ανταποκρινόµαστε µε την αλήθεια και να µην αφήνουµε περι-
θώρια παραπλάνησής τους. 

Στο νοµοσχέδιο το συγκεκριµένο για τις διασυνοριακές συγ-
χωνεύσεις έχουµε τοποθετηθεί. Εµείς είµαστε θετικοί. Εκ των
πραγµάτων κάθε εναρµόνιση για εµάς το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής οδηγίας µε το Εθνικό Δίκαιο είναι καλοδεχούµενη, όταν αυτή
τηρεί πιστά όσα αναφέρονται στην οδηγία και όχι όπως έγινε µε
το εργασιακό νοµοσχέδιο τις προάλλες. 

Εδώ όµως πρέπει να συζητήσουµε πια για την τροπολογία,
γιατί αυτό είναι το µέγα ζήτηµα και δεν µας πιάσατε αδιάβα-
στους. Όσο κι αν το πληροφορηθήκαµε το βράδυ κοντά στα µε-
σάνυχτα χθες ότι κατατέθηκε τροπολογία, αδιάβαστους δεν µας
πιάσατε και έχουµε να σηµειώσουµε πολλά. 

Κατ’ αρχάς θα ξεκινήσω µε κάτι που θεωρώ άκρως σηµαντικό,
κυρία Υπουργέ, αλλά και επικίνδυνο. Το δεύτερο άρθρο έχει τίτλο
«Μόνιµη µείωση τιµών». Πώς γίνεται οι έξι µήνες να είναι µόνιµη
µείωση τιµών; Είναι έξι µήνες! Δεν είναι µόνιµη µείωση τιµών. Τι
κάνετε εδώ πέρα; Προσπαθείτε να εξαπατήσετε το κοινό; Δηµι-
ουργούµε νέα ήθη στην αγορά; Φέρνουµε νέα κουλτούρα; Αυτή
είναι η υποκουλτούρα. Δηλαδή τελικώς, οι παράγοντες της αγο-
ράς θα εξοικειωθούν µε µια τέτοια νοοτροπία ότι το µόνιµο µπορεί
να είναι και έξι µήνες και τρεις µήνες και να βγάζουν εκπτώσεις
µόνιµες που θα είναι ενός µηνός, δύο, τριών, έξι µηνών;

Αναρωτιέµαι δεν φοβάστε ότι µπορεί να ακολουθήσουν µαζι-
κές αγωγές από τις οργανώσεις καταναλωτών µε αυτή την εξα-
πάτηση που επιχειρείτε; Εγώ στη θέση σας θα το άλλαζα. Έχετε
τα περιθώρια. Μπορείτε να γράψετε «Μειώσεις τιµών για έξι
µήνες» και όχι «µόνιµες τιµές». Αυτό είναι το πρώτο µεγάλο ζή-
τηµα, παράνοµο κατά την άποψή µου. Σκεφτείτε το. 

Κυρία Υπουργέ, βλέποντας συνέχεια τα µέτρα που λαµβάνετε,
έρχεται στο µυαλό µου το ποίηµα του Καβάφη, του µεγάλου µας
ποιητή, «Τρώες», που ξεκινάει µε το «µοιάζουν οι προσπάθειες
τους σαν των συφοριασµένων, µοιάζουν οι προσπάθειές τους
σαν των Τρώων». 

Γιατί το λέω αυτό; Ακούστε τα βασικά καλάθια και pass που
έχουν έρθει. Το Freedom Pass των 150 ευρώ για τους νέους ηλι-
κίας δεκαοκτώ ετών έως είκοσι πέντε ετών όταν εµβολιάστηκαν.
Είναι το Market Pass, Fuel Pass, Youth Pass, Dentist Pass, επί-
δοµα θέρµανσης, «καλάθι νοικοκυριού», καλάθι του Πάσχα, του
νονού όπως το βάφτισαν, καλάθι της Σαρακοστής, καλάθι του
Άη Βασίλη, καλάθι σχολικών ειδών, καλάθι της ενέργειας και
προσφάτως το πλαφόν για το ποσοστό κέρδους. Μέτρα, µέτρα!

Και έρχεται ο ίδιος ο Πρωθυπουργός και τι λέει στην Έκθεση
της Θεσσαλονίκης; Ότι όλα αυτά τα µέτρα είναι επιδερµικές προ-
σεγγίσεις. Αυτό είπε ο Πρωθυπουργός. Και εσείς, λοιπόν, συνε-
χίζετε. Μέτρα, µέτρα, µέτρα, ξανά και ξανά! 

Τι λέµε εµείς; Παρακολούθησα µε προσοχή όταν θέλησε να
αντιτείνει στην τοποθέτηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου
του ΣΥΡΙΖΑ, «φέρτε µας προτάσεις». Μα εµείς το ΠΑΣΟΚ επα-
νειληµµένως έχουµε καταθέσει προτάσεις. Επανειληµµένως
έχουµε πει ότι ο πιο δραστικός τρόπος για να απαλύνεις τα νοι-
κοκυριά είναι να µειώσεις τον ΦΠΑ σε όλα τα βασικά είδη δια-
τροφής. Αυτό είναι πρόταση.

Ακούγεται η πρότασή µας; Εσείς µέτρα και ξανά µέτρα. Μέτρα
που προ ετών είχε φέρει ο δικός σας Υπουργός, ο κ. Φώλιας και
είχε ο ίδιος συνοµολογήσει ότι αυτά τελικώς δεν έχουν κανένα
αποτέλεσµα.

Περαιτέρω επί της τροπολογίας. Ζητάτε από τα σουπερµάρκετ
να σας καταθέτουν κατάσταση µε τη διαφορά της αύξησης της
τιµής από αυτή που αγοράζουν από τους προµηθευτές. Έχουµε
κάποια ερωτήµατα. Γιατί δεν το ζητάτε από τους προµηθευτές
αυτό; Δεν καταλαβαίνω, γιατί πρέπει το σουπερµάρκετ να δώσει
την τιµή, αφού ο προµηθευτής κάνει την αύξηση; Γιατί δεν ζητάτε
από τον προµηθευτή κατευθείαν να σας ανακοινώσει τις αυξή-
σεις µε τις οποίες πουλά τα προϊόντα;

Αναφέρεστε σε κάποια τιµή και δεν έχω καταλάβει και δεν εξά-
γεται από την τροπολογία αν αναφέρεστε στην καθαρή ή την
ονοµαστική τιµή του προϊόντος. Διότι είναι άλλο ο τιµοκατάλογος
που έχει ο προµηθευτής και είναι διαφορετική η τελική τιµή που
αγοράζει το σουπερµάρκετ. Είναι ένα άλλο ερώτηµα. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι έχουµε προϊόντα που έχουν αυξηθεί,
έχει µειωθεί το κόστος των παραµέτρων της δηµιουργίας του και
εντούτοις παραµένει η υψηλή τιµή τους. Υπάρχει κάτι σε αυτή
την τροπολογία για το πώς θα ελέγξετε αυτές τις τιµές που πα-
ραµένουν υψηλές, όπως το γάλα για παράδειγµα, ενώ παρακο-
λουθούµε ότι ο παραγωγός, ο προµηθευτής, τα πουλούν
χαµηλότερα. 

Μας προκαλεί εντύπωση και προσπαθούµε να δούµε τον λόγο
για τον οποίο θέσατε ως κριτήριο για τη συµµετοχή σε αυτό το
σχέδιο µόνιµης µείωσης τιµών τα 90 εκατοµµύρια. Γιατί 90 και
όχι 80 και όχι 70 και όχι 100; Δεν θα παίξω την κολοκυθιά. Θα
επισηµάνω όµως ότι κατευθύνοντας την αγορά και τους προµη-
θευτές στο να δώσουν την έκπτωση -αν θα την δώσουν, θα ανα-
φερθώ σε αυτό παρακάτω- τι κάνετε; Δηµιουργείτε µια
κατάσταση καρτέλ. Γιατί αυτοί που είναι πάνω από 90 εκατοµµύ-
ρια τζίρο -και είναι πολλοί, δεν λέω- θα έχουν µειωµένα προϊόντα.
Τι θα γίνει µε αυτούς που δεν έχουν µειωµένα προϊόντα γιατί
είναι κάτω από 90% ο τζίρος τους και γιατί δεν θέλησε ο προµη-
θευτής να δώσει και σε αυτούς µειωµένη τιµή για δικούς του λό-
γους;

Εξαγγείλατε µείωση των τιµών. Παρακολουθήσαµε τα µέτρα
του κυρίου Υπουργού. Πραγµατικά λέµε κάτι θα γίνει, κάτι θα
επιβληθεί, 5% µείωση στις τιµές. Και τελικά αυτή η µείωση από
πού θα προέλθει; Από την καλή θέληση των προµηθευτών. Δεν
υπάρχει κάτι υποχρεωτικό σε αυτό το νόµο. Αν θέλει ένας προ-
µηθευτής να δώσει προϊόντα µε µείωση 5%, µόνο και µόνο τότε
θα τα δώσει. 

Τι είναι τελικά αυτό που επιτυγχάνεται µε αυτό τον νόµο;
Επειδή ενδεχοµένως έχετε συζητήσει µε κάποιους προµηθευτές
οι οποίοι είναι έτοιµοι και οι οποίοι κατά σύµπτωση την ίδια µέρα
που συζητήθηκαν τα µέτρα ανακοίνωσαν κάποιοι ότι θα προχω-
ρήσουν σε µείωση, αυτό είναι το σύνολο της αγοράς; Και επα-
ναλαµβάνω, θα περιµένει ο κόσµος το πότε το κάθε µονοπώλιο,
η κάθε εταιρεία προµηθευτών, η κάθε βιοµηχανία θα αποφασίσει
να µειώσει τις τιµές;

Για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τίποτα δεν πρόκειται
να επιτευχθεί µε αυτή την τροπολογία. Δεν υπάρχει ο µηχανι-
σµός. Δεν υπάρχουν οι υπηρεσίες. Αν αναζητήσετε στο Υπουρ-
γείο που φέρονται ότι θα ελέγχουν αυτούς τους καταλόγους και
θα αναζητούν να δουν αν οι αυξήσεις είναι νόµιµες, αν ακολου-
θήθηκε το σχέδιο, δεν υπάρχουν υπηρεσίες που να µπορούν να
τα κάνουν αυτά. 

Το µεγάλο πρόβληµα -το έχουµε πει πολλές φορές- παραµένει
το παραγωγικό µοντέλο της χώρας. Όσο δεν θα ξεκινάµε από
τον παραγωγό για να φτάσουµε στο ράφι, όσο δεν θα σχεδιά-
ζουµε την οικονοµία µας µε τέτοιο τρόπο ώστε για παράδειγµα
να µην εισάγουµε στην Ελλάδα -άκουσον, άκουσον!- το 85% του
καταναλωνόµενου ψαριού από το εξωτερικό, όσο δεν θα σκύ-
ψουµε σε αυτά τα προβλήµατα, όσο δεν θα βλέπουµε γιατί η αγε-
λάδα στην Ελλάδα παράγει το ένα τρίτο σε γάλα ηµερησίως από
ότι στην Ολλανδία, όσο δεν θα βλέπουµε και δεν θα ψάχνουµε
να δούµε γιατί η µικρή Ολλανδία παράγει είκοσι εκατοµµύρια τό-
νους γάλα το χρόνο, ενώ εµείς παράγουµε εξακόσιες χιλιάδες
τόνους γάλα το χρόνο και εισάγουµε εννιακόσιες χιλιάδες γιατί

3720 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



καταναλώνουµε ενάµισι εκατοµµύριο γάλα, τόσο θα έχουµε αυτά
τα προβλήµατα, θα έχουµε τις αυξήσεις στο κόστος, θα έχουµε
τα νοικοκυριά να υποφέρουν, θα έχουµε τα pass και τελικώς -εύ-
χοµαι να µην έχουµε και τα bypass για το λαό µας- θα απαιτούµε
εµείς εδώ από τη θέση που βρισκόµαστε µια άλλη πολιτική µε
τις προτάσεις που επαναλαµβάνω το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής
διαρκώς καταθέτει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε γιατί την οικονοµία του χρόνου. 
Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρία Κοµνηνάκα. 
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ξέρετε, κυρία Υπουργέ, ανησυχούµε ότι θα επιτηρείτε τόσο

καλά την αγορά και τις τιµές όσο επιτηρεί η Πολιτική Προστασία
του κατά πόσο εφαρµόζονται οι εντολές και τα µηνύµατα ακόµα
και αυτού του «112» του «τρέξτε να σωθείτε» ή «του µείνετε στα
σπίτια σας», µε αποτέλεσµα χτες για ώρες να µείνουν εγκλωβι-
σµένοι οι εργαζόµενοι σε βιοµηχανία εµφιάλωσης λόγω πληµµύ-
ρας στην Κορινθία. Γιατί βέβαια, η εργοδοσία δεν σταµάτησε
έγκαιρα την παραγωγή µε αποτέλεσµα οι εργαζόµενοι να κινδυ-
νεύσουν ευτυχώς µε αίσιο τέλος αυτή τη φορά. 

Και αποδεικνύεται ότι ο λαός έχει να αντιµετωπίσει όχι µόνο
ένα αστικό κράτος, που τον αφήνει αβοήθητο χωρίς αντιπληµµυ-
ρικό σχεδιασµό, χωρίς το παραµικρό µέτρο µε αποτέλεσµα να
µένει κάθε φορά στο έλεος της κακοκαιρίας, αλλά έχει να αντι-
µετωπίσει και την ασυδοσία της εργοδοσίας την οποία και την
τροφοδοτείται µε κάθε τρόπο, που εκβιάζει τους εργαζόµενους
για να φτάσουν στη δουλειά µε κίνδυνο ακόµα και της ζωής τους. 

Σας καλούµε να πάρετε µέτρα ώστε να σταµατούν οι εργασίες
σε επιχειρήσεις, που βρίσκονται σε περιοχές που έχουν πληγεί
ή που υπάρχουν µετεωρολογικές προβλέψεις για επικείµενο κίν-
δυνο, χωρίς, βέβαια, αυτό να σηµαίνει ότι οι εργαζόµενοι θα κιν-
δυνεύουν να χάσουν το µεροκάµατο τους, τη δουλειά τους κ.λπ.. 

Θα ξεκινήσω, βέβαια, την τοποθέτησή µου από την τροπολο-
γία που φέρατε τελικά χτες το βράδυ, παρ’ ότι άλλα µας διαβε-
βαιώσατε ότι στην επιτροπή. Και όπως βέβαια ήταν αναµενόµενο,
επενδύθηκε από το πρωί -ακούµε στα µέσα- µε τις ανάλογες τυµ-
πανοκρουσίες ότι πρόκειται για ακόµα ένα σωσίβιο προς τον λαό
που πνίγεται στην ακρίβεια. 

Όµως για άλλη µια φορά το σωσίβιο σας, κύριοι της Κυβέρνη-
σης, είναι τρύπιο και η βάρκα συνεχίζει να µπάζει νερά. Επιτέ-
λους σταµατήστε να εµπαίζετε τον λαό, σταµατήστε τον
εµπαιγµό απέναντι στη λαϊκή οικογένεια που κυριολεκτικά έχει
γονατίσει από την ακρίβεια, που εξανεµίζεται εισόδηµά της. Θα
βάλετε -λέτε- φρένο τώρα στις ανατιµήσεις των σουπερµάρκετ
που έχουν µπουκώσει κυριολεκτικά από τα κέρδη, µε τις ανακοι-
νώσεις των τιµών και τις γνωστές λίστες προσφορών. 

Αντί να κάνετε πράξη χθες την απαίτηση των σωµατείων, την
πρόταση που δεκάδες φορές έχει φέρει το ΚΚΕ στη Βουλή για
την κατάργηση του ΦΠΑ στα είδη πλατιάς λαϊκής κατανάλωσης,
συνεχίζετε µε µέτρα τύπου pass της κοροϊδίας και τα γνωστά
«καλάθια καπαµά». 

Ποιο το αποτέλεσµα όλων αυτών των µέτρων; Οι µεγάλες αλυ-
σίδες του λιανεµπορίου τζιράρουν απίθανα ποσά και η λαϊκή οι-
κογένεια µετρά τα ρέστα της να βγάλει κι άλλο µήνα, όταν
µάλιστα -και είναι αποκαλυπτικά τα στοιχεία που έδωσε στη δη-
µοσιότητα ο ΕΦΚΑ για τους µισθούς- ένας στους τρεις εργαζό-
µενους αµείβεται µε µικρότερο από τον κατώτατο µισθό, αφού
η µερική απασχόληση παραµένει σταθερά κοντά στο 30%, όταν
σε αυτές τις συνθήκες εξοντωτικής ακρίβειας, µε αυτά τα επί-
πεδα των µισθών για τους εργαζόµενους, το κράτος συνεχίζει να
ξεσκίζει τον λαό στους φόρους και πανηγυρίζετε κι από πάνω ότι
µε αυτήν την υπεραπόδοση των φόρων πιάνετε τους στόχους
για τα πρωτογενή πλεονάσµατα και βάζετε πλώρη για την επεν-
δυτική βαθµίδα. 

Για να µην ξεχνιόµαστε βέβαια -γιατί σήκωσε πάλι κι ο ΣΥΡΙΖΑ
τις παντιέρες-αυτά τα µατωµένα πρωτογενή πλεονάσµατα, κύ-
ριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι η παρακαταθήκη που παρέδωσε χτες ο

πρώην αρχηγός στον νυν αρχηγό σας. Αυτή είναι η παρακατα-
θήκη, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ νοµοθέτησε τα πρωτογενή πλε-
ονάσµατα. 

Σήµερα βέβαια η Νέα Δηµοκρατία κοµπάζει, γιατί όχι µόνο πιά-
νει τους στόχους για τα πλεονάσµατα, αλλά υπεραποδίδει κιόλας
αυτή η φοροαφαίµαξη, όπως µαρτυρούν τα ίδια τα στοιχεία της
εκτέλεσης του προϋπολογισµού, που µιλάνε για 3,2 δισ. πάνω
από τον στόχο του πλεονάσµατος, που έφτασε η φοροληστεία
του λαού. Και πώς βέβαια να µην είναι έτσι, όταν σε τέτοιες συν-
θήκες ακρίβειας παραµένει στο ακέραιο ο ΦΠΑ, ο πιο άδικος και
ληστρικός φόρος, όπως βέβαια και οι λοιποί έµµεσοι φόροι που
γονατίζουν τη λαϊκή οικογένεια. 

Όσο λοιπόν αυτά παραµένουν, όλα τα άλλα µέτρα που φέρ-
νετε υποτίθεται για την αντιµετώπιση της ακρίβειας δεν θα είναι
παρά τουφεκιές στον αέρα. Βέβαια, αν δεν τα πάρετε από τους
µισθωτούς και τη λαϊκή οικογένεια, πώς θα βγουν οι πενήντα και
βάλε φοροαπαλλαγές των εφοπλιστών, αυτοδηµιούργητων και
µη, και τα προκλητικά προνόµια των επιχειρηµατικών οµίλων,
αναγκαία συστατικά για την επίτευξη της επενδυτικής βαθµίδας; 

Εκεί κατατείνουν εξάλλου και όλες οι νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες της Κυβέρνησης. Η τελευταία µόνο εβδοµάδα είναι απολύτως
αποκαλυπτική, όχι µόνο για τις κυβερνητικές προτεραιότητες,
αλλά και για το ποιες είναι τελικά οι περιβόητες ευρωπαϊκές
αρχές, προς τις οποίες οφείλει, λέτε, να εναρµονιστεί η ελληνική
νοµοθεσία και στις οποίες βεβαίως όλοι σας οµονοείτε. Στο όνοµα
αυτής της εναρµόνισης πριν λίγες µέρες ψηφίσατε τον νόµο-
έκτρωµα του εργασιακού µεσαίωνα, σε πλήρη εναρµόνιση µε τις
απαιτήσεις των επιχειρήσεων και σήµερα φέρνετε άλλη µια οδηγία
που ρυθµίζει τα επιχειρηµατικά αλισβερίσια. 

Διότι βεβαίως οι διασυνοριακές µετατροπές, συγχωνεύσεις και
διασπάσεις των κεφαλαιουχικών εταιρειών δεν είναι παρά στοι-
χεία της φυσικής, θα λέγαµε, εξέλιξης των πραγµάτων στην κα-
πιταλιστική αγορά και η οδηγία που ενσωµατώνει το σηµερινό
νοµοσχέδιο, η 2019/2121, η οποία τροποποιεί προγενέστερη
οδηγία του 2017 που κωδικοποιεί σε ενιαίο κείµενο µια σειρά
οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σχέση µε την ενοποίηση
του εταιρικού δικαίου της Ένωσης σχετικά µε τις κεφαλαιουχικές
εταιρείες, αποτελεί εφαρµογή των βασικών λειτουργιών της ίδιας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ο σκοπός, λέει και το νοµοσχέδιο στο πρώτο του άρθρο, της
οδηγίας είναι η άρση των περιορισµών στην ελευθερία εγκατά-
στασης των εταιρειών στην εσωτερική αγορά της Ευρωπαϊκής
Ένωσης µέσω της ρύθµισης των διεθνών διασυνοριακών µετα-
σχηµατισµών. Αυτός ο στόχος επιτυγχάνεται µε τη θέσπιση από
την Ευρωπαϊκή Ένωση ενιαίων κανόνων µε καθολική, υποχρεω-
τική ισχύ σε όλα τα κράτη µέλη µε την ενσωµάτωσή τους στην
εθνική νοµοθεσία. Εξάλλου το σύνολο του δικαίου των κεφαλαι-
ουχικών εταιρειών δεν είναι απλά εναρµονισµένο, αλλά ενιαίο σε
όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, ρυθµισµένο απευθείας µε την ευ-
ρωενωσιακή νοµοθεσία. 

Κοινή επιδίωξη, τόσο της Κυβέρνησης όπως και της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, είναι να αφαιρεθεί κάθε εµπόδιο που προκύπτει
από τις διαφορετικές εθνικές νοµοθετικές ρυθµίσεις για την
ελεύθερη κυκλοφορία του κεφαλαίου, µέσω και των εξαγορών,
των συγχωνεύσεων και τη δηµιουργία θυγατρικών εταιρειών, που
αποτελεί και µια από τις θεµελιώδεις ελευθερίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπως κατοχυρώνεται εξάλλου και από τις ευρωσυνθή-
κες. Αυτή η ελευθερία της κίνησης του κεφαλαίου αποτελεί τα
άγια των αγίων της ιµπεριαλιστικής συµµαχίας των µονοπωλίων. 

Γι’ αυτό βέβαια και εκτός από την Κυβέρνηση και τα άλλα κόµ-
µατα, ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, υπερθεµατίζουν και ζητούν η Κυ-
βέρνηση να πάρει ακόµα πιο ευνοϊκά µέτρα για τη δηµιουργία
φιλεπενδυτικού περιβάλλοντος. Για αυτό βέβαια το φιλικό περι-
βάλλον για τους επενδυτές ψηφίστηκε και το αντεργατικό
έκτρωµα, µε τα δεκατριάωρα και τις συµβάσεις των µηδενικών
ωρών, που βρήκαν βέβαια τις επιχειρήσεις και τους επιχειρηµα-
τικούς οµίλους στη χώρα µας πιο έτοιµους από ποτέ να την
εφαρµόσουν, µε χαρακτηριστικό παράδειγµα εργαζόµενους στα
ναυπηγεία Ελευσίνας που ο εργολάβος κάνει πρόσληψη στους
εργαζόµενους σε δυο διαφορετικές εταιρείες, προκειµένου να
µπορέσει εύκολα να δικαιολογήσει τη δεκατρίωρη εργασία τους. 
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Αυτό είναι το φιλεπενδυτικό περιβάλλον, που επιβάλλει και τη
σιγή νεκροταφείου στους χώρους δουλειάς και την ποινικοποί-
ηση της απεργίας. Γι’ αυτό παραµερίζουν βέβαια και όλες οι εθνι-
κές νοµικές ρυθµίσεις και απαιτήσεις, που αφορούν και αυτές
τις συγχωνεύσεις, διασπάσεις και µετατροπές των κεφαλαιουχι-
κών εταιρειών, και θεσπίζετε ενιαίους κανόνες για να εφαρµό-
ζονται καθολικά σε όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
ώστε η κίνηση του κεφαλαίου σε όλη την εσωτερική καπιταλι-
στική αγορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης να γίνεται ανεµπόδιστα
και µε ταχύτητα, χωρίς να σκοντάφτει σε εθνικές διοικητικές δια-
δικασίες και απαιτήσεις. 

Και βέβαια, ως γνωστόν, εκτός από τις διάφορες γραφειοκρα-
τικές διοικητικές διαδικασίες, από τις οποίες προσπαθεί να απαλ-
λαγεί η κίνηση του κεφαλαίου, η ανεµπόδιστη κίνησή του
σηµαίνει ταυτόχρονα τη χωρίς εµπόδια εκµετάλλευση της εργα-
τικής τάξης. Γι’ αυτό και επιδιώκουν να απαλλαγούν και από όσες
προστατευτικές διατάξεις, βέβαια, έχουν αποµείνει όρθιες µέσα
από τη σκληρή ταξική πάλη, και σε επίπεδο Εθνικού Δικαίου, και
αφορούν βασικά τη διασφάλιση της θέσης των εργατών στους
µονοπωλιακούς οµίλους, που αποφασίζουν βέβαια για την επέ-
κταση της κερδοφορίας τους τις διάφορες µορφές µετασχηµα-
τισµών της δράσης τους, τις συγχωνεύσεις που γίνονται µέσω
εξαγορών, τις διασπάσεις µε τις θυγατρικές κ.λπ.. 

Φυσικά, όλοι αυτοί οι σχεδιασµοί και τα αλισβερίσια των µο-
νοπωλιακών οµίλων δεν είναι χωρίς συνέπειες για τους εργαζό-
µενους, αφού είτε µε τεχνικό, νοµικό τρόπο είτε και µε
πραγµατικό, αλλάζει και το πρόσωπο του εργοδότη, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται. Κάθε συγχώνευση, διάσπαση, µετατροπή σχεδόν
κατά κανόνα συνεπάγεται και αλλαγή του προσώπου του εργο-
δότη, οπότε θα έπρεπε ρητά και κατηγορηµατικά να προστα-
τεύονται οι εργασιακές σχέσεις και να κατοχυρώνονται τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων στις εταιρείες που προβαίνουν σε
τέτοιου είδους εταιρικούς µετασχηµατισµούς. 

Όµως κάτι τέτοιο δεν προβλέπεται ρητά ούτε στην οδηγία
ούτε βέβαια και στο νοµοσχέδιο που φέρνετε. Δεν προβλέπεται
ρητά η προστασία τους από απολύσεις, που προκύπτουν κάθε
φορά από αυτού του είδους τις συγχωνεύσεις και τους µετασχη-
µατισµούς των µονοπωλιακών οµίλων, ούτε βέβαια προβλέπεται
η προστασία από κάθε βλαπτική µεταβολή στις εργασιακές τους
σχέσεις, όπως είναι γνωστό ότι συµβαίνει σε αυτές τις περιπτώ-
σεις, µε εργαζόµενους µε κατοχυρωµένα εργασιακά δικαιώµατα
και µόνιµες σχέσεις εργασίας να απολύονται σε µια νύχτα και να
προσλαµβάνονται ξανά µε ελαστικές σχέσεις εργασίας, µε ολι-
γόµηνες συµβάσεις ή ακόµα και µε τα καινούρια µοντέλα εργα-
σίας που νοµοθετήσατε, των µηδενικών ωρών και πάει λέγοντας.
Καµµία τέτοια ρητή κατοχύρωση των εργασιακών σχέσεων και
δικαιωµάτων δεν υπάρχει στο νοµοσχέδιο. 

Και βέβαια µπορεί η οδηγία να περιλαµβάνει κάποιες διατάξεις
σχετικά µε την ενηµέρωση και διαβούλευση των εργαζοµένων,
που όπως λέγεται θα πρέπει να πραγµατοποιούνται σύµφωνα µε
το νοµικό πλαίσιο, που έχουν καθορίσει και προγενέστερες ευ-
ρωπαϊκές οδηγίες και αντίστοιχα προεδρικά διατάγµατα και νο-
µοθεσία στη χώρα µας, όµως ξέρετε καλά ότι επειδή ακριβώς
αυτές οι διαδικασίες έχουν προβλεφθεί κατ’ επανάληψη σε αντί-
στοιχες ευρωπαϊκές οδηγίες, είναι και καλά εµπεδωµένο στην
εµπειρία της εργατικής τάξης, τόσο στην Ελλάδα όσο και στα
άλλα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που προσπαθείτε
εδώ µέσα να την παρουσιάσετε ως τη µεγάλη φιλεργατική αγκα-
λιά. Είναι καλά εµπεδωµένο λοιπόν το τι σηµαίνουν αυτού του εί-
δους οι διαβουλεύσεις. 

Διότι αποτελεί πραγµατικά πρόκληση, αν όχι κοροϊδία, να ενα-
ποτίθεται η προστασία των εργασιακών δικαιωµάτων σε αυτές
τις διαδικασίες δήθεν διαβούλευσης των καπιταλιστών µε τους
εργάτες, που δεν είναι παρά το φύλλο συκής για την επίθεση στα
εργατικά δικαιώµατα. Αλήθεια, εµποδίζει ή εµπόδισε ποτέ τίποτα
την καπιταλιστική εργοδοσία να πάρει τελικά την όποια απόφαση
θέλει σε βάρος των εργαζοµένων, αγνοώντας την αντίθεση που
εκφράζουν στη διαβούλευση; Κι όλα αυτά στο όνοµα πάντα της
επιχειρηµατικής ελευθερίας, της άλλης ιερής αγελάδας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, που άλλωστε κατοχυρώνεται και µε υπερνο-
µοθετικής ισχύος διατάξεις στα άρθρα 49 και 54 της συνθήκης

Λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη γνωστή Συνθήκη της
Λισσαβόνας. 

Μήπως, αλήθεια, βρίσκονται στην ίδια θέση οι εργάτες µε τους
εργοδότες για να συζητάνε από κοινού, ως ίσος προς ίσο, για το
µέλλον της επιχείρησης; Όσο ελεύθερα συζητάνε και για να απο-
φασίζουν οι εργαζόµενοι αυτή την ελευθερία που είπατε ότι τους
προσφέρατε, να δουλεύουν δεκατρίωρα, απλήρωτες υπερωρίες,
να υπογράφουν συµβάσεις µηδενικών ωρών και άλλα τέτοια φαι-
δρά, µε τα οποία παρουσιάσατε την περασµένη εβδοµάδα ως
ελευθερία τον εργασιακό µεσαίωνα που ψηφίσατε. 

Πόσω µάλλον που στις περισσότερες των περιπτώσεων αυτή
η διαδικασία της διαβούλευσης και των περιβόητων ενηµερώ-
σεων λειτουργεί και υπονοµευτικά στις αγωνιστικές διαθέσεις και
την αντίδραση των εργαζοµένων που διαµορφώνεται απέναντι
στην εργοδοσία, για την οποία βέβαια φροντίζουν και µε ιδιαί-
τερο ζήλο οι γνωστοί σας εταίροι, οι κυβερνητικοί εργοδοτικοί
συνδικαλιστές, µε τους οποίους διεξάγονται συνήθως αυτές οι
διαβουλεύσεις, προετοιµάζοντας το έδαφος για το ξεπούληµα
των εργατικών συµφερόντων, µε παράλληλη βέβαια επιχείρηση
χειραγώγησης των εργατών. 

Άλλη µια τέτοια µνηµειώδη σελίδα στη λαµπρή ιστορία της
έγραψε την περασµένη εβδοµάδα η ξεπουληµένη ηγεσία της
ΓΣΕΕ, υπερασπιζόµενη το τελευταίο σας αντεργατικό τερατούρ-
γηµα. Πήρε όµως κι αυτή, όπως και η Κυβέρνηση, αποστοµωτική
απάντηση από τους χιλιάδες εργαζόµενους που πήραν στα δικά
τους χέρια την υπεράσπιση της ζωής και των δικαιωµάτων τους,
δείχνοντας ότι η εργατική τάξη δεν έχει πει ακόµα την τελευταία
της λέξη. 

Σε αυτόν τον δρόµο καταθέτει και όλες του τις δυνάµεις το ΚΚΕ.
Γι’ αυτό και οι εργαζόµενοι και ο λαός θα βγαίνουν πιο δυνατοί,
όσο περισσότερο αποδυναµώνονται οι δυνάµεις που στηρίζουν
αυτή τη βάρβαρη πολιτική και όσο αντίθετα δυναµώνει τη συµπό-
ρευσή του µε το ΚΚΕ, στοχεύοντας τον πραγµατικό αντίπαλο, που
είναι το κεφάλαιο και τα κέρδη του, βάζοντας στο επίκεντρο τις
σύγχρονες ανάγκες της εργατικής τάξης και του λαού.

Όπως είναι βέβαια αναµενόµενο καταψηφίζουµε το νοµοσχέ-
διο και θα συνεχίσουµε να παλεύουµε για την πραγµατική ανα-
κούφιση των εργαζοµένων, που βρίσκεται βέβαια στην αντίπερα
όχθη απ’ αυτή που εσείς νοµοθετείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.
Μαρία Κοµνηνάκα.

Στο σηµείο αυτό θα ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί
Εσωτερικών, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υγείας, Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης,
Πολιτισµού, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, καθώς και οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερικών
κατέθεσαν στις 26-9-2023 σχέδιο νόµου: «Αναµόρφωση του συ-
στήµατος διακυβέρνησης Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
Α’ και Β’ βαθµού, κατάργηση νοµικών προσώπων δηµοσίου δι-
καίου δήµων, παρακολούθηση επιδόσεων τοπικής αυτοδιοίκη-
σης, οικονοµική και διοικητική διαχείριση οργανισµών τοπικής
αυτοδιοίκησης, ευζωία των ζώων συντροφιάς, κατασκευή και
αναβάθµιση λειτουργούντων χερσαίων συνοριακών σταθµών και
λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Εσωτερικών». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τώρα καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής

Λύσης κ. Κωνσταντίνος Χήτας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα πάψει να µας εκπλήσσει αυτή η Βουλή. Σήµερα, η αλή-

θεια είναι ότι το πρωί, ερχόµενος εδώ, περίµενα και προετοιµά-
στηκα ψυχολογικά ότι θα έχουµε ένα µακρύ απόγευµα και
βράδυ, γιατί λέω ότι το θέµα που συζητάµε είναι πολύ σηµαντικό.
Είναι η τροπολογία που φέρνει και το Υπουργείο Ανάπτυξης για
την ακρίβεια, το µεγαλύτερο θέµα, το πιο σοβαρό θέµα που τα-
λαιπωρεί, µαστίζει και απασχολεί τους Έλληνες πολίτες. Και ξαφ-
νικά έρχεσαι εδώ κι ενηµερώνεσαι ότι έχουν γραφτεί µόλις τρεις
οµιλητές. Χάος. 
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Πού είναι, ρε παιδιά, ο κόσµος; Ε, λέει, τρέχουν µε τις αυτοδι-
οικητικές τώρα. Α, εντάξει. Μάλλον οι αυτοδιοικητικές εκλογές,
ποιον θα βγάλουν τα κόµµατα δήµαρχο, και νοµάρχη, και κοινο-
τάρχη είναι πιο σηµαντικό από το πώς θα φάει η ελληνική οικο-
γένεια ή το πώς θα µπορέσει να αγοράσει φρούτα, λαχανικά,
κρέατα, τυριά, ψάρια, ψωµί και πάει λέγοντας. Τι να πω! Δεν
παύει ποτέ, δεν σταµατάει αυτό το Κοινοβούλιο να µας εκπλήσ-
σει, αρνητικά βέβαια. Δεν έχω να πω κάτι άλλο.

Κυρία Υπουργέ, ξέρετε πώς νιώθω σήµερα µε όλη αυτή τη
σύντοµη περιγραφή που έκανα, αυτό που αντιµετωπίζει ο κό-
σµος; Διότι κι εσείς τα βλέπετε, κι εσείς από περιφέρεια είστε. Ο
κόσµος γκρινιάζει δικαιολογηµένα, δεν φτάνουν τα χρήµατα.
Εγώ σας είπα προχθές, πήγα και πήρα ένα γιαουρτάκι δυόµισι
ευρώ -το ‘χα πει την προηγούµενη- πήρα δέκα φέτες κασέρι,
κυρία Υπουργέ, πέντε ευρώ. Πέντε ευρώ! Ζαλίστηκα! Πέντε
ευρώ. 

Κι αντί να πέσετε πάνω στο θέµα αυτό, να πέσουµε όλοι µαζί,
να δούµε πώς θα δώσουµε µια ανάσα, εσείς φέρνετε τώρα µια
τροπολογία. Θα µου πεις «Είναι υποχρέωση, ρε παιδί µου κι εσύ
τώρα, µην γκρινιάζεις µε την Ευρωπαϊκή Ένωση». Ναι, το timing
είναι, ξέρετε. Νιώθω ότι «Τιτανικός» βουλιάζει και εµείς παραγ-
γέλνουµε δύο τζιν τόνικ. Έτσι νιώθω. Δεν µας νοιάζει. Ο «Τιτανι-
κός» βουλιάζει κι εµείς παραγγέλνουµε δύο ποτά ακόµα, στον
κόσµο µας δηλαδή µε λίγα λόγια. Δεν βλέπουµε την καταστροφή
που έρχεται, ότι σε λίγο θα βυθιστούµε όλοι µαζί. Είναι άκαιρο. 

Δηλαδή είστε Υπουργείο Ανάπτυξης. Εδώ πρέπει να δου-
λεύετε φουλ οι µηχανές τώρα, να βρείτε πολύ δύσκολα -εγώ δεν
λέω ότι είναι εύκολο να ανακουφίσεις ή να βρεις τρόπους αυτήν
τη στιγµή. Υπάρχουν τρόποι. Διότι, όπως σωστά λέγαµε πριν από
λίγο µε τον συνάδελφό µου, τον Βασίλη Βιλιάρδο, το θέµα δεν
είναι αν θέλεις µόνο να δώσεις λύση –σωστά είπε ο Βασίλης-
πρέπει να µπορείς κιόλας. Το θέλω δεν φτάνει. Κι εγώ θέλω να
κάνω πολλά πράγµατα, αλλά µπορώ να κάνω τα µισά από αυτά.
Άρα περιορίζοµαι σε όσα µπορώ και όχι σε όσα θέλω. 

Δηλαδή σήµερα θα έπρεπε να συζητάµε πώς θα προσπαθούσε
να βάλει µια σειρά, να νοµοθετήσει ένα πλέγµα κανόνων, κυρία
Υπουργέ, ένα πλέγµα κανόνων για την εγχώρια αγορά. Εµείς
πάµε τώρα να ρυθµίσουµε τα εξωτερικά, ενώ µέσα είναι αρρύθ-
µιστα όλα. Όπως να ‘ναι χτυπάνε, δεν υπάρχει κανένας ρυθµός,
µια αγορά που είναι αρρύθµιστη, µια αγορά στο εσωτερικό, που
είναι απροστάτευτη αυτή τη στιγµή και το ξέρετε πάρα πολύ
καλά.

Kαι δεν είναι απροστάτευτη γιατί έτσι έτυχε, έτσι έλαχε. Είναι
απροστάτευτη εξαιτίας των δικών σας παραλείψεων, εξαιτίας
της δικής σας αδράνειας. 

Και τι κάνει τώρα το νοµοσχέδιο αυτό; Για να µην παραπονιέται
ο Πρόεδρος, να πω για το νοµοσχέδιο. Είναι µια ευρωπαϊκή οδη-
γία, γιατί πρέπει –λέει- να ενσωµατωθεί στο Εθνικό Δίκαιο. Μάλι-
στα. Μιλάτε για υποχρέωση συµµόρφωσης της χώρας µας µε
την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Μάλιστα. Θα πρέπει να σας θυµίσω
ότι υπάρχει µια υπέρτερη υποχρέωση, κυρία Υπουργέ, που έχει
η πολιτεία, που έχει η Κυβέρνηση, η εκάστοτε κυβέρνηση, αυτή
της διασφάλισης του εθνικού συµφέροντος, του συµφέροντος
των Ελλήνων πολιτών, µε λίγα λόγια του δηµοσίου συµφέρον-
τος.

Ποιον αφορά αυτή η οδηγία; Μήπως συνδέεται άµεσα µε την
ελληνική πραγµατικότητα, µε τη στήριξη της εγχώριας επιχειρη-
µατικότητας; Όχι. Η οδηγία προβλέπει τώρα διασυνοριακούς µε-
τασχηµατισµούς κεφαλαιουχικών εταιρειών, τις διασυνοριακές
µετατροπές, τις συγχωνεύσεις και διασπάσεις των εταιρειών
αυτών για να γίνει πιο ανταγωνιστική η ενιαία ευρωπαϊκή αγορά
και για να γίνει ανταγωνιστική η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Με άλλα λόγια, φέρνετε αυτή την οδηγία για να µπορούν οι
µεγάλες εταιρείες, οι πολυεθνικές εταιρείες να κινούνται ανεµ-
πόδιστα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να ιδρύουν θυγατρικές, να
ιδρύουν υποκαταστήµατα, να καταργούν άλλα υποκαταστήµατα,
να µεταφέρουν προσωπικό σε άλλα κράτη-µέλη και πάει λέγον-
τας. Λέτε ότι φέρνετε την οδηγία αυτή για να δηµιουργηθούν
νέες ευκαιρίες στις εταιρείες αυτές τις κεφαλαιουχικές, ότι δη-
λαδή, ο σκοπός του νοµοσχεδίου είναι η ενίσχυση της ευρωπαϊ-
κής οικονοµικής πολιτικής, η ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας,

της ανταγωνιστικότητας. Μιλάτε για ευρωπαϊκό επιχειρείν και
εξωστρέφεια, για ευρωπαϊκή οικονοµική ανάπτυξη. 

Μήπως ξεχάσατε κάτι, την ελληνική πραγµατικότητα; Μήπως
ξεχάσατε την εγχώρια οικονοµική ανάπτυξη, το ελληνικό επιχει-
ρείν, τις ελληνικές επιχειρήσεις; Μήπως τα ξεχάσατε αυτά; Μι-
λάτε για εξωστρέφεια, για ανταγωνιστικότητα, λέτε ότι αυτός
είναι ο στόχος σας. Είστε το Υπουργείο Ανάπτυξης. Για ποια οι-
κονοµική ανάπτυξη µιλάτε, όταν οι περισσότερες επιχειρήσεις
στη χώρα µας αντιµετωπίζουν προβλήµατα επιβίωσης; Και πόσες
άλλες έχουν βάλει ήδη λουκέτο; Πόσες είναι αυτές; Για ποια εξω-
στρέφεια, λοιπόν, µιλάτε, όταν στις περισσότερες επιχειρήσεις
έχει µειωθεί ο τζίρος, όταν έχουν συρρικνωθεί, όταν υπολειτουρ-
γούν, όταν πολλές επιχειρήσεις έχουν φύγει στο εξωτερικό,
έχουν αφήσει την Ελλάδα και πήγαν αλλού; Δεν πήγαν αλλού
γιατί είναι φυγόπονοι ή γιατί δεν θέλουν να είναι εδώ, αλλά εδώ
τους πνίγει η φορολογία. Γι’ αυτό φεύγουν οι άνθρωποι. Για ποια
ανταγωνιστικότητα, λοιπόν, µιλάτε, όταν βλέπουµε παντού στα
καταστήµατα, στα ράφια των σουπερµάρκετ προϊόντα, ακόµη και
οπωρολαχανικά από Τουρκία, Ινδία και Κίνα; Τι ανταγωνιστικό-
τητα είναι αυτή; Είναι αυτή εικόνα ανάπτυξης για µια χώρα που
εισάγει σχεδόν τα πάντα, που δεν παράγει σχεδόν τίποτα;

Και για να είµαστε ξεκάθαροι, προφανώς, προφανέστατα εί-
µαστε υπέρ της ενίσχυσης της επιχειρηµατικότητας, της εξω-
στρέφειας και της ανταγωνιστικότητας, αλλά µιλάµε για το
επιχειρείν στη χώρα µας, για την προσπάθεια που γίνεται από
επιχειρηµατίες να διασώσουν τις επιχειρήσεις τους, να διατηρή-
σουν το προσωπικό τους και να είναι συνεπείς στις υποχρεώσεις
τους, γιατί κανένας δεν θέλει να είναι «µπαταχτσής». Μιλάµε για
το επιχειρείν που φέρνει έσοδα όχι µόνο στις επιχειρήσεις, αλλά
που αφήνει και ένα θετικό αποτύπωµα στη χώρα. Το ζητούµενο
είναι να ενισχύονται οι επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται
στην πατρίδα µας. 

Ποιο είναι, αλήθεια, το όφελος που λειτουργεί ο ανταγωνι-
σµός, όταν µε το νοµοσχέδιο εξαγοράζονται ή ξεπουλιούνται ελ-
ληνικές επιχειρήσεις σε ξένες υπό το πρίσµα του διασυνοριακού
µετασχηµατισµού; Να ακούσουµε κι εµείς ποιο είναι το όφελος. 

Λέτε ότι στηρίζετε τις ελληνικές επιχειρήσεις, λέτε ότι προ-
ωθείτε την εξωστρέφεια της χώρας γενικότερα. Πώς, όµως, στη-
ρίζει πραγµατικά και ουσιαστικά η πολιτεία, κυρία Υπουργέ, την
ελληνική επιχειρηµατικότητα; Το σύγχρονο επιχειρηµατικό µον-
τέλο –κι αυτό το γνωρίζουµε όλοι και όσοι είµαστε στο επιχειρείν
και όσοι δεν είστε- είναι περίπλοκο, είναι πάρα πολύ απαιτητικό.
Οι επιχειρήσεις βρίσκονται συνεχώς σ’ έναν αγώνα δρόµου, οι
υποχρεώσεις είναι πάρα πολλές, δυσβάσταχτες µε άνισες και
άδικες πολιτικές που τις χαρακτηρίζουν οι φοροεισπρακτικοί µη-
χανισµοί, οι φοροεισπρακτικές «καταιγίδες» -αυτό έχει να αντι-
µετωπίσει κάθε µέρα ο Έλληνας επιχειρηµατίας-, τα
εξουθενωτικά πρόστιµα, ο αποκλεισµός χρηµατοδότησης που
είναι πολύ σηµαντικός στους περισσότερους, σε αυτούς δηλαδή,
που πραγµατικά έχουν ανάγκη τη χρηµατοδότηση. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι στη χώρα µας οι περισσότερες επιχει-
ρήσεις που είναι µικροµεσαίες, γιατί αυτές είναι -αυτό το γνωστό,
το κλασικό, το τετριµµένο- η ραχοκοκαλιά της οικονοµίας, είναι
αποκλεισµένες από τις χρηµατοδοτήσεις. Τι να κάνουµε τώρα;
Αυτή είναι η αλήθεια, δυστυχώς. Αυτά είναι θέµατα που πρέπει
να δείτε ως Υπουργείο. Μη χάνετε χρόνο. Η Ελλάδα εκπέµπει
SOS. Τα πράγµατα είναι πάρα πολύ δύσκολα στην αγορά, το
βλέπετε.

Πάµε τώρα στην τροπολογία που φέρνετε. Οι τιµές σε όλα τα
προϊόντα αυξάνονται κάθε µέρα, ακόµα και στα βασικά είδη δια-
τροφής. Δεν µπορεί ο άλλος να αγοράσει τα βασικά. Δεν υπάρχει
κάτι άλλο να πούµε, κυρία Υπουργέ. Φτάσαµε στο έσχατο στά-
διο, να µην µπορείς να πάρεις τα βασικά. Πρωτογενής παρα-
γωγή: Έχει αποδεκατιστεί. Ήταν που ήταν, τώρα τελείωσε. Ήταν
αποδεκατισµένη. Φανταστείτε τώρα τι έγινε µε τις φωτιές και τις
πληµµύρες. Ολόκληρες περιοχές και καλλιεργήσιµες εκτάσεις
έχουν πληµµυρίσει και η κτηνοτροφία έχει υποστεί πάρα πολύ
µεγάλη ζηµιά. 

Ακούσαµε εσάς, κυρία Υφυπουργέ, χθες, γιατί δίνουµε πολύ
µεγάλη προσοχή στις επιτροπές και συµµετέχουµε ενεργά σε
αυτές. Είπατε κάποια στιγµή και το είπατε και γρήγορα, µήπως
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δεν το ακούσουµε –δεν ξέρω- ότι έχουµε να αντιµετωπίσουµε
την εισαγόµενη ακρίβεια. Ώπα, κυρία Υφυπουργέ. Ποια εισαγό-
µενη ακρίβεια; Δηλαδή η ακρίβεια που αντιµετωπίζει αυτήν τη
στιγµή η χώρα µας οφείλεται µόνο σε παράγοντες που έχουν να
κάνουν µε το εξωτερικό; Είναι εισαγόµενη ακρίβεια µόνο; Αλή-
θεια το λέτε τώρα αυτό; Κοιτάει τους Έλληνες πολίτες στα µάτια
η Υφυπουργός Ανάπτυξης σήµερα και τους λέει ότι η ακρίβεια
είναι εισαγόµενη; Αλήθεια τώρα; 

Η εκτόξευση των τιµών, η ακρίβεια στα πάντα δεν είναι εισα-
γόµενη, είναι αποτέλεσµα κατά 80% δικών σας πολιτικών, της
Κυβέρνησής σας τα τελευταία τεσσεράµισι χρόνια. Όταν σας λέ-
γαµε από την πρώτη στιγµή -από το 2019-2020 φώναζε ο Πρό-
εδρός µας- ότι δεν µπορεί η οικονοµία της χώρας µας να
βασίζεται µόνο στην παροχή υπηρεσιών, µόνο στον τουρισµό,
όταν σας λέγαµε ότι πρέπει να στηρίξετε τους αγρότες µας, δεν
ακούγατε. Ήταν που ήταν οι αγρότες µας σε µειονεκτική θέση
όλα αυτά τα χρόνια, µετά τις φονικές πληµµύρες, µετά τις φονι-
κές πυρκαγιές καταστράφηκαν τελείως. Καταστράφηκαν οι σο-
δειές, η παραγωγή, οι κτηνοτρόφοι, τα πάντα. Οι ελλείψεις που
υπάρχουν θα διογκωθούν και θα προκαλέσουν ακόµη µεγαλύ-
τερο «ντόµινο» συνεπειών στην ακρίβεια. 

Αυτό, λοιπόν, πρέπει να διορθώσουµε, την ανεξέλεγκτη αυτή
κατάσταση πρέπει να διορθώσουµε, αυτήν πρέπει να ρυθµίσετε
ως Υπουργείο.

Διαφηµίζετε τώρα τα διάφορα «καλάθια». Είχε ο Άδωνις το
«καλάθι», εσείς το λέτε κάπως αλλιώς σήµερα. «Άλλαξε ο Μανω-
λιός και έβαλε τα ρούχα του αλλιώς». Όχι «καλάθι», κάπως αλ-
λιώς λέτε αυτό το καινούργιο µε τις τιµές. Κάποια προϊόντα
εκπτωτικά που θα έχουν κάποια ράφια και θα πηγαίνεις εκεί µε
5%. Βγάζετε το ένα «καλάθι» µετά το άλλο και υποχρεώνετε τα
σουπερµάρκετ λες και είµαστε Σοβιετία. Αυτά είναι µέτρα Σοβιε-
τικής Ένωσης. Τι είναι αυτά; Αυτό είναι ελεύθερη αγορά η οποία
αυτορρυθµίζεται; Έτσι θα ελέγξετε τα καρτέλ, έτσι θα σπάσετε
τα καρτέλ για να µπορέσει να υπάρχει ανταγωνισµός, για να πέ-
σουν οι τιµές; Εσείς τι κάνετε, δηλαδή; Τίποτα δεν κάνετε. Απο-
σπασµατικές, σπασµωδικές κινήσεις που δυστυχώς, δεν
πρόκειται να φέρουν κανένα αποτέλεσµα. 

Τι είναι, όµως, αυτό που χρειάζεται, κυρία Υπουργέ; Τι χρει-
άζεται να γίνει; Καλά τα λέµε στην Ελληνική Λύση, αλλά τι πρέπει
να γίνει; Πραγµατική και ουσιαστική στήριξη των επιχειρήσεων
µε πολλά µέσα χρηµατοδότησης µέσα από µια ολοκληρωµένη
αναπτυξιακή πολιτική, ενίσχυση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων
και όχι να αποκλείονται αυτοί οι άνθρωποι που, όπως είπαµε,
αποτελούν τη βάση της ελληνικής οικονοµίας, αλλαγή φορολο-
γικού µοντέλου της χώρας µας –που το φωνάζουµε- µε 15% flat
φόρο σε φυσικά πρόσωπα και επιχειρήσεις, να ξέρουν οι επιχει-
ρήσεις από πριν πώς θα φορολογηθούν και να µην αλλάζουν οι
φόροι κάθε τρεις και λίγο. Μια σταθερή φορολογική βάση, κυρία
Υπουργέ, θα ευνοήσει τόσο τη δηµιουργία νέων επιχειρήσεων
όσο και θα προσελκύσει αυτές που έφυγαν στο εξωτερικό. Αυτό
λέµε. Δεν χρειάζεται να επισηµάνω ότι η ανάπτυξη και ο υγιής
ανταγωνισµός σηµαίνει και αύξηση της απασχόλησης, µείωση
της ανεργίας και πάει λέγοντας. 

Τι άλλο πρέπει να γίνει; Αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου
της χώρας µας. Μάλλιασε η γλώσσα µας τόσα χρόνια. Η λεγό-
µενη «βαριά βιοµηχανία» του τουρισµού, όπως την αποκαλείτε,
έχει συγκεκριµένη δυναµική. Ναι στον τουρισµό, αλλά δεν είναι
βαριά βιοµηχανία, είναι παροχή υπηρεσιών. 

Πάµε στην βαριά βιοµηχανία µας, αλλαγή παραγωγικού µον-
τέλου. Πρέπει να παραγάγει πλούτο η χώρα µας, να µπορέσει να
ανακάµψει πραγµατικά και όχι µε δανεικά, για τον Θεό! Είναι,
όµως, απαραίτητο για να γίνει αυτό, να ενισχυθεί η πρωτογενής
παραγωγή. Το θεσµικό πλαίσιο αυτό που θα πρέπει να ενθαρρύ-
νει την ανάπτυξη τέτοιων δραστηριοτήτων, ειδικά τώρα που ο
αγροδιατροφικός τοµέας έχει υποστεί πάρα πολύ µεγάλο
πλήγµα. Πρέπει να στηριχθούν οι αγρότες, πρέπει να στηριχθούν
οι κτηνοτρόφοι, οι µελισσοκόµοι, οι φρουτοπαραγωγοί, οι αλιείς
µας, όλοι όσοι καταστράφηκαν. Εδώ τίθεται πλέον θέµα επιβίω-
σης, δεν είναι θέµα θεωρητικής συζήτησης. Είναι θέµα επιβίω-
σης! Και όχι µόνο µη κάνοντας τίποτα ουσιαστικό, όλα τα
κόµµατα για να ανατάξουµε τον πρωτογενή τοµέα από πάνω,

γιατί είναι εθνικό θέµα αυτό, δεν είναι κοµµατικό ή της Κυβέρνη-
σης µόνο. Κι όχι µόνο τα προϊόντα θα ακριβαίνουν, αλλά έτσι
όπως το πάτε, θα ερηµώσει και η ύπαιθρος. Θα ερηµώσει η ύπαι-
θρος. Πρέπει, λοιπόν, να στηριχθεί η επιχειρηµατικότητα. 

Όλα αυτά, όµως, γίνονται µε κάποιο τρόπο, δεν γίνονται από
µόνα τους –ξέρετε- ούτε εξαρτώνται αποκλειστικά από τους αν-
θρώπους της αγοράς. Οι άνθρωποι της αγοράς τι µπορούν να
κάνουν; Είναι πολύ σηµαντικό η πολιτεία να θεσπίσει. Είναι πολύ
σηµαντικό η πολιτεία να εφαρµόσει ένα θεσµικό πλαίσιο, προ-
σαρµοσµένο στις ανάγκες της χώρας µας. Αυτά είναι τα µεγάλα
και τα σηµαντικά για εµάς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ δυο λεπτά ακόµα.
Κοιτάξτε, δεν το έχουµε ξανακάνει και δεν θα το ξανακάνουµε.

Στον πέµπτο ουσιαστικά χρόνο παρουσίας µας στη Βουλή,
έχουµε δώσει τέτοια δείγµατα γραφής που ακόµα και τους µε-
γαλύτερους πολιτικούς µας αντιπάλους, τους έχουµε υποχρεώ-
σει να παραδεχθούν ότι η Ελληνική Λύση είναι ένα κόµµα το
οποίο δουλεύει, προτείνει, καταθέτει προτάσεις νόµου, εξεταστι-
κές επιτροπές, ασκεί δριµεία κριτική και Αντιπολίτευση στην Κυ-
βέρνηση, για να την βελτιώσει, για να αποφύγει διάφορα
πράγµατα κακοτοπιές κ.λπ.. Όσον αφορά το ποιόν των Βουλευ-
τών µας, του Προέδρου µας, δεν το συζητάω, είναι πραγµατικά
µια Κοινοβουλευτική Οµάδα υπόδειγµα και το 2019 - 2023, αλλά
και τώρα.

Θέλω να στείλουµε ένα µήνυµα σήµερα. Έχει ενηµερωθεί ήδη
ο Πρόεδρος της Βουλής µε σχετικό αίτηµα, νοµικές διαδικασίες
έχουν ήδη ακολουθηθεί, αυτό είναι ένα άλλο θέµα που αφορά
εµάς και ένα κοινοβουλευτικό θέµα είναι αυτό που ζητήσαµε
εµείς ως κόµµα για ανάρµοστη κοινοβουλευτική συµπεριφορά
και για απίστευτη συκοφαντική δυσφήµιση και απίστευτες εκ-
φράσεις, κατά τα άλλα από Βουλευτές ή από Βουλευτή κ.λπ.. Θα
πάρουν όλα τον δρόµο τους, έχει ενηµερωθεί ο κ. Τασούλας και
θα πάρουν όλα τον δρόµο τους. 

Θέλω, όµως, να πω το εξής: Είναι η πρώτη φορά ουσιαστικά
που θα τοποθετηθούµε και δεν σηκώνουµε κανένα γάντι, γιατί
υπάρχει µία λύσσα στα µικρότερα κόµµατα της Αντιπολίτευσης,
τα οποία έχουν επιδοθεί να κάνουν Αντιπολίτευση στην Ελληνική
Λύση. Παιδιά, συνάδελφοι, εδώ είναι η Κυβέρνηση. Να σας πω
ότι αντιπολίτευση κάνουµε στην Κυβέρνηση, αντιπολίτευση δεν
κάνουµε σε κόµµα της Αντιπολίτευσης. Αυτό να το έχουµε λίγο
στο µυαλό µας, γιατί έχουν λυσσάξει κάποιοι. Καλώς, δεν πειρά-
ζει να κάνουν αντιπολίτευση σε κόµµα Αντιπολίτευσης. Όχι, εκεί
είναι η Κυβέρνηση, εκεί είναι τα έδρανα, εδώ είναι οι Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας, εδώ κάνουµε αντιπολίτευση. 

Και επειδή βάλαµε στην οθόνη του κινητού µας, εδώ πως λέ-
γεται αυτό screen shot, µια εικόνα ενός αγίου, δεν είµαστε αυ-
τόκλητοι χριστιανοί και όλοι οι άλλοι είναι αντίχριστοι, αλλά ούτε
κάποιοι είναι περισσότερο θρησκευόµενοι χριστιανοί από τους
υπόλοιπους. Μην µπερδευόµαστε, εδώ είναι Βουλή, δεν είναι κά-
ποιο υπόγειο γραφείο που µαζευόµαστε µεταξύ µας, τα λέµε και
χειροκροτούµαστε, τι ωραία που τα λέµε και «µπράβο, άρχοντα
καλά τα λες και ευλόγησον!». Εδώ είναι Βουλή των Ελλήνων. Εδώ
µιλάµε πολιτικά και σεβόµαστε τους θεσµούς, σεβόµαστε τον
κοινοβουλευτισµό. Εγώ ξέρω, κύριε Υπουργέ, ότι η θρησκεία µας
λέει «ου ψευδοµαρτυρήσεις, ου συκοφαντήσεις», τι πράγµατα
είναι αυτά; Δηλαδή, ο Άγιος Παΐσιος, εάν είχαµε τη δυνατότητα
να τον ρωτήσουµε και του λέγαµε Άγιε Παΐσιε, θέλω να αποκα-
λέσω έναν άνθρωπο απάτη, απατεώνα να το κάνω, τι θα έλεγε ο
Άγιος Παΐσιος, θα το ενέκρινε; Τι πρεσβεύει, λοιπόν, αυτός ο άν-
θρωπος που το επικαλέστηκε αυτό και που είναι τόσο θρήσκος,
ενώ οι υπόλοιποι δεν είµαστε! Ξέρετε, είναι το δικαίωµα αυτό κά-
ποιων να είναι περισσότερο θρήσκοι, περισσότερο απ’ οποιον-
δήποτε άλλον. Απίστευτα πράγµατα! Οι αυτόκλητοι χριστιανοί.
Με ποια δικαιολογία και µε ποιο δικαίωµα συκοφαντείτε έναν
Πρόεδρο κόµµατος, µε ποιο δικαίωµα συκοφαντείτε σε µια Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα, µε ποιο δικαίωµα συκοφαντούνται διακό-
σιες εξήντα χιλιάδες Έλληνες που συνειδητά ψήφισαν Ελληνική
Λύση για τέταρτη φορά συνεχόµενη; Είναι συνειδητοποιηµένοι
ψηφοφόροι, ξέρουν γιατί ψηφίζουν, όχι καθ’ υπόδειξη ή κάθε εν-
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τολή ψήφων από δήθεν παπάδες, δήθεν ρασοφόρους, δήθεν γέ-
ροντες, δήθεν διάκους ή από δήθεν κρατούµενος στις φυλακές.
Οι δικοί µας ψηφοφόροι δεν είναι καθ’ υπόδειξη ούτε κατ’ εντο-
λήν υπογείων ρασοφόρων ή οτιδήποτε άλλο. Είναι συνειδητοί
ψηφοφόροι που ξέρουν γιατί ψηφίζουν -έχουν συνδέσει το µέλ-
λον τους µε εµάς- Ελληνική Λύση.

Άρα, µέχρις εδώ και µη παρέκει. Κλείνει το θέµα εδώ. Ξέρετε,
προκαταβολικά το λέµε, όταν λες συγγνώµη έχεις κάνει λάθος.
Δεν θέλουµε καµµία συγγνώµη. Αν πάω εγώ να ληστέψω µια τρά-
πεζα και µε πιάσουν, µε συλλάβουν, δεν θα έχω -έχετε βγάλει τη
Νοµική, εκτός από δηµοσιογράφος- συνέπειες; Αν πω συγγνώµη
στο δικαστήριο, θα µε απαλλάξουνε; Δεν νοµίζω. 

Άρα, διαβάστε την Καινή Διαθήκη που λέει εκατόν εξήντα οχτώ
φορές µέσα για το δίκαιο, για το δίκαιο, για το δίκαιο, το δίκαιο,
εσείς οι χριστιανοί και οι υπόλοιποι, όλοι οι χριστιανοί άνθρωποι
εδώ πέρα. Γιατί, κύριε Πρόεδρε, ξέρετε κάτι; Είναι σοβαρό να
έρθω εγώ τώρα εδώ, επειδή διάβασα -είµαι και στη Θεσσαλονίκη
ξέρετε- κάπου -η συκοφαντία τώρα!- σε δύο site και µια εφηµε-
ρίδα -και επειδή στη Θεσσαλονίκη τριγυρνώ κιόλας, εγώ τρι-
γυρνώ όπως ήµουν πάντα µε το τζινάκι µου και µιλάω στον
κόσµο- µου είπαν κάποιοι για µια ιστορία µε κάτι γυναίκες στο
παραδικαστικό κύκλωµα. Α, παιδιά –λέω- εγώ δεν τα ξέρω αυτά.
Δεν τα υιοθετώ και δεν τα ξέρω κιόλας. Αλλά πόσο υγιές και σώ-
φρον, κύριε Πρόεδρε, θα ήταν να έρθω εδώ και να λέω εγώ τέ-
τοια πράγµατα και να µιλάω για παραδικαστικό κύκλωµα; Δεν θα
ήταν. Γι’ αυτό και δεν το κάνω. Άρα, λοιπόν, λίγη σοβαρότητα
παραπάνω.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο ειδικός αγορητής του κόµµατος των Σπαρτιατών, κ. Ιωάννης
Δηµητροκάλλης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα ξυπνήσαµε πάλι µε την κακοκαιρία «Ηλίας» και µε όλα

τα προβλήµατα τα οποία έχουµε να αντιµετωπίσουµε. Στην πε-
ριοχή την οποία εκλέγοµαι στην ανατολική Αττική, µε έχουν
πάρει τηλέφωνα ότι έχει κλείσει η λεωφόρος Αναβύσσου, από
ένα ρέµα που είχε φτιαχτεί υποτίθεται πριν πέντε, έξι χρόνια. Κα-
τασπαταλήθηκαν εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ, για να πληµµυρί-
σουν σπίτια, να κλείνουν δρόµοι και γενικά να υπάρχει ένα
µπάχαλο και ένα απίστευτο αλαλούµ για ακόµη µία φορά, ακόµα
και για το αν θα ανοίξουν τα σχολεία ή όχι, λόγω της σηµερινής
κακοκαιρίας, αφού πρώτα στάλθηκε το σύνηθες µήνυµα από το
«112». Δυστυχώς, για ακόµα µία φορά στο παραπέντε πάρθηκε
η απόφαση για το άνοιγµα των σχολείων, δηµιουργώντας για
άλλη µια φορά ένα αλαλούµ µε τους γονείς των µαθητών να πε-
ριµένουν εναγωνίως την τελευταία στιγµή την τελική απόφαση. 

Ο περιφερειάρχης να βγαίνει στις εφτά παρά τέταρτο στον
«ΑΝΤ1» και να λέει ότι τα σχολεία θα µείνουν κλειστά, στις εφτά
να αλλάζει γνώµη και απόφαση και στο τέλος να λέει ότι οι δήµοι
θα αποφασίσουν για το αν θα ανοίξουν τα σχολεία ή όχι.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αυτά δεν είναι σοβαρά πράγ-
µατα, αλλά είναι συνθήκες µπανανίας που τις δηµιουργείτε εσείς.
Καλύπτεστε πίσω από ένα µήνυµα από το «112» και έχετε αφήσει
όλα τα υπόλοιπα να λειτουργούν στην τύχη τους. Και όταν δεν
µπορούµε τα αυτονόητα για να µπορέσουµε να δώσουµε µία
λύση, φαντάζοµαι ότι δεν µπορούµε ούτε και να έχουµε µία ανά-
πτυξη οικονοµική και να µπορέσουµε να δώσουµε µία λύση
στους ανθρώπους οι οποίοι πένονται στους ανθρώπους οι οποίοι
δεν µπορούν να αντεπεξέλθουν στην καθηµερινότητα. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, εδώ σήµερα να κυρώσουµε την οδηγία
2019/2121, η οποία απλοποιεί τις διαδικασίες, τα νοµικά κωλύ-
µατα και τις διασυνοριακές µετατροπές των κεφαλαιουχικών
εταιρειών. Στην επιτροπή αναφέραµε κάποια νοµικής φύσεως ζη-
τήµατα που εντοπίσαµε και σχετικά µε το τι ορίζει ο Έλληνας νο-
µοθέτης και τι η συγκεκριµένη οδηγία για τα οποία δεν έχουµε
πάρει καµµία απάντηση.

Αρχικά η οδηγία επιτρέπει µόνο τη διασυνοριακή διάσπαση µε
σύσταση νέας εταιρείας και όχι απορρόφηση όπως επιτρέπει το
Ελληνικό Δίκαιο. Έπειτα δεν περιορίζει καθόλου το δικαίωµα
φυγής και αποζηµίωσης των µετοχών που δεν συµφωνούν µε τον

µετασχηµατισµό, σε αντίθεση µε την επιφυλακτικότητα που
κρατά ο Έλληνας νοµοθέτης. Μια µεγάλη φυγή µετόχων µπορεί
να µετατρέψει έναν αρχικά κερδοφόρο µετασχηµατισµό σε µία
ασύµφορη επικίνδυνη κίνηση. Το σηµαντικότερο για εµάς είναι
ότι η οδηγία δίνει απόλυτη ασυλία όταν πραγµατοποιηθεί ο δια-
συνοριακός µετασχηµατισµός, ενώ ταυτόχρονα δεν ισχύει το ίδιο
για τους εσωτερικούς µετασχηµατισµούς. Και όλα αυτά χωρίς
να υπάρχει κάποιο δικαστικό όργανο, όπως σε άλλες χώρες της
Ευρώπης που να είναι υπεύθυνο για την έγκριση και την πραγ-
µατοποίηση του µετασχηµατισµού, αφού το όργανο επιτήρησης
θα αποτελεί το ΓΕΜΗ. Αυτά σε ό,τι αφορά τη συγκεκριµένη οδη-
γία.

Τώρα, κοιτάζοντας τη µεγάλη εικόνα στην Ελλάδα, θα περιµέ-
ναµε το Υπουργείο Ανάπτυξης να ασχολείται µε τα πραγµατικά
προβλήµατα στην ελληνική οικονοµία και να µην φέρει τα νοµο-
σχέδια εξυπηρέτησης πολυεθνικών εταιρειών που ούτε καν πρω-
τοβουλία της Κυβέρνησης αποτελούν, παρά µία αναγκαστική
συµµόρφωση στα προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
την αποφυγή προστίµων. Θα θέλαµε να νοµοθετεί η Κυβέρνηση
µε κατεύθυνση τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της οικονο-
µίας, όπου φέτος πέσαµε κάτω από τη Ρουµανία και την Τουρκία,
µιας και ο πληθωρισµός, το υψηλό κόστος ενέργειας, η έλλειψη
παραγωγικών επενδύσεων, το δηµογραφικό υπονόµευσαν τη
θέση της χώρας µας στην κατάταξη της σχετικής λίστας. Θα πε-
ριµέναµε να νοµοθετούµε µέτρα αντιµετώπισης στο καρτέλ της
αγοράς, ειδικά στον χώρο της ενέργειας, των καυσίµων και της
διατροφής, κλάδοι οι οποίοι παρουσιάζουν υπερκέρδη ώστε να
κάνουµε την καθηµερινότητα των Ελλήνων ευκολότερη.

Μας κοροϊδεύετε λέγοντάς µας πως η ελληνική οικονοµία επε-
κτείνεται µε µια αναιµική ανάπτυξη, η οποία οφείλεται σε µεγάλο
βαθµό στον πληθωρισµό, ενώ ταυτόχρονα το έλλειµµα του ισο-
ζυγίου τρεχουσών συναλλαγών παραµένει υψηλό στα 7 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ για το πρώτο εξάµηνο µετά από τέσσερα
µνηµόνια για τον εξορθολογισµό των εθνικών λογαριασµών µας
και όχι µόνο. Δεν ξέρω αν έχουµε καταλάβει, ακόµα καταναλώ-
νουµε παραπάνω από τις δυνατότητες της οικονοµίας µας και ο
τουρισµός, στον οποίο έχει στηριχθεί το οικονοµικό παραγωγικό
µοντέλο της χώρας, δεν µπορεί να αποτελέσει ικανή κινητήριος
δύναµη που θα µας βγάλει από το τέλµα των µνηµονίων. Δεν βλέ-
πουµε κανένα πλάνο οργάνωσης της βιοµηχανίας, του πρωτο-
γενή τοµέα της µεταποίησης, ειδικότερα µετά τη βιβλική
καταστροφή στη Θεσσαλία. Ούτως ή άλλως δεν υπήρχε κανένα
πλάνο στην πρωτογενή παραγωγή, αλλά και τώρα βλέπουµε
αγρότες και κτηνοτρόφους να τα παρατάνε µιας και το κόστος
ανοικοδόµησης των περιουσιών τους είναι πέρα για πέρα ασύµ-
φορο και στη θέση των καλλιεργήσιµων εκτάσεων βλέπουµε να
δίνεται το πράσινο φως για εγκατάσταση φωτοβολταϊκών. Στην
ιστοσελίδα της «ΔΙΑΥΓΕΙΑΣ» αν θα µπείτε συγκεκριµένα διαβά-
ζουµε ότι στις 8 Σεπτεµβρίου του 2023 δόθηκαν δεκατέσσερις
άδειες για φωτοβολταϊκά πάρκα στην ευρύτερη περιοχή της
Θεσσαλίας.

Θέλετε να µετατρέψετε την Ελλάδα στην µπαταρία της Ευρώ-
πης µε τεράστιες εγκαταστάσεις ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
µέσω των οποίων θησαυρίζουν µόνο ολιγάρχες και funds τα
οποία θα τις διαχειρίζονται, µην αφήνοντας κανένα όφελος για
τις τοπικές κοινωνίες.

Κλείνοντας, για να µη σας κουράζω, κρίνουµε πως το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης είναι εκτός πραγµατικότητας φέρνοντας ως
τώρα στην Ολοµέλεια προς ψήφιση ευρωπαϊκές οδηγίες, διε-
θνείς συµβάσεις και ιδιωτικοποιήσεις από τη µέρα έναρξης των
καθηκόντων του στις 25 Ιουνίου, αδιαφορώντας για τα πραγµα-
τικά προβλήµατα των εγχώριων αγορών και των καταναλωτών.
Θα περιµένουµε να δούµε µια άλλη πολιτική από το Υπουργείο
Ανάπτυξης. Είµαστε εδώ για να σας βοηθήσουµε και εµείς µε
προτάσεις µας για οτιδήποτε χρειαστείτε. Θα τοποθετηθούµε
στη συνέχεια για την εν λόγω κύρωση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε για την οικονοµία στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του κόµµατος Νίκη, ο

κ. Νικόλαος Βρεττός.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς, το δηµοκρατικό πατριωτικό κίνηµα Νίκη τοποθετηθή-

καµε κατά τις τρεις συνεδριάσεις της επιτροπής και είπαµε εξαρ-
χής ότι δεν θα ψηφίσουµε αυτήν την οδηγία. Το λέω ξανά, όχι
γιατί είµαστε αντιευρωπαϊστές ή ότι κάνουµε αντάρτικο ή δεν
συµφωνούµε µε τις οδηγίες της Ενώσεως στην οποία είµαστε
µέλος, αλλά γιατί τελικά αυτό το νοµοσχέδιο που έρχεται να κυ-
ρωθεί είναι ένα αδιάφορο νοµοσχέδιο. Δεν το λέµε εµείς, αλλά
οι ίδιοι οι φορείς οι οποίοι απαξίωσαν να έρθουν, να πούνε, να
εκφράσουν γνώµη, εκτός από δύο, τρεις οι οποίοι για καθαρά
τυπικούς λόγους είπαν «ψηφίστε το».

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί ο ίδιος ο Υπουργός ήρθε και βραδιά-
τικα σε µια διαδικασία πανικού έφερε µια τροπολογία µείωσης
των τιµών για ένα εξάµηνο. Ενώ στις προηγούµενες συνεδριά-
σεις διαβεβαίωνε ότι «καλώς έχει», µε την έννοια ότι αιτιολο-
γούσε την ακρίβεια στην τοµάτα, στην πατάτα, στο ελαιόλαδο
-το είπε και σήµερα για το ελαιόλαδο, θα αναφερθώ παρακάτω-
, έκρινε λίγο πριν τα µεσάνυχτα ότι θα έπρεπε να φέρει αυτήν
την τροπολογία. Δηλαδή έχουµε έναν βαρύ ασθενή που είναι η
οικονοµία µας, έχουµε µια κοινωνία που ταλαιπωρείται και πλέον
αρχίζει και µαραζώνει, δεν ασχολείται µε τίποτα και έρχεται τώρα
στον βαρύ ασθενή αυτόν ο Υπουργός Ανάπτυξης να φέρει µια
ασπιρίνη. Πραγµατικά πιστεύει κανείς από εµάς ότι έχει ενδια-
φέρον να συζητήσουµε για το νοµοσχέδιο των διασυνοριακών
ρυθµίσεων για συγχωνεύσεις, µετατροπές, τροποποιήσεις κεφα-
λαιουχικών εταιρειών; Έχει κανένα ενδιαφέρον; Το µόνο ενδια-
φέρον είναι η ανάγκη της διοίκησης, της Κυβέρνησης, να
εκτελέσει χρέη τροχονόµου, έτσι ώστε να διευκολύνει και τις
λίγες εναποµείνασες κεφαλαιουχικές εταιρείες που δεν µπόρε-
σαν να πάνε σε µια άλλη χώρα να ανοίξουν εκεί την εµπορική
τους δραστηριότητα.

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί αυτό το νοµοσχέδιο τελικά µόνο τη
φυγή διευκολύνει και τίποτε άλλο. Και επειδή αυτή η διαδικασία
δεν είχε κανένα αντικείµενο να τη συζητήσουµε -αυτή είναι η πε-
ποίθησή µας-, ήρθαµε να αιτιολογήσουµε τώρα µε αυτή την τρο-
πολογία πανικού -όπως την αναφέρω- να δικαιολογήσουµε ότι
αισθανόµαστε το πρόβληµα της ακρίβειας. Μάλιστα µε έναν
στεντόρειο τρόπο ο κύριος Υπουργός είπε ότι θα πάρουν οι πα-
ραγωγοί το λάδι 9 ευρώ και αν θέλετε σε παρατηρήσεις κάποιου
συναδέλφου να έχουν την τιµή των 3, 4 ευρώ ανά λίτρο του λα-
διού. Μα το θέµα είναι πόσο πουλιέται το λάδι ή πόσα µένουν
στην τσέπη του παραγωγού; Δηλαδή εσείς τι εξυπηρετείστε να
λέτε ότι θα πουληθεί 9 ευρώ όταν θα είναι χρεωµένος ή να είναι
4 ευρώ και να βάζει τα µισά λεφτά στην τσέπη του; Εδώ δοκιµά-
ζεται πραγµατικά η λογική και αυτό δεν βοηθάει κανέναν, ούτε
το δικό µας έργο, αλλά κυρίως, την αξιοπιστία του πολιτικού µας
συστήµατος, που δεν µπορεί µε οποιονδήποτε τρόπο να λύσει
αυτά τα προβλήµατα. Γιατί αν ήθελε πραγµατικά το Υπουργείο
Ανάπτυξης να δικαιολογήσει τον τίτλο του, θα έπρεπε πραγµα-
τικά να ασχολείται και να φέρει νοµοσχέδια που να συντείνουν
στην ανάπτυξη της βιοµηχανίας, του εµπορίου, της δηµιουργίας
νέων θέσεων επιχειρήσεων, την εξωστρέφεια.

Γιατί τελικά το πρόβληµα δεν είναι ένα φιλελεύθερο κράτος
που έχει καταντήσει το ανέκδοτο παγκόσµιας εµβέλειας, να λέει
ότι υπηρετεί η Κυβέρνηση, γιατί πραγµατικά δεν είναι φιλελεύ-
θερες πολιτικές αυτές -αναφέρθηκε και από προηγούµενους-
γιατί στην απόδοση της ρεαλιστικής ωµής πραγµατικότητας οι
όροι είναι κοινοί. Το θέµα είναι πώς αντιµετωπίζονται. Και µε παυ-
σίπονα για βαριά ασθενείς δεν µπορεί να υπάρξει αντιµετώπιση.
Γιατί το λέω αυτό; Γιατί θα µπορούσαν να γίνουν πράγµατα, έτσι
ώστε η Κυβέρνηση να δώσει χρήµατα στην τσέπη του κάθε πο-
λίτη. Τα χρήµατα στην τσέπη δείχνουν αξιοπρέπεια, δείχνουν σε-
βασµό. Εσείς τους δίνετε τα κουπονάκια, που πολλοί πλέον ούτε
καταδέχονται να πάνε να τα πάρουν. Το ανέφερα. Στο πρό-
γραµµα «ΑΝΑΚΥΚΛΩΝΩ» για την αντικατάσταση του ηλιακού
θερµοσίφωνα αφού περίµεναν οι πολίτες ένα χρόνο και δεν αν-
τικαθιστούσαν τίποτα γιατί περίµεναν τα κουπονάκια, µόλις
πήραν τα voucher, τα κράτησαν. Γιατί τα κράτησαν; Γιατί δεν
υπήρξαν επιχειρήσεις, καθώς το 80% των µικροµεσαίων ελληνι-
κών επιχειρήσεων παραγωγών και βιοµηχανιών δεν µπήκαν στο
πρόγραµµα. Και γιατί δεν µπήκαν στο πρόγραµµα; Γιατί ακόµα

και αυτή τη δυνατότητα που πολύ διαφηµίσατε για τα voucher
«Ανακυκλώνω τον ηλιακό θερµοσίφωνα», είπατε στον µικροµε-
σαίο επιχειρηµατία τι θα πληρωθεί µετά από τέσσερις µήνες και
εφόσον εγκριθούν. Άρα τι θέλετε; Θύµατα εµπόρους επιχειρη-
µατίες να χρηµατοδοτούν; Με ποια χρήµατα; Με αυτά που δεν
έχουν; Με τα χρήµατα που δεν τους περισσεύουν ή µε τα χρή-
µατα που δεν έχουν έτσι ώστε να µπουν στις ρυθµίσεις που επα-
ναφέρατε των εβδοµήντα και εκατόν είκοσι δόσεων των
φορολογικών βαρών; Είναι δυνατόν να επαναφέρετε ρυθµίσεις
και να µην µπαίνουν οι µικροµεσαίοι; Γιατί; Αυτοί οι άνθρωποι
ήταν και αξιοπρεπέστατοι και έντιµοι και πάντα ήταν περήφανοι
όταν µπορούσαν να καλύψουν τις υποχρεώσεις τους. 

Όσες προσπάθειες κι αν κάνετε για να ρυθµίσετε τα χρέη δεν
πρόκειται να τους βοηθήσουν γιατί δεν αντέχουν, όχι γιατί είναι
µπαταχτσήδες. Ξέρουµε ότι εσείς σαν επιλογή έχετε επιλέξει να
βοηθήσετε τις µεγάλες επιχειρήσεις. Αυτή είναι η πολιτική σας.
Την κάνετε µε κάθε τρόπο. Αλλά µην κοροϊδεύετε τον κόσµο.
Δώστε του τη δυνατότητα να µείνουν λεφτά στην τσέπη τους.

Δεν είστε αποφασισµένοι να κατεβάσετε τον υψηλό φορολο-
γικό συντελεστή από το 22% για τα νοµικά πρόσωπα, που έτσι κι
αλλιώς δεν θα έχει απόδοση τόσο ψηλά που τον έχετε. Κανείς
δεν βγάζει κέρδη. Και όσοι βγάζουν από τις µεγάλες επιχειρήσεις
τα βγάζουν έξω, γιατί είναι όµιλοι θυγατρικών που απλώς εδώ
καρπώνονται όποιο χρήµα υπάρχει και κυκλοφορεί γιατί οι µικρο-
µεσαίες δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν.

Εποµένως, θα έπρεπε να υπάρξει µια γενναιότητα µε αποτε-
λεσµατικότητα. Και δεν το λέω εγώ, το λέει ένας πολιτικός συ-
νάδελφός σας, κυβερνητικός. Θα χρησιµοποιήσω και το
διαδίκτυο γιατί άµα λες και πολλά πολλές φορές και καταγρά-
φονται τα βρίσκεις µπροστά σου. Ο συγκεκριµένος τώρα είναι
Υπουργός και φαίνεται ότι δεν προλαβαίνει να δει τις παλιές του
αναρτήσεις. Διαβάζω την ανάρτησή του που έγινε στις 22 Ια-
νουαρίου του 2019. Έλεγε µε κοµπασµό, γενναιότητα και πολύ
αποφασιστικότητα: «Πληρώνετε 80 ευρώ και βάζετε βενζίνη
αξίας 26 ευρώ. Τα υπόλοιπα 54 πάνε στους µετακλητούς του Τσί-
πρα, στα µίλια του Κουίκ, στην υγεία του Πολάκη και στις τσάν-
τες της Παπακώστα». 

Θα ήθελα αυτός ο κυβερνητικός Βουλευτής, που τώρα είναι
Υπουργός να έρθει να κάνει µια ανακοίνωση µιας και έχει αυτή
την ευχέρεια και να σηµειώσει στην απόδειξη ότι µε τα 80 ευρώ
το 2019 που κατήγγειλε τους προηγούµενους, έπαιρνε κάποιος
καταναλωτής, κάποιος που είχε βάλει καύσιµο 54 και 87 λίτρα
βενζίνης. Σήµερα µε τα 80 ευρώ παίρνεις 40 λίτρα βενζίνης. Αυτό
είναι το µείζον θέµα. Άρα µια γενναία πολιτική που την ακούσαµε
και από τους βιοµηχάνους και από την ελληνική φαρµακοβιοµη-
χανία -από τις πιο παραγωγικές βιοµηχανίες, που γιόρταζε χθες
τα ενενήντα της χρόνια- είπε το ίδιο µπροστά στους Υπουργούς,
µπροστά σε όλες αυτές τις σηµαντικές προσωπικότητες: «Εµείς
επενδύουµε, έχουµε εξωστρέφεια, πάµε το ελληνικό φάρµακο
παντού, αλλά αλίµονο µας έχετε σακατέψει µε το ενεργειακό κό-
στος». Και αυτό το ενεργειακό κόστος, αλλά και το κόστος των
καυσίµων είναι αυτό που είναι ένα γενναίο µέτρο και θα έπρεπε
σήµερα, αύριο να το πάρετε σοβαρά υπ’ όψιν σας και να το τολ-
µήσετε. Δεν µπορεί ο ειδικός φόρος καυσίµων να είναι τόσο
υψηλά, δεν µπορεί τα αυτοκίνητα να µένουν στον δρόµο και να
πηγαίνουν µε µπιτονάκια 5 ευρώ για να κοιµηθούν. Δώστε χρή-
µατα στον κόσµο να αποκτήσει την αξιοπρέπειά του, να έχει τη
δύναµη να τα κινήσει, για να µπορέσει να φύγει η Ελλάδα από
αυτή τη διαδικασία του µαρασµού. Εκτός αν θέλετε να είστε κυ-
βερνητικοί, Υπουργοί, Βουλευτές ή οτιδήποτε άλλο αξίωµα έχετε
σε µία Ελλάδα του µαρασµού και όχι σε µία Ελλάδα της αξιοπρέ-
πειας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Βρεττό και για την οικονοµία του χρόνου.
Και ολοκληρώνουµε τον κατάλογο των εισηγητών και ειδικών

αγορητών µε την ειδική αγορήτρια της Πλεύσης Ελευθερίας την
κ. Γεωργία Κεφαλά. 

ΓΕΩΡΓΙΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα φόρεσα ένα σκουλαρίκι εντελώς τυχαία που είναι ένας

αστακός. Έχω κρεµάσει, λοιπόν, έναν αστακό στο αυτί µου και
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σκεφτόµουν πόσο ακριβός και σπάνιος είναι ο αστακός. Σε λίγο
θα κρεµάµε φέτες γκούντα στα αυτιά και µπουκαλάκια λαδιού.
Να, µια ωραία ιδέα για την ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας.
Σκουλαρίκια! 

Λοιπόν, να πούµε ότι δεν ζούµε σε άλλο κόσµο. Και εµείς
σαφώς και θέλουµε ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας και µια
υγιή αγορά ανταγωνιστική, γεµάτη ευκαιρίες. Οι διασυνοριακές
συγχωνεύσεις όµως λειτουργούν σαν µοχλοί απόκτησης στρα-
τηγικών πλεονεκτηµάτων. Όλοι ξέρουµε πως η Κίνα λειτουργεί
µε αυτόν τον τρόπο, προσφέροντας χαµηλό κόστος παραγωγής,
την επένδυση στην τεχνολογία και βέβαια χαµηλό κόστος κεφα-
λαίου. Αυτές οι συνθήκες χρησιµοποιούνται από τις επιχειρήσεις,
µε στόχο τις επιτυχηµένες διασυνοριακές συγχωνεύσεις και µε
στόχο τις διεθνείς αγορές βέβαια.

Έχουµε όµως και έναν άλλον στόχο που επιτυγχάνεται µε τις
συγχωνεύσεις. Και αυτός είναι η αποφυγή θεσµικών εµποδίων.
Αυτή είναι η µέθοδος ώστε διάφοροι εξ αντικειµένου ουσιώδεις
περιορισµοί που λειτουργούν στις εκάστοτε αγορές να αποφεύ-
γονται µε συγχωνεύσεις. Η ευνόηση αυτή των διασυνοριακών
συγχωνεύσεων, λοιπόν, οδηγεί στη δηµιουργία πολυεθνικών επι-
χειρήσεων µε όλη την άνεση να κινούνται αυτές µε ασφάλεια στις
διεθνείς αγορές και να µεγαλουργούν σε βάρος βέβαια µικρότε-
ρων επιχειρήσεων, αλλά και των εργαζοµένων. Αυτοί οι εργαζό-
µενοι, οι ταλαιπωρηµένοι που πριν από µερικές µέρες άλλο ένα
νοµοσχέδιο ψηφίστηκε εις βάρος τους. Δύσκολα µπορούµε να
εµπιστευθούµε πλέον µια κυβέρνηση που ξεκάθαρα µειώνει τη
σηµασία και τη χρησιµότητα του να απεργεί κανείς, αλλά και το
ίδιο µας το δικαίωµα στην απεργία. Μειώνει ακόµα και τη διανοη-
τική µας ικανότητα που λέει πως δεν ήξεραν οι άνθρωποι για ποιο
λόγο διαδηλώνουν. Είναι όλα λυµένα δηλαδή ή θα λυθούν
άµεσα. Αυτό πιστεύει ο κ. Άδωνις. Αυτή είναι η ανοιχτή προς
όλους πεποίθησή του για την κατάσταση και τον αγώνα των αν-
θρώπων αυτών. 

Οι εποχικοί πυροσβέστες δηλαδή, που κατέβηκαν στο δρόµο
δεν ξέρουν τι θέλουν. Σας θυµίζω ότι είναι οι ίδιοι άνθρωποι, οι
συνάνθρωποί µας που όταν τους χρειαζόµασταν ήταν πάντα εκεί
µε συνεχή φυσική αξιολόγηση, µε δεκατέσσερις νεκρούς στον
κλάδο τους, αλλά παρ’ όλα αυτά ακόµα εποχικοί. Οι εργάτες της
«ΒΙΟΜΕ» δεν ξέρουν τι θέλουν; Κανείς δεν ξέρει; Μήπως µει-
ώνουµε συστηµατικά το δικαίωµά τους να έχουν φωνή επειδή
δεν µας αρέσουν αυτά που ζητάνε; Μήπως δεν µας αρέσουν
αυτά που ζητάνε επειδή ο µόνος στόχος και η µόνη βιασύνη µας
είναι να διευκολύνουµε την επιχειρηµατικότητα και την ανάπτυξη,
αλλά µε το λιγότερο κόστος και τη µικρότερη οχύρωση των ερ-
γαζοµένων; Μήπως πρέπει να συζητήσουµε σύντοµα µε ποιο
τρόπο θα έχουµε ασφαλή οδικά δίκτυα, τρένα, πύργους ελέγχου
στα αεροδρόµια, ασφαλείς και γρήγορες µεταφορές για να ενι-
σχύσουµε την επιχειρηµατικότητα; 

Μήπως θα πρέπει να ενισχύσουµε την πρωτογενή παραγωγή
που στραγγαλίζεται συστηµατικά στη χώρα µας; Μήπως πρέπει,
όσο πιο σύντοµα µπορούµε, να πάρουµε αποφασιστικά µέτρα
για την αισχροκέρδεια και την ακρίβεια, αντί να ζητάµε από τα
σουπερµάρκετ να µας λυπηθούν ή να επιβραβεύουµε τα προ-
ϊόντα που µας κάνουν τη χάρη να ρίξουν την τιµή τους;

Και βέβαια παράλληλα µε όλα αυτά να δώσουµε την ευκαιρία
στην επιχειρηµατικότητα να αναπνεύσει βάζοντας -γιατί όχι- και
το κερασάκι -γιατί αυτό θα έπρεπε να είναι- της καινούργιας οδη-
γίας.

Ξέρουµε, λοιπόν, πως οι συγχωνεύσεις γίνονται µε υψηλό κό-
στος και τα οφέλη δεν είναι πάντα αντάξια αυτών και µε θετικό
πρόσηµο, ακόµα και για τις ίδιες τις επιχειρήσεις, πόσω µάλλον
για τους εργαζόµενους που στις περισσότερες των περιπτώσεων
η εταιρεία δεν υποχρεούται να θέσει σε κίνηση τον µηχανισµό
της συµµετοχής του στην απόφαση.

Οι συγχωνεύσεις και η ευνοϊκή µεταχείριση στη φορολογία,
αλλά και στο εύκολο άνοιγµα των επιχειρήσεων στις αγορές
κάθε χώρας χωρίς σαφές, ασφαλές και διαφανές πλαίσιο δηµι-
ουργούν ανεξέλεγκτους κολοσσούς και σκάνδαλα, όπως έχει
συµβεί σε διάφορες ελληνικές τράπεζες τα οποία δεν έρχονται
ποτέ στο φως της δικαιοσύνης βέβαια.

Για άλλη µια φορά οι οικονοµίες, οι αγορές καθώς και τα θε-

σµικά πλαίσια ευνοούν το κεφάλαιο και τις θολές περιοχές τής
νοµοθεσίας που παρέχουν το δικαίωµα της ερµηνείας κατά το
δοκούν στα νοµοθετήµατα κάθε χώρας.

Το αποτέλεσµα βέβαια είναι οι εργαζόµενοι να είναι για άλλη
µια φορά έρµαια των παρενθέσεων αυτών, των προθέσεων όσων
αποφασίζουν µονοµερώς και των συµφερόντων που εξυπηρε-
τούν συγκεκριµένες συνθήκες και καταστάσεις. Θα πρέπει να
διασφαλιστούν, λοιπόν, στο έπακρο τα δικαιώµατα των εργαζο-
µένων και να υπάρχουν όσο περισσότερα εχέγγυα ουσιαστικής
και προσήκουσας ενηµέρωσής τους και πληροφόρησης για όλες
τις διαδικασίες, έτσι ώστε να έχουν και τον χρόνο να αντιδρά-
σουν και να διαβουλευτούν ουσιαστικά ώστε να καταγραφούν
και να ενσωµατωθούν οι θέσεις τους. Ο ένας µήνας πριν την ανα-
κοίνωση συγχώνευσης µας φαίνεται λίγος για τη σωστή αντί-
δρασή τους και για τυχόν αιτήµατα ή υποστηρικτικές βάσεις
θεµάτων που τους θίγουν κατά περίπτωση.

Να πούµε βέβαια και για την έννοια της λέξης εργαζόµενος,
που βάσει του δικαίου µας αναφέρεται στους εργαζόµενους µε
εξαρτηµένη σχέση εργασίας είτε αορίστου, είτε ορισµένου χρό-
νου. Δεν επαρκεί ως όρος καθ’ όσον θα πρέπει σε όλη αυτή τη
διαδικασία διαφύλαξης των εργασιακών δικαιωµάτων να συµπε-
ριλαµβάνονται όλες οι εργασιακές σχέσεις και δοµές δεδοµένου
ότι απασχολούνται σε τέτοιου είδους επιχειρήσεις στην Ελλάδα
και εργαζόµενοι µε συµβάσεις ανεξάρτητων υπηρεσιών ή και
συµβάσεις έργου, οπότε και θα πρέπει να έχουν την κάθε ανα-
γκαία ενηµέρωση, δικαίωµα και ευκαιρία συµµετοχής, κατ’ επέ-
κταση δε και προστασία όλων αυτών από τις διατάξεις του
εκάστοτε νοµοσχεδίου που τους αφορά άµεσα ή έµµεσα.

Εξίσου σηµαντικό είναι και το ζήτηµα της προσφυγής σε υπο-
χρεωτική διαµεσολάβηση. Αυτό θα πρέπει να παραµείνει και να
τεθεί.

Να πούµε βέβαια και για το άρθρο 53Ε. Να µην µπούµε σε λε-
πτοµέρειες τις οποίες όµως θέσαµε και στις επιτροπές σε σχέση
µε τους εργαζόµενους. Να πούµε ότι η έκθεση θα πρέπει να εξη-
γεί τις συνέπειες του µετασχηµατισµού στις εργασιακές σχέσεις
τους, καθώς και τυχόν µέτρα που θα ληφθούν µε σκοπό τη δια-
φύλαξη των εν λόγω σχέσεων. Όπως επίσης πρέπει να µνηµο-
νευθεί για τυχόν ουσιώδεις µεταβολές των εφαρµοστέων όρων
απασχόλησης ή τον τόπο εγκατάστασης της εταιρείας καθώς και
τον τρόπο µε τον οποίο οι παραπάνω πληροφορίες επηρεάζουν
τις θυγατρικές της εταιρείας.

Έχουµε βέβαια και το θέµα της προσφυγής σε εµπειρογνώ-
µονες για την κατάσταση τυχόν κατάχρησης και καταστρατήγη-
σης διατάξεων. Είναι αναγκαίο οι εµπειρογνώµονες αυτοί, που
δεν ξέρουµε ποιος θα αναλάβει και το κόστος τους, να έχουν
τουλάχιστον τα ελάχιστα εχέγγυα αµεροληψίας στο έργο τους.
Μια πρόταση θα ήταν ίσως να δηµιουργηθεί ένα ειδικό µητρώο
που να ορίζει συγκεκριµένες προϋποθέσεις εγγραφής.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Τέλος, να πούµε, κύριε Πρόεδρε, και δεν θα επαναλάβουµε τις
προηγούµενες τοποθετήσεις µας για την οικονοµία του χρόνου,
άλλωστε τα έχουµε πει αυτά, η Πλεύση Ελευθερίας είναι υπέρ
της απρόσκοπτης επιχειρηµατικότητας. Θα χαρούµε ιδιαίτερα
όµως να δούµε και µέριµνα προστασίας σε σχέση µε τις αλλαγές
που θα προκύψουν στην πράξη στην εργασία των ανθρώπων. Μι-
λάµε για αλλαγές που είναι εφικτές και δεν εµποδίζουν την ανά-
πτυξη και το όφελος των εταιριών. Άλλωστε, σύµφωνα µε την
εφηµερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο άρθρο 11, αναφέρεται
πως η παρούσα οδηγία δεν εµποδίζει τα κράτη-µέλη να δώσουν
ενισχυµένη προστασία στους εργαζόµενους, σύµφωνα µε το κοι-
νωνικό τους κεκτηµένο.

Να λάβουµε υπ’ όψιν την αναφορά του Συνδέσµου Ανωνύµων
Εταιρειών και την ανησυχία τους για το άρθρο 53Η, που αναφέ-
ρεται στην προστασία των µετόχων ή εταίρων όπου όσοι κατα-
ψηφίσουν τη συγχώνευση έχουν το δικαίωµα να διαθέσουν τις
εταιρικές τους µετοχές έναντι καταβολής επαρκούς χρηµατικού
ανταλλάγµατος. Όµως, έχουµε εδώ τον όρο «επαρκούς χρηµα-
τικού ανταλλάγµατος». Τα δικαστήρια δεν πρέπει να κρίνουν, λοι-
πόν, και ξέρουµε πολύ καλά τη δυσκολία τού να κριθούν αυτοί
οι όροι, αλλά και την τεράστια καθυστέρηση των δικαστικών απο-
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φάσεων που συχνά οδηγεί ακόµα και σε αρνησιδικίες.
Επίσης, να επισηµάνουµε την προβληµατική λειτουργία της

αρµόδιας αρχής που είναι η διεύθυνση εταιρειών της Γενικής
Γραµµατείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης η οποία είναι,
όπως ξέρουµε πολύ καλά όλοι, υποστελεχωµένη και δεν µπορεί
να ανταποκριθεί εγκαίρως στις απαιτήσεις που θα δηµιουργη-
θούν όταν ανοίξει ακόµα πιο πολύ ο δρόµος για τις διασυνορια-
κές συγχωνεύσεις, µετατροπές και διασπάσεις. Ξέρουµε όλοι την
ελληνική πραγµατικότητα, την κωλυσιεργία στις δηµόσιες υπη-
ρεσίες και βέβαια την καθυστέρηση µε την οποία αυτά τα έγ-
γραφα θα τεθούν προς διεκπεραίωση.

Αναφορικά, λοιπόν, µε τους εργαζόµενους και τη διασφάλισή
τους επισηµαίνεται ότι η προστασία των δικαιωµάτων προσανα-
τολίζεται στη διαφύλαξη των κεκτηµένων. Αυτά είναι πράγµατα
τα οποία τα έχουν κερδίσει οι εργαζόµενοι και δεν καταλαβαίνω
γιατί τα συζητάµε ακόµα, αλλά να, λοιπόν, που πρέπει να τα συ-
ζητάµε.

Πρώτον, της διάρκειας της εργασιακής σύµβασης, στοιχείο
σηµαντικό για τον εργαζόµενο σε οποιαδήποτε µορφή. Λειτουρ-
γεί κατά το στάδιο της συγχώνευσης, οπότε και να διατηρηθεί
το στάτους των εργασιακών συµβάσεων στους βασικούς άξονες.

Δεύτερον, του ζητήµατος της αναγνώρισης της προϋπηρεσίας
σε κάθε πιθανή περιπτωσιολογία αλλαγής σύµβασης.

Τρίτον, του αντικειµένου εργασίας, δηλαδή τον σεβασµό προς
την εµπειρία του εργαζόµενου στο πλαίσιο της ενασχόλησής του
διαχρονικά, οπότε και να διατηρηθεί το ενδιαφέρον του για την
εργασία, αλλά και να µη χαθεί η προοπτική προαγωγής.

Τέταρτον, της µισθολογικής κατάστασης και προοπτικής κλί-
µακας.

Πέµπτον, του σκοπού της εργασίας, δηλαδή το γεγονός ότι σε
συνεργασία µε τον εργοδότη δεν αποτελεί απλή διεκπεραίωση
των υποχρεώσεων βάσει σύµβασης, αλλά αποτελεί και προσω-
πικό ηθικό καθήκον, κάτι που διασφαλίζεται κυρίως µε την εξα-
σφάλιση της σταθερότητας και της προστασίας στο ευρύτερο
πλαίσιο.

Και έκτον, των λοιπών επιµέρους όρων της εργασιακής σχέ-
σης, οπότε και να γνωρίζουν οι εργαζόµενοι ότι παρ’ όλες τις αλ-
λαγές σε επίπεδο εργοδοτικό το µόνο σίγουρο είναι ότι η
πρόβλεψη για το µέλλον τους θα είναι προς το συµφέρον και των
ίδιων χωρίς αιφνιδιασµούς και ανατροπές. Με απλά λόγια, θέ-
λουµε ο εργαζόµενος να µη χάσει τη δουλειά του, άµεσα ή έµ-
µεσα, να έχει τον ίδιο µισθό ως βάση, να αναγνωριστεί η
προϋπηρεσία του, να διασφαλίσουµε ότι δεν θα αλλάξει το αντι-
κείµενο εργασίας του και όλοι οι όροι της σύµβασής του δεν θα
διαταράσσουν τα κεκτηµένα του. Πρόκειται για απλά πράγµατα
δηλαδή που θα έπρεπε να τα ζητάµε όλοι, εργοδότες και εργα-
ζόµενοι, και όχι να τα συζητάµε. Χωρίς την ευτυχία και την ικα-
νοποίηση των εργαζοµένων, δεν υπάρχει υγιής κοινωνία. Ας µη
γυρνάµε, λοιπόν, την πλάτη στον άνθρωπο πάνω απ’ όλα, γιατί
αλλιώς νοµίζω ότι θα το µετανιώσουν όλοι.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριοι συνάδελφοι, τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπουλος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω µε τα πρωινά, όχι του Λιάγκα. Ο Λιάγ-

κας έχει πάθει πλύση εγκεφάλου, «κασσελακίτιδα». Θα διορθω-
θεί φαντάζοµαι. Θα ήθελα όµως να σχολιάσω αυτό που έγινε στις
6.50’ το πρωί. Όλοι είµαστε γονείς, οι λίγο µεγαλύτεροι είναι και
παππούδες. Βλέπουµε τηλεόραση και µαθαίνουµε ότι βγαίνει επι-
σήµως η Περιφέρεια, ο υπεύθυνος φορέας και θεσµός, και λέει:
«Κοιτάξτε να δείτε, τα σχολεία θα είναι κλειστά». Αυτό στις
6.50’.Ο πατέρας, η µητέρα σού λέει «εντάξει, το παιδί δεν θα πάει
σχολείο», ξεντύνονται, τα πάντα. Στις 7.00’ η ώρα βγαίνει ξανά ο
Περιφερειάρχης και λέει: «θα είναι ανοιχτά». Στις 7.07’ βγαίνει
και λέει: «Αποφασίζουν οι δήµαρχοι». 

Αυτό είναι το επιτελικό σας κράτος; Αυτό είναι το κράτος, το

ευρωπαϊκό; Μέσα σε δεκαεπτά λεπτά, περίπου, αλλάξατε τρεις
φορές άποψη. Δηλαδή, πραγµατικά είµαστε γονείς, βρε παιδί
µου, έχουµε παιδιά, έχουµε εγγόνια, ντύσου-γδύσου, ξαναµπές-
ξαναβγές…  

Αλλά, τί περιµένει κανείς από µία Νέα Δηµοκρατία που ανάγ-
κασε τον Περιφερειάρχη να αποσυρθεί για άλλους λόγους -και όχι
για τους προφανείς αυτούς, τις ζεϊµπεκιές, κ.λπ.- έβαλε έναν άλλο
τύπο, τον πρώην Υπουργό, ο οποίος ήταν Υπουργός για µερικούς
µήνες ακόµα και µετά έφυγε και τώρα είναι ο Χαρδαλιάς, για να
µην επωµιστεί αυτός την ευθύνη, κρύβεται. Όπως κρύβεται και ο
Πρωθυπουργός. Αυτό δεν λέγεται επιτελικό κράτος. Αυτό λέγεται
κράτος που ταλαιπωρεί τον πολίτη, τον γονιό, τον θείο, τον πα-
τέρα, τον οποιονδήποτε Έλληνα. Δεν είναι επιτελικό κράτος. Είναι
κράτος-µπάχαλο και καταστροφικό, όχι επιτελικό, όµως.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε τώρα, στην ακρίβεια. Θα περίµενα, βέβαια, σήµερα να

µιλήσουν εβδοµήντα µε ογδόντα Βουλευτές τουλάχιστον. Ξέ-
ρετε, είναι µείζον θέµα η ακρίβεια για την ελληνική κοινωνία και
το ξέρουν τουλάχιστον οι περισσότεροι εδώ µέσα.  

Απορώ, λοιπόν, µε την απουσία των συναδέλφων. Ίσως προ-
κρίνουν τις τοπικές εκλογές: δηµάρχους, περιφερειάρχες, να
τρέξουν δίπλα στους υποψηφίους. Κάνουν ένα λάθος, όσοι κοµ-
µατικοποιούν τις τοπικές εκλογές και τις περιφερειακές εκλογές.
Η τοπική κοινωνία, ο δήµος, η κοινότητα, η περιφέρεια πρέπει να
είναι µακριά από τα κόµµατα, µακριά από την κοµµατικοποίηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το έχουµε πει χίλιες φορές, αλλά είπαµε: Περιφέρειες και

δήµοι είναι οι οµόσταβλοι ιδεολογικά που βολεύονται για να έχει
το κόµµα ψηφοφόρους. Δυστυχώς, αυτή είναι η πραγµατικότητα.  

Πάµε, λοιπόν, στα στοιχεία της EUROSTAT. Η Ελλάδα δεύτερη
στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε ρυθµό ανάπτυξης συν 21%, προηγεί-
ται η Πορτογαλία µε 22%. Τώρα, πραγµατικά, απορώ. Να δώσω
ένα παράδειγµα για να καταλάβετε που είναι το πρόβληµα: Ελ-
ληνική φέτα, φέτα Τρικάλων 12 ευρώ το κιλό, Θεσσαλία, στη
χώρα που παράγεται και εξάγεται. Βασικός µισθός 730 ευρώ
στην Ελλάδα. Πηγαίνουµε, λοιπόν, στο Δουβλίνο. Φέτα, η ίδια
ακριβώς πωλείται προς 6,45 ευρώ το κιλό, σε συσκευασία 200
γραµµαρίων 1,29 ευρώ. Βασικός µισθός Ιρλανδού 1.750 ευρώ.
Ο ένας, ο Έλληνας, παίρνει βασικό µισθό 730 ευρώ και πληρώνει
12 ευρώ το κιλό τη φέτα, ο άλλος παίρνει 1.750 ευρώ και την αγο-
ράζει µε 6,45 ευρώ.  

Αυτό, πώς το λέει η Κυβέρνηση; Εγώ περιµένω µια λέξη -δεν
θέλω να µου πει πολλά- µία λέξη. Επειδή δεν τολµάτε να την
πείτε, θα σας την πω εγώ: Αισχροκέρδεια λέγεται! Αισχροκέρ-
δεια, όχι κάτι άλλο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε σε ένα άλλο παράδειγµα, απλά παραδείγµατα από την

καθηµερινότητα που βιώνει ο πολίτης. Ελαιοπαραγωγοί πούλη-
σαν στα ελαιοτριβεία τον Νοέµβριο του 2022 µε Γενάρη του 2023
το ελαιόλαδο προς 5,25 ευρώ το λίτρο, ανώτατη τιµή. Το ελαι-
οτριβείο, λοιπόν, πούλησε την παραγωγή, πρόσθεσε το ανώτερο
κόστος, πώς είναι δυνατόν να καταλήγει στο ράφι να πωλείται 14
ευρώ το λίτρο; Από 5,25 ευρώ στο ελαιοτριβείο κατέληξε να πω-
λείται 14 ευρώ στο ράφι. 

Και επειδή, πραγµατικά, σε λίγο καιρό θα πουλάµε το λάδι όχι
για χρυσάφι, αλλά για χαβιάρι, έχουν βάλει επάνω ακριβώς στις
φωτογραφίες -αν δείτε- αντικλεπτικά σε ελληνικό σουπερµάρκετ.
Έχουν βάλει αντικλεπτικό στο λάδι! Αυτό είναι δείγµα, κύριε
Υπουργέ, ότι κάτι δεν πάει καλά, ότι κάποιοι πιθανόν να κλέβουν
το λάδι γιατί δεν έχουν να φάνε τα παιδιά τους. Αλλιώς γιατί να
βάλεις αντικλεπτικό; Για πείτε µου ποιος είναι ο λόγος.

Ο ελληνικός λαός πένεται. Με επιδοµατάκια και µε pass σο-
βιετικού χαρακτήρα και ύφους δεν λύνεται το πρόβληµα. Το λέω
από το 2019. Και είχα προτείνει εδώ µέσα στους πολιτικούς Αρ-
χηγούς να κάτσουµε όλοι µαζί, γιατί είναι εθνικής σηµασίας το
θέµα του πρωτογενούς τοµέα, να κάνουµε ένα σχέδιο. Ο Πρω-
θυπουργός, όµως, δεν θέλει σχέδιο για τον πρωτογενή τοµέα,
γιατί εκεί που φυτρώνει το σιτάρι και το κριθάρι ο Πρωθυπουρ-
γός φυτρώνει ο ίδιος και σπέρνει ανεµογεννήτριες και φωτοβολ-
ταϊκά. Δεν πάει έτσι, όµως και δεν πάει πουθενά η Ελλάδα έτσι.  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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Τις πρώτες είκοσι µέρες του Σεπτέµβρη µε βάση τα στοιχεία
της ΕΛΣΤΑΤ κάναµε εισαγωγή πέντε χιλιάδων ογδόντα δύο
τόνων ντοµάτας έναντι χιλίων εξακοσίων δύο που κάναµε πέρσι.
Από πού; Από την Τουρκία, από τη φίλη σύµµαχο Τουρκία, γιατί
είναι φιλική χώρα µε την Ελλάδα. Είµαστε µέλη στο ΝΑΤΟ, αγα-
πάει ο κ. Μητσοτάκης τον Ερντογάν, συναντιούνται, συζητούν,
υπάρχει ένα καλό πνεύµα, µια καλή διαχείριση.  

Ακούστε. Την ώρα που υπάρχουν στρατεύµατα κατοχής στην
Κύπρο, την ώρα που ο Ερντογάν ζητάει Θράκη και Αιγαίο δεν
υπάρχει ούτε καλό πνεύµα ούτε καλή σχέση και δεν µπορείς να
εισάγεις από την Τουρκία, δίνοντας λεφτά σε αυτόν, ο οποίος
θέλει να καταλάβει, µε πόλεµο, έδαφος ελληνικό.  

Πάµε στο επόµενο. Η απόδειξη του γεγονότος ότι έχουµε αι-
σχροκέρδεια είναι από τα υπερέσοδα που έχει η Ελλάδα. Ο κρα-
τικός προϋπολογισµός 6,5 δισεκατοµµύρια επιπλέον οι φόροι
από την αισχροκέρδεια. Πώς εισέπραξε το κράτος τα 6,5 δισε-
κατοµµύρια; Από την τσέπη την αριστερή του Έλληνα και του τα
δίνει στη δεξιά µε pass. Πώς δηλαδή; Αύξηση προϊόντος, όταν
κάνει ένα προϊόν 10 ευρώ και ΦΠΑ σας λέω εγώ 24%, 23% όταν
πάει 20 ευρώ το προϊόν εισπράττει περισσότερα το κράτος, άρα
µπορεί από τα 5, 6, 7 παραπάνω που εισπράττει, δίνει τα 2 στον
Έλληνα και είναι ικανοποιηµένος ο Έλληνας µε τα ψίχουλα που
του δίνει. 

Γιατί δεν µιµείστε εσείς στη Νέα Δηµοκρατία, στην Κυβέρνηση,
την ισπανική Αριστερά, την ιταλική Δεξιά αν δεν σας αρέσει η
Αριστερά; Έτσι κι αλλιώς Κασσελάκης, Μητσοτάκης είναι το ίδιο
πράγµα, είναι συσκευασία του ενός. Θα τα πούµε στην πορεία,
γιατί είναι το ίδιο πράγµα ακριβώς. Κασσελάκης, Μητσοτάκης
ανοίγεις το «κασσελάκι» και βγαίνει ο Μητσοτάκης. Έτσι είναι η
κατάσταση. Μη γελάτε, κύριοι συνάδελφοι. «Τι γελάτε, κύριοι συ-
νάδελφοι;» που λέει και ο Πρωθυπουργός.  

Επέβαλαν έκτακτη φορολογία στις τράπεζες και η Ιταλία και η
Ισπανία µε αντικείµενο τα υπερκέρδη τους. Στην Ελλάδα οι τρα-
πεζίτες και ακαταδίωκτο έχουν και δεν πληρώνουν φόρο και ανα-
βαλλόµενο φόρο έχουν και πήραν λεφτά και έκαναν ανακεφα-
λαιοποιήσεις και ήπιαν το αίµα των Ελλήνων και το κυριότερο δεν
πληρώνουν τίποτα στους Έλληνες. Πάρτε τα από τους τραπεζίτες
και όχι από τους πολίτες επιτέλους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή θέλετε νούµερα, ακούστε: Τα καθαρά κέρδη των

τεσσάρων συστηµικών τραπεζών στη χώρα µας υπολογίζονται
στα 3,8 δισεκατοµµύρια ευρώ µόνο το 2023 πέραν των 44 δισε-
κατοµµυρίων που έχουν πάρει από ανακεφαλαιοποιήσεις. Άρα,
έχουµε 44 δισεκατοµµύρια και κέρδη 3,8 δισεκατοµµύρια, πάµε
στα 48 δισεκατοµµύρια. Έχουµε και 17 δισεκατοµµύρια που είναι
ο αναβαλλόµενος φόρος, που δεν πλήρωσαν ποτέ από το 2012
φόρο οι τραπεζίτες, βάλτε το νούµερο και 18,7 δισεκατοµµύρια
από το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ», βάλτε το νούµερο. Όλα µαζί 70
δισεκατοµµύρια, 80 δισεκατοµµύρια, 90 δισεκατοµµύρια. Χά-
σαµε τα δισεκατοµµύρια. Δισεκατοµµύρια να δεις εδώ. 

Και τι κάνουν οι τραπεζίτες, γιατί είναι εθνικοί ευεργέτες; Θα
δώσουν 50 εκατοµµύρια, κύριε Υπουργέ, λέει, στη Θεσσαλία. Να
τους πούµε και ευχαριστώ γονυπετείς; Να τους πούµε µπράβο,
τι καλοί άνθρωποι που είστε; Βέβαια υποσχέθηκαν µόνο δύο
µήνες παράταση για τους πλειστηριασµούς στη Θεσσαλία και
ότι δεν θα ενοχλούν τηλεφωνικά, λέει, τους δανειολήπτες. Πω,
πω απίστευτο µόνο που το σκέφτοµαι. Μιλάµε για πόλεµο Κυ-
βερνήσεως µε τραπεζίτες. Άνοιξε ο πυρηνικός πόλεµος. Τέτοιο
πόλεµο δεν περίµενα. 

Το δε χειρότερο -και απευθύνοµαι σε όλους εσάς- αν πάει
Υπουργός αύριο το πρωί στην τράπεζα αν έχει 20.000 ευρώ-λέω
εγώ ένα ποσό- ή εσείς εδώ και ζητήστε από την τράπεζα τα
20.000 ευρώ να τα πάρετε σπίτι σας, δεν σας τα δίνουν. Το ξέ-
ρετε; Έχω εδώ τι στέλνει η Εθνική Τράπεζα της Ελλάδος µε το
που ζητάει ένας άνθρωπος τα 25.000 ευρώ του, τα λεφτά του.
Του λένε, παρακαλώ, όπως προσκοµίσετε άµεσα στο κατάστηµά
µας: Εκκαθαριστικό εφορίας του 2022, δικαιολογητικά αναφο-
ρικά µε τις συναλλαγές λογαριασµών, δικαιολογητικά αναφορικά
µε τον προορισµό των µετρητών που αναλήφθηκαν από τον λο-
γαριασµό σας και τα οποία ανέρχονται σε ένα ποσό και πού θα
τα πάτε.  

Δηλαδή, εγώ ζητάω τα λεφτά µου από την τράπεζα, τα 30.000
ευρώ µου και µε ρωτάει εµένα ο διευθυντής, ο υπαλληλάκος της
τράπεζας πού θα πάω τα λεφτά µου; Όπου θέλω θα τα πάω. Στην
τουαλέτα θα τα πάω. Στην κρεβατοκάµαρά µου θα τα βάλω. Στη
θυρίδα µου θα τα βάλω. Στο στάβλο του σπιτιού µου θα τα βάλω.
Όπου θέλω θα τα βάλω. 

Αυτοί είστε ως Κυβέρνηση. Ντροπή σε όλους µας για όλα αυτά
που κάνουν οι τράπεζες. Δεν θα πω για το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ». 

Θα πάµε τώρα στην ενέργεια, διότι ο Πρωθυπουργός της
χώρας τα έχει µπερδεµένα µέσα στο µυαλό του. Λυπάµαι που το
λέω, αλλά τα έχει µπερδεµένα κυριολεκτικά. Βγαίνει και µας λέει
από τη µία ότι η δήθεν κλιµατική κρίση -υπάρχει, µην κοροϊδευό-
µαστε, αλλά το θέµα είναι να βρούµε πού οφείλεται- είναι επικίν-
δυνη για την ανθρωπότητα και από την άλλη απαντά σε
αµερικανικό δίκτυο: «Αν µη τι άλλο θα έλεγα ότι η κλιµατική αλ-
λαγή είναι και µια ευκαιρία, για να επεκτείνουµε την τουριστική
µας περίοδο». 

Πείτε µου τώρα, πώς συνάδει το ένα µε το άλλο; Ίσα, ίσα εδώ
πρέπει να αναδιατάξουµε την τουριστική σας δήθεν βιοµηχανία,
διότι όταν οι κλιµατολογικές συνθήκες αλλάζουν και έχουµε ξαφ-
νικές νεροποντές, έχουµε θεοµηνίες, ο τουρίστας δεν θα έρχεται
στην Ελλάδα για προφανείς λόγους. Άρα, πρέπει, να µιλήσουµε
σοβαρά για την αλλαγή του παραγωγικού µας µοντέλου. Κάποια
στιγµή σε αυτή τη Βουλή πρέπει να µιλήσουµε σοβαρά. 

Όταν, λοιπόν, ο οµιλών είχε πει στον Έλληνα Πρωθυπουργό
εδώ, ότι τα δάση περιέργως καίγονται και περιέργως φυτεύονται
ανεµογεννήτριες, όταν του είχα πει ότι στη Δαδιά θα µου στήσεις
ανεµογεννήτριες, ήταν εκεί και µε ύφος διδασκάλου, µας είπε ότι
λέω σαχλαµάρες. Του επιστρέφω, λοιπόν, τις σαχλαµάρες του
Έλληνα Πρωθυπουργού και τον ρωτώ: Ποιος λέει, τώρα, σαχλα-
µάρες, όταν στη Δαδιά κατά παράβαση των νόµων, στήνονται
τώρα αιολικά πάρκα στα καµένα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ρωτώ τον Έλληνα Πρωθυπουργό: Ποιος λέει σαχλαµάρες;

Ποιος είναι ο ψεκασµένος, όπως, αποκαλεί ο Έλληνας Πρωθυ-
πουργός όλους όσοι διαφωνούν;

Δεν θα πω ότι είναι ψεκασµένος, ούτε ότι λέει σαχλαµάρες.
Σέβοµαι τον θεσµό και τον ρόλο του αλλά ρωτώ, διότι η αδειοδό-
τηση του σταθµού -έχω τα έγγραφα µπροστά µου- δεν έγινε
όπως είπε ψευδώς ο κ. Μαρινάκης, ο κυβερνητικός εκπρόσωπος
χτες. Είπε ότι κάηκε το δάσος και µετά µπήκαν τα αιολικά πάρκα.
Πάλι ψέµατα µας είπε ο κ. Μαρινάκης. Συνηθισµένη ιστορία να
λέει ψέµατα όπως ο κάθε κυβερνητικός εκπρόσωπος. Και βγήκε
ο κ. Σκυλακάκης το απόγευµα και µας είπε: «Όχι, οι άδειες δό-
θηκαν πριν καεί το δάσος στη Δαδιά». Εδώ είναι τα έγγραφα. Θα
τα καταθέσω στα Πρακτικά µετά. 

Φίλες και φίλοι, πέρα από τις σαχλαµάρες, πάµε στα χειρό-
τερα. 

Πληµµυρίζει η Θεσσαλία. Το πρώτο που έπρεπε να κάνει µια
σοβαρή κυβέρνηση, πέρα από τις άµεσες αποζηµιώσεις, όλων
των ανθρώπων για να µείνουν εκεί, λέει ότι θα µετακοµίσουν κά-
ποιοι και θα πάνε αλλού. Ωραιότατη λύση! Σας διώχνω από το
µέρος σας για να πάτε αλλού! Και περιέργως, µαθαίνω, ότι έχουν
δοθεί ήδη φωτοβολταϊκά πάρκα για δεκαέξι χιλιάδες στρέµµατα
στην περιοχή. Λέω, λοιπόν, ότι δεν είναι πρόκριµα και δεν προ-
ηγείται της αποζηµίωσης, το να κάνω φωτοβολταϊκό. 

Το χειρότερο; Σε µία εύφορη γη, στον κάµπο της κεντρικής
Μακεδονίας, στη Χαλκηδόνα Θεσσαλονίκης στήνανε κρυφά
τρεις χιλιάδες στρέµµατα φωτοβολταϊκό µέγκα-πάρκο, όταν οι
κάτοικοι όλοι είναι εναντίον. Αντί, λοιπόν, να φυτεύουµε και να
σπέρνουµε τη µάνα ελληνική γη, εσείς φυτεύετε ανεµογεννή-
τριες, φυτεύετε φωτοβολταϊκά. Είναι λάθη. 

Και πάµε λίγο στον Ουµπέρτο Έκο και στον κ. Κασσελάκη,
γιατί η άποψή µου είναι δεδοµένη. Πολιτικά δεν µίλησα ποτέ µε
τον κ. Κασσελάκη, ούτε του απάντησα γιατί πολιτικά δε µίλησε
ποτέ. Μια φορά µίλησε και είπε ότι τα Κατεχόµενα είναι κρατίδιο.
Ας µη µιλήσει δεύτερη, θα έχουµε θέµα. Θέλει προσοχή. Ας
µάθει πρώτα τα ελληνικά καλά -έχει το δικαίωµα, έχει χρόνο
µπροστά του- και µετά ας µιλήσει πολιτικά. 

Είχε πει ο Ουµπέρτο Έκο για τα προϊόντα της τηλεόρασης. Κι
εγώ είµαι ένα προϊόν της τηλεόρασης, δεν τρέφω αυταπάτες,
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αλλά είµαι ένα προϊόν της τηλεόρασης τριάντα ετών, πολιτικό ή
όχι, δεν έχει σηµασία. Όπως και ο καλός συνάδελφος από εδώ
είναι προϊόν της τηλεόρασης, δηµοσιογράφος. Προϊόν µε την ευ-
ρύτερη έννοια, όχι προϊόν της «Dixan».Έρχεται, λοιπόν, από την
Αµερική και σε έναν µήνα πριν ένα κόµµα. 

Ξέρετε τι είχε πει ο Ουµπέρτο Έκο; «Σήµερα µόνο οι ηλίθιοι
κάνουν δικτατορίες µε τανκς, από τη στιγµή που υπάρχει η τη-
λεόραση». Έτσι επέβαλαν τον κ. Μητσοτάκη τέσσερα χρόνια µαζί
ως Μωυσή, ως τσιτάχ, ως τον µέγα ηγέτη κι έτσι τώρα πάνε να
επιβάλουν τον κ. Κασσελάκη. 

Εγώ θα σας πω το αυτονόητο. Αν εγώ δήλωνα κάποια πράγ-
µατα στο βιογραφικό µου, όπως το έκαναν οι δηµοσιογράφοι και
καλά έκαναν κατά το παρελθόν, θα µε είχαν ξετινάξει. Έχει δη-
λώσει άπειρα πράγµατα ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ τα οποία δεν
ευσταθούν. Εγώ θα δώσω µερικά παραδείγµατα. 

Έχει ένα διάτρητο βιογραφικό. «Πήρα υποτροφία από το
«Ίδρυµα Νιάρχος»» λέει. Εγώ ξέρω ότι υποτροφία παίρνει ο πρώ-
τος, ο δεύτερος, ο τρίτος, δεν παίρνει ο δέκατος έβδοµος. Το
καταπίνουµε αυτό. Δεν πειράζει. Και ο δέκατος έβδοµος µπορεί
να πάρει υποτροφία και ο τελευταίος µπορεί να πάρει υποτρο-
φία, γιατί το «Ίδρυµα Ωνάση και Νιάρχος» έχουν µια τάση σε µια
συγκεκριµένη ατζέντα που αφορά και τη διαφήµιση που κάνει ο
ίδιος ο κ. Κασσελάκης στην επιλογή του. 

Έχει δηλώσει ότι ήταν σε ένα ινστιτούτο ο κ. Κασσελάκης και
εδώ αρχίζουν τα γλέντια. Βγαίνει ο κ. Δηµάδης, ο γνωστός κ. Δη-
µάδης, και λέει: «Πάλι ψεύδεται ο Κασσελάκης. Στο βιογραφικό
του που είναι αναρτηµένο στη σελίδα του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Κασσελά-
κης ισχυρίζεται ότι εργάστηκε στο Κέντρο Στρατηγικών και Διε-
θνών Σπουδών στην Ουάσιγκτον». Πήρε τηλέφωνο ο κ. Δηµάδης
ο δηµοσιογράφος και δεν υπάρχει πουθενά γραµµένος ο Κασ-
σελάκης. Και πήρε πίσω έγγραφο. 

Καλώς τον και τον κύριο ναύαρχο στην Αίθουσα. 
Αν έψαχνε ο ναύαρχος και οι υπόλοιποι στον ΣΥΡΙΖΑ γιατί γρά-

φει αυτά τα πράγµατα, θα έλεγαν ότι κάτι δεν πάει καλά εδώ. Το
CSIC ξέρετε τι είναι, ναύαρχε; Να σας πω εγώ τι είναι. Και ρωτώ
τον κ. Κασσελάκη. Αυτό το Κέντρο Στρατηγικών και Διεθνών
Σπουδών µετεξελίσσεται σε εµπόριο όπλων, ναι ή όχι; Ρωτώ:
Ήταν εκεί; Γιατί, λοιπόν, ο κ. Δηµάδης λέει ότι λέει ψέµατα και
ψεύδεται ο κ. Κασσελάκης και δεν απαντάει ο κ. Κασσελάκης. Αν
εµένα µε πει ψεύτη ένας δηµοσιογράφος γνωστός, θα απολο-
γηθώ, θα πω: «Όχι, δεν είναι έτσι, είναι αλλιώς». Με ψέµατα δεν
µπορείς να κάνεις δουλειά. 

Τον κατήγγειλα πολιτικά. Αν η δικιά µου πεθερά είχε σχέση µε
δηµόσια προµήθεια θα ήµουν δακτυλοδεικτούµενος, θα µε έδει-
χναν όλοι οι δηµοσιογράφοι όλη µέρα. Η µητέρα του συζύγου
του κ. Κασσελάκη πήγε να πάρει µια δουλειά 1,2 δισεκατοµµυ-
ρίου ευρώ από το ελληνικό δηµόσιο, για τους µετρητές της
ΔΕΔΗΕ. Είναι ηθικό; Το προάγουµε την ηθική στην πολιτική κατ’
αυτόν τον τρόπο; Γιατί οι δηµοσιογράφοι δεν το ψάξανε; Μήπως
γιατί έχει σχέση και µε τη «SIEMENS» η εταιρεία αυτή; Ρωτώ
τώρα εγώ. Περίµενα να απαντήσει εδώ και δεκαπέντε µέρες. Δεν
απαντάει κανένας. Γιατί οι δηµοσιογράφοι τον έχουν βάλει σε
ένα γυάλινο κλουβάκι να µην τον πειράζει κανένας και ασχολούν-
ται µε το σκυλάκι, το γατάκι, που αφόδευσε, που κατούρησε και
τι καλά περνάµε. Ο Λιάγκας ειδικά; Τι να πω! Μη χρησιµοποιήσω
την άλλη έκφραση!

Φτάνει! Εδώ µιλάµε για πολιτική και περιµένω πολιτικές απαν-
τήσεις, όχι του στυλ -θα το πω έτσι άκοµψα- «Προσευχόµουν στο
µοναστήρι του Οσίου Δαυίδ -γιατί υπάρχει και υποκρισία εδώ- να
µην είµαι γκέι». 

Συγγνώµη, αδερφέ, αν προσευχόσουν να µην είσαι γκέι κι εγώ
προσεύχοµαι να βάλεις µυαλό στο τέλος, γιατί δεν λέγονται αυτά
τα πράγµατα και προσεύχοµαι να µας πει την αλήθεια, τι ισχύει
από το βιογραφικό και τι δεν ισχύει. Γιατί αν ο ΣΥΡΙΖΑ έπεσε στην
παγίδα αυτή και έβαλε έναν άνθρωπο όποιος λέει ψέµατα στο
βιογραφικό του, έχουµε θέµα ηθικής τάξεως. Δικό σας θέµα
είναι, αλλά δεν µπορείτε να κοροϊδεύετε εµάς. Δεν µπορεί να κο-
ροϊδεύει κανένας τον ελληνικό λαό και την Ελληνική Λύση. Γι’
αυτό είµαστε εδώ, για να κατακρίνουµε αυτούς, αλλά και όλους
τους υπόλοιπους που κάνουν λάθη.

Και θα πω και κάτι ακόµα. Περιµένουµε ακόµα την απάντηση.

Είναι 1,2 δισεκατοµµύριο δουλειά. Και βέβαια προσέφυγε στο
Σ.τ.Ε. η µητέρα του συζύγου του κ. Κασσελάκη, έχασε την υπό-
θεση και τώρα εκβιάζει την Κυβέρνηση ότι θα πάρει την εταιρεία
από την Κόρινθο και θα φύγει. Ωραία επιχειρηµατίας! «Αν δε µου
δώσεις 1,2 δισεκατοµµύριο, εγώ θα φύγω από την Ελλάδα». Ε,
αυτό δεν είναι επιχείρηση. Αυτό είναι κρατικός προµηθευτής.
Όλοι οι εθνικοί προµηθευτές στην Ελλάδα έτσι λειτουργούν.
Δείτε τους όλους: πάροχοι ενέργειας, λαθρέµποροι πετρελαίου.
Όλοι από το κράτος «βυζαίνουν», γιατί δεν έχουµε βιοµηχανία. 

Και για να χαριτολογήσω και λίγο, γιατί πραγµατικά δεν υπάρ-
χει Δεξιά και Αριστερά, δεν υπάρχει Αριστερά µεταξύ ΣΥΡΙΖΑ και
Δεξιάς, είναι το ίδιο πράγµα. Ξέραµε για τον θρησκευτικό τουρι-
σµό, γνωρίζαµε όλοι πώς γίνεται. Ξέραµε για τον αναρριχητικό
τουρισµό. Ξέραµε για τον αγροτουρισµό πώς γίνεται. Τώρα µά-
θαµε για τον πολιτικό τουρισµό. Έρχεσαι ένα καλοκαίρι στην Ελ-
λάδα και παίρνεις ένα κόµµα, γίνεσαι Αρχηγός. Αυτό είναι
τουρισµός. Κάτι δεν πάει καλά. Ας το ψάξουµε λοιπόν. 

Και επειδή πολλοί αναρωτιούνται, θα σας πω κάτι. Ναι, είστε
ίδιοι. Κάναµε έναν έλεγχο και διαβάσαµε και το «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ»
το οποίο επιβεβαίωσε αυτό που λέµε. Από τα διακόσια επτά ψη-
φοδέλτια σε δήµους, µε επικεφαλής υποψήφιο της Νέας Δηµο-
κρατίας παρακαλώ, τα εβδοµήντα -δηλαδή πάνω από το ένα
τρίτο- τα στηρίζουν µαζί ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ. Το καταλαβαίνετε
αυτό; Το 1/3 στηρίζεται από εσάς. Στηρίζονται από εσάς. Είστε
ίδιοι σας λέω, ίδιοι και απαράλλακτοι. Ο ελληνικός λαός πρέπει
να το µάθει αυτό και να το καταλάβει. Παλεύουµε για τα αυτο-
νόητα και παλεύουµε πραγµατικά σθεναρά. 

Πάµε στην αποκατάσταση της σύνδεσης Αθηνών - Θεσσαλο-
νίκης. Πάλι ψεύδεται η Κυβέρνηση. Πάλι ψέµατα λέει. Γιατί; Δια-
βάζω σε site φιλοκυβερνητικά. «Αποκαταστάθηκε» -λέει- «η
σιδηροδροµική σύνδεση Αθηνών - Θεσσαλονίκης». 

Λέω «Παναγιά µου, τι έκαναν τώρα εδώ; Από πάνω περνάει
τώρα το τρένο, από κάτω; Από πού περνά το τρένο;». Ακούστε.
Είναι υπερβατικός ο τρόπος. Μπαίνεις στο τρένο στην Αθήνα, κα-
τεβαίνεις Λιανοκλάδι, παίρνεις ένα λεωφορείο και µετά πηγαίνεις
στην Κατερίνη και παίρνεις το τρένο. Για να καταλάβετε πώς δου-
λεύουν τον κόσµο.

Γελάτε, κύριε Υπουργέ, αλλά αυτή είναι η επικοινωνία τους.
Έτσι επικοινωνούν τα µεγαλειώδη τους επιτεύγµατα. Δηλαδή
ντροπή, ντροπή!

Κι εδώ έχω -ήθελα να είναι ο Σκρέκας εδώ, αλλά δεν είναι- µία
επιστολή 23 Σεπτεµβρίου 2023 από κάτοικο της Φαρκαδόνας.
Ακούστε, δεν θα πω το όνοµά της. Στις λαϊκές συνοικίες, εκεί που
χτύπησε ο «Ντάνιελ», το σύστηµα arogi.gov.gr δεν τους θεωρεί
κατοίκους του χωριού -το σύστηµα το κεντρικό- γιατί οι τίτλοι ιδιο-
κτησίας βρίσκονται στο δηµόσιο που παραχώρησε τα ακίνητα εδώ
και δεκαετίες για να στήσουν σπίτια οι άνθρωποι εκεί. Τους δηλώ-
νουν µόνο στο Ε1 ως παραχώρηση φιλοξενία -ακούστε τώρα!- και
όχι στο Ε9 που θέτει ως προαπαιτούµενο η arogi.gov.gr. Δεν µπο-
ρούν να αποζηµιωθούν ούτε για το ψυγείο ούτε για το πλυντήριο,
για τίποτα! Ο δήµος τους στέλνει στην περιφέρεια, η περιφέρεια
στην αποκεντρωµένη διοίκηση, η αποκεντρωµένη διοίκηση στο
Υπουργείο Εργασίας, η ΑΑΔΕ δεν γνωρίζει τίποτα. 

Αυτά δηλαδή είναι απλά πράγµατα, τα αυτονόητα πρέπει να
λύσετε. Ναι, κύριε Υπουργέ µου, δυστυχώς, τα αυτονόητα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Θα λυθούν αυτά. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): «Θα» λυθούν. Ο άνθρωπος πληµµύρισε. Ο άνθρωπος
δεν έχει να µείνει πουθενά. Τους στείλαµε σε σκηνές και µου λέτε
«θα λυθούν»; Ενώ τους λαθροµετανάστες τους βάζετε σε ειδικό
χώρο -και καλά κάνετε, άνθρωποι είναι- στα κοντέινερ, στα δια-
µερίσµατα. Ε, λοιπόν, πότε θα λυθεί;

Εγώ θα σας πω το εξής για να τελειώνουµε εδώ. Τα χειρότερα
έρχονται. Συµφωνούν οι πατριώτες Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας µε την επιλογή Καιρίδη και Αυγενάκη για νοµιµοποίηση
παράνοµων µεταναστών µε άλλοθι να απασχολούνται τρία χρό-
νια; Και τους δίνουν άσυλο; Τριακόσιες χιλιάδες, λέει, είναι. 

Αντί να φέρετε τα επτακόσιες χιλιάδες Ελληνόπουλα απ’ έξω,
πάτε να νοµιµοποιήσετε από το παράθυρο τριακόσιες χιλιάδες
ανθρώπους οι οποίοι ήρθαν παράνοµα στην Ελλάδα. Συµφωνούν
οι πατριώτες της Νέας Δηµοκρατίας, ναι ή όχι; Αυτό θέλω να µου

3730 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



απαντήσετε. Συµφωνείτε να γεµίσουµε και να µπολιάσουµε,
όπως έλεγε από εδώ ο Πρωθυπουργός και είναι περήφανος, την
Ελλάδα µε τον Ιµπραήµ και τον Χασάν και όχι να έρθει η Νικο-
λέτα, ο Γιώργος, ο Νίκος, ο Σταύρος, να γυρίσουν πίσω τα παιδιά
µας; Αν δεν συµφωνείτε, ρίξτε την Κυβέρνηση γιατί εγκληµατεί
καθηµερινά. Δεν πάει άλλο! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κάνει εγκλήµατα συνεχώς, όπως αυτό που κάνει µε τη βίζα στα

νησιά -άλλο επικίνδυνο!- η µόνη χώρα Σένγκεν που δίνει δυνατό-
τητα σε Τούρκους πλέον να παίρνουν βίζα. Καινούργιο είναι
αυτό! Να έρχονται, λέει, στη Χίο, στη Λέσβο, στη Σάµο. Ξέρει ο
ναύαρχος πόσο επικίνδυνες περιοχές είναι -και από τους πρά-
κτορες- να έρχονται ελεύθερα χωρίς βίζα. Γιατί; Τι κάνετε; Πείτε
µου τι κάνετε!

Και δεν θα πω για τα Απάτσι που βούλιαξαν στη Θεσσαλία.
Τότε ενόχλησε τον κ. Φλώρο η φωτογραφία που έβγαλαν οι αξιω-
µατικοί µας και τους περνάει από ΕΔΕ. Στρατοδικείο τούς πάει!
Ο ίδιος δεν πέρασε στρατοδικείο που έστειλε σε αποστολή αυ-
τοκτονίας στη Λιβύη τα Ελληνόπουλα! Δεν απολογήθηκε που-
θενά! Και τώρα, σήµερα και αύριο βγάζουν τα ελικόπτερα από
µέσα και δεν µας λέει κανένας τι γίνεται µε τα ελικόπτερα. Έπα-
θαν ζηµιές, ναι ή όχι; Τι έπαθαν τα Απάτσι; 

Δεν µπορώ να ακούω ανοησίες ότι αν µπει µέχρι τη µέση το
νερό, δεν παθαίνει τίποτα το ελικόπτερο. Ποιον κοροϊδεύετε, ρε
εσείς; Δηλαδή, ντροπή είναι! Με έπαιρναν ανώτατοι αξιωµατικοί
και µου έλεγαν «σας κοροϊδεύουν κατάµουτρα στη Βουλή». Για
δεν µιλά ο ναύαρχος; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Μιλάει!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): «Μιλάει». 
Μόνο για τον Κασσελάκη µιλάς, βρε ναύαρχε. Πες γι’ αυτά!

Έλα εδώ και πες τα. Πες τα να τελειώνει η ιστορία. Πες τα γιατί
φτάνει πια το ψέµα! Οι άνθρωποι είναι επικίνδυνοι για την εθνική
µας άµυνα! Επικίνδυνοι, σας λέω. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Δεν µιλάει µόνο για
τον Κασσελάκη!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Εντάξει, χαίροµαι γι’ αυτό. Κοιτάξτε, …

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Μην τον προσβάλ-
λετε τον άνθρωπο! Είναι ντροπή αυτό που κάνετε!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Όχι, όχι, όχι. Κοιτάξτε, κύριε συνάδελφε, θα σας πω το
εξής: Εµείς ως Ελληνική Λύση και εγώ προσωπικά δεν εξευτε-
λίζω κανέναν. Από τις πράξεις κάποιος εξευτελίζεται ή δεν εξευ-
τελίζεται και από τις επιλογές του. Αφήστε το καλύτερα. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Αυτό ισχύει για όλα. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Και για εµένα, για όλον τον κόσµο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Έτσι µπράβο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Αλλά ξέρω τι σηµαίνει άγραφος νόµος της ηθικής και
παραδοσιακές αρχές. Εµείς αυτές τιµούµε, αυτές πρεσβεύουµε
-κάτι που δεν κάνετε εσείς. Δικαίωµά σας, επιλογή σας. Δεν είναι
δική µου επιλογή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επίσης, είχα πει εδώ µέσα πριν ενάµιση µήνα -και σε κανάλι-

ναύαρχέ µου, ότι τα F-35 βγάζουν προβλήµατα. Και έβαλε ο
Πρωθυπουργός και το Μαξίµου όλα τα τρολ του, µε έναν ορυ-
µαγδό, να λένε ότι είµαι προδότης, ότι είµαι µειοδότης, ότι τα
παίρνω από άλλους, ότι τα F-35 είναι τα καλύτερα αεροσκάφη. 

Οι «FINANCIAL TIMES» λοιπόν σήµερα, µε ολοσέλιδο άρθρο,
αναφέρουν ότι τα µισά πολεµικά αεροσκάφη F-35 της Αµερικής
είναι καθηλωµένα για πολλούς µήνες γιατί έχουν προβλήµατα.
Χάθηκαν δύο την τελευταία βδοµάδα. 

Η Ελληνική Λύση, λοιπόν, ήρθε εδώ για ένα πράγµα. Δεν µπο-
ρεί να δίνει δισεκατοµµύρια ο Έλληνας Πρωθυπουργός χωρίς
έλεγχο του οπλικού συστήµατος. Δεν µπορούµε να αγοράζουµε
οτιδήποτε, χωρίς να ελέγχουµε την πιστότητα, την ποιότητα,
αλλά και κυρίως τη φερεγγυότητα αυτού που αγοράζουµε. 

Και στην τελική, στην Ουκρανία πήραµε ένα µάθηµα, Ναύαρχέ
µου, και το ξέρετε καλύτερα. Με τα αεροπλάνα δεν κερδίζεις πο-

λέµους πλέον. Ο πόλεµος πέρασε σε ένα άλλο επίπεδο: drones.
Πρέπει τάχιστα όλα τα κόµµατα να σοβαρευτούµε, να µιλήσουµε
σοβαρά για το πώς µπορούµε να κάνουµε drones στην Ελλάδα.
Από το 2019 το έλεγα. Επιβεβαιώθηκα τώρα. 

Και τι λέµε; Αντί να αγοράσουµε F-35, βαριά βιοµηχανία δηµι-
ουργίας drones στην Ελλάδα! Είναι µια λύση για το µέλλον του
τόπου!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κλείνω µε µια καταγγελία γονέα που µου ήρθε πριν από

λίγη ώρα στο γραφείο µου, γράµµα υπογεγραµµένο. «Ο γιος µου
πάει στην Γ’ λυκείου. Τους έδωσαν υπεύθυνη δήλωση για να
πάνε στο θέατρο. Μου έκανε εντύπωση που δεν έλεγε τον τίτλο
του έργου» λέει ο πατέρας. Ψάχνοντας το Θέατρο «Αµαλία» στις
3-10-2023 βρήκα ότι θα δουν το έργο: «Τη λένε Εύα και ήταν
αγόρι» µε θέµα του οποίου ένας τρανσέξουαλ. Αυτά στο Λύκειο
Βασιλικών. 

Ρωτώ λοιπόν: Με ποιο δικαίωµα ένα σχολείο βάζει έναν νεαρό
να υπογράψει υπεύθυνη δήλωση για να πάει να δει µια ταινία η
οποία αφορά τρανσέξουαλ; Να σας το πω διαφορετικά: Δεν
υπάρχουν άλλες ταινίες και πρέπει να δουν τους τρανσέξουαλ
µόνο; Για ποιο λόγο; Πείτε µου τον λόγο να καταλάβω! 

Ήδη ετοιµάζει πανελλαδικό κανάλι σίριαλ µε θέµα -λέει- τις
οµοφυλοφιλικές σχέσεις νέων παιδιών. Το µεταδίδει στις 8 το
απόγευµα. Ποιος είναι ο λόγος και η σπουδή, τόση εµµονή µε το
θέµα αυτό; Αναρωτιέµαι πραγµατικά. Τι έχετε πάθει όλοι σας; Τι
κάνετε στην κοινωνία; Πού πάµε τη χριστιανική Ελλάδα;

Εγώ θα σας πω τι έλεγε ο Λάγκερφελντ. Γιατί πολλά ακούω τε-
λευταία και µε ενοχλούν. Όσοι δεν ξέρετε τον Καρλ Λάγκερ-
φελντ, είναι από τους µεγαλύτερους εκπροσώπους της µόδας
παγκοσµίως. Πριν από πέντε - έξι µήνες είπε, λοιπόν: «Είµαι εναν-
τίον του γάµου οµοφυλοφίλων για έναν απλό λόγο» -οµοφυλό-
φιλος, επιλογή δική του- «τη δεκαετία του ’60 όλοι έλεγαν ότι
έχουµε δικαίωµα στη διαφορά. Τώρα ξαφνικά όλοι θέλουν να γί-
νουν µικροαστοί και να κάνουν µικροαστική ζωή».

Εµείς λοιπόν, φίλες και φίλοι, θα σας πω το εξής: Εσείς κάνατε
τα πάντα για να αλλάξουµε θρησκευτικές πεποιθήσεις, πολιτισµι-
κές πεποιθήσεις, πολιτιστικές πεποιθήσεις, ακόµη και πολιτικές
πεποιθήσεις. Κάνετε τα πάντα για να µας αλλάξετε ταυτότητα.
Κάνετε τα πάντα για να αλλάξετε ό,τι πιστεύαµε, σε σχέση µε την
Ελλάδα, την ιστορία, τον πολιτισµό, τη γλώσσα, την παράδοση. 

Έτσι κι αλλιώς -θα το πω στη Νέα Δηµοκρατία- δεν έχετε
πλέον ιδεολογική ταυτότητα. Την έχετε απωλέσει, την έχετε πα-
ραδώσει. Με αυτά που κάνετε παραδώσατε τον Κωνσταντίνο Κα-
ραµανλή τον Α’ στη χλεύη της ιστορίας. Παραδώσατε τον
Κωνσταντίνο Καραµανλή τον Β’ -που ήθελε να κάνει πόλεµο τους
νταβατζήδες- στη χλεύη της ιστορίας. 

Και εδώ το µεγάλο ερώτηµα που τίθεται: Πού πάει η Ελλάδα; 
Θα σας πω εγώ. Με τις επιλογές σας πηγαίνουµε στον γκρεµό.

Πηγαίνουµε στον γκρεµό! Κάποτε αυτή η παράταξη έδωσε αγώ-
νες για την Ελλάδα και την ιστορία της. Τώρα αυτή η παράταξη
µε τον Πρωθυπουργό και τον κ. Πατέλη διαγκωνίζεται για το
ποιος θα γίνει πιο αρεστός στη WOKE παραπληροφόρηση και
στη ΛΟΑΤΚΙ προπαγάνδα. 

Αυτό είναι για µας casus belli. Θα είµαστε απέναντι και για το
κατά φύσιν και όχι για το παρά φύσιν ζην. Άποψή µας και επιλογή
µας. Μπορεί να κάνουµε λάθος εµείς, αλλά πιστεύουµε ότι το
σωστό είναι αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θα σας πω κάτι τελευταίο που µου το είπε ένας αγράµµα-

τος άνθρωπος στη Θεσσαλία. Ξέρετε τι µου είπε, κύριε Υπουργέ
µου; «Βρε παλικάρι -µου λέει- εγώ καταλαβαίνω αυτό µε τον Κασ-
σελάκη, µε τον Μητσοτάκη, µε τον Πατέλη. Δεν τα καταλαβαίνω
εγώ αυτά. Δηλαδή αν παντρεύονται άντρες µε τους άντρες,
ποιος θα γεννάει παιδιά;». 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για ένα λεπτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Κι εγώ θα ήθελα τον λόγο επί

προσωπικού. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό
λεπτό. Να φτιάξουµε λίγο τη διαδικασία. 

Πρώτα απ’ όλα, κύριε Αποστολάκη, δεν έχει µιλήσει για εσάς.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Είναι επί προσωπικού, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα το

αξιολογήσω, αν είναι επί προσωπικού.
Πάµε τώρα στο εξής. Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Κατρίνης.

Επειδή συζητήσαµε ότι πρέπει να µπούµε στον κατάλογο έστω
και µε ένα οµιλητή, θα µιλήσει ο κ. Καππάτος και µετά ο κ. Κα-
τρίνης. 

Τώρα θέλει να κάνει µία παρέµβαση ο κ. Γιαννούλης για δύο
λεπτά παρακαλώ και µετά θα δούµε το προσωπικό σας, κύριε
Αποστολάκη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε απευ-
θύνοµαι σε εσάς και στο Σώµα, θέλοντας να θυµίσω ότι εδώ και
λίγες ηµέρες η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, βρίσκεται σε µία από τις πλέον δηµιουργικές πο-
ρείες µετά από πολλά προβλήµατα, κατακτώντας την
εµπιστοσύνη των πολιτών και καταστρώνοντας ένα σοβαρό πο-
λιτικό σχέδιο για τη διακυβέρνηση της χώρας και για την απαλ-
λαγή της από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

Τώρα σε ό,τι αφορά πράγµατα που ακούγονται και λέγονται.
Σε αυτή την Αίθουσα είναι ανεξίτηλο το αποτύπωµα στα µάρ-
µαρα, στον χώρο, οι έννοιες σεβασµός, ιστορία, µεγέθη, πολιτι-
κές προσωπικότητες που έχουν αφήσει το στίγµα τους γιατί
είχαν περιεχόµενο. Σε αυτό το Βήµα, σε αυτή την αίθουσα ωρι-
µάζει και εξελίσσεται η δηµοκρατία. Σε αυτό το Βήµα, σε αυτή
την Αίθουσα προασπίζονται ελευθερίες, ανθρώπινα δικαιώµατα,
ο λόγος, το περιεχόµενο, η αποτελεσµατικότητα και η αλήθεια. 

Θέλω να κλείσω λέγοντας ότι από το Βήµα που προηγήθηκε η
οµιλία πολιτικού Αρχηγού, από το Βήµα της Βουλής, πριν από
χρόνια ο «Γέρος της Δηµοκρατίας», ο Γεώργιος Παπανδρέου,
ακούγοντας ένα παραλήρηµα ανερµάτιστο, χωρίς τεκµηρίωση,
µε βάση την πολιτική λογική «όλες µου οι γνώσεις, φήµες και δια-
δόσεις», αναρωτήθηκε: Ποιος το λέει; Του απάντησαν. και η αν-
τίδρασή του ήταν: Αυτός το είπε; Δεν έχει καµµία απολύτως
σηµασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Απο-
στολάκη, πείτε µας πού είναι το προσωπικό ζήτηµα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να µη µένουµε
µε τις εντυπώσεις των λέξεων που χρησιµοποιούµε γιατί δεν είναι
καλό για το Κοινοβούλιο. Το «δεν µιλάτε, κύριε ναύαρχε και µι-
λάτε µόνο για τον κ. Κασσελάκη» µε προσβάλλει, γιατί ήδη έχουν
κατατεθεί ερωτήσεις και επερωτήσεις και για τα δύο θέµατα. Ας
περιµένει, λοιπόν, ο κ. Βελόπουλος να τις δει και να βοηθήσει
αυτά που ζητάµε να απαντηθούν.

Σας ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό

λεπτό. Δεν γίνεται αυτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Επειδή είµαστε χαλαρά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν είναι

θέµα χαλαρά. Χαλαρά γενικώς δεν είµαστε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεκαπέντε δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.

Έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μόνο δεκαπέντε δευτερόλεπτα.

Γιατί καλές είναι οι ιστορίες και οι αναδροµές. 
Δύο ερωτήσεις κάναµε για να απαντήσετε εκεί στον ΣΥΡΙΖΑ.

Είναι ή δεν είναι µπλεγµένη η πεθερά µε το 1,2 δισεκατοµµύριο
δουλειά µε τα ρολόγια του ΔΕΔΔΗΕ; Και δεύτερον, αν το βιο-
γραφικό είναι αληθές. Βγείτε και πείτε. Δύο ερωτήσεις κάναµε.
Τώρα για το τι είπε ο «Γέρος της Δηµοκρατίας», αφήστε τα ιστο-
ρικά τώρα. Απαντήστε σήµερα. Ισχύουν αυτά, ναι ή όχι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Καππάτος.

Σε κάθε περίπτωση µετά θα µιλήσει ο κ. Κατρίνης ακόµα κι αν
έρθει ο κύριος Υπουργός που έχει ζητήσει για να µη χαλάσουµε
τη σειρά. 

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η στήριξη της βιώσιµης επιχει-

ρηµατικότητας αποτελεί βασική προτεραιότητα προκειµένου να
διαµορφωθούν οι κατάλληλες συνθήκες για τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις που θα τις οδηγήσουν στο δρόµο της ανάπτυξης, της
καινοτοµίας και της εξωστρέφειας. 

Τα τελευταία τέσσερα χρόνια δηµιουργήθηκαν περίπου νέες
επιχειρήσεις στην Ελλάδα. Η αναβάθµιση της ενιαίας αγοράς µε
περισσότερες ευκαιρίες για τους πολίτες και τις επιχειρήσεις σε
ένα ρυθµιστικό πλαίσιο διευκολύνει τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις να επιλέγουν επιχειρηµατική στρατηγική και να προσαρµό-
ζονται αποτελεσµατικότερα στις µεταβολές των συνθηκών της
αγοράς, χωρίς όµως να χαλαρώνουν την υφιστάµενη εργασιακή
προστασία.

Η ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας έχει θετικό αντίκτυπο
στην ελληνική επιχειρηµατικότητα και στην εγχώρια ανάπτυξη.
Σκοπός του νοµοσχεδίου είναι η άρση των περιορισµών στην
ελευθερία εγκατάστασης των εταιρειών στην εσωτερική αγορά
της Ευρωπαϊκής Ένωσης µέσω της ρύθµισης των διασυνορια-
κών µετασχηµατισµών, καθώς και η προστασία των ενδιαφερό-
µενων µερών, ιδίως των εργαζοµένων, πιστωτών, µετόχων και
εταίρων. 

Με τις διατάξεις του νοµοσχεδίου το µέχρι σήµερα ισχύον
πλαίσιο το οποίο αφορά µόνο σε διασυνοριακές συγχωνεύσεις
κεφαλαιουχικών εταιρειών συµπληρώνεται µε ρυθµίσεις για τις
διασυνοριακές διασπάσεις και µετατροπές αυτών των εταιρειών,
έτσι ώστε το δίκαιο των διασυνοριακών µετασχηµατισµών να συ-
στηµατοποιείται µέσω της ενσωµάτωσης των σχετικών διατά-
ξεων στον ν.4601/2019 και της κατάργησης του ν.3777/2009. 

Κρίνεται, λοιπόν, σκόπιµη η ορθολογική συστηµατοποίηση του
δικαίου εταιρικών µετασχηµατισµών σε ένα ενιαίο νοµοθέτηµα
µέσω της συµπλήρωσης του υφιστάµενου ρυθµιστικού πλαισίου,
το οποίο αφορά µόνο σε διασυνοριακές συγχωνεύσεις, µε ρυθµί-
σεις που αφορούν σε διασυνοριακές διασπάσεις και µετατροπές
κεφαλαιουχικών εταιρειών. Η έλλειψη νοµικού πλαισίου για τις µε-
τατροπές και διασπάσεις κεφαλαιουχικών εταιρειών δεν ανταπο-
κρίνεται στις διαµορφωθείσες νοµολογιακά επιταγές για την
ελευθερία εγκατάστασης εταιρειών, όπως αυτές απορρέουν από
το άρθρο 54 της Συνθήκης Λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Επιπρόσθετα, το υφιστάµενο πλαίσιο για τους διασυνοριακούς
µετασχηµατισµούς υστερεί σε συνοχή έναντι των ρυθµίσεων για
τους εθνικούς µετασχηµατισµούς και οδηγεί σε πολυδιάσπαση
ρυθµίσεων και ανασφάλεια δικαίου, εµποδίζοντας την άσκηση
της ελεύθερης εγκατάστασης, παρέχοντας ανεπαρκή προστασία
των εργαζοµένων, των πιστωτών και των µετόχων ή εταίρων µει-
οψηφίας εντός της εσωτερικής αγοράς. 

Κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο για το οποίο συζη-
τάµε σήµερα αυτές τις στρεβλώσεις και αγκυλώσεις καλείται να
επιλύσει. Είναι ένα εναρµονισµένο νοµικό πλαίσιο που συµβάλλει
περαιτέρω στην άρση των περιορισµών στην ελευθερία εγκατά-
στασης η οποία κρίνεται πλέον επιβεβληµένη και ενωσιακά, δι-
ευκολύνοντας τις διασυνοριακές µετακινήσεις εταιρειών στο
πλαίσιο των εναρµονισµένο κανόνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
ενώ ταυτόχρονα θα προστατεύει επαρκώς και χωρίς αποκλίσεις
ανά κράτος-µέλος τα ενδιαφέροντα µέρη παρέχοντας εγγυήσεις
κατά της κατάχρησης και διασφαλίζοντας τα δικαιώµατα των ερ-
γαζοµένων, των πιστωτών και των µετόχων ή εταίρων µειοψηφίας
εντός της εσωτερικής αγοράς. 

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο επικαιροποιείται το πλαίσιο
του ν.4601/2019 και ρυθµίζονται θέµατα σχετικά µε διασυνορια-
κές διασπάσεις ή µετατροπές κεφαλαιουχικών εταιρειών. 

Συγκεκριµένα, µε τις προτεινόµενες διατάξεις ορίζεται το γε-
νικό εµπορικό µητρώο, το ΓΕΜΗ, ως το µόνο σηµείο υποχρεωτι-
κής δηµοσίευσης των σχεδίων σύµβασης, συγχώνευσης ή
διάσπασης διασυνοριακών και φορολογικών εταιρειών. Αίρεται
µε τα άρθρα 8, 9 και 10 η απαίτηση προηγούµενης έγκρισης του
κατά τόπον αρµόδιου περιφερειάρχη για τη συγχώνευση, διά-
σπαση ή µετατροπή αντίστοιχα ανωνύµων και ευρωπαϊκών εται-
ρειών που γινόταν µέχρι στιγµής, εφόσον αυτές οι εταιρείες
είχαν την καταστατική τους έδρα στην οικεία περιφέρεια της
χώρας. 
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Ο προληπτικός έλεγχος νοµιµότητας πράξεων συγχώνευσης,
διάσπασης και µετατροπής κεφαλαιουχικών εταιρειών ανατίθεται
αποκλειστικά στις υπηρεσίες του ΓΕΜΗ.

Όσον αφορά στο άρθρο 15, παρατείνονται οι προθεσµίες διε-
ξαγωγής των γενικών συνελεύσεων νοµικών προσώπων για το
έτος 2023 κατά πενήντα ηµερολογιακές µέρες προκειµένου οι
επαγγελµατίες λογιστές, φοροτεχνικοί να διευκολυνθούν στο
έργο τους το οποίο είχε επιβαρυνθεί υπέρµετρα λόγω της ταυ-
τόχρονης λήξης της προθεσµίας υποβολής των φορολογικών
δηλώσεων. Προθεσµίες που συνδέονται µε την υποβολή πρακτι-
κών συνελεύσεων των µετόχων ή εταίρων και εγκεκριµένων οι-
κονοµικών καταστάσεων στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο παρα-
τείνονται αναλόγως. 

Αξίζει να επισηµάνουµε ότι µε την εναρµόνιση της οδηγίας ου-
σιαστικά επιδιώκεται η περαιτέρω άρση των περιορισµών στην
ελευθερία εγκατάστασης των εταιρειών στην εσωτερική αγορά
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θα υπάρξει µεγαλύτερη ταχύτητα στις συναλλαγές, αλλά και
διασφάλιση των διαδικασιών για τις µετατροπές, τις συγχωνεύ-
σεις των κεφαλαιουχικών εταιρειών βοηθώντας τις επιχειρήσεις
να µετατραπούν σε µικρότερα ή µεγαλύτερα σχήµατα, να συνερ-
γαστούν και να προσελκύσουν κεφάλαια και να επεκταθούν υλο-
ποιώντας τις αποφάσεις που θα τις καταστήσουν ανταγωνιστικές
και θα τις διατηρήσουν βιώσιµες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµιουργία νέων ευκαιριών
για τις κεφαλαιουχικές εταιρείες στην εσωτερική αγορά καθώς
και η δυνατότητα προσαρµογής στις εκάστοτε συνθήκες θα συµ-
βάλει ουσιαστικά έχοντας θετικό αντίκτυπο στην οικονοµική ανά-
πτυξη, τον υγιή ανταγωνισµό και την παραγωγικότητα. 

Με τον τρόπο αυτό η πολιτεία ενισχύει την ελκυστικότητα της
ελληνικής οικονοµίας µε τη µεταφορά επιχειρηµατικών δραστη-
ριοτήτων από άλλες χώρες στην Ελλάδα, αίροντας τα µέχρι πρό-
τινος νοµικά εµπόδια που δηµιουργούσε η απουσία ρυθµίσεων
στο πεδίο αυτό εναρµονιζόµενη µε τα άλλα κράτη µέλη της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

Επιπρόσθετα µε το νέο ρυθµιστικό πλαίσιο διασφαλίζονται ο
κρατικός προϋπολογισµός και κατ’ επέκταση τα ασφαλιστικά τα-
µεία αλλά και πρωτίστως τα δικαιώµατα των εργαζόµενων, των
µετόχων της µειοψηφίας που απασχολούνται σε επιχειρήσεις
που συµµετέχουν σε διασυνοριακή διάσπαση, συγχώνευση ή µε-
τατροπή µε εγγυήσεις για την αποτροπή παραβάσεων της εργα-
τικής νοµοθεσίας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Κατρί-
νης έχει τον λόγο τώρα. Και αµέσως µετά τον κ. Κατρίνη θα µι-
λήσει ένας Βουλευτής και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Ορίστε, κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου πριν ξεκινήσω τοποθέτησή µου, να πω ότι

επειδή υπάρχει πολύ µεγάλη συζήτηση το τελευταίο διάστηµα
για το εάν η πολιτική µπορεί να επιστρέψει ή να υπερτερεί της
επικοινωνίας ή πάµε σε άλλα επίπεδα πλέον πολιτικής λειτουρ-
γίας και αντιπαράθεσης, θα ήταν καλό σε αυτόν εδώ το χώρο η
αντιπαράθεση, ο διάλογος, τα επιχειρήµατα να αντανακλούν στη
σοβαρότητα του χώρου και να µην µετατρέπεται ή να µην επι-
διώκεται να µετατραπεί ο χώρος της Ολοµέλειας σε χώρο φτη-
νής αντιπαράθεσης χωρίς πολιτική επιχειρηµατολογία µόνο και
µόνο για την άγρα εντυπώσεων. Αυτό είναι πολύ ανησυχητικό.
Φαίνεται ότι έχει υιοθετηθεί από κάποιους από τις πτέρυγες του
Κοινοβουλίου. 

Όπως επίσης ανησυχητικό είναι το γεγονός ότι σε ένα νοµο-
σχέδιο που προφανώς δεν έχει πολλά σηµεία διαφοροποίησης
όπως είναι η ενσωµάτωση µιας οδηγίας, έχει όµως ένα πολύ ση-
µαντικό κοµµάτι που αφορά την τροπολογία που κατέθεσε η Κυ-
βέρνηση για την καταπολέµηση δήθεν της ακρίβειας, µόλις
τέσσερις συνάδελφοι για το µεγαλύτερο ζήτηµα που απασχολεί
σήµερα την ελληνική κοινωνία που διαβρώνει νοικοκυριά και επι-
χειρήσεις, ζήτησαν να πάρουν τον λόγο. Αυτό είναι επίσης, αν
όχι περισσότερο, ανησυχητικό.

Γιατί µπορεί η Κυβέρνηση να νοµίζει ότι µπορεί να κρύψει την

πραγµατικότητα που βιώνουν καθηµερινά οι πολίτες, όµως δεν
µπορεί να κρύψει την υποχρέωσή της να διασφαλίσει την κοινω-
νική συνοχή και να παρέχει συγκεκριµένες υπηρεσίες αυτονόη-
τες και βασικές λειτουργίες του κράτους προς τους πολίτες. Και
µάλιστα όταν όλα τα βολικά άλλοθι έχουν καταρρεύσει, αυτή η
κριτική είναι πάρα πολύ αυστηρή.

Γιατί δεν χρειάζεται να περιγράψω πώς νιώθουν οι πολίτες
όταν βλέπουν κυβερνητικά στελέχη να προσποιούνται ότι παρέ-
λαβαν από µία άλλη κυβέρνηση, ότι είναι µία νέα κυβέρνηση και
όχι συνέχεια της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Οι πολίτες είναι πολύ αυστηροί και επιθυµούν ένα κράτος να
αποδεικνύει σε κάθε κρίση και σε κάθε περιστατικό την επάρκεια
και όχι την ανεπάρκεια του. Θέλουν µια χώρα θωρακισµένη από
φυσικές καταστροφές και όχι µια χώρα που µοιάζει µε ανοχύ-
ρωτη πόλη και βολεύεται µε την αποστολή µαζικών SMS. Ένα
κράτος υψηλών δυνατοτήτων που δεν παραλύει, αλλά λειτουργεί
µε συντονισµό και αποτελεσµατικότητα. 

Και το λέω αυτό γιατί οι πρόσφατες καταστροφές και οι τρα-
γικές καταστροφές στην Θεσσαλία, άφησαν πολύ ισχυρό απο-
τύπωµα. Δεν ξέρω αν ο Υπουργός ασχολείται µε αυτό το θέµα
και δεν είναι στην Αίθουσα σήµερα. Δικαιολογείται. Είναι εδώ βέ-
βαια ο εκ Θεσσαλίας ορµώµενος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας. Όµως οι ρυθµοί αποκατάστασης είναι
πολύ αργοί ακόµα και τα νεκρά ζώα δεν έχουν περισυλλεγεί
µέχρι σήµερα που µιλάµε. 

Οι πολίτες όµως απαιτούν και µια νοοτροπία ευρύτερης συ-
νεννόησης πάνω στα µείζονα εθνικά ζητήµατα, που θα πρέπει να
ενώνουν και όχι να διαχωρίζουν και όχι βεβαίως µια ιδιοκτησιακή
αντίληψη για τη χώρα όπως αποτυπώνεται µε τον τρόπο µε τον
οποίο διεξάγονται οι συζητήσεις και οι διαπραγµατεύσεις µε την
Τουρκία.

Και µπορεί προφανώς για τον Πρωθυπουργό τα πάγια εθνικά
θέµατα, οι συζητήσεις να θεωρούνται ιδιωτική υπόθεση και να
περισσεύουν οι υπόλοιποι πολιτικοί Αρχηγοί από αυτή τη συζή-
τηση ή την ενηµέρωση. Μπορεί να πιστεύει ότι το 41% του πα-
ρέχει νοµιµοποίηση να κάνει ό,τι θέλει και χωρίς να δίνει
λογαριασµό σε κανέναν. Όµως απέναντι σε αυτή τη λογική το
ΠΑΣΟΚ στέκεται µε τις πατριωτικές και καθαρές και τεκµηριω-
µένες θέσεις, γιατί εκφράζει διαχρονικά αυτές τις προοδευτικές
και πατριωτικές δυνάµεις της χώρας. Είναι η παράταξη της ευ-
θύνης για τα εθνικά θέµατα και όχι ήξεις αφίξεις ή τακτικισµούς
αναλόγως τις συγκυρίες, όχι µε θολά µηνύµατα, αλλά µε ξεκά-
θαρες θέσεις και ακόµα πιο ξεκάθαρες κόκκινες γραµµές απέ-
ναντι στις τουρκικές αιτιάσεις και διεκδικήσεις.

Και σίγουρα στο κοινωνικό πεδίο, που έχει και ιδιαίτερο ενδια-
φέρον και στη σηµερινή συζήτηση, δεν έχετε απέναντί σας µια
αντιπολίτευση η οποία απλώς κραυγάζει, διαµαρτύρεται ή λέει
τί δεν της αρέσει. Εµείς µε τεκµηριωµένες προτάσεις, µε στοι-
χεία που πάντα θέτουµε υπ’ όψιν και βεβαίως µε θέσεις και λύ-
σεις διεκδικούµε τη βελτίωση της καθηµερινότητας για την
πλειοψηφία των πολιτών που στενάζει εδώ και δύο χρόνια από
την ακρίβεια και βλέπει µια Κυβέρνηση που εξαγγέλλει, υπόσχε-
ται, επικοινωνιακά νοµίζει ότι µπορεί να χειριστεί την κατάσταση,
η οποία όµως βαίνει από το κακό στο χειρότερο. 

Καιρός λοιπόν να ακουστούν αλήθειες για την ακρίβεια που
πλήττει την ελληνική κοινωνία και αλήθειες άβολες για την Κυ-
βέρνηση, η οποία νοµίζει ότι µπορεί να βολευτεί πίσω από το επι-
χείρηµα της εισαγόµενης ακρίβειας που ευθύνεται για τα πάντα.
Εδώ και δύο χρόνια είναι ο πληθωρισµός απληστίας και αισχρο-
κέρδειας. Δεν το λέει το ΠΑΣΟΚ. Το λέει ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός, δύο εβδοµάδες πριν το οµολόγησε. Αλλά αναρωτιούνται οι
Έλληνες πολίτες: Αρκούν οι διαπιστώσεις; Αρκεί ο ρόλος του πα-
θητικού θεατή ή µήπως ο ρόλος της Κυβέρνησης θα έπρεπε να
είναι πιο παρεµβατικός; 

Μόλις χθες, όχι το ΠΑΣΟΚ, αλλά ο Συνήγορος του Κατανα-
λωτή, κ. Ζαγορίτης που δεν είναι ΠΑΣΟΚ, επισκέφθηκε τον Πρό-
εδρο της Βουλής και εξέφρασε τη διαφωνία του µε τις
επικείµενες αυξήσεις στις τηλεπικοινωνίες. Μάλιστα αναφέρθηκε
στη βροχή καταγγελιών που έχει πάρει για τις αποζηµιώσεις
όλων όσων ταλαιπωρήθηκαν στην Αττική Οδό και οι οποίες µε
πολύ µεγάλη καθυστέρηση δόθηκαν. Αν δόθηκαν, για να δούµε
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ποιες από τις εξαγγελίες και τις υποσχέσεις της Κυβέρνησης τε-
λικά έγιναν πραγµατικότητα. Για θέµατα καταναλωτών είτε είναι
τα καύσιµα, είτε είναι τα τρόφιµα, είτε είναι τα ενοίκια, είτε η
ενέργεια, είτε οι τηλεπικοινωνίες, είτε είναι οτιδήποτε καταναλώ-
νεται και αγοράζεται σήµερα στη χώρα, η Κυβέρνηση έχει να δεί-
ξει πενιχρά αποτελέσµατα. 

Υπάρχουν κάποια ερωτήµατα: Γιατί αυτή η επιµονή να µην µει-
ώνετε τον υψηλό ΦΠΑ ο οποίος εκτοξεύει τις τιµές; Ο ειδικός
φόρος στο πετρέλαιο θέρµανσης είναι δεκατέσσερις φορές υψη-
λότερος σε σχέση µε το µέσο ευρωπαϊκό όρο. Είµαστε η τρίτη
υψηλότερη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση αναφορικά µε τον
ΦΠΑ στα βασικά είδη διατροφής. 

Και προσέξτε ,γιατί εδώ είναι το πιο ουσιαστικό. Μέχρι πρότι-
νος η Κυβέρνηση έλεγε ότι κρατάει τον ΦΠΑ υψηλά στα βασικά
είδη διατροφής γιατί δεν µπορεί να ελέγξει τη µείωσή του, αλλά
γιατί ταυτόχρονα αντλεί και έσοδα τα οποία επιστρέφει µέσω του
Market Pass στις πιο ευάλωτες κοινωνικά οµάδες. Άρα έλεγαν
ότι τα επιπλέον έσοδα, εµείς δεν τα κρατάµε για το ταµείο αλλά
τα δίνουµε στους πολίτες που έχουν αντικειµενικά ανάγκη. 

Τώρα, λοιπόν, που έρχονται τα στοιχεία και στο πρώτο οκτά-
µηνο έχετε 805 εκατοµµύρια επιπλέον έσοδα από ΦΠΑ σε σχέση
µε τον στόχο, όχι σε σχέση µε πέρυσι, και 60 εκατοµµύρια επι-
πλέον έσοδα από τον φόρο κατανάλωσης, εσείς καταργείτε το
Market Pass. Άρα αυτός ο ισχυρισµός καταρρέει ότι δίνατε
µέρος των εσόδων για την ανακούφιση των πιο ευάλωτων συµ-
πολιτών. 

Δεύτερο ερώτηµα: Γιατί αυτή η επιµονή σας να µην ενοχλείτε
κανένα από τα µεγάλα οικονοµικά και επιχειρηµατικά συµφέ-
ροντα; Και βέβαια δεν µιλάµε για θεµιτές παρεµβάσεις στην
αγορά προς όφελος του ανταγωνισµού. Μιλάµε για παρεµβάσεις
που αντιµετωπίζουν φαινόµενα στρεβλώσεων και αθέµιτων πρα-
κτικών στην αγορά, όπως είναι τα φαινόµενα αισχροκέρδειας για
τα οποία µιλούν όλοι πλέον στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σε διε-
θνείς οργανισµούς, κορυφαίοι αξιωµατούχοι, φαινόµενα τα
οποία βιώνουν οι Έλληνες πολίτες από το Σεπτέµβριο του 2021
-και εµείς το λέµε και το φωνάζουµε αυτό- όταν οι τιµές σε
φρούτα και λαχανικά, για βασικά είδη διατροφής, έχουν αυξηθεί
κοντά στο 17% σε έναν χρόνο και µάλιστα αυξάνονται φέτος µε
ταχύτερο ρυθµό, κυρία Υπουργέ, σε σχέση µε πέρυσι, ενώ το κό-
στος παραγωγής έχει µειωθεί σε σχέση µε πέρυσι. 

Τι κάνει το κράτος για να τιθασεύσει αυτή την ανοδική πορεία;
Δεν κάνει απολύτως τίποτα η Κυβέρνησή σας. Είπε ο Πρωθυ-
πουργός «Χρειάζεται να πολεµήσουµε την αισχροκέρδεια µε τη
µέγιστη δυνατή αυστηρότητα και µε όλα τα διαθέσιµα εργαλεία
και αυτό ακριβώς κάνουµε», είπε ο κ. Μητσοτάκης πριν από λίγες
µέρες. 

Αναρωτιούνται οι Έλληνες πολίτες «Ισχύει άραγε αυτό;». Οι
πολίτες βλέπουν καθηµερινά τις τιµές στα βασικά είδη διατρο-
φής να αυξάνονται, βλέπουν τον δείκτη τροφίµων σε δύο χρόνια
να έχει ανέβει 30% και την Κυβέρνηση να παρακολουθεί αυτά τα
φαινόµενα. Και διαψεύστε µε αν ένα από τα στοιχεία που ανα-
φέρω δεν είναι ακριβές και πείτε το αυτό στους Έλληνες πολίτες
που το βιώνουν. Πείτε το στους πάνω από οκτώ στους δέκα ερ-
γαζοµένους, που δεν έχουν δει καµµία ουσιαστική αύξηση στις
αµοιβές τους. 

Το µόνο που έχουν δει είναι αλλαγές επί τα χείρω στο κόστος
διαβίωσής τους. Οι τιµές στο λάδι, στο κρέας, στα αυγά, στα
φρούτα και λαχανικά αυξήθηκαν µόλις έναν µήνα σε κάποια από
αυτά τα προϊόντα ως και 25% χωρίς αυτό να µπορεί να συσχετι-
στεί άµεσα µε την καταστροφή στη Θεσσαλία. Τον τελευταίο
ενάµιση χρόνο ο πληθωρισµός τροφίµων βρίσκεται σταθερά σε
υψηλό διψήφιο ποσοστό. Από τον Απρίλιο του 2022 µέχρι και
τώρα ο πληθωρισµός τροφίµων στην Ελλάδα είναι σταθερά σε
διψήφιο ποσοστό. Ίσως είµαστε και η µόνη χώρα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση που έχουµε σταθερά διψήφιο πληθωρισµό τροφί-
µων. Και παρά τα όσα δηλώνει ο Πρωθυπουργός και τα µέλη της
Κυβέρνησης, ούτε έλεγχοι γίνονται στα µεγάλα σουπερµάρκετ
ούτε πρόστιµα επιβάλλονται.

Είπε ο κύριος Υπουργός στην επιτροπή, επειδή τον προκά-
λεσα, ότι από την αρχή του έτους έχουν επιβληθεί πρόστιµα
ύψους άνω των 5 εκατοµµυρίων ευρώ σε εταιρείες κολοσσούς.

Όµως τα στοιχεία που δηµοσιεύονται τον διαψεύδουν, και έχουν
σχέση µε τις βεβαιώσεις προστίµων. Σύµφωνα µε αυτά τα στοι-
χεία δεν υπάρχει ούτε ένα πρόστιµο σε σουπερµάρκετ για τους
µήνες Ιούλιο και Αύγουστο, µε βάση αυτά που δηµοσιεύονται.
Δεν ξέρω αν το κάνετε γιατί θέλετε να το κρατήσετε κρυφό, αλλά
φαντάζοµαι θα είχατε πολλούς λόγους να το κάνετε και να το δη-
µοσιοποιήσετε και προληπτικά. 

Ενώ σύµφωνα µε τα ίδια στοιχεία, το προηγούµενο εξάµηνο
τα πρόστιµα που συνολικά έχουν επιβληθεί σε µεγάλες αλυσίδες
σουπερµάρκετ δεν υπερβαίνουν τις σαράντα χιλιάδες ευρώ και
όχι εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ, όπως µε στόµφο µας ανέφερε ο
Υπουργός στην αρµόδια επιτροπή. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι: Επιβάλλονται αυτά τα πρόστιµα ή
απλά δεν καταγράφονται; Πείτε µας για να γνωρίζουν και οι Έλ-
ληνες πολίτες αν υπάρχει ο ελεγκτικός µηχανισµός και αν λει-
τουργεί. Διότι βεβαίως για τα πρατήρια καυσίµων όπου η µέση
πανελλαδική τιµή της αµόλυβδης έχει ήδη ξεπεράσει τα 2 ευρώ
µόλις τέσσερα πρόστιµα έχουν επιβληθεί το δίµηνο Ιουλίου-Αυ-
γούστου, όπου ξεκίνησαν και οι ανατιµήσεις. Εσείς µιλάτε για
άλλα, µιλάτε για πρόστιµα 2,5 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία όµως
αφορούν εντελώς κάτι διαφορετικό από αυτό που απασχολεί τη
µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών και είναι η πρόσβαση στα βα-
σικά είδη διατροφής και διαβίωσης. 

Είναι σαφές λοιπόν ότι αυτό δεν συνιστά µια στιβαρή πολιτική
αντιµετώπισης του κράτους απέναντι στην αισχροκέρδεια και γι’
αυτό υπάρχουν ευθύνες από αυτούς είτε που αδρανούν ή που
συγκαλύπτουν αυτή την κατάσταση. Η Κυβέρνηση, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, θα µπορούσε να περιορίσει την ακρίβεια και την
αισχροκέρδεια. Δεν το επέλεξε όµως και είµαι ακριβής σε αυτό
που λέω. 

Το βαρύ κόστος όµως το επωµίζονται νοικοκυριά και επιχειρή-
σεις, οι οποίοι τι κάνουν; Αφήνουν απλήρωτες υποχρεώσεις απέ-
ναντι στις τράπεζες, τα funds, την εφορία και τον ΕΦΚΑ. Μόνο
το πρώτο εξάµηνο του 2023 οι απλήρωτοι φόροι είναι κοντά στα
2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ το ιδιωτικό χρέος αυξάνεται µήνα
µε τον µήνα και η Κυβέρνηση το παρακολουθεί, όπως και την
ακρίβεια. 

Το ΠΑΣΟΚ, παρά τα όσα θέλετε να παρουσιάσετε, δεν µένει
µόνο στην κριτική και τις διαπιστώσεις, αλλά καταθέτει προτά-
σεις. Ήδη από τον Γενάρη του 2022 σας έχουµε ζητήσει να κά-
νετε αυστηρούς, εντατικούς και αποτελεσµατικούς ελέγχους
στην αγορά, κάτι που ανακαλύψατε µόλις τον Σεπτέµβριο του
2023. Σας έχουµε ζητήσει να µειώσετε τον ΦΠΑ στα βασικά είδη
διατροφής και διαβίωσης, όπως έχουν κάνει αρκετές χώρες, που
έχουν προχωρήσει και σε µηδενικό ΦΠΑ, ακριβώς για να στηρί-
ξουν τις πιο ευάλωτες κοινωνικά οµάδες. Έχουµε προτείνει -και
το καταθέτω πάλι στα Πρακτικά- τη θεσµοθέτηση της Ανεξάρτη-
της Αρχής Καταναλωτή, η οποία θα κάνει επιτέλους σοβαρή δου-
λειά για να προστατέψει τους καταναλωτές, και βέβαια την
ουσιαστική ενίσχυση της Επιτροπής Ανταγωνισµού, που ο ίδιος
ο πρόεδρός της έχει πει ότι ενώ έχουν εγκριθεί οι επιπλέον θέ-
σεις, ενώ υπάρχουν οι πόροι για έναν αδικαιολόγητο λόγο δεν
έχει στελεχωθεί τα τελευταία δύο χρόνια που µαίνεται η ακρί-
βεια. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι, λοιπόν, επιλογή της Κυβέρνησης τα έσοδα του προϋπο-
λογισµού να βασίζονται κυρίως στους έµµεσους και κοινωνικά
άδικους φόρους, παρά στους άµεσους φόρους, µέσα από τον
ορθολογικό και δίκαιο φορολογικό σύστηµα, όπως προτείνουµε
εµείς. Όπως επιλογή σας είναι να πανηγυρίζετε για τις δήθεν
άµεσες ξένες επενδύσεις, που έξι στις δέκα αφορούν συγχωνεύ-
σεις, εξαγορές εταιρειών ή real estate και όχι παραγωγικές επεν-
δύσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ακρίβεια αποτελεί αυτή τη
στιγµή το νούµερο ένα πρόβληµα της χώρας και το ζουν όλοι, το
βιώνουν όλοι. Οι µόνοι που δεν το αντιλαµβάνονται είναι τα στε-
λέχη της Κυβέρνησης. Τρεις µόλις µήνες µετά τις εκλογές προ-
βάλλει ακόµα πιο επιτακτική η δηµιουργία µιας εναλλακτικής,
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προοδευτικής πρότασης διακυβέρνησης, που θα εκφράσει τη µε-
γάλη κοινωνική πλειοψηφία. Αυτός ήταν και παραµένει ο στρα-
τηγικός µας στόχος. 

Διότι η διακυβέρνηση της χώρας συνδέεται µε την υπεράσπιση
των δικαιωµάτων των πολλών και όχι των λίγων και ισχυρών. Συν-
δέεται µε την ουσία και όχι µε την επικοινωνία, µε το κράτος δι-
καίου και ευθύνης και όχι µε το κράτος περιορισµένης ευθύνης,
που αντί να αναζητά λύσεις αναζητά δικαιολογίες. Εκεί λοιπόν
που εσείς προσπαθείτε διαρκώς να βρίσκετε δικαιολογίες, εµείς
θα επιµένουµε να προτείνουµε λύσεις. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, κύριε

Γιαννούλη, θα µιλήσει ο κ. Χριστοδουλάκης όπως έχουµε πει.
Πρέπει να µιλούν και οι Βουλευτές ενδιάµεσα. 

Κύριε Χριστοδουλάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Οφείλουµε ως Αντιπολίτευση, στεκόµενοι και σήµερα στην

Ολοµέλεια, µε µεγαλοψυχία ορισµένα πράγµατα να τα αναγνω-
ρίζουµε. Κι εγώ οφείλω από εδώ να αναγνωρίσω στην Κυβέρ-
νηση µια συνέπεια, µια αταλάντευτη συνέπεια στην κακή
νοµοθέτηση, όταν για ακόµα µία φορά, µετά από πάρα πολλές,
έρχεται χθες το βράδυ µια τροπολογία για ένα πολύ κρίσιµο
θέµα, όπως είναι η διαχείριση του µείζονος ζητήµατος της ακρί-
βειας, χωρίς να περάσει από την αρµόδια επιτροπή και µάλιστα
µε την τραγική ειρωνεία, προσβλητική για το Κοινοβούλιο και την
κοινωνική διαδικασία, ότι σχεδόν όλα τα µέσα ενηµέρωσης εδώ
και µία εβδοµάδα είχαν πλήρη εικόνα για το έκτακτο χθεσινό της
τροπολογίας. Κι αυτό οφείλουµε να το λάβουµε υπ’ όψιν, αν θέ-
λουµε να σεβόµαστε ακριβώς την κοινοβουλευτική διαδικασία.

Την προηγούµενη εβδοµάδα συζητήσαµε λοιπόν µε αφορµή
το νοµοσχέδιο για τα εργασιακά της Κυβέρνησης τη δική µας
διαφορετική προσέγγιση για τον έναν από τους δύο κρίσιµους
άξονες που αφορούν την κοινωνική αξιοπρέπεια, που για ακόµα
µια φορά την αναζητούµε: ποιοτική, καλά αµειβόµενη εργασία. 

Σήµερα, λοιπόν, µε αφορµή την τροπολογία που φέρατε χθες
το βράδυ, θα συζητήσουµε τον δεύτερο άξονα και τη δική µας
ταυτοτικά διακριτή προσέγγιση, που αφορά το κόστος διαβίω-
σης, το κόστος ζωής, την καθηµερινότητα του νοικοκυριού, το τι
συµβαίνει πραγµατικά σε σούπερ µάρκετ, λαϊκές αγορές, κόστος
ενέργειας, στέγασης, καυσίµων. 

Δεν είναι µόνο η ανεπάρκεια της κυβερνητικής διαχείρισης στα
ζητήµατα αυτά. Πολλές φορές είναι ακόµα και η µικροπολιτική
της εργαλειοποίηση, αυτών των κρίσεων που περνάµε. Γιατί;
Διότι επιλέγετε συνειδητά να κρατάτε σταθερά υψηλούς τους
έµµεσους φόρους, οι οποίοι έχουν οριζόντιο χαρακτήρα, χωρίς
εισοδηµατικά κριτήρια. Άρα είναι εκ των πραγµάτων κοινωνικά
άδικοι. Έχετε αυξηµένα σε απόλυτους αριθµούς φορολογικά
έσοδα λόγω των αυξηµένων τιµών. Τα δίνετε πίσω µε όρους
δήθεν κυβερνητικής γενναιοδωρίας και µεγαλοψυχίας για να χτί-
σετε εκλογικά αφηγήµατα, για να µπορέσει ο κόσµος αυτός τε-
λικά να πληρώσει τις σταθερά υψηλές τιµές, που πάλι από
πολιτική επιλογή δεν παρεµβαίνετε για να ρυθµίσετε, και µε ελεγ-
κτικούς µηχανισµούς και µε την πολιτική βούληση να πατάξετε
την αισχροκέρδεια, κλείνοντας το µάτι φυσικά σε αυτούς που βο-
λεύονται από αυτή την κυβερνητική πολιτική αδράνεια. 

Αναιµική η πρωτοβουλία για το κόστος της στέγασης.
Δεν σας άρεσε η πρότασή µας για την κοινωνική κατοικία. Του-

λάχιστον βρείτε το θάρρος αύριο να καταργήσετε τη golden visa,
όπως έβαλε στον δηµόσιο διάλογο ως ανάγκη πλέον µε τα δε-
δοµένα αυτά ο Νίκος Ανδρουλάκης. Σας φάνηκε προβληµατική
η πρότασή µας τον περασµένο Ιούνιο για τη φορολόγηση των
υπερκερδών των τραπεζών που εκµεταλλεύονται το µεγάλο
χάσµα µεταξύ επιτοκίου καταθέσεων και επιτοκίου δανεισµών,
παράγοντας τεράστια, υπέρµετρα κέρδη σε συνθήκες κρίσης σε
βάρος αυτών που το έχουν ανάγκη. Αντίστοιχα, σας φάνηκε προ-
βληµατική η αντίστοιχη προσήλωσή µας στην ανάγκη της έκτα-
κτης φορολόγησης των υπερκερδών των παρόχων ηλεκτρικής

ενέργειας που κάποτε εξαγγείλατε µε στόµφο εσείς ως Κυβέρ-
νηση, αλλά έµεινε στο συρτάρι του αρµόδιου Υπουργού.

Ξέρετε, είναι πολύ εύκολο να συµφωνήσουµε ότι η ακρίβεια
πλήττει τους οικονοµικά ασθενέστερους. Στα λόγια τουλάχιστον
το λέµε όλοι, όµως στην Ελλάδα υπάρχει ένα υπαρκτό πρό-
βληµα, το ότι ένας στους τέσσερις ζει µε τον κίνδυνο της φτώ-
χειας. Αντιλαµβανόµαστε τι σηµαίνει αυτό; Αυτό σηµαίνει ότι πάει
στο σουπερµάρκετ και µπορεί να µην πάρει ούτε τα απαιτούµενα
βασικά αγαθά για την οικογένειά του. Είναι κρίσιµης σπουδαι-
ότητας να αντιληφθούµε και την προέκταση που έχει αυτό ακόµα
και ως προς το πολιτικό µας σύστηµα. Είναι κρίσιµης σπουδαι-
ότητας να αντιληφθούµε την προέκταση που έχει το να αφή-
νουµε απροστάτευτους τους κοινωνικά και οικονοµικά
ασθενέστερους και αυτούς που το έχουν ανάγκη σήµερα στην
κοινωνία µας. Και το λέω αυτό ακριβώς γιατί αν το αντιλαµβανό-
µαστε, είναι η ώρα για τολµηρές, ριζικές, ολοκληρωµένες παρεµ-
βάσεις, γιατί τα πρώτα µηνύµατα για νέες ανατιµήσεις σε πάνω
από εκατό κατηγορίες αγαθών τα έχουµε δει από τις αρχές Αυ-
γούστου και η απάντηση είναι η τροπολογία που φέρατε χθες το
βράδυ και η δική µας κριτική είναι για τον υποκριτικό και ελλειµ-
µατικό της χαρακτήρα.

Κωδικοποιηµένα, λοιπόν, προβλέπεται οριζόντια µείωση κατά
5% για έξι µήνες στα προϊόντα των σουπερµάρκετ µε τιµή ανα-
φοράς αυτήν πριν τις 20 Σεπτεµβρίου.

Εµπαιγµός νούµερο ένα: Ο οριζόντιος χαρακτήρας. Δεν χτυ-
πάµε την αισχροκέρδεια, αλλά ουσιαστικά επιλέγουµε κάτι βο-
λικό και εύκολο που τους περιλαµβάνει, όµως, άνισα όλους και
µάλιστα χωρίς να λαµβάνουµε υπ’ όψιν, αν υπάρχει αύξηση µέχρι
πρότινος 10% και 20%. Είναι σαν η Κυβέρνηση να νοµιµοποιεί
αυτό το πέραν του 5% περιθώριο κέρδους µε αντικείµενο απλη-
στίας και αισχροκέρδειας.

Εµπαιγµός δεύτερος: Ο χαρακτήρας της δυνητικής συµµετοχής
στην πρωτοβουλία –όπως την ονοµάζετε- και όχι της υποχρεωτι-
κότητας. Δεν µπορεί στα κρίσιµα αυτά θέµατα να επαφιόµαστε
απλώς στον πατριωτισµό δήθεν των προµηθευτών και των σου-
περµάρκετ και όχι να αντιλαµβανόµαστε τον κρίσιµο ρόλο της πο-
λιτείας να παρεµβαίνει µε ουσιαστικές παρεµβάσεις µε νοµοθε-
τήµατα αλλά και ελεγκτικούς µηχανισµούς, ώστε να προστατέψει
τους καταναλωτές και αυτούς που το έχουν ανάγκη. 

Εµπαιγµός τρίτος: Λήγει ο έλεγχος του µέγιστου περιθωρίου
κέρδους στις 31 Μαΐου. Σύµπτωση ότι αυτό πέφτει λίγες µέρες
πριν από τις επερχόµενες ευρωεκλογές. Θαύµα, γιατί µάλλον
αυτές οι ευρωεκλογές σβήνουν και το πρόβληµα της ακρίβειας
στη χώρα. Κάποιος κακοπροαίρετος -όχι εµείς- θα µπορούσε να
πει ότι δυστυχώς για ακόµη µια φορά η στόχευσή σας είναι αµι-
γώς εκλογοκεντρική.

Ο τέταρτος εµπαιγµός ολοκληρώνεται από τις προβλέψεις για
τον τρόπο ελέγχου των ανατιµήσεων, όπως περιγράφονται στο
άρθρο 3 της τροπολογίας, όπου αντί το Υπουργείο Ανάπτυξης
να ενισχύει την υποστελεχωµένη ήδη υπηρεσιακή µονάδα ελέγ-
χου της αγοράς ή να παρεµβαίνει µε ελέγχους και να επιβάλλει
πρόστιµα, µεταθέτει την ευθύνη επίσης στα σουπερµάρκετ µέσα
από την κοινοποίηση των στοιχείων των ανατιµήσεων και τελικά
αυτή την υποστελεχωµένη υπηρεσία τη βάζετε στη διαδικασία
να ελέγξει τα στοιχεία αυτά. 

Αν όντως θέλετε, κύριοι της Κυβέρνησης, να πατάξετε την αι-
σχροκέρδεια, µπορείτε να αξιοποιήσετε τις φορολογικές αρχές,
να κάνουν συγκριτικούς ελέγχους στα κέρδη των επιχειρήσεων
σε βασικά είδη και αγαθά τροφίµων όχι µόνο στο ράφι αλλά και
στην παραγωγή, γιατί οι φορολογικοί µηχανισµοί µπορούν να
βρουν και να διακρίνουν ποιο µέρος των κερδών οφείλεται στον
πληθωρισµό του συγκεκριµένου κλάδου και ποιο στην επέκτασή
του. Το υπόλοιπο είναι απληστία και κερδοσκοπία που οφείλουµε
να βρούµε και να τιµωρήσουµε µε πρόστιµα και ποινές. 

Ο Νίκος Ανδρουλάκης έχει καταθέσει ήδη τη δική µας ολοκλη-
ρωµένη πρόταση που αφορά στην πάταξη της ακρίβειας, αλλά
και της αισχροκέρδειας.

Έχουµε µια διαφορετική φιλοσοφία. Εµείς δεν πιστεύουµε
στην ανεξέλεγκτη ασυδοσία κάποιων λίγων και ισχυρών, εµείς
δεν πιστεύουµε στην πλήρη αποσάθρωση όλων των ελεγκτικών
µηχανισµών και εµείς δεν πιστεύουµε σε επικοινωνιακά τεχνά-
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σµατα που απλά και µόνο δηµιουργούν εντυπώσεις. Εµείς πι-
στεύουµε στην ανάγκη να ενισχύσουµε το διαθέσιµο εισόδηµα
των πολιτών, να έχουµε επαρκείς και ικανούς ελεγκτικούς µηχα-
νισµούς που χτυπάνε και την αισχροκέρδεια και την κερδοσκο-
πία, αλλά και τις ολιγοπωλιακές και µονοπωλιακές πρακτικές,
ώστε να µπορέσουµε µε τον τρόπο αυτό να ρίξουµε το κόστος
διαβίωσης, να δώσουµε την ευκαιρία στον κόσµο εκεί έξω να
ζήσει µε αξιοπρέπεια. Πιστεύουµε στην ανάγκη να αλλάξετε
γραµµή πλεύσης. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει ο κ. Γιαννούλης και αµέσως µετά ο συνάδελφος κ. Λο-
βέρδος. Μετά έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Καζαµίας. 

Ορίστε, κύριε Γιαννούλη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν καλούσε κάποιος τους πο-

λίτες που µας παρακολουθούν να συµπυκνώσουν τη µεγαλύτερη
παθογένεια, το πιο σηµαντικό ζήτηµα που αντιµετωπίζουµε ένθεν
κακείθεν σ’ αυτή την Αίθουσα θα ήταν ο όρος, η έννοια, η λέξη
«εµπιστοσύνη». 

Όσο ισχυρό κι αν είναι το εκλογικό αποτέλεσµα για τον κύριο
Μητσοτάκη, δεν αίρεται η συνεχής επικαιροποίησή του από τα
γεγονότα της καθηµερινής ζωής, της πραγµατικότητας. Θα συ-
νυπογράψω πολλά απ’ όσα έχουν πει συνάδελφοι και από άλλες
πτέρυγες για την κοινοβουλευτική διαδικασία, αλλά έχω κουρα-
στεί, έχουµε κουραστεί να ακούµε µονότονα τις πολλές φορές
υποκριτικές δηλώσεις συµπαράστασης σε ευπαθείς οµάδες ή σε
πληττόµενες οµάδες, όπως δυστυχώς είναι αυτές τις µέρες οι
κάτοικοι της Θεσσαλίας. Έχουµε κουραστεί να ακούµε θερµές
δηλώσεις συµπαράστασης. Κοιτάξτε τι γίνεται όταν η αλήθεια, η
πραγµατικότητα και καµµιά φορά και η λήθη οδηγούν στη διά-
ψευση και των πιο µεγαλόσχηµων και µεγαλόφωνων επικοινω-
νιακών τεχνασµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 27 Σεπτεµβρίου, σήµερα,
συµπληρώνονται δύο χρόνια από τον φονικό σεισµό στο Αρκα-
λοχώρι της Κρήτης. Εκεί, λοιπόν, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, η απερχόµενη Κυβέρνηση, η «καµένη γη» που παρέλαβε
ο κ. Μητσοτάκης από τον εαυτό του, είχε υποσχεθεί ακριβώς, µε
λίγες αποκλίσεις, µε µικρές αποκλίσεις, αυτά που υπόσχεται και
τώρα στους πληµµυροπαθείς της Θεσσαλίας που ευχόµαστε
πραγµατικά, όχι πολιτικάντικα, να µην έρθουν και πάλι αντιµέτω-
ποι µε έντονα καιρικά φαινόµενα και επιδεινωθεί η κατάσταση.
Ο κ. Μητσοτάκης είχε υποσχεθεί ακριβώς τα ίδια. 

Πάµε τώρα στην πραγµατικότητα και όχι στην επικοινωνιακή
προσέγγιση του «τάξε, δώσε, υποσχέσου, θα το ξεχάσουν σύν-
τοµα και όταν προκύψει το πρόβληµα, ε, κάτι θα βρούµε ως διέ-
ξοδο διαφυγής».

Μήνυµα που ήρθε µόλις σήµερα από τον Σύλλογο Σεισµόπλη-
κτων του Δήµου Μινώα «Η Ελπίδα». Έτσι λέγεται ο σύλλογος.
Μέχρι στιγµής δεκαοκτώ κατασχέσεις ακινήτων σεισµοπλήκτων,
οι οποίοι δεν έλαβαν την κρατική αρωγή που υπόσχεστε και τώρα
στους πληµµυροπαθείς. Δεν κατάφεραν να ολοκληρώσουν την
ανακατασκευή των σπιτιών τους, τα οποία ήταν ήδη υποθηκευ-
µένα και οι τράπεζες, το αγαπηµένο σας «δεκανίκι» σε πολλές
παραπολιτικές ή µικροπολιτικές πρακτικές, δεν εφαρµόζουν τον
νόµο που εσείς ψηφίσατε το 2022 για τη χρηµατοδότηση του
20% της ανακατασκευής, κάτι που προβλέπεται ρητά σε νόµο.

Γιατί παραβιάζουν αυτόν τον νόµο; Γιατί µπορούν. Γιατί τους
αφήνετε. Γιατί έτσι θέλουν. Γιατί δεν κινδυνεύουν από κανέναν,
πολύ περισσότερο από τα «µπινελίκια» του κ. Σταϊκούρα. Τη νέα
µέθοδο διαλεκτικής και πολιτικής προσέγγισης. Αυτό είχε µείνει
από τη διαπραγµάτευση του τότε Υπουργού Οικονοµικών µε τις
τράπεζες. Νέα κατάσχεση 1-9-2023, 11-9-2013 ακόµα µια κατά-
σχεση. Μέχρι το τέλος της εβδοµάδας αναµένουν και άλλες επι-
δόσεις κατασχετηρίων εγγράφων οι σεισµόπληκτοι στο Αρκαλο-
χώρι. 

Εύχοµαι και ελπίζω -και θα αγωνιστούµε όλοι για αυτό- να µην
περάσουν άλλα τρία χρόνια, για να ξαναλέµε το ίδιο, για τους
πληµµυροπαθείς της Θεσσαλίας. Γιατί ελπίζω ότι τότε ο λαός θα

έχει οδηγήσει τον κ. Μητσοτάκη σε εκλογές και θα έχει υπάρξει
η αναµενόµενη -απελπιστικά αναµενόµενη- αλλαγή διακυβέρνη-
σης από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, που κάνει βήµατα
µπροστά και ενοχλεί πολλούς! Ενοχλεί όλους αυτούς που νοµί-
ζουν ότι η παντοκρατορία Μητσοτάκη δεν έχει χρονική λήξη, δεν
έχει ηµεροµηνία λήξης. 

Ηµεροµηνία λήξης, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία
Υπουργέ, έχει και η υποµονή των πολιτών σε σχέση µε τα ζητή-
µατα της ακρίβειας και της αισχροκέρδειας. Από τον Ιούλιο του
2019, µια ήδη παγιωµένη πρακτική που  θεραπευόταν, όµως, της
κακής νοµοθέτησης, την έχετε τερµατίσει σε µανιέρα, εργαλείο,
καθηµερινότητα, νόµο. Δεν υπάρχει περίπτωση να φέρετε σε επι-
τροπές ή στην Ολοµέλεια ήσσονος ή µέτριας δυναµικής και έν-
τασης νοµοθετικά ζητήµατα και να µη «χώσετε» µέσα -ζητώ
συγγνώµη για τον όρο, αλλά έχει και πολιτικό περιεχόµενο το να
«χώσετε» µέσα- νόµο µε τη µορφή τροπολογίας. 

Είναι αυτή η µέθοδος που εκθέτει το Κοινοβούλιο και τις πα-
ραδόσεις του και τους Κανονισµούς του, εκθέτει τον δηµοκρα-
τικό τρόπο λειτουργίας του Κοινοβουλίου, αλλά εκθέτει και εσάς
τους ίδιους, γιατί είστε πρωταθλητές σε µία νέα λαθροχειρία,
προϊόν των τελευταίων ετών, να αλλάζετε µε συχνότητα που αλ-
λάζει ο κ. Μητσοτάκης απόψεις, τους ίδιους τους νόµους σας.
Ένα ρεκόρ που καταγράφεται για πρώτη φορά ή µε τέτοια έν-
ταση, σίγουρα χωρίς προηγούµενο.

Τι ήταν αυτό, κυρία Μάνη Παπαδηµητρίου, που σας ανάγκασε
να ξενυχτήσετε -και σας λυπάµαι ανθρώπινα, δηλαδή, την αλλη-
λεγγύη µας, την κατανόησή µας- γιατί η νύχτα, όπως και να το
κάνουµε, και ως προϊόν κόπωσης, δεν παράγει και τα καλύτερα
αποτελέσµατα. Αυτές οι δυόµισι σελίδες γιατί έπρεπε να κατα-
τεθούν χθες τα µεσάνυχτα; Τι ήταν αυτό που σας εµπόδιζε, εφό-
σον λέτε ότι υπήρχε και δηµοσιότητα και το ξέρανε και τα
κανάλια; Είναι µία νέα µορφή πολιτικής δράσης και κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου και πρακτικής. Το είπαν τα κανάλια, έπεται η
Βουλή. Αν αυτό σας ικανοποιεί, είναι δικό σας θέµα. Αλλά γιατί
αυτή η τροπολογία, πριν µπούµε στην ουσία της, έπρεπε να ακο-
λουθήσει αυτή τη διαδικασία; Δεν προλαβαίνατε; Δεν ξέρατε;
Δεν είχαν βγει οι δηµοσκοπήσεις; Είδατε ότι χωλαίνει κάπου η
επικοινωνιακή υπεροχή της Κυβέρνησής σας, γιατί ουσιαστικός
λόγος δεν υπάρχει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ε, εντάξει, τώρα!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ξέρετε, κύριε Τσιάρα, ειλικρινά

επειδή σας σέβοµαι απεριόριστα, µου έρχεται και εµένα πολλές
φορές να βάλω τα γέλια απ’ αυτά που βλέπω, ακούω, παρατηρώ,
αλλά δυστυχώς, είναι πιο ισχυρό το συναίσθηµα της πίκρας, της
οργής και της οδύνης, γιατί αναφερόµαστε σε πολίτες που δοκι-
µάζονται µε δεδοµένα που ίσως όσοι βρισκόµαστε εδώ, δεν µπο-
ρούµε να τα προσεγγίσουµε. Ξέρετε, κύριε Τσιάρα, όταν
πηγαίνεις µε 50 ευρώ στο σουπερµάρκετ και έχεις δει ότι καλύ-
πτεις τις ανάγκες µόλις λίγων ηµερών, δε σε πιάνει γέλιο. 

Αυτή η τροπολογία, λοιπόν, τι κάνει; Για να είµαστε ακριβείς,
στην ουσία  θεραπεύει την ειληµµένη πολιτική σας απόφαση, την
οποία την βλέπουµε να εκδηλώνεται εδώ και δυόµισι-τρία χρόνια,
να µη θιγούν τα εισοδήµατα αυτών που η συγκεκριµένη κατά-
σταση τους ευνοεί. Υπάρχουν γενικόλογες προσεγγίσεις, θα τολ-
µούσα να πω και µια γραφειοκρατική αγκύλωση, ένα ιδιόρρυθµο
πάρε-δώσε ενηµέρωσης αντι-ενηµέρωσης, ελέγχων παραποµ-
πών, αναγωγών σε επιτροπές, σε όργανα, όργανα που λειτουρ-
γούν ή δεν λειτουργούν, που είναι κάτω από την επήρεια ή την
άµεση ηγεµονία της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου, για να
καταλήξουµε πού; Μη µου τους κύκλους τάραττε! Για να κατα-
λήξουµε στο ότι εάν ο ντετέκτιβ καταναλωτής καταφέρει µέσα
από αυτόν τον δαίδαλο, που εσείς θεωρείτε νοµοθετική παρέµ-
βαση, να βρει κάτι που τον συµφέρει να το κάνει, αλλά στις κραυ-
γαλέες περιπτώσεις αδικαιολόγητων αυξήσεων ανοχής στην
αισχροκέρδεια, εκεί  εσείς απλά παρατηρείτε και αν συµβεί στα-
τιστικό λάθος και εντοπιστεί κάποιος, ακολουθούν τα πρόστιµα. 

Ναι, βεβαίως, είναι µια πράξη διοικητικού ελέγχου. Τα πρό-
στιµα είναι µια πράξη που εµπεριέχεται µέσα στους κανόνες λει-
τουργίας µιας αγοράς, αλλά θέλω να σας ρωτήσω κάτι πολύ
απλά ανθρώπινα και γήινα. Είναι σαν την περίπτωση του προστί-
µου που διαφήµιζε ο πρώην Υπουργός Αναπτύξεως των εξακο-
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σίων χιλιάδων, ως τη µεγάλη νίκη για την ακρίβεια. Ποτέ δεν µας
απάντησε, το πρόστιµο των εξακοσίων χιλιάδων πριν δύο χρόνια,
πόσα εκατοµµύρια κέρδη απέφερε στον παραβάτη µέχρι να επι-
βληθεί; Και ποια είναι η σχέση οδύνης της επιχείρησης που δέ-
χτηκε το πρόστιµο, σε σχέση µε τον χώρο και τον χρόνο και το
εύρος των τιµών για τα χρήµατα που κέρδισε; Σιωπή εκεί. 

Εάν πάντως πραγµατικά µία τροπολογία στην εναρµόνιση µιας
ευρωπαϊκής συνθήκης, είναι η πολιτική σας για την ακρίβεια και
την αισχροκέρδεια, βαδίζετε ολοταχώς όχι µόνο στο να αποµει-
ώνεται η εµπιστοσύνη των πολιτών στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη,
αλλά ωθείτε τα πράγµατα σε πολύ πιο έντονες πολιτικές διεργα-
σίες, όπου πλέον το µόνο που θα έχετε να αντιτείνετε, θα είναι ο
αυταρχισµός. Και τι εννοώ; Επανέρχοµαι στο ζήτηµα των ευπα-
θών οµάδων και των πληµµυροπαθών. 

Θέλω να κλείσω, για να µην καταχραστώ τον χρόνο σας, ότι
δεν υπάρχει προηγούµενο πολιτικής αναισθησίας. Οι άνθρωποι
που διαδηλώνουν, που ζητούν τη βοήθεια της πολιτείας -όχι της
Κυβέρνησης, της πολιτείας, είναι υποχρέωσή σας- εισπράττουν
χηµικά, δακρυγόνα και ΜΑΤ. Τρεις φορές στη Λάρισα, τρεις
φορές στη Λάρισα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ξέρετε πόσες φορές τα έχετε
κάνει αυτά;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ναι, κύριε Τσιάρα, δεν ξέρω τι συµ-
βαίνει στα Τρίκαλα ή την Καρδίτσα, αλλά το µόνο που έχουν να
απαντήσουν οι παρά τον κ. Αγοραστό -πατριάρχη της αυτοδιοί-
κησης επί δώδεκα χρόνια και εκ νέου υποψήφιο µε χρίσµα από
το κόµµα σας- είναι ξύλο και χηµικά. 

Αυτή είναι η δηµοκρατία; Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία, αλλά
αυτή είναι η δηµοκρατία που πρεσβεύετε; Εκεί θα καταντήσουµε;
Όποιος διαµαρτύρεται, γιατί βρίσκεται σε απόγνωση, το µόνο
που τον περιµένει από ένα κράτος δικαίου και κανόνων είναι τα
ΜΑΤ;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Τα κάνατε σε διαδήλωση συντα-
ξιούχων, κύριε Γιαννούλη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ελάτε τώρα, κύριε Τσιάρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Μην τα ξεχνάτε αυτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Παλιά ξινά σταφύλια. Ελάτε στο

2023.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Α, περσινά, ξινά σταφύλια;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κυβερνάτε κοντά πέντε χρόνια και

η απάντηση είναι για τους συνταξιούχους; Δεν ντρέπεστε; Ανα-
λάβετε µια ευθύνη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε. Κύριε Γιαννούλη, θα πάρετε και τη δευ-
τερολογία σας;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν µπορεί να ισχυρίζεστε ότι ο κ.
Μητσοτάκης των τελευταίων µηνών είναι άλλος Πρωθυπουργός
από αυτόν που ήταν τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια. Θέλει και
λίγη σοβαρότητα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Επιβεβαιώθηκε λίγους µήνες νω-
ρίτερα από τον ελληνικό λαό, κύριε Γιαννούλη. Επιβεβαιώθηκε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Πολύ ωραία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Τσιάρα, σας παρακαλώ.
Κύριε Γιαννούλη, θα πάρετε και τη δευτερολογία σας;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αυτόν τον λαό που σας ψήφισε τον

ξυλοφορτώνετε. Αυτόν τον λαό που σας ψήφισε τον κοροϊ-
δεύετε. Αυτόν τον λαό που σας ψήφισε τον εµπαίζετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Αυτό θα κριθεί.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θέλετε να κριθεί; Ιδού η Ρόδος, ιδού

και το πήδηµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Στον χρόνο που πρέπει. Θέλετε

και το 18% να κερδίσετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Γιαν-

νούλη, θα πάρετε και τη δευτερολογία σας;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Θα κλείσω αµέ-

σως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αν δεν την

πήρατε, θα πρέπει να κλείσετε. Αν συνεχίσετε, θα την πάρετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα κλείσω αµέσως, καλώντας να ξα-

νασκεφτεί η Κυβέρνηση ότι ο χρόνος που τελειώνει είναι ο χρό-

νος της εξαπάτησης και της επιτηδευµένη κοροϊδίας των πολιτών
µε εµµονή, άλλη πραγµατικότητα, άλλη επικοινωνία, άλλη
σφαίρα και ο χώρος που κινείται ο κ. Μητσοτάκης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Καλύψατε

την τριτολογία, σας έχει µείνει η δευτερολογία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Υπερέβη τον χρόνο λιγότερο από

ό,τι οι προηγούµενοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, ο κ.

Κατρίνης µίλησε δεκατέσσερα λεπτά. Είναι γραµµένα όλα.
Πάµε τώρα στον κ. Λοβέρδο. Αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει

ο κ. Καζαµίας, αµέσως µετά ο κ. Κόνσολας και µετά ο κ. Καρα-
θανασόπουλος.

ΙΩΑΝΝΗΣ – ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς θα µου επιτρέψετε να συγχαρώ από τα βάθη της
καρδιάς µου τον ΣΥΡΙΖΑ για την εκλογή του νέου Προέδρου του.
Είναι µια πολύ σηµαντική ενδοκοµµατική αλλά και κοινοβουλευ-
τική διαδικασία που χρειάζεται και πάντα πρέπει να τιµούµε τα
κόµµατα που µπαίνουν σε αυτή τη διαδικασία.

Θέλω επίσης να συγχαρώ από τα βάθη της καρδιάς µου και
τον νέο Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Στέφανο Κασσελάκη. Εγώ
δεν είµαι οπαδός των συνωµοσιολογικών θεωριών. Δεν είναι υπο-
κινούµενος από κάποιους σκοτεινούς κύκλους. Αντιθέτως, είναι
ένας άνθρωπος ο οποίος ήρθε, είδε την κατάσταση και µε εξυ-
πνάδα, µε επικοινωνιακό χάρισµα και µε τσαµπουκά -που του το
αναγνωρίζω- µπήκε µέσα και πήρε παλικαρίσια την εκλογή του
ως Προέδρος του ΣΥΡΙΖΑ και Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης. Αυτά πρέπει να τα αναγνωρίσουµε.

Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία σας διαβεβαιώ ότι θα τον αντιµετω-
πίσουµε τον κ. Κασσελάκη και τον ΣΥΡΙΖΑ µε τον σεβασµό που
του αρµόζει, όπως σε όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης µε την
υπευθυνότητα που αρµόζει, µε επιχειρήµατα καθαρά, πολιτικά
και ιδεολογικά και όχι µε επικοινωνιακά όπλα ή life style. Αυτά δεν
ταιριάζουν στο δικό µας κοινοβουλευτικό ήθος. Το µόνο που µας
ταιριάζει είναι να έχουµε µια δοκιµή προς όφελος της πατρίδας
και της κοινωνίας πολιτική αντιπαράθεση.

Επίσης, θέλω να πω ότι χαίροµαι πάρα πολύ διότι µε την
εκλογή του κ. Κασσελάκη ως Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης θα πρέπει να καλωσορίσω εγώ προσωπικά τον ΣΥΡΙΖΑ
και στον χώρο που πλέον θα ανοίγεται, εκ των πραγµάτων, του
ρεαλισµού και της λογικής. Διότι πλέον δεν θα ακούσω από τον
ΣΥΡΙΖΑ επιθέσεις κατά των µη κρατικών πανεπιστηµίων, δεν θα
ακούσω αρθρογράφους που πρόσκεινται στον ΣΥΡΙΖΑ, όπως ο
αγαπητός κ. Καρτερός, να καταριέται και να καθυβρίζει το Χάρ-
βαρντ και τους αποφοίτους του που ήρθαν στην Ελλάδα για να
κυβερνήσουν από το Χάρβαρντ. Δεν θα ξανακούσω επιθέσεις
κατά του κακού καπιταλισµού και της αριστείας, ούτε ειρωνείες
για τους άριστους.

Αυτά είναι όλα πολύ θετικά, όπως πολύ θετικό είναι και το γε-
γονός ότι πλέον και ο ΣΥΡΙΖΑ θα αναγνωρίζει το όνειρο που
έχουµε σ’ αυτή την κοινωνία και που η Νέα Δηµοκρατία προσπα-
θεί να το φέρει, να το κάνει πραγµατικότητα στην Ελλάδα, δη-
λαδή το όνειρο όπου ένας απλός άνθρωπος -ο οποίος δεν έχει
την οικονοµική δυνατότητα, αλλά έχει το ταλέντο, την αριστεία
και την ικανότητα- µπορεί να σπουδάσει σε σπουδαία σχολεία µε
υποτροφία, µπορεί να πάει σε σπουδαία πανεπιστήµια µε υπο-
τροφία, µπορεί να βγει και να δουλέψει σε µεγάλες εταιρείες του
εξωτερικού, όπως η «GOLDMAN SACHS» ή η «MORGAN STAN-
LEY», µπορεί να πετύχει επαγγελµατικά και επιχειρηµατικά. Και
επιχειρηµατικά δεν είναι κακό πράγµα, αντίθετα οι καλύτεροι
πρέπει να επιβραβεύονται στην οικονοµία και στην κοινωνία.
Αυτά είναι όλα πάρα πολύ θετικά και χαίροµαι που επιτέλους θα
το αναγνωρίζει και ο ΣΥΡΙΖΑ.

Επίσης χαίροµαι διότι δεν θα ξανακούσω εδώ µέσα στην Αί-
θουσα της Βουλής να µας λένε, ότι η Νέα Δηµοκρατία κερδίζει
γιατί παραπλανά τον ελληνικό λαό από τα «πέτσινα» µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης. Είναι τα ίδια ΜΜΕ τα οποία αποθέωσαν τον κ.
Κασσελάκη. Γι’ αυτό υποθέτω ότι δεν θα ακούσω ξανά τη φράση
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αυτή στην Αίθουσα της Βουλής. Όλα αυτά είναι πάρα πολύ θε-
τικά και καλωσορίζω τον ΣΥΡΙΖΑ στον χώρο της λογικής και του
ρεαλισµού που είναι απαιτούµενος για να λειτουργεί σωστά και
το κράτος και η Κυβέρνηση και το Κοινοβούλιο.

Μια πρώτη ευκαιρία θα µας δοθεί τώρα µε το θέµα που συζη-
τάµε σήµερα, το βασικό θέµα του νοµοσχεδίου σήµερα εκ των
πραγµάτων –αντικειµενικά- είναι το θέµα της ακρίβειας. Είναι το
µεγαλύτερο πρόβληµα που αντιµετωπίζει σήµερα η ελληνική κοι-
νωνία, κακά τα ψέµατα. Δεν υπάρχει άνθρωπος που να µη γκρι-
νιάζει για την ακρίβεια στα τρόφιµα και στα καύσιµα. Και η
γυναίκα µου όταν πηγαίνει στο σουπερµάρκετ γκρινιάζει όταν έρ-
χεται. Όλοι µας, το καταλαβαίνουµε. Δεν είµαστε τυφλοί να µην
το βλέπουµε. Είναι ένα τεράστιο πρόβληµα που οµολογώ ότι
κάνει και κακό στην Κυβέρνηση. Φυσικό είναι να κάνει κακό στην
Κυβέρνηση. Ό,τι δεν είναι ευχάριστο, το αποδίδουµε στην Κυ-
βέρνηση. Όµως είναι και µια ευκαιρία να κάνουµε µια ουσιαστική
συζήτηση για το θέµα της ακρίβειας. Φταίει η Κυβέρνηση για την
ακρίβεια; Γιατί αν φταίει, προτείνετε µέτρα και εµείς είµαστε
ανοικτοί να τα συζητήσουµε -αν είναι ρεαλιστικά- και να δούµε
αν όντως µπορούµε να αλλάξουµε κάτι πραγµατικά για να αντι-
µετωπίσουµε την ακρίβεια.

Η ακρίβεια, αγαπητές κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι απο-
τέλεσµα τριών πραγµάτων: Πρώτον, της πανδηµίας η οποία
έφερε µεγάλη κυκλοφορία χρήµατος -πληθωριστικού χρήµατος-
, κακά τα ψέµατα. Στοιχειώδη οικονοµικά να ξέρει κάποιος, όταν
ένα τρισεκατοµµύριο δολάρια τύπωσαν οι Ηνωµένες Πολιτείες
είναι αδύνατο αυτό το χρήµα να µην προκαλέσει αυξητικές τά-
σεις στις τιµές όταν θα τελείωνε η πανδηµία. Στην Ελλάδα η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη χρειάστηκε να δώσει πάνω
από 43 δισεκατοµµύρια ευρώ για να στηρίξει την οικονοµία, την
κοινωνία και τις επιχειρήσεις. Πώς θα γινόταν διαφορετικά; Αλλά
αυτό έχει επιπτώσεις στις τιµές, όπως επιπτώσεις στις τιµές έχει
η διατάραξη της εφοδιαστικής και παραγωγικής αλυσίδας που
έγινε κατά τη διάρκεια της πανδηµίας και µετά µε τον πόλεµο
στην Ουκρανία.

Υπάρχει, βέβαια, και ο πληθωρισµός της απληστίας, όπως τον
έχουν αποκαλέσει οι ξένοι, όχι µόνο εµείς και ο Διοικητής της
Τράπεζας της Ελλάδος, ο κ. Στουρνάρας και η κ. Λαγκάρντ.
Υπάρχει και αυτός, αναµφίβολα υπάρχει. Μπορούµε να παρέµ-
βουµε σε αυτόν και να τον περιορίσουµε; Αυτό θέλουµε, να προ-
σπαθήσουµε να περιορίσουµε τον πληθωρισµό της απληστίας.
Είναι εύκολο; Όχι, δεν είναι, γιατί σε µια ελεύθερη αγορά οι τιµές
διαµορφώνονται ελεύθερα. Είναι πολύ δύσκολο να κάνεις παρεµ-
βάσεις άλλες. Ας πούµε για το λάδι. Όλοι ξέρουµε -ή θα έπρεπε
να ξέρουµε τουλάχιστον οι πολιτικοί- ότι φέτος θα έχει παρα-
γωγή 25% αυτής που είχε πέρυσι και όχι στην Ελλάδα, αλλά παγ-
κοσµίως και ότι δεν θα µπορεί να καλύψει τις ανάγκες της
κατανάλωσης. Αυτό είναι γεγονός, δεν µπορεί να το αγνοήσει
κανείς. Εκ των πραγµάτων όταν υπάρχει µείωση της παραγωγής
τόσο µεγάλη, θα υπάρχει και αύξηση τιµών. Τι µπορεί να κάνει η
Κυβέρνηση; Μπορεί να κάνει κάτι παραπάνω;

Από αυτά που έχω ακούσει από την Αντιπολίτευση -συνολικά,
όχι µόνο από τον ΣΥΡΙΖΑ- είναι µείωση του ΦΠΑ. Έχει αποδώσει
η µείωση του ΦΠΑ; Στην Ισπανία, που καταργήθηκε ο ΦΠΑ στα
βασικά αγαθά, δεν απέδωσε. Το λάδι πωλείται πιο ακριβά από
ό,τι πωλείται στην Ελλάδα, στην Ισπανία που είναι και η µεγαλύ-
τερη ελαιοπαραγωγός χώρα στον κόσµο. Αυτά τα πράγµατα
πρέπει να τα δούµε και να τα δούµε µε υπευθυνότητα. Υπάρχει
κάποια άλλη πρόταση για τα καύσιµα; Μας είπατε να καταργή-
σουµε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης. Εγώ δεν έχω αντίρρηση.
Εγώ είµαι εναντίον των φόρων. Αν µπορούσαµε να τους περιορί-
σουµε όλους τους φόρους µακάρι. Μπορούµε να τους αντικατα-
στήσουµε µε κάτι άλλο;

Αυτά είναι µεγάλα ερωτήµατα τα οποία δεν τα συζητάµε και
δεν τα συζητάµε µε υπευθυνότητα, µε σοβαρότητα, γιατί όλοι
θέλουµε να µειωθεί η ακρίβεια, κανέναν δεν συµφέρει η ακρίβεια
και πάνω απ’ όλα δεν συµφέρει την κοινωνία και τον καταναλωτή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Λοβέρδο. 

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Καζαµίας, αµέσως µετά ο κ. Κόνσολας
και ο κ. Καραθανασόπουλος.

Κύριε Τσιάρα, θα µιλήσετε αµέσως µετά τον κ. Καραθανασό-
πουλο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαριστώ.
Ελάτε, κύριε Καζαµία.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ποιος

θα περίµενε ότι τριάντα χρόνια µετά την εδραίωση της ενιαίας ευ-
ρωπαϊκής αγοράς της Ευρωπαϊκής Ένωσης η οποία καθιέρωσε
τις τέσσερις ελευθερίες, δηλαδή την ελευθερία διακίνησης εµπο-
ρευµάτων, υπηρεσιών, κεφαλαίων και προσώπων θα βρισκόµα-
σταν σήµερα εδώ να νοµοθετούµε ακόµη για τη διευκόλυνση της
διασυνοριακής κίνησης κεφαλαίου εντός της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Και, όµως, το νοµοσχέδιο που συζητάµε που αφορά την ενσω-
µάτωση της οδηγίας του 2019 υπ. αριθµ. 2121 για τις διασυνορια-
κές συγχωνεύσεις, διασπάσεις και µετατροπές εταιρειών, κάνει
ακριβώς αυτό. Θέτει τους όρους κάτω από τους οποίους µία ελ-
ληνική επιχείρηση ή µία ευρωπαϊκή αντιστοίχως µπορεί να συγχω-
νευτεί µε µία άλλη επιχείρηση που βρίσκεται σε άλλο κράτος-
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τους όρους µετάβασης µιας ελ-
ληνικής επιχείρησης από την Ελλάδα σε άλλα κράτη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και τους όρους µε τους οποίους πραγµατοποιείται
η διάσπαση µιας επιχείρησης που οδηγεί στην επιστροφή µέρους
της στην Ελλάδα ή σε άλλη χώρα, µέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Μόνο το γεγονός ότι η ευρωπαϊκή οδηγία µιλάει για διασυνο-
ριακές συγχωνεύσεις επιβεβαιώνει το γεγονός ότι µέσα στην κατά
τα άλλα ενιαία ευρωπαϊκή αγορά υπάρχουν ακόµα οικονοµικά σύ-
νορα που θέτουν περιορισµούς στην κίνηση κεφαλαίων. Αυτό φυ-
σικά δεν µας εκπλήσσει. Όµως, πρέπει να εκπλήσσει πολλούς που
από την επίσηµη εδραίωση της το 1993 πιστεύουν πως στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση υπάρχει όντως µια ενιαία αγορά. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, βεβαίως, δεν αίρει τα εµπόδια που θέ-
τουν τα εθνικά σύνορα στις συγχωνεύσεις ή τις µετεγκαταστάσεις
εταιρειών από το ένα κράτος-µέλος στο άλλο. Αυτό είναι αδύνατο.
Όσο και αν το διαδίδει εδώ και δεκαετίες η µυθολογία των ορα-
µατιστών της λεγόµενης Ενωµένης Ευρώπης. Ο λόγος είναι
απλός: Όσο υπάρχουν εθνικά συστήµατα εταιρικού δικαίου, τα
οποία δεν είναι συµβατά µεταξύ τους, οι συγχωνεύσεις και οι µε-
τεγκαταστάσεις εταιρειών θα πρέπει να υπόκεινται σε κάποια µε-
ταβατική διαδικασία που προβλέπεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Και όσο υπάρχουν εθνικές κοινωνίες, οι κινήσεις κεφαλαίων θα έρ-
χονται σε σύγκρουση µε τις εργασιακές και µε τις κοινωνικές σχέ-
σεις σε εθνικό επίπεδο. Η διαδικασία αυτή, ακόµη και µε την
παρούσα οδηγία παραµένει ιδιαιτέρως γραφειοκρατική και δεν
σηµατοδοτεί µε κανέναν τρόπο την πλήρη κατάργηση των εµπο-
δίων. 

Τι ακριβώς προβλέπει το νοµοσχέδιο; Απλουστεύει κάπως τρεις
διαδικασίες: τις διασυνοριακές µετατροπές που αφορούν τη µε-
τάβαση µιας επιχείρησης από ένα κράτος-µέλος σε κάποιο άλλο,
απλουστεύει της συγχωνεύσεις διασυνοριακά, δηλαδή αν µια ελ-
ληνική επιχείρηση µε µία επιχείρηση σε ένα κράτος ή σε περισσό-
τερα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης θέλουν να
συγχωνευτούν διευκολύνει κάπως τη διαδικασία και προβλέπει τι
θα πρέπει να γίνει σε περίπτωση διάσπασης µιας εταιρείας, η
οποία κινείται διασυνοριακά µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό
κάνει.

Προτού υπεισέλθω στην καρδιά της διαφωνίας µας µε το προ-
τεινόµενο νοµοσχέδιο, θα ήθελα να προβώ σε ορισµένες παρα-
τηρήσεις για τον τρόπο µε τον οποίο η Κυβέρνηση νοµοθετεί
γενικώς και ειδικώς σε σχέση µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Οι παρατηρήσεις αυτές δεν αναφέρονται µόνο στο τώρα, αλλά
δεν θα τις κάναµε αν δεν αφορούσαν αδυναµίες τις οποίες εµείς
στην Πλεύση Ελευθερίας έχουµε παρατηρήσει και σχολιάσει σε
αρκετές άλλες περιπτώσεις κατά το προηγούµενο δίµηνο. Εννο-
είται ότι οι διαδικαστικές αυτές ενστάσεις συµβάλλουν ακόµη πε-
ρισσότερο στο να καταψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά δεν
είναι αυτός ο κύριος λόγος για τον οποίο καταλήξαµε σε αυτή την
απόφαση. 
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Το πρώτο διαδικαστικό θέµα αφορά το γεγονός ότι η ενσωµά-
τωση αυτής της ευρωπαϊκής οδηγίας έρχεται πάλι τέσσερα χρό-
νια µετά την ψήφισή της από το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο και το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Σύµφωνα µε το άρθρο 3 της ευρωπαϊ-
κής οδηγίας, διαβάζω, «τα κράτη-µέλη θέτουν σε ισχύ τις ανα-
γκαίες νοµοθετικές, κανονιστικές και διοικητικές διατάξεις για να
συµµορφωθούν µε την παρούσα οδηγία έως τις 31 Ιανουαρίου
2023». 

Σήµερα βρισκόµαστε οκτώ µήνες µετά. Γιατί, κύριε Υπουργέ;
Δεν νιώθετε ότι οφείλεται στη Βουλή κάποιες εξηγήσεις γι’ αυτό;
Όχι να πείτε υπήρξε καθυστέρηση, διότι αυτό είναι προφανές.
Σας ρωτούµε να µας εξηγήσετε γιατί είστε και πάλι εκτός προ-
θεσµίας, όπως συνέβη πάλι την περασµένη εβδοµάδα µε το ερ-
γασιακό νοµοσχέδιο. Εκτός από τη Βουλή όµως οφείλετε
εξήγηση και σε όσους θέλετε να εµφανίζεστε ως συνεπείς και
αφοσιωµένοι ευρωπαϊστές. Αν είστε τόσο συνεπείς και αφοσιω-
µένοι όσο θέλετε να δείχνετε στην Ευρωπαϊκή Ένωση τότε γιατί
αποτυγχάνετε συστηµατικά στις πλέον στοιχειώδεις υποχρεώ-
σεις της Κυβέρνησης απέναντι στην ένωση αυτή, που είναι να εν-
σωµατώνει τις ενωσιακές οδηγίες εντός της προθεσµίας τους;
Και γιατί όταν υπερβαίνετε τις προθεσµίες δεν νιώθετε καµµία
ανάγκη να το αιτιολογήσετε; 

Δεύτερο διαδικαστικό θέµα: Το άρθρο 2 της ευρωπαϊκής οδη-
γίας το πρωτότυπο προβλέπει κυρώσεις. Τα κράτη-µέλη λέει κα-
θορίζουν τους κανόνες περί µέτρων και κυρώσεων σε περίπτωση
παραβιάσεων των εθνικών διατάξεων που θεσπίζονται δυνάµει
της παρούσας οδηγίας και λαµβάνουν τα αναγκαία µέτρα κ.λπ..
Το νοµοσχέδιο, όπως ενσωµατώθηκε από το κείµενο που µας πα-
ρουσιάζετε, δεν περιέχει σχετικό άρθρο για τις κυρώσεις. Έν-
δειξη προχειρότητας κατά τη γνώµη µας. 

Τρίτο παράδειγµα: Σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση του νο-
µοσχεδίου µαθαίνουµε ότι ελήφθησαν περιπτώσεις και καλές
πρακτικές άλλων χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως προς το
θέµα αυτό, το θέµα των συγχωνεύσεων, το θέµα των διασπά-
σεων, το θέµα των µετατροπών. Ποιες ήταν αυτές οι χώρες;
Ιδίως, λέει, της Γερµανίας. Αυτή είναι η συγκριτική ανάλυση που
κάνατε προτού φέρετε το νοµοσχέδιο; Μήπως και αυτό δεν είναι
ένδειξη προχειρότητας; Για να µην αναφερθούµε στο κατά πόσο
είναι πραγµατικά χρήσιµο το να συγκρίνει κανείς την ελληνική οι-
κονοµία µε τη γερµανική. Κατά τη γνώµη µας δεν είναι ιδιαίτερα,
γιατί άλλες είναι οι συνθήκες αυτής της οικονοµίας και άλλες της
ελληνικής. Καλό θα ήταν να διευρύνετε λίγο το φάσµα των συγ-
κρίσεων και να δείτε πρακτικές από χώρες που µοιάζουν πιο
πολύ µε τη δική µας. 

Ας περάσουµε τώρα στην καρδιά του νοµοσχεδίου. Το νοµο-
σχέδιο στην ουσία επιδιώκει δύο στόχους: τη διευκόλυνση της
ελεύθερης διακίνησης κεφαλαίων µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και την ενθάρρυνση και πιθανόν την οριακή ενίσχυση της επιχει-
ρηµατικότητας. Την ίδια στιγµή, όµως, το νοµοσχέδιο αυτό ενι-
σχύει την ελεύθερη διακίνηση του κεφαλαίου στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, χωρίς να παρέχει τις αντίστοιχες εγγυήσεις στους ερ-
γαζόµενους. Υπάρχει µία ξεκάθαρη διαδικασία η οποία αφορά
τους εργαζόµενους και προβλέπεται στο νοµοσχέδιο και στην
περίπτωση των συγχωνεύσεων και στην περίπτωση των διασπά-
σεων και στην περίπτωση των µετατροπών. Και αυτή η διαδικα-
σία λέει ότι όταν γίνεται, παραδείγµατος χάριν, µια µετατροπή
επιχείρησης, έναν τουλάχιστον µήνα πριν από την ηµεροµηνία
συνεδρίασης της γενικής συνέλευσης της επιχείρησης για τη
λήψη απόφασης, µε ανακοίνωση ενηµερώνονται οι µέτοχοι, οι
εταίροι, οι πιστωτές και εκπρόσωποι των εργαζοµένων ότι µπο-
ρούν να υποβάλουν στην εταιρεία το αργότερο πέντε εργάσιµες
µέρες πριν από την ηµεροµηνία της γενικής συνέλευσης παρα-
τηρήσεις. Δηλαδή έναν µήνα πριν παρθεί αυτή η απόφαση η
οποία έχει καταλυτική σηµασία για τη ζωή των εργαζοµένων, θα
το αναφέρουν οι εργαζόµενοι και έχουν είκοσι πέντε µέρες να
εκφράσουν τις απόψεις τους. Ο ρόλος τους είναι καθαρά συµ-
βουλευτικός, ενώ οι διαδικασίες αυτές µπορούν να φτάσουν
µέχρι και την περίπτωση δηµιουργίας ανεργίας για δεκάδες εκα-
τοντάδες εργαζόµενους σε µια επιχείρηση. 

Ας πάρουµε, λόγου χάριν, την περίπτωση της µετατροπής µιας
επιχείρησης από την Ελλάδα σε άλλο κράτος-µέλος της Ευρω-

παϊκής Ένωσης, τη Βουλγαρία επειδή υπάρχουν πιο φθηνά ερ-
γατικά χέρια. Έναν µήνα πριν έρχεται το διοικητικό συµβούλιο
της επιχείρησης και το ανακοινώνει αυτό στους εργαζόµενους.
Οι εργαζόµενοι τι προστασία έχουν απέναντι σε µια τέτοια δια-
δικασία; Το νοµοσχέδιο δεν προβλέπει καµµία προστασία. Απε-
ναντίας θα πρέπει να ενηµερωθούν έναν µήνα πριν και από κει
και πέρα αφήνονται στο έλεος των διαδικασιών αυτών, οι όποιες
διαδικασίες έχουν σκοπό να ενθαρρύνουν και να ενισχύσουν
οριακά, λέµε εµείς, την επιχειρηµατικότητα και την ελεύθερη δια-
κίνηση κεφαλαίου, αλλά δεν αντιλαµβάνονται καθόλου το γεγο-
νός ότι η διακίνηση κεφαλαίου έχει επιπτώσεις κοινωνικές και
επιπτώσεις πάνω στις εργασιακές σχέσεις, οι οποίες είναι ζωτι-
κής σηµασίας. 

Κι εδώ τίθεται ένα ευρύτερο θέµα, το οποίο αφορά και τις τέσ-
σερις ελευθερίες και κριτική που έχει γίνει και απέναντι στην ενι-
αία ευρωπαϊκή πράξη, στη δεκαετία του ’80 αλλά και στην
ολοκλήρωση της ενιαίας ευρωπαϊκής αγοράς που έλαβε χώρα
την 1η Ιανουαρίου του 1993. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά ακόµη περισσότερο κράτη-µέλη
της Ευρωπαϊκή Ένωσης, που νοµοθετούν χωρίς να παίρνουν κα-
θόλου κριτική στάση απέναντι σε κάποια κεντρικά θέµατα που
έχουν αποφασιστεί στο πλαίσιο του ευρωπαϊκού δικαίου, θεω-
ρούν ότι η ελευθερία των κεφαλαίων είναι εντελώς ξεκοµµένη
από τις άλλες τρεις ελευθερίες, ότι µπορεί το κεφάλαιο να κινεί-
ται ελεύθερα και να µην βλέπουµε καµµία επίπτωση ή παριστά-
νουν µάλλον ότι δεν βλέπουν καµµία επίπτωση στις άλλες
ελευθερίες. Αυτό δεν γίνεται. Το κεφάλαιο, ειδικά το παραγω-
γικό, όχι το χρηµατιστικό, αλλά το παραγωγικό κεφάλαιο, είναι
άµεσα και άρρηκτα συνδεδεµένο µε την εργασία. Συνεπώς δεν
µπορεί κανείς να διευκολύνει τη µετακίνηση του κεφαλαίου αφ’
ενός και αφ’ ετέρου να διατηρεί εµπόδια ή να κάνει πως δεν κα-
ταλαβαίνει ότι υπάρχουν πολύ ισχυρότερα εµπόδια στην ελεύ-
θερη διακίνηση των προσώπων και στην πραγµατικότητα µιλάµε
για την ελεύθερη διακίνηση των εργαζοµένων.

Γι’ αυτούς τους λόγους, λοιπόν, θα ψηφίσουµε «όχι» στο νο-
µοσχέδιο αυτό. Θεωρούµε ότι οι διατάξεις του διευκολύνουν τη
διακίνηση του κεφαλαίου και την αύξηση της επιχειρηµατικότη-
τας οριακά, αλλά δεν παρέχουν καθόλου επαρκείς εγγυήσεις για
την ασφάλεια των εργαζοµένων.

Θα ήθελα τώρα στα λίγα λεπτά που µου αποµένουν να πε-
ράσω και στην περιβόητη τροπολογία που µας φέρατε την τε-
λευταία στιγµή, άλλη µια συνήθης πρακτική του τρόπου µε τον
οποίο η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει τη Βουλή. Η τροπολογία ήρθε,
όπως είπαν όλοι, την τελευταία στιγµή. Μάθαµε γι’ αυτήν από τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης προτού τη δούµε να κατατίθεται στη
Βουλή. Συγχαρητήρια.

Από εκεί και πέρα, η ίδια η τροπολογία είναι ένα µνηµείο σύγ-
χυσης. Στην αιτιολογική της έκθεση λέει ότι τροπολογία αυτή
αποσκοπεί στον καλύτερο και πληρέστερο έλεγχο της λειτουρ-
γίας της αγοράς, ένας πολύ θεµιτός και πραγµατικά αγαστός
στρατηγικός στόχος. Όµως, η τροπολογία θα ισχύσει µέχρι την
31η Μαΐου 2024, δηλαδή είναι για λίγους µήνες. Και αναρωτιόµα-
στε εµείς, µετά από αυτή την περίοδο, µετά από αυτή την προ-
θεσµία, δεν ενδιαφέρεστε να λειτουργεί καλά η αγορά, αν αυτός
είναι ο λόγος για τον οποίο τη φέρνετε; Δεν ενδιαφέρεστε, όπως
λέει η αιτιολογική έκθεση, να επαυξήσετε τον ανταγωνισµό µε-
ταξύ των επιχειρήσεων; Τελειώνουν αυτά µαζί µε την προθεσµία
στην οποία λήγει η τροπολογία;

Όµως, αν πάµε λίγο πιο πέρα στην αιτιολογική έκθεση βλέ-
πουµε ακόµη πιο µεγάλο κοµφούζιο. Οι ρυθµίσεις αυτές είναι
έκτακτες, στο σηµείο που αναφέρεται στους στόχους, και συνε-
πώς δεν έχουν µακροπρόθεσµο χαρακτήρα. Σκεφτείτε πως νο-
µοθετείτε για να έχετε καλύτερο και πληρέστερο έλεγχο στη
λειτουργία της αγοράς µόνο µε έκτακτο τρόπο. Αποδεικνύετε µε
άλλα λόγια ότι δεν σας ενδιαφέρει να λειτουργεί ανταγωνιστικά
η αγορά. Δεν σας ενδιαφέρει να λειτουργεί καλύτερα η αγορά
σε µεσοπρόθεσµο και µακροπρόθεσµο ορίζοντα, µόνο βραχυ-
πρόθεσµα, γιατί µας σηκώνετε τα φρύδια, αλλά στην πραγµατι-
κότητα σας ενδιαφέρει γιατί έχετε ένα θέµα πληθωρισµού στα
τρόφιµα τώρα. Μόλις το αντιµετωπίσετε, θα γυρίσετε στο να κά-
νετε τα στραβά µάτια στις πρακτικές των καρτέλ που ξέρετε ότι
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υπάρχουν και που είναι αυτές που δηµιουργούν το πρόβληµα
που αντιµετωπίζετε. Θέλετε, δηλαδή, να µειώσετε βραχυχρόνια
το πολιτικό κόστος και ελπίζετε µετά να το ξεχάσει ο κόσµος ή
κάπως να βολευτεί µε τις πρακτικές των καρτέλ.

Το πρόγραµµα -ειπώθηκε πριν από κάποιον συνάδελφο- για το
σουπερµάρκετ, το οποίο ισχύει µέχρι και τον Μάιο του 2024, λέ-
γεται: «Μόνιµη µείωση τιµών». Θα είναι µόνιµη µέχρι τον Μάιο
του 2024; Ρυθµίστε το κι αυτό λίγο γιατί είναι πολύ χτυπητά αν-
τιφατικό.

Όσον αφορά τα µέτρα που λαµβάνετε θα ήθελα να πω πως
στην πραγµατικότητα παρακαλάτε και δίνετε κίνητρα σε κάποιες
επιχειρήσεις να αυτοσυγκρατηθούν. Δεν τους τρίζετε τα δόντια.
Και για να είµαστε ειλικρινείς, µε τέτοια ηµίµετρα δεν µειώνεται
ο πληθωρισµός και δεν καταπολεµάται η αισχροκέρδεια. Αν θέ-
λετε να πατάξετε τον πληθωρισµό, πρέπει να τρίξετε τα δόντια
στους εµπόρους και να δείξετε ότι πραγµατικά δεν τους φοβά-
στε. Όµως, δεν τολµάτε να το κάνετε.

Πρέπει να προβείτε σε έλεγχο τιµών, κύριοι, στα βασικά προ-
ϊόντα για να προστατεύσετε τους πολίτες, τους συνταξιούχους,
τους χαµηλόµισθους, τους φοιτητές, δηλαδή τα µεσαία και ασθε-
νέστερα στρώµατα της κοινωνίας που περιµένουν άλλα από
εσάς και που δυστυχώς δεν µπορείτε να τους τα παρέχετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την Πλεύση Ελευθερίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Καζαµία και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κόνσολας και αµέσως µετά ο κ. Κα-
ραθανασόπουλος. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαι πολύ ικανοποιηµένος που

ο κ. Τσιάρας και η κ. Βολουδάκη έχουν απαντήσει, και στις επι-
τροπές και εδώ, στην ισοπεδωτική λογική που κυριαρχεί συνή-
θως στις τοποθετήσεις των συναδέλφων από την αντιπολίτευση.

Και δεν λέω ότι υπάρχει καθολικά αυτή η ισοπεδωτική αντί-
ληψη. Όµως, ο κύριος Υπουργός ήταν ξεκάθαρος και νοµίζω ότι
η ηγεσία του Υπουργείου Ανάπτυξης έχει ξεκαθαρίσει γιατί συµ-
βαίνει σήµερα να είναι όσο ποτέ άλλοτε επίκαιρο και σηµαντικό
αυτό το νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα. Γιατί η ισοπεδωτική λο-
γική που κυριάρχησε στην Αίθουσα αυτή, αλλά και στις επιτρο-
πές, παρακάµπτει κάποια τεκµήρια.

Ξέρετε, είµαι από αυτούς που δέχονται την κριτική, αλλά και
τον άλλο λόγο, τον αντιπολιτευτικό. Πρέπει να υπάρχει ευπρέ-
πεια, που υπάρχει εδώ, ευτυχώς σε αυτό το νοµοσχέδιο υπάρχει
ευπρέπεια, αλλά να υπάρχει και ένα πλαίσιο επιχειρηµάτων. Κι
εδώ δεν υπάρχει απόλυτο πλαίσιο επιχειρηµάτων διότι πολλοί
από τους συναδέλφους δεν αντιλαµβάνονται αυτό που συµβαίνει
µε τις κοσµογονικές αλλαγές στα Βαλκάνια, στην Ευρώπη, αλλά
και στον κόσµο. Και το λέω αυτό γιατί οι πληθωριστικές τάσεις
που συζητάµε σήµερα, και οι περισσότεροι συνάδελφοι έχουν
τοποθετηθεί γι’ αυτό, έχουν δηµιουργήσει προβλήµατα στην
εφοδιαστική αλυσίδα και συνιστούν, η αλήθεια είναι, ένα παγκό-
σµιο φαινόµενο. 

Ποιος διαφωνεί µε αυτό; Αν διαβάσει κανείς αναλύσεις από
παγκόσµια οικονοµικά φόρουµ, αλλά και τεκµήρια από επιστη-
µονικές και ακαδηµαϊκές λογικές, όπως συµβαίνει να υπάρχουν
στον εθνικό και στον διεθνή Τύπο σήµερα, αυτή η αναφορά είναι
όσο ποτέ άλλοτε τεκµηριωµένη. Να πούµε επίσης ότι και η ενερ-
γειακή κρίση οφείλεται σε ένα άλλο παράγοντα, τον πόλεµο στην
Ουκρανία, και αγγίζει δυστυχώς όλες τις ευρωπαϊκές χώρες.
Υπάρχει κάποιος που διαφωνεί µε αυτό; Μάλλον όχι.

Από εκεί και πέρα, ακούω πολλούς να αναφέρονται στον πλη-
θωρισµό στα τρόφιµα και να εγκαλούν την Κυβέρνηση. Καλώς
ζητούν από την Κυβέρνηση λύσεις. Όµως, το να εγκαλούν την
Κυβέρνηση για όλα όταν κάποιοι από εµάς εδώ δεν αναφέρονται
και ξεχνούν ότι είµαστε κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο και
έχουµε και µια αισθητή µείωση από το 12% στο 10,7%, δεν νο-
µίζω ότι συµπληρώνουν τον πολιτικό τους λόγο µε απόλυτα τεκ-
µήρια κι αυτό είναι ένα θέµα το οποίο πρέπει να το δούµε.

Και δεν ισχυρίζοµαι βέβαια εγώ ότι µειώνονται οι τιµές, γιατί ο
πληθωρισµός αποτελεί πολυπαραγοντικό και διεθνές φαινόµενο,
αλλά επιβραδύνονται οι τιµές στην αύξησή τους. Αυτό είναι ένα

στοιχείο το οποίο οι οικονοµολόγοι το ξέρουν καλύτερα από
εµάς. Και βέβαια δεν υπάρχει εφησυχασµός. Η Κυβέρνηση ενερ-
γοποίησε και θα συνεχίσει να ενεργοποιεί κι άλλα µέτρα για όσο
διάστηµα χρειαστεί προκειµένου να στηρίξει την ελληνική κοινω-
νία. Κι αυτό έκανε ο Πρωθυπουργός από τη Διεθνή Έκθεση Θεσ-
σαλονίκης, το έκανε ο κύριος Υπουργός, το κάνει ηγεσία του
Υπουργείου Ανάπτυξης και νοµίζω ότι όλα αυτά δεν πρέπει να τα
προσπεράσουµε µε ιδιαίτερη ευκολία όπως κάνουν κάποιοι συ-
νάδελφοι από την Αντιπολίτευση, όπως επίσης κάποιοι συνάδελ-
φοι προσπερνούν και τα ουσιαστικά µέτρα στήριξης που
ενεργοποίησε η Κυβέρνηση για να στηρίξει τους πολίτες για να
κρατήσει όρθια την ελληνική κοινωνία.

Και, δυστυχώς, δεν είναι ότι τα προσπερνούν µόνο, κάποιοι τα
απαξιώνουν. Χάρηκα πολλούς από τους συναδέλφους που είπαν
ότι έχουν παρθεί µέτρα και έχουν αναληφθεί πρωτοβουλίες.
Χρειάζονται κι αλλά, κανείς δεν το αµφισβητεί αυτό και δεν κρύ-
βει κανείς από εµάς της πλειοψηφίας το πρόβληµα πίσω από τις
κουρτίνες, φυσικά και όχι. Το πρόβληµα όµως δυστυχώς για
όσους ακολουθούν αυτή την τακτική της ισοπεδωτικής λογικής
και κυρίως της απαξίωσης των µέτρων που παίρνει η Κυβέρνηση
είναι ότι δεν προσπερνούν και δεν το απαξιώνουν οι πολίτες, γιατί
οι πολίτες αναγνωρίζουν την προσπάθεια. Κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, από άκρη σε άκρη οι πολίτες αναγνωρίζουν την προσπά-
θεια.

Κι αυτό επιβεβαιώθηκε έµπρακτα γιατί το νοµοσχέδιο έρχεται
σήµερα να ψηφιστεί από την Εθνική Αντιπροσωπεία για να ενσω-
µατωθεί αφ’ ενός στην εθνική νοµοθεσία η ευρωπαϊκή οδηγία για
τις διασυνοριακές µετατροπές, συγχωνεύσεις και διασπάσεις κε-
φαλαιουχικών εταιρειών. Το ξέρει πολύ καλά ο κ. Κατρίνης στην
περιοχή µας. Το ξέρουν πολύ καλά και όσοι ασχολούνται µε τη
διεθνή οικονοµία και τις διασυνοριακές συνεργασίες. Όµως, µε
αυτό το νοµοσχέδιο πρέπει να οµολογήσουµε όλοι ότι αίρονται
εµπόδια, αναχώµατα που θα δώσουν ώθηση στην ελληνική οικο-
νοµία. Διότι αυτή είναι η µέριµνα του Υπουργείου, να αίρονται οι
περιορισµοί στην ελευθερία εγκατάστασης των εταιρειών στην
εσωτερική αγορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µέσω της ρύθµισης
των διασυνοριακών µετασχηµατισµών, και επίσης εξορθολογί-
ζονται οι κανόνες δικαίου εταιρειών και εταιρικών σχηµάτων σε
ένα ενιαίο νοµοθέτηµα που τώρα δεν υπάρχει. Δεν υπάρχει κω-
δικοποίηση της νοµοθεσίας αυτής για να δείτε ότι δεν υπάρχει
ενιαίο σχέδιο.

Άρα εδώ τι κάνουµε; Επικαιροποιούµε όλοι µαζί το υφιστάµενο
θεσµικό πλαίσιο, το οποίο αφορούσε µόνο σε διασυνοριακές
συγχωνεύσεις και εµπλουτίζεται µε ρυθµίσεις που αφορούν σε
διασυνοριακές διασπάσεις και, κυρίως, υπάρχουν µετατροπές
κεφαλαιουχικών εταιρειών, που δίνουν µια ολιστική προσέγγιση
σε αυτό το πρόβληµα που βιώνουν και οι πολίτες και οι άνθρωποι
της αγοράς. 

Από εκεί και πέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ουδείς πα-
ραγκωνίζει ότι ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα που αντιµε-
τωπίζουν οι πολίτες είναι η ακρίβεια. Όποιος από εµάς πει ότι
δεν υπάρχει ακρίβεια, µάλλον ζει σε άλλο τόπο, αλλά όποιος πα-
ραγκωνίζει και τους λόγους που έχουν φέρει την ακρίβεια, µάλ-
λον είναι και αυτός σε άλλον τόπο. 

Πρέπει, λοιπόν, να βρούµε ένα κοινό πεδίο συνεννόησης, για
να µπορέσουµε από εδώ και πέρα να ασκήσουµε πολιτικές,
πέραν των πρόσθετων πολιτικών που έχουν ασκηθεί από την Κυ-
βέρνηση για να βγούµε από αυτό το αδιέξοδο και δεν πρέπει να
προσπεράσουµε ότι υπήρξαν σηµαντικές και ουσιαστικές παρεµ-
βάσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας µόνο για δύο λεπτά
για να προσπαθήσω να κλείσω την οµιλία µου.

Δεν µπορώ να µην αναφερθώ στο καλάθι του νοικοκυριού, την
επιδότηση στους λογαριασµούς για την κατανάλωση του ηλε-
κτρικού ρεύµατος, τις στοχευµένες οικονοµικές ενισχύσεις και
ενεργοποίηση µέτρων, όπως είναι η ενίσχυση του εισοδήµατος
των πολιτών. Με ουσιαστικές παρεµβάσεις, όπως είπα, περιλαµ-
βάνουν τις µόνιµες παρεµβάσεις αύξησης του εισοδήµατος -και
αναφέροµαι στο ξεπάγωµα των τριετιών και όλοι ξέρετε την ανα-
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φορά του Πρωθυπουργού από τη Θεσσαλονίκη και όχι µόνο- την
αύξηση κατά 8% του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος για τη
στήριξη των συνταξιούχων και το επίδοµα προσωπικής διαφοράς
και την αύξηση στους µισθούς του δηµοσίου κατά 10,5%. Αυτό
συµβαίνει µετά από πολλά χρόνια. Και νοµίζω ότι αν ρωτήσετε
τους δηµοσίους υπαλλήλους, θα εκφράσουν την ικανοποίησή
τους, όπως εκφράζουν την ικανοποίησή τους και οι συνάδελφοί
µου πανεπιστηµιακοί που µετά από δεκαετίες είδαν να αυξάνεται
λίγο το εισόδηµα. 

Το εισόδηµα αυτών των πολιτών αυξήθηκε και µε έµµεσες πο-
λιτικές, όπως είναι οι έλεγχοι της αγοράς, όπως η Κυβέρνηση
προχώρησε στην επιβολή προστίµων µεγάλων εταιρειών που
είχαν την πρόθεση µε αυτόν τον έλεγχο να µπορέσουν να κρα-
τηθούν οι τιµές. Και η αλήθεια είναι ότι το ύψος 1,44 εκατοµµυ-
ρίου ευρώ σε τρεις µεγάλες επιχειρήσεις είναι µόνο µια
παραδειγµατική αναφορά για να δείξουµε ότι η πρόθεση της Κυ-
βέρνησης δεν έχει σκοπιµότητα, αλλά η σκοπιµότητα είναι µόνο
και µόνο να ελαφρυνθεί το εισόδηµα των πολιτών. 

Επίσης -κλείνω αυτό, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την
κατανόησή σας- η νοµοθετική ρύθµιση για την µόνιµη µείωση
τιµής τίθεται σε ισχύ από τις 31 Μαΐου του 2024 και οι επιχειρή-
σεις παραγωγής ή χονδρικής εµπορίας καταναλωτικών προϊόν-
των, που θα συµµετάσχουν, θα πρέπει να το δηλώσουν στο
Υπουργείο Ανάπτυξης µέχρι την 30η Νοεµβρίου του 2023. 

Και, επειδή γνωρίζετε όλοι ότι η αγορά είναι κλίµα και το κλίµα
φέρνει την αλήθεια στην πραγµατική οικονοµία, αυτό είναι µια
πολύ σηµαντική πρόβλεψη που θα δώσει ώθηση στην ελληνική
οικονοµία, αλλά κυρίως στην ελάφρυνση που χρειάζεται ο πολί-
της. 

Ουσιαστικά οι εταιρείες αυτές, που θα αναλάβουν την υποχρέ-
ωση ανακοίνωσης των ανατιµήσεων προϊόντων από τα σουπερ-
µάρκετ, την επισήµανση προϊόντων µε δέσµευση µείωσης τιµής
στο πλαίσιο της πρωτοβουλίας µόνιµης µείωσης της τιµής,
καθώς και η δηµοσιοποίηση των τιµών φρούτων και λαχανικών,
είναι µια πολύ σηµαντική πρόβλεψη που θα υπάρχει µια ελά-
φρυνση στους συµπατριώτες µας σε όλη την επικράτεια. 

Επίσης, είναι σηµαντική η πρόβλεψη, κύριε Πρόεδρε, η δυνα-
τότητα να υπάρχει πρόστιµο για την απόκρυψη στοιχείων, κάτι
το οποίο έχει ανάγκη ο πολίτης.

Σας ευχαριστώ πολύ. Εύχοµαι όλοι οι συνάδελφοι να στηρί-
ξουν αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία, γιατί είναι µια ελπίδα στο
µέλλον, είναι µόνο η αρχή της αντιµετώπισης αυτής της σηµαν-
τικής κρίσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος. Στην συνέχεια θα

πάρει τον λόγο ο κ. Τσιάρας.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ο κύριος Υπουργός πότε θα πάρει τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όπως

πάντα στο τέλος όταν τελειώσει η διαδικασία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Έτσι εί-

θισται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κύριος

Υπουργός θέλει να µιλήσει στο τέλος. Ο Υπουργός αποφασίζει,
δεν αποφασίζω εγώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Αν µου επιτρέπετε, προφανώς ο Υπουρ-
γός µπορεί να θέλει να µιλάει στο τέλος, γιατί δεν θέλει να έχει
αντίλογο σ’ αυτά που θα πει.

Θα πρέπει, όµως, το Προεδρείο να διασφαλίσει ότι στην τοπο-
θέτηση της Κυβέρνησης µπορούν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι να δευτερολογήσουν, όπως προβλέπει ο Κανονισµός.
Δηλαδή πότε θα δευτερολογούµε, αφού θα κλείσει τη διαδικασία
ο Υπουργός; Δεν το κατάλαβα, κύριε συνάδελφε.

Ο Κανονισµός προβλέπει δευτερολογία κοινοβουλευτικών,
ακριβώς για να µπορεί να παρεµβαίνει µετά την τοποθέτηση της
Κυβέρνησης. Πώς θα γίνει αυτό όταν θα κλείσει την διαδικασία
ο Υπουργός; Εξηγείστε µου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Θα τα
πω εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Κατρί-
νης έθεσε ένα θέµα.

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Τα περί διαδικασίας είναι και ένα ζήτηµα ουσίας. Δηλαδή αν ο

Υπουργός ήθελε να διευκολύνει τη συζήτηση και να υπάρξει
απάντηση και ανταπάντηση από τους Κοινοβουλευτικούς, θα
µπορούσε να µιλήσει νωρίτερα. Δεν του το απαγορεύει κανείς.
Αυτή είναι η ουσία, όµως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κα-
ραθανασόπουλε, προχωράµε στη διαδικασία τώρα και θα τα
βρούµε όλα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ας αφήσουµε, λοιπόν,
το διαδικαστικό που είναι και ουσιαστικό και να πάµε στα περί
του νοµοσχεδίου για την ενσωµάτωση της συγκεκριµένης οδη-
γίας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.

Το τι ακούσαµε; Όρκους πίστης, Κυβέρνηση, Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση, ΠΑΣΟΚ, µικρότερα ακροδεξιά -και όχι µόνο- κόµ-
µατα για την επιχειρηµατικότητα! Προσκυνώ! Ο νέος θεός, η
επιχειρηµατικότητα. Για τον υγιή ανταγωνισµό που πρέπει εδώ
πέρα να προσπαθήσουµε να έχουµε µια υγιή επιχειρηµατικότητα
και έναν υγιή ανταγωνισµό. Ακόµη και επικλήσεις στην ηθική
έκανε η εισηγήτρια της Πλεύσης Ελευθερίας. Είπε ότι εδώ οι ερ-
γοδότες µε τους εργαζόµενους πρέπει να είναι ευτυχισµένοι από
κοινού, έχουν κοινά συµφέροντα.

Αλήθεια; Σε ποιο ροζ συννεφάκι ζείτε; Κοινά συµφέροντα οι
εργοδότες µε τους εργαζόµενους; Δηλαδή η αγωνία ενός εργο-
δότη είναι αν θα περνάει όµορφα ο εργαζόµενος του, αν θα του
προσφέρει δουλειά µε δικαιώµατα και αξιοπρέπεια ή αν θα βγά-
ζει κέρδη; Και τι θα επενδύσει; Για να βγάλει κέρδη θα επενδύσει
και αυτά τα κέρδη βγαίνουν µέσα από το ξεζούµισµα του εργα-
ζόµενου. Δεν υπάρχει άλλη πηγή κερδοφορίας. Αυτό είναι. Είναι
η µοναδική πηγή κερδοφορίας και αυτή µετριέται ως το µέρος
του κοµµατιού αυτής της πίτας που πηγαίνει για τους µισθούς.
Αυτό είναι. Αυτό το κοµµάτι της πίτας συνεχώς συρρικνώνεται. 

Άρα, λοιπόν, αυτό πού οδηγεί; Στη σχετική, αλλά και απόλυτη
εξαθλίωση της εργατικής τάξης. Και αυτό είναι απλά νούµερα,
δεν χρειάζεται µεγάλη φιλοσοφία για να γίνει κατανοητό. Τι δεν
καταλαβαίνει κάποιος από αυτή την κατάσταση και από αυτή την
εικόνα;

Δεν γνωρίζουν, για παράδειγµα, εδώ οι Βουλευτές των υπο-
λοίπων κοµµάτων ότι φτάνουν στο σηµείο οι εργοδότες να θυ-
σιάζουν ακόµη και την ανθρώπινη ζωή, τη ζωή των εργαζοµένων
τους στο βωµό της κερδοφορίας; Δεν ξέρουν, δεν το έχουν
ακούσει ποτέ ότι γίνονται ιµπεριαλιστικοί πόλεµοι και επεµβάσεις
για το µοίρασµα και το ξαναµοίρασµα των αγορών; Αυτό που
έλεγε ο ποιητής, σκοτώνονται οι λαοί για του αφέντη το ψωµί.
Δεν χρειάζεται πολύ µεγάλη φιλοσοφία για να το καταλάβουµε.
Είναι πάρα πολύ απλό. Με πέντε λέξεις το είπε ο ποιητής. Να,
λοιπόν, ποια είναι η ουσία του συστήµατος, το οποίο προσπα-
θείτε να το µεταµορφώσετε σε κάτι αγνό, ηθικό και ροµαντικό,
ενώ ίσα-ίσα που το συγκεκριµένο σύστηµα και σαπίζει και εκφυ-
λίζεται. 

Από αυτή, λοιπόν, την άποψη εµείς το λέµε καθαρά ότι η συγ-
κεκριµένη διάταξη περί συγχωνεύσεων ή διασπάσεων επιχειρή-
σεων για ποιον σκοπό γίνεται; Για να µπορέσει να λειτουργήσει
σε ακόµη καλύτερο περιβάλλον η εταιρεία και να αυξήσει τα
κέρδη της. Γι’ αυτό το κάνει και κάθε φορά ανάλογα µε το τι συµ-
φέρει προχωρά στη συγκεκριµένη επιλογή. Το να διευκολύνουµε
και από πάνω όλες αυτές τις επιδιώξεις των επιχειρηµατικών οµί-
λων και των πολυεθνικών είναι ακριβώς σαν να ρίχνουµε νερό
στον µύλο της κερδοφορίας της επιχείρησης και της επίθεσης
που κάνει απέναντι στους εργαζόµενους. 

Άκουσα για παράδειγµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Πλεύσης Ελευθερίας. Το τι δεν είπε για τις πληγές του Φαραώ,
δηλαδή τη συνθήκη του Μάαστριχτ. Είναι κυριολεκτικά οι πληγές
του Φαραώ. Πότε έγινε αυτή; Το 1993. Πότε έγινε; Μετά τις ανα-
τροπές του σοσιαλισµού και την άγρια ολοµέτωπη επίθεση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης στα συµφέροντα των εργαζοµένων και του
λαού. 
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Και αυτή, ακριβώς, η αγριότητα αποτυπώθηκε στη Συνθήκη
του Μάαστριχτ και στις τέσσερις ελευθερίες: Ελευθερία κίνησης
κεφαλαίων, εµπορευµάτων, υπηρεσιών και εργαζοµένων. Γιατί
έκαναν τα τρία προηγούµενα; Ας πάρουν τα τρία πρώτα -εµπο-
ρεύµατα, υπηρεσίες και κεφαλαία- για να υπάρχει ελευθερία κί-
νησης και να µην υπάρχουν εµπόδια διασυνοριακά και εντός της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να µπορούν να κερδίζουν πολύ περισ-
σότερο. Το έκαναν για τους εργαζόµενους; Για να µπορούν οι
εργαζόµενοι να επιλέγουν χώρες για να πάνε να δουλέψουν µε
υψηλότερους µισθούς; Σοβαρολογείτε τώρα; Το έκαναν αυτό
ακριβώς για να υπάρχει µια εσωτερική ή και άλλη µετανάστευση,
που επί της ουσίας, πάντα η µετανάστευση µειώνει τον µέσο
µισθό στη χώρα που πηγαίνουν, γιατί έχουν πολύ µικρότερες
αποδοχές από τους τους ντόπιους εργαζόµενους. Πάντοτε γίνε-
ται αυτό. Είναι κανόνας.

Οι Έλληνες µετανάστες πήγαν στο Βέλγιο γιατί θα έπαιρναν
τους ίδιους µισθούς µε τους Βέλγους εργαζόµενους; Πήραν
πολύ λιγότερους µισθούς στα ορυχεία του Βελγίου από ό,τι
έπαιρναν οι Βέλγοι. 

Κατά, την άποψη αυτή, γιατί την θέλουν την ελευθερία κίνησης
κεφαλαίου και εµπορευµάτων; Για να µπορούν να συµπιέζουν
ακόµη περισσότερο τον µέσο µισθό και να καταργούν εργασιακά
δικαιώµατα. Να γιατί λέµε ότι η Συνθήκη του Μάαστριχτ αποτελεί
την κορωνίδα της ολοµέτωπης επίθεσης που δέχονται τις τελευ-
ταίες δεκαετίες οι εργαζόµενοι και τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα.
Έτσι είναι φανερό ότι δεν θα µπορούσε να υπάρξει καµµία ανα-
φορά στη συγκεκριµένη οδηγία για την προστασία των εργαζο-
µένων στις επιχειρήσεις που συγχωνεύονται και σε επιχειρήσεις
που διασπώνται. 

Μα είναι δυνατόν, να επέβαλε η οδηγία και ο νόµος του κρά-
τους αυτό το πράγµα; Τότε γιατί δεν το έκαναν οι άλλοι; Το κά-
νουν για να µπορούν να απαλλαγούν από ακριβούς εργαζό-
µενους, να µειώσουν τον αριθµό των εργαζοµένων. Αυτός είναι
ο στόχος τους. 

Από αυτή την άποψη, φαίνεται και ο ταξικός χαρακτήρας της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που αδιαφορεί πλήρως για το τι θα γίνουν
οι εργαζόµενοι στις επιχειρήσεις που συγχωνεύονται ή που δια-
σπώνται. Λένε να γίνει διαβούλευση εργαζοµένων και εργοδο-
τών. Μα, ο εργοδότης θα αποφασίσει. Τι διαβούλευση να κάνει,
αφού αυτός έχει το µαχαίρι, αυτός κόβει και το πεπόνι όπως γου-
στάρει. 

Άρα, λοιπόν, γιατί δεν βάζετε ρητή αναφορά στην οδηγία αυτή
ότι θα παραµείνουν και δεν θα διακινδυνεύσουν οι θέσεις των ερ-
γαζοµένων, τα δικαιώµατα και οι µισθοί τους και θα παραµείνουν
ως έχουν, χωρίς καµµία βλαπτική µεταβολή; Ούτε η Ευρωπαϊκή
Ένωση το βάζει σε οδηγία, ούτε η ελληνική Κυβέρνηση και το
αστικό κράτος. Να λοιπόν γιατί λέµε ότι Ευρωπαϊκή Ένωση και
αστικό κράτος είναι αντίπαλοι των εργαζοµένων και των λαών.
Δουλεύουν νυχθηµερόν σε βάρος των εργασιακών δικαιωµάτων,
των δικαιωµάτων του λαού και της ικανοποίησης των αναγκών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Έτσι, λοιπόν, διαµορφώνεται συνολικά ένα νοµοθετικό πλαίσιο
ακόµη πιο αντεργατικό, ακόµη πιο αντιλαϊκό. Και αυτό αναδει-
κνύει ακριβώς και τον χαρακτήρα του κράτους εδώ πέρα. Επιβε-
βαιώνεται για µια φορά ακόµη ότι νοµοθετεί προς όφελος των
εργοδοτών, των κεφαλαιοκρατών και σε βάρος των συµφερόν-
των των εργαζοµένων. Αποδεικνύεται ότι είναι ένα κράτος επιλε-
κτικά ανίκανο για να προστατεύσει τα δικαιώµατα του λαού και
των εργαζοµένων. 

Στο ίδιο έργο θεατές για ακόµη µια φορά. Η βόρεια Εύβοια
αποκόπηκε από τις νέες βροχές που πέσανε, από το νέο κύµα,
νέες πληµµύρες. Αυτό τι δείχνει; Ότι και εκεί υπήρχε αδυναµία
και αναποτελεσµατικότητα στο να υλοποιηθούν µια σειρά έργα.
Αν γίνεται παντού, τότε δεν είναι ζήτηµα ανικανότητας. Είναι ζή-
τηµα συνολικής επιλογής, γιατί δεν πνίγηκε µόνο η Θεσσαλία,
πνίγηκε η Εύβοια και η Κόρινθος και άλλες περιοχές. Στην Αχαΐα
κατέρρευσε κι έκλεισε η εθνική οδός, έστω και για µικρό χρονικό
διάστηµα, µε µια µπόρα δηλαδή, όχι τίποτα φοβερό και τροµερό.
Ο «Οδοντωτός» ξαναέκλεισε για µία ακόµη φορά. Κάθε φορά
που βρέχει κλείνει ο «Οδοντωτός» γιατί υπάρχουν κατολισθήσεις. 

Να, λοιπόν, γιατί λέµε ότι συνολικά το κράτος αυτό είναι επι-
λεκτικά ανίκανο να προστατεύσει τις ζωές του λαού και ταυτό-
χρονα είναι πολύ ικανό για να προστατεύσει τα συµφέροντα της
κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Και µιας και η συζήτηση επί της ουσίας έχει µπει στο θέµα της
ακρίβειας, η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι είναι εισαγόµενη και λέει
ότι είναι διεθνές φαινόµενο. Βεβαίως είναι και τέτοιο. Τα άλλα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης λένε ότι δεν γίνεται έλεγχος στην
αγορά για την ασύδοτη δράση. Δηλαδή τι θα κάνουµε; Να λει-
άνουµε κάποια ακραία φαινόµενα. Αυτό επί της ουσίας. Να δώσει
ασπιρίνη για τον καρκίνο. 

Ή λένε ότι δεν λειτουργεί ανταγωνιστικά η αγορά. Το ακού-
σαµε και αυτό. Δηλαδή αν λειτουργούσε ανταγωνιστικά η αγορά,
θα ήταν προς όφελος των εργαζοµένων; Θα ήταν προς όφελος
των καταναλωτών; Θα έπεφταν οι τιµές; Πού το βρήκατε αυτό
γραµµένο; Ποιο παγκόσµιο παράδειγµα επιβεβαιώνει κάτι τέτοιο;
Γιατί έγινε η απελευθέρωση ως πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης; Για να γίνουν πιο ανταγωνιστικές αγορές. Γι’ αυτό ήταν η
επιλογή της απελευθέρωσης. Και πού οδήγησαν οι ανταγωνιστι-
κές αγορές; Οδήγησαν στη µεγέθυνση των επιχειρηµατικών οµί-
λων των λίγων, στη µονοπώληση της αγοράς από µια χούφτα
µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους και στη δηµιουργία καρτέλ
παντού, στην ενέργεια, στην ακτοπλοΐα. Αυτά δεν έγιναν; Δεν
ήταν πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την απελευθέρωση;
Όλα τα κόµµατα εκείνης της εποχής, της δεκαετίας του ’90, δεν
πανηγυρίζατε ότι εδώ πέρα ο ανταγωνισµός θα θριαµβεύσει; 

Και βλέπουµε απελευθέρωση τηλεπικοινωνιών; Καρτέλ στις
τηλεπικοινωνίες. Απελευθέρωση ενέργειας; Καρτέλ στην ενέρ-
γεια. Απελευθέρωση αεροµεταφορών; Καρτέλ στις αεροµεταφο-
ρές. Απελευθέρωση θαλάσσιων µεταφορών; Καρτέλ στις
θαλάσσιες µεταφορές. Υπήρξε πουθενά κάτι άλλο, όχι µόνο στην
Ελλάδα, αλλά και σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση που ακολουθή-
θηκαν αυτές οι οδηγίες; 

Άρα ο ανταγωνισµός ποιον εξυπηρετεί; Εξυπηρετεί, νοµίζετε,
τον εργαζόµενο και τον καταναλωτή; Αν ήταν έτσι, θα τον είχαν
καταργήσει τον ανταγωνισµό και δεν θα έκαναν επίκληση. Ο αν-
ταγωνισµός εξυπηρετεί πάντα τους πιο µεγάλους, γιατί κάνουν,
επί της ουσίας, αθέµιτο ανταγωνισµό στους µικρότερους. Με τις
ίδιες τιµές προµηθεύεται µια αλυσίδα σουπερµάρκετ από ό,τι
ένα µπακάλικο της γειτονιάς από τους προµηθευτές; Με τις ίδιες
τιµές µπορεί, αν έχει πρόσβαση στη χρηµατοδότηση, να χρηµα-
τοδοτείται; Με τους ίδιους όρους είναι η φορολογική επιβάρυνση
του αυτοαπασχολούµενου, του επαγγελµατία, του βιοτέχνη, από
ό,τι είναι της πολυεθνικής; Όχι, πουθενά. 

Να, λοιπόν, γιατί λέµε ότι όλο αυτό το σύστηµα οδηγεί στην
όλο και µεγαλύτερη συγκέντρωση της αγοράς, στη µεγέθυνση
των επιχειρηµατικών οµίλων και επί της ουσίας στον έλεγχο της
αγοράς από µια χούφτα επιχειρηµατικούς οµίλους παντού.
Υπάρχει κλάδος της οικονοµίας που να µην ελέγχεται από µονο-
πωλιακούς οµίλους σε µικρότερο ή µεγαλύτερο βαθµό; Όχι, δεν
υπάρχει ένας κλάδος της οικονοµίας. Αυτό τι δείχνει; Ότι η έλ-
λειψη ανταγωνισµού ή ο ανταγωνισµός οδήγησε εκεί µε µαθη-
µατικό τρόπο;

Από αυτή την άποψη, εµείς το λέµε καθαρά ότι η ακρίβεια είναι
το αποτέλεσµα του κυνηγητού του κέρδους. Και από αυτή την
άποψη ήταν αποτέλεσµα στρατηγικών επιλογών. Επιλογή νού-
µερο ένα: Απελευθέρωση αγορών. Αναφέρθηκα και πιο πριν,
ενέργεια, µεταφορές κ.λπ.. Σε τι οδήγησε η απελευθέρωση της
ενέργειας; Σε ένα πολύ ακριβό ενεργειακό µείγµα και σε ενερ-
γειακή φτώχεια, όχι µόνο στη χώρα µας, αλλά σε όλη την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Και δεν ήταν αποτέλεσµα του πολέµου η
ενεργειακή φτώχεια. Και στη δεκαετία του 2000 είχαµε ενεργει-
ακή φτώχεια στη χώρα µας. Και στη δεκαετία του 2010 είχαµε
ενεργειακή φτώχεια στη χώρα µας. Γιατί; Λόγω της απελευθέ-
ρωσης. Γιατί εκτινάχθηκαν οι τιµές των ενεργειακών εµπορευµά-
των. Άρα υπήρξε ένα πολύ ακριβό ενεργειακό µείγµα. 

Δεύτερη αιτία όλων αυτών των στρατηγικών επιλογών είναι,
για παράδειγµα, η επεκτατική πολιτική της Ευρωπαϊκής Κεντρι-
κής Τράπεζας που ακολούθησε στις αρχές του 2020. Πού οδή-
γησε αυτή η επεκτατική πολιτική, που επί της ουσίας σήµαινε
πολύ φτηνό χρήµα στους επιχειρηµατικούς οµίλους για να κά-

3742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νουν επενδύσεις; Αυτό, όµως, το φθηνό χρήµα οδήγησε στον
πληθωρισµό, ο οποίος αποτελεί και το σαράκι που κατατρώει το
λαϊκό εισόδηµα. Δεν εκτινάχθηκε ο πληθωρισµός σε όλη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση αλλά και στις Ηνωµένες Πολιτείες; Η απάντηση
σε αυτό το σαράκι που κατατρώει τα λαϊκά εισοδήµατα ποια
ήταν; Να αυξηθούν τα επιτόκια για να τιθασευτεί ο πληθωρισµός.
Και η αύξηση των επιτοκίων πού οδηγεί; Οδηγεί ακριβώς στο να
δυσκολεύεται ο λαός και να επιβαρύνεται στην εξυπηρέτηση του
ιδιωτικού του χρέους. Αλλά και επιχειρήσεις, βεβαίως, άµα το
πάρουµε και από την άλλη µεριά, θέλουν να προχωρήσουν τα
επενδυτικά τους σχέδια. 

Γι’ αυτό όλο και περισσότερο επηρεάζονται αρνητικά οι ρυθµοί
ανάπτυξης σε όλη την Ευρώπη και υπάρχουν οικονοµίες στην
Ευρωπαϊκή Ένωση που βρίσκονται σε κρίση, όπως είναι η Γερ-
µανία, λόγω αυτών των πολιτικών. Τι δείχνει αυτό; Ότι το φάρ-
µακο για µια αρρώστια αποτελεί το δηλητήριο για να εµφανιστεί
κάποια άλλη. Γιατί αυτό το σύστηµα δεν µπορεί να διαχειριστεί,
είναι τόσες πολλές οι αντιφάσεις, που δεν υπάρχει µία λύση για
τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει. 

Και βεβαίως, τρίτος παράγοντας είναι η εξωστρέφεια. Πίνετε
όλοι σας νερό στην εξωστρέφεια -έτσι δεν είναι;-, ότι πρέπει το
µοντέλο ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας να είναι εξωστρε-
φές. 

Κύριε Νικητιάδη, εσείς είστε από τα νησιά του Αιγαίου. Πόσο
είναι το κόστος ζωής σε έναν µόνιµο κάτοικο των νησιών του Αι-
γαίου και πόσο είναι στον ηπειρωτικό χώρο, που δεν έχει τουρι-
σµό; Είναι τριάντα φορές πάνω; Γιατί είναι τριάντα φορές πάνω;
Γιατί απευθύνονται σε υψηλότερα εισοδήµατα και βρίσκουν ευ-
καιρία να κρατούν πολύ υψηλές τις τιµές σε όλους τους τουρι-
στικούς προορισµούς, παντού. 

Και δεν είναι µόνο τώρα λόγω της ακρίβειας. Αυτά ήταν και
πριν από πέντε χρόνια, αυτή η τεράστια διαφορά. Ένα παρά-
δειγµα, πριν από πέντε χρόνια 1 ευρώ κόστιζε η τυρόπιτα στην
Πάτρα, 1,30 η τυρόπιτα στην Κεφαλλονιά. Γιατί; Γιατί ακριβώς
υπάρχει και η λογική της εξωστρέφειας, πέραν του γεγονότος
ότι ακόµη και αυτό -και είναι διαχρονικό φαινόµενο-, για να µπο-
ρέσουν να µπουν τα ελληνικά εµπορεύµατα και να αντέξουν στον
διεθνή ανταγωνισµό, πολλές φορές οι επιχειρηµατικοί όµιλοι
αναγκάζονται να πουλάνε ακόµη και κάτω του κόστους ή µε πολύ
χαµηλό ποσοστό κέρδους. Και πού µεταφέρουν αυτή την απώ-
λεια; Στην εσωτερική αγορά. 

Λέµε τώρα για τη φέτα στην Ελλάδα και την ίδια φέτα στη Γερ-
µανία. Πριν από τριάντα χρόνια που σπούδαζα στην Ιταλία, το
ελληνικό γιαούρτι ήταν 20% φθηνότερο στην Ιταλία απ’ ό,τι ήταν
στην Ελλάδα. Πριν από τριάντα χρόνια! Λοιπόν; Ακριβώς αυτός
είναι ο λόγος που έχουµε και αντιµετωπίζουµε τα συγκεκριµένα
φαινόµενα.

Και τέλος, είναι οι έµµεσοι φόροι, οι οποίοι εκτινάσσουν ακόµη
περισσότερο το κόστος διαβίωσης, γιατί είναι φόροι πάνω στην
κατανάλωση και επί της ουσίας είναι και -για να µην το ξεχά-
σουµε και αυτό- το µεγάλο κοµµάτι στους ιµπεριαλιστικούς αν-
ταγωνισµούς. 

Εδώ διεξάγονται σφοδρότατοι πόλεµοι οικονοµικοί ανάµεσα
στις Ηνωµένες Πολιτείες και στην Κίνα. Δεν έχετε ακούσει για
τον ενεργειακό πόλεµο Ηνωµένων Πολιτειών - Ρωσίας, που οδή-
γησε βεβαίως στην ιµπεριαλιστική επέµβαση στην Ουκρανία; Δεν
έχετε ακούσει για τον εµπορικό πόλεµο Ηνωµένων Πολιτειών και
Κίνας για τον έλεγχο των εφοδιαστικών αλυσίδων; Δεν έχετε
ακούσει για τον τεχνολογικό πόλεµο ανάµεσα στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στην Κίνα, για να µην έχουν
πρόσβαση τα κινεζικά προϊόντα υψηλής τεχνολογίας σε ευρω-
παϊκές και διεθνείς αγορές και αντίστοιχα τα αµερικανικά στην
κινεζική, για να µην κοπιάρουν τις διάφορες πατέντες; 

Δεν έχετε ακούσει τον πόλεµο περί τεχνητής νοηµοσύνης;
Γιατί απαγορεύτηκε στην κινεζική εταιρεία να συµµετέχει στον
διαγωνισµό του 5G στην Ελλάδα και στην υπόλοιπη Ευρωπαϊκή
Ένωση; Διοικητικά απαγορεύτηκε. Για ποια ελεύθερη αγορά, λοι-

πόν, µιλάµε; Γιατί όπου θέλουµε είναι ελεύθερη και όπου θέ-
λουµε είναι µε διοικητικά µέτρα και πράξεις. Γιατί µπαίνουν εµ-
πόδια στις εξαγωγές τεχνητής νοηµοσύνης στην Κίνα ή και το
αντίστροφο ή για τα ζητήµατα των µικροτσίπ, που υπάρχει τερά-
στιος πόλεµος και τεράστιες ελλείψεις στις αγορές; Για να µην
αναφερθώ στον πόλεµο που γίνεται για τον έλεγχο των σπάνιων
γαιών. 

Έτσι λοιπόν, η ακρίβεια είναι παιδί του συστήµατος καθώς επί-
σης και συνάρτηση µε το βιοτικό επίπεδο του λαού, µε την κα-
τρακύλα που έχουν πάρει οι µισθοί, οι συντάξεις, συνολικά το
λαϊκό εισόδηµα. 

Να φέρω ένα παράδειγµα; Ο µισθός µε βάση τα πρόσφατα
στοιχεία του ΕΦΚΑ, ο µέσος µισθός στην Ελλάδα είναι 1.050
ευρώ για τον Γενάρη του 2023. Πόσο ήταν ο µέσος µισθός πριν
από δεκαπέντε χρόνια; Ήταν 1.153 ευρώ. Πριν από δεκαπέντε
χρόνια ήταν ένα κατοστάρικο παραπάνω, 103 ευρώ για την ακρί-
βεια. 

Ορίστε ποιο είναι το αποτέλεσµα. Αυτό είναι αποτέλεσµα των
πολιτικών που ακολουθούσατε όλοι σας, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα
Δηµοκρατία, που κατρακύλησαν οι µισθοί σε αυτό το επίπεδο.
Δικό σας παιδί είναι αυτό, οι συντάξεις το ίδιο. Έχουν χάσει 30%
από τότε, µε τους αντιασφαλιστικούς νόµους. Ποιοι κατάργησαν
τον δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο µισθό, τη δέκατη τρίτη και
δέκατη τέταρτη σύνταξη; Άρα αυτό δεν επηρεάζει; Βεβαίως επη-
ρεάζει όλα αυτά. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και εµείς λέµε -και ολοκληρώνω,
κυρία Πρόεδρε- ότι, για να µπορέσει να αντιµετωπιστεί αυτό το
κύµα της ακρίβειας, πρέπει η εργατική τάξη και τα υπόλοιπα
λαϊκά στρώµατα να οργανώσουν ακόµη πιο αποφασιστικά την
αντεπίθεσή τους, να οργανώσουν την πάλη τους, για να καταρ-
γηθούν οι έµµεσοι φόροι -συνολικά κατάργηση των έµµεσων
φόρων στα αναγκαία για τη διαβίωσή τους και την επιβίωσή τους
εµπορεύµατα και υπηρεσίες-, για γενναίες αυξήσεις στους µι-
σθούς και στις συντάξεις, για επιστροφή της δέκατης τρίτης και
δέκατης τέταρτης σύνταξης αλλά και στον µισθό των δηµοσίων
υπαλλήλων. 

Επί της ουσίας, δηλαδή, ποια είναι η διέξοδος από την ακρί-
βεια; Είναι η πάλη των εργαζοµένων και του λαού, για να µπορέ-
σουν να βελτιώσουν το βιοτικό τους επίπεδο, να έχουν
κατακτήσει, αλλά πάνω απ’ όλα να ενισχυθεί ακόµη περισσότερο
το ρεύµα αµφισβήτησης, για να έρθουµε σε ρήξη και σε σύγ-
κρουση µε αυτό το σύστηµα, το οποίο έχει οργανώσει την οικο-
νοµία, την κοινωνία και το κράτος µε επίκεντρο και αποκλειστικό
το κέρδος και την ικανοποίηση -γι’ αυτό οι λαοί όλου του κόσµου
βλέπουν τις θέσεις τους καθηµερινά να επιδεινώνονται-, για να
οργανωθεί ακριβώς µια οικονοµία η οποία θα έχει στο κέντρο της
προσοχής της τις ανθρώπινες ανάγκες, ένα κράτος που θα υπε-
ρασπίζεται και θα βελτιώνει τις συνθήκες διαβίωσης των λαϊκών
στρωµάτων. Δηλαδή τι χρειάζεται; Χρειάζεται αλλαγή της εξου-
σίας, χρειάζεται ο σοσιαλισµός, που είναι η απάντηση του µέλ-
λοντος σε αυτή τη βαρβαρότητα την οποία ζούµε σήµερα και
είναι η απάντηση για το σήµερα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν δώσω τον λόγο

στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, τον
κ. Τσιάρα, ήθελα να σας απευθύνω ερώτηµα αν κάποιος εκ των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων που δεν έχει τοποθετηθεί προ-
τίθεται να το κάνει. Απ’ ό,τι βλέπω, ουδείς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κυρία
Πρόεδρε, µου επιτρέπετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ναι, κύριε Υπουργέ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κυρία

Πρόεδρε, θα ήθελα να καταθέσω νοµοτεχνικές βελτιώσεις για
την τροπολογία, προς ενηµέρωση των Βουλευτών. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Κωνσταντίνος
Σκρέκας καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κων-
σταντίνος Τσιάρας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η πρώτη
φορά που βρίσκοµαι στο Βήµα µετά το σπάνιο καιρικό φαινό-
µενο, που για άλλη µια φορά ταλαιπώρησε τη Θεσσαλία και ει-
δικά τον τόπο µου, την Καρδίτσα. Και είναι γεγονός ότι µετά τον
«Ιανό», µετά δηλαδή τις 18 Σεπτεµβρίου του 2020, η ελληνική πο-
λιτεία διά της κυβερνήσεως άρχισε να βλέπει την πραγµατική
ανάγκη οργάνωσης και συστηµατοποίησης όλων αυτών των υπη-
ρεσιών, που έπρεπε ουσιαστικά άµεσα να ανταποκρίνονται σε
αντίστοιχα τέτοια φαινόµενα. 

Ήταν στις 18 Σεπτεµβρίου του 2020 που ο «Ιανός» πλήττοντας
τον Νοµό Καρδίτσας δηµιούργησε την πραγµατική και αδήριτη
ανάγκη να υλοποιηθούν όλες οι υπηρεσίες κάτω από µια οµ-
πρέλα, γεγονός που είχε σαν αποτέλεσµα τη δηµιουργία του
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. 

Και νοµίζω ότι εδώ πρέπει να θυµηθούµε όλοι ότι η προσπά-
θεια να κατανοήσουµε ότι όλα αυτά τα φαινόµενα πλέον θα είναι
µέρος της καθηµερινότητάς µας και η ανάγκη που θα προκύπτει
από την πλευρά της ελληνικής πολιτείας θα είναι όλο και συχνό-
τερη ήταν ένα γεγονός το οποίο ανέδειξε µέσα από τις δικές του
πρωτοβουλίες ο Πρωθυπουργός της προηγούµενης αλλά και της
σηµερινής Κυβέρνησης, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, όχι µόνο συ-
στήνοντας το συγκεκριµένο Υπουργείο, αλλά δίνοντας σιγά-σιγά
χώρο συνολικά στο ελληνικό κράτος να µπορεί να ανταποκρίνε-
ται σε τέτοιου είδους περιστατικά.

Είναι απαντηµένα όλα τα προβλήµατα; Προφανώς και όχι.
Αλλά δεν µπορώ εγώ προσωπικά να µην ξεχάσω ότι ένα πολύ µε-
γάλο µέρος της αντιπολίτευσης τότε όχι µόνο στεκόταν -θα
έλεγα- µε µία σκωπτική διάθεση ή ακόµη και µε διάθεση αµφι-
σβήτησης σε αυτές τις πρωτοβουλίες της προηγούµενης κυβέρ-
νησης και του Πρωθυπουργού, αλλά στην πραγµατικότητα δεν
συµφώνησε ποτέ στον ενιαίο τρόπο αντιµετώπισης τέτοιου εί-
δους κρίσεων. 

Και η αλήθεια είναι ότι, ειδικά για τη Θεσσαλία και την Καρδί-
τσα, οι ζηµιές οι οποίες έχουν γίνει µετά το καιρικό φαινόµενο
«Ντάνιελ» είναι πραγµατικά τεράστιες. 

Υπάρχει µια πολύ µεγάλη καταστροφή η οποία πρέπει να αν-
τιµετωπιστεί και ήδη αντιµετωπίζεται, όχι µόνο µε την άµεση πα-
ρουσία του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης από την πρώτη
κυριολεκτικά στιγµή, αλλά µέσα από διάθεση να υπάρξει συντο-
νισµός των δράσεων, τόσο µε τη σύσταση ενός συντονιστικού
οργάνου που πλέον εδρεύει στη Λάρισα µε την καθηµερινή, µό-
νιµη παρουσία στελεχών του Υπουργικού Συµβουλίου, αλλά και
µε άµεσα µέτρα ανακούφισης των πολιτών, κάτι το οποίο το βλέ-
πουµε καθηµερινά. 

Το γεγονός ότι αυτή η προσπάθεια γίνεται µε µια ταχύτητα και
θα έλεγα µε µια ουσιαστικά αποτελεσµατικότητα την οποία πολύ
σπάνια την είχαµε δει στο παρελθόν από την πλευρά ειδικά των
ελληνικών κυβερνήσεων, νοµίζω καταδεικνύει αφ’ ενός µεν το ότι
η Κυβέρνηση προτεραιοποίησε πλέον την αντιµετώπιση όλων
αυτών των µεγάλων κρίσεων που αφορούν στην κλιµατική αλ-
λαγή και στην κλιµατική κρίση, αλλά βεβαίως και από την άλλη
πλευρά ότι σιγά-σιγά πρέπει όλοι να µπούµε σε µια συγκεκριµένη
φιλοσοφία -και µιλάω για όλο το πολιτικό σύστηµα- να αντιµετω-
πίσουµε φαινόµενα τα οποία από ό,τι φαίνεται το επόµενο χρο-
νικό διάστηµα θα είναι µέρος της ζωής και µέρος της καθηµε-
ρινότητάς µας. 

Μην ξεχνάµε ότι ακόµη και σήµερα βλέπουµε αυτά τα φαινό-
µενα να ταλαιπωρούν ένα µέρος της Ελλάδος. Ακόµη µέχρι χθες,
προχθές, είχαµε την τεράστια αγωνία προκειµένου να δούµε ότι
στην Καρδίτσα ή γενικότερα στη Θεσσαλία δεν θα επαναλαµβα-
νόταν µε ένταση αυτό το φαινόµενο των έντονων βροχοπτώσεων,
µιας και η γη είχε πλέον µηδενική απορροφητικότητα και ενδε-
χοµένως η συνέπεια µε ακόµη µικρότερη βροχή θα µπορούσε να
δηµιουργήσει πολύ µεγαλύτερα προβλήµατα. 

Άρα, λοιπόν, επαναλαµβάνω όλοι µας πρέπει να αποκτήσουµε
µια διαφορετική φιλοσοφία, όχι απαραίτητα στη λογική της κρι-

τικής που µε µια υπεραπλούστευση επαναλαµβάνεται από αυτό
το Βήµα και από κάθε δηµόσιο βήµα, αλλά µέσα από µια λογική
συνεισφοράς στο πώς θα κάνουµε καλύτερη την πολιτεία και
πώς θα µπορούµε να απαντάµε σε τέτοιου είδους ζητήµατα, που
κατά καιρούς µπορεί να αφορούν στις πυρκαγιές ή ενδεχοµένως
στα πληµµυρικά φαινόµενα ή ακόµη και σε ζητήµατα τα οποία,
επαναλαµβάνω για άλλη µια φορά, έχουν αρχίσει να απασχολούν
ένα πολύ µεγάλο µέρος της ελληνικής κοινωνίας. 

Όπως τόνισε ο Πρωθυπουργός πριν λίγο κατά τη συνεδρίαση
του Υπουργικού Συµβουλίου, θα ξαναχτίσουµε ό,τι χάσαµε και
θα ξαναδηµιουργήσουµε όλες εκείνες τις υποδοµές οι οποίες θα
µπορούν πραγµατικά να υπηρετούν τους πολίτες, να τους κά-
νουν να αισθάνονται ότι απέναντί τους υπάρχει µια πολιτεία η
οποία ανταποκρίνεται στην πραγµατική ανάγκη και δίνει τη δυ-
νατότητα κάθε φορά, σε κάθε πολίτη και σε κάθε τοπική κοινωνία
να το διαπιστώνει µε τον πλέον εύκολο τρόπο. 

Όπως µε τον «Ιανό», η Κυβέρνηση στάθηκε δίπλα στους πολί-
τες και τους έδωσε και εκείνα τα µέσα αλλά και εκείνες τις δυνα-
τότητες, ούτως ώστε να επανέλθουν στην προηγούµενη κανονική
τους ζωή, έτσι και τώρα θα στηριχτούµε σε µια, αν θέλετε, γνώση
που υπάρχει από το παρελθόν, µαζί µε τους πολίτες, δίπλα στους
πολίτες, να τους ξαναδώσουµε ό,τι χάθηκε το προηγούµενο χρο-
νικό διάστηµα. 

Σε ό,τι αφορά το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Είναι εντυπω-
σιακό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι, ενώ κάποιοι εκ των συ-
ναδέλφων που βρέθηκαν στο Βήµα -κάποιοι εξ αυτών εντονό-
τερα, κάποιοι άλλοι θα έλεγα µε πιο ήπιους τόνους- αναγνωρί-
ζουν ότι η ακρίβεια είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα που ενδεχο-
µένως απασχολεί τον Έλληνα πολίτη σήµερα, ο τρόπος µε τον
οποίο προσεγγίζεται η συζήτηση για ένα θέµα το οποίο κατά γε-
νική οµολογία έχει µια τεράστια διάσταση, τουλάχιστον κατά την
άποψή µου, δεν είναι ο ενδεδειγµένος. 

Και το λέω αυτό διότι ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι η συζήτηση
για την ακρίβεια ξεκινάει όταν µετά την εισβολή της Ρωσίας στην
Ουκρανία και λόγω των ζητηµάτων που υπάρχουν στην αγορά
της ενέργειας δηµιουργούνται έντονες πληθωριστικές πιέσεις
και µεγάλη ακρίβεια σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. Είναι φαινό-
µενο, άραγε, µόνο της ελληνικής οικονοµίας η ακρίβεια; 

Το λέω αυτό, διότι ο τρόπος µε τον οποίο προσπάθησε ο κύ-
ριος Υπουργός νωρίτερα να ρωτήσει τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είχε ακριβώς αυτή τη
λογική. Αν πραγµατικά κάποιοι πιστεύουν ότι µε τον πλέον απλό
τρόπο ή µε τον πλέον απλό συλλογισµό ή µε την πλέον απλή πα-
ρέµβαση µπορούν να αντιµετωπίσουν το ζήτηµα της ακρίβειας,
είναι ευπρόσδεκτοι σ’ αυτόν τον δηµόσιο διάλογο και να µας
πουν ακριβώς ποια είναι αυτή η πρακτική µε την οποία µπορεί
κανείς να το αντιµετωπίσει. 

Διότι νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η προσπάθεια
η οποία γίνεται ειδικά το τελευταίο χρονικό διάστηµα από όλη
την Κυβέρνηση, πρωτίστως από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, ο
οποίος αναγνώρισε το πρόβληµα της ακρίβειας µιλώντας στο
βήµα της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης, εξαγγέλλοντας συγ-
κεκριµένα µέτρα, προκειµένου κυρίως να ενισχύσει το εισόδηµα
των πολιτών, αλλά κυρίως και δίνοντας τη δυνατότητα ότι η Κυ-
βέρνηση βρίσκεται πάνω από αυτό το ζήτηµα και προσπαθεί µε
κάθε τρόπο και δευτερευόντως, βεβαίως, µε τον παριστάµενο
Υπουργό, ο οποίος µε σειρά µέτρων και παρεµβάσεων -δεν
εξαιρώ την τροπολογία, για την οποία θα µιλήσω σε λίγο- επιχει-
ρεί να αντιµετωπίσει ένα ζήτηµα που κατά γενική οµολογία -νο-
µίζω το ξέρετε όλοι, δεν ανακαλύπτουµε κάτι καινούργιο-
ταλαιπωρεί το σύνολο των ευρωπαϊκών χωρών, το σύνολο των
ευρωπαϊκών οικονοµιών, αν µη τι άλλο αποδεικνύεται ότι η προ-
σπάθεια προκειµένου να αντιµετωπιστεί ένα πραγµατικά δύ-
σκολο ζήτηµα και για την ελληνική οικονοµία αλλά και την
ευρωπαϊκή οικονοµία είναι εργώδης, είναι σταθερή, είναι προσα-
νατολισµένη στην αντιµετώπιση του προβλήµατος. 

Επιπλέον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε ποιο ήταν το
εντυπωσιακό σχεδόν του συνόλου των οµιλητών της Αντιπολί-
τευσης από αυτό το Βήµα; Η κριτική η οποία ασκήθηκε για την
τροπολογία ήταν κυρίως για τον χρόνο κατά τον οποίο κατετέθη.
Εγώ θα περίµενα να µιλήσουµε περισσότερο για την ουσία. Γιατί
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νοµίζω ότι αν δει κανείς ένα-ένα τα άρθρα της τροπολογίας, είµαι
βέβαιος ότι θα συµφωνήσει πως γίνεται µια προσπάθεια από την
πλευρά της Κυβέρνησης τουλάχιστον να συµβάλλει σε µια συγ-
κεκριµένη κατεύθυνση. Η παντελής άρνηση αναγνώρισης αυτής
της προσπάθειας προφανώς δεν είναι ούτε θετική υπηρεσία ούτε
πολύ περισσότερο βοηθάει µια συνολική προσπάθεια που θα
έπρεπε -φαντάζοµαι- να κάνουµε όλοι µαζί, για να αντιµετωπί-
σουµε ένα ζήτηµα που ξέρουµε ότι ξεπερνάει τα στεγανά τα όρια
της πατρίδας µας και προφανώς ταλαιπωρεί το σύνολο των ευ-
ρωπαϊκών οικονοµιών. 

Νοµίζω ότι κάποιοι έχουν µείνει στο παρελθόν. Η προσπάθεια
η οποία γίνεται το τελευταίο χρονικό διάστηµα και ειδικά από το
2019 και µετά είναι ορατή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Η Ελ-
λάδα, το είπαν και συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, είναι η δεύ-
τερη ταχύτερα αναπτυσσόµενη οικονοµία στην Ευρώπη. Έχει τη
δεύτερη ταχύτερα αναπτυσσόµενη οικονοµία στην Ευρώπη. Η
Ελλάδα είναι µια χώρα που κατάφερε να ξεπεράσει τα αρνητικά
δεδοµένα τα οποία αφορούσαν στην οικονοµία και µε εξωστρέ-
φεια, µε την ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας, µε την αύξηση
των θέσεων εργασίας άρα και την αποµείωση της ανεργίας, µε
τη δυνατότητα να ξαναδοθούν χαµένες κατακτήσεις των εργα-
ζοµένων από το παρελθόν, ξαναβρίσκει σιγά-σιγά τον δρόµο της
υγιούς οικονοµικής ανάπτυξης. 

Το γεγονός ότι πρόσφατα ανακτήσαµε, δυστυχώς κάτω από
το βάρος των αρνητικών εξελίξεων που αφορούσαν στην κακο-
καιρία, την επενδυτική βαθµίδα αποδεικνύει τη συστηµατική προ-
σπάθεια της Κυβέρνησης στην κατεύθυνση της ανάπτυξης της
οικονοµίας. Κι αυτή η προσπάθεια, νοµίζω το ξέρετε όλοι πάρα
πολύ καλά, αναγνωρίζεται από όλους και νοµίζω ότι λίγο ή πολύ
είναι ορατή από όλους. 

Άκουσα µια κριτική από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που αφορούσε στον τρόπο µε τον
οποίο η Κυβέρνηση απευθύνεται στους πολίτες και στην κοινωνία
ή ακόµη και στο γεγονός ότι η Κυβέρνηση θα έπρεπε να φύγει
γρήγορα. Αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τρεις
µήνες δεν πέρασαν µόλις από την προηγούµενη εκλογική ανα-
µέτρηση; Είναι πραγµατικά απορίας άξιο όταν κάποιοι πιστεύουν
στη δηµοκρατία και τον κοινοβουλευτισµό και βρίσκονται στο
Βήµα της Ολοµέλειας του ελληνικού Κοινοβουλίου που µε τόση
ευκολία µπορούν να βάζουν διλήµµατα τα οποία δεν έχουν καµ-
µία απολύτως σχέση µε την καλή λειτουργία της δηµοκρατίας ή
µε αυτό που εν πάση περιπτώσει το Σύνταγµα της πατρίδας µας
διαφυλάσσει ως συγκεκριµένη δυνατότητα κάθε παράταξης που
απολαµβάνει της εµπιστοσύνης του ελληνικού λαού µετά από
µια εκλογική αναµέτρηση.

Εγώ πραγµατικά απορώ πώς είναι δυνατόν κάποιοι να έρχον-
ται και να ζητάνε να φύγει η Κυβέρνηση τρεις µήνες µετά τη
διπλή λαϊκή ετυµηγορία, η οποία µε έναν περίτρανο τρόπο έδειξε
ότι η µεγάλη εµπιστοσύνη των Ελλήνων πολιτών είναι στο πρό-
σωπο του Κυριάκου Μητσοτάκη και στην παράταξη της Νέας Δη-
µοκρατίας. Αν πραγµατικά θεωρείτε ότι µε αυτή την
-επαναλαµβάνω για δεύτερη φορά τον όρο- υπεραπλούστευση
σε κάθε προσέγγιση πολιτική ή σε κάθε ζήτηµα το οποίο θα µπο-
ρούσε να προκύπτει είναι ένα θέµα που κάθε φορά µπορεί να
αναδεικνύεται από το Βήµα της Ολοµέλειας του Ελληνικού Κοι-
νοβουλίου, τότε αυτό είναι στην κρίση των Ελλήνων πολιτών. 

Και οι Έλληνες πολίτες, να είστε βέβαιοι, ανεξάρτητα από τις
συγκυρίες, ανεξάρτητα από τα ζητήµατα που προκύπτουν και
ανεξάρτητα από αυτό που εµείς θέλουµε να πιστεύουµε, έχουν
το δικό τους κριτήριο, µε τρόπο που λίγοι µας καταφέρνουµε να
καταλάβουµε τη δική τους επιλογή και στο τέλος της ηµέρας επι-
βραβεύουν αυτόν που κατά τη δική τους προσωπική άποψη µπο-
ρεί να τους εκπροσωπεί, µπορεί να τους στηρίξει, µπορεί να τους
κυβερνήσει εν προκειµένω. 

Tέλος, κλείνω λέγοντας το εξής: Η προσπάθεια η οποία γίνεται
και µέσα από το νοµοσχέδιο για το οποίο, κύριε Υπουργέ, νοµίζω
ότι δεν χρειάζεται να πούµε πολλά, είναι η ενσωµάτωση µιας
οδηγίας στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Είναι µια γνωστή πρακτική.
Νοµίζω ότι τα κόµµατα τα οποία υιοθετούν την ευρωπαϊκή προ-
οπτική της χώρας δεν έχουν παρά να ακολουθήσουν έναν «µο-
νόδροµο» υπερψήφισης µιας τέτοιας οδηγίας. Τα άλλα κόµµατα

-κατανοητό- εκφράζουν µια εντελώς διαφορετική αντίληψη. Όλα
αυτά είναι µέρος της ίδιας της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας.
Άρα, λοιπόν, δεν έχω να πω κάτι γι’ αυτό.

Το ζήτηµα, όµως, είναι ότι µέσα από αυτή την αυτονόητη νο-
µοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, το να δηµιουργήσει κα-
νείς µια σοβαρή συζήτηση για το πώς θα αντιµετωπίσουµε το
ζήτηµα της ακρίβειας και το πώς ενδεχοµένως θα δούµε και άλλα
µέτρα τα οποία πρέπει να ληφθούν στον απόλυτα άµεσο πολιτικό
χρόνο, είναι µια πρόκληση για όλους µας, είναι µια πρόκληση και
της ίδιας της κοινοβουλευτικής διαδικασίας και της ίδιας της δη-
µοκρατίας, αλλά πολύ περισσότερο είναι µια πρόκληση που του-
λάχιστον καθηµερινά η Κυβέρνηση δείχνει ότι ανταποκρίνεται σε
αυτή και κάνει ό,τι είναι δυνατόν προκειµένου να την αντιµετωπί-
σει. Όλα τα άλλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ξέρετε πάρα
πολύ καλά -µπορώ να σας το πω ως παλαιός κοινοβουλευτικός-
, πάντα βρίσκονται και στην κρίση των πολιτών και στην κρίση
της κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε, κύριε
Τσιάρα. 

Κάποιος εκ των εισηγητών ενδεχοµένως να θέλει να δευτερο-
λογήσει. Κύριε Αυλωνίτη, ζητήσατε τον λόγο;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να µιλήσει ο Υπουργός, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σας θυµίζω ότι ο

Υπουργός θα είναι ο τελευταίος οµιλητής.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, να µιλήσει ο Υπουργός.

Δεν έχει µιλήσει η Κυβέρνηση, δεν έχει τοποθετηθεί ο Υπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Δεν

υπάρχει πρόβληµα.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να ακούσουµε την Κυβέρνηση, για να

µπορέσουµε να τοποθετηθούµε µετά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Σκρέκα, έχετε

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να µοιράσω

σε δύο τοµείς την οµιλία µου. Ο πρώτος αφορά την ενσωµάτωση
της οδηγίας, η οποία είναι µια τεχνική οδηγία. Τα είπαµε και στις
επιτροπές, αναφέρθηκαν και πολλοί συνάδελφοι. Νοµίζω ότι
υποστηρίζεται και υπερψηφίζεται από τα περισσότερα κόµµατα
της Βουλής. Το δεύτερο τµήµα αφορά το κυρίαρχο θέµα που
έχει να κάνει µε την ακρίβεια, γιατί νοµίζω ότι περισσότερο ανα-
λώθηκαν -και λογικό είναι- οι Βουλευτές σε αυτό το θέµα, παρά
στην ενσωµάτωση της οδηγίας αυτής καθαυτή.

Κατ’ αρχάς να πούµε ότι η οδηγία δίνει τη δυνατότητα µετα-
σχηµατισµών σε εταιρικές οντότητες κεφαλαιουχικές, οι οποίες
έχουν έδρα σε πάνω από µία χώρα, σε πάνω από ένα κράτος-
µέλος, να το πω πιο σωστά. Τι σηµαίνει µετασχηµατισµός; Μι-
λάµε για συνενώσεις, διασπάσεις ή µετατροπές. Όταν λέµε
µετατροπές εννοούµε από Ε.Π.Ε. να µετατραπεί σε Α.Ε., από
Ι.Κ.Ε. σε Ε.Π.Ε. κ.λπ.. 

Βοηθάει αυτή η οδηγία; Εµείς θεωρούµε ότι βοηθάει πάρα
πολύ, γιατί δίνουµε τη δυνατότητα σε εταιρείες να µετασχηµατί-
ζονται ελεύθερα και µέσα από αυτό να έχουµε τη µεταφορά κε-
φαλαίων. Επειδή η χώρα µας τα τελευταία χρόνια έχει καταφέρει
να δηµιουργήσει ένα φιλικό επιχειρηµατικό περιβάλλον, αυτό
µας δίνει τη δυνατότητα να προσελκύσουµε ακόµα περισσότε-
ρες ξένες εταιρείες και όχι µόνο ξένες εταιρείες, αλλά και εται-
ρείες οι οποίες έχουν εν πάση περιπτώσει τις έδρες τους και σε
άλλα κράτη-µέλη, να τους δώσουµε τη δυνατότητα να έρθουν
και να κάνουν την κύριά τους έδρα στην Ελλάδα.

Έχει πετύχει µέχρι τώρα η πολιτική της Κυβέρνησής µας και
του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη σε ό,τι αφορά την
προσέλκυση ξένων επενδύσεων; Αρκεί κάποιος να δει τα αποτε-
λέσµατα, τα στατιστικά στοιχεία.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την Ελληνική Στατιστική Υπηρεσία, οι
άµεσες ξένες επενδύσεις το 2022 έσπασαν ρεκόρ, διπλασιάστη-
καν σε σχέση µε το 2019. Είχαµε 7,7 δισεκατοµµύρια ευρώ άµε-
σων ξένων επενδύσεων. Αυτό τελικά πώς µεταφράζεται σε ό,τι
αφορά την ανάπτυξη της οικονοµίας της Ελλάδας; Μεταφράζε-
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ται βεβαίως µε την αύξηση του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος.
Έχουµε αύξηση, αυξάνεται η ελληνική οικονοµία; Αυξάνεται. Σε
τι ρυθµούς αυξάνεται; Αυξάνεται σε ρυθµούς όπως το 2019,
όπου τότε η Ελλάδα ήταν προτελευταία σε ανάπτυξη στην Ευ-
ρωζώνη; Όχι. Το αντίθετο. Αυξάνεται µε πολύ µεγαλύτερους
ρυθµούς. 

Σήµερα η ελληνική οικονοµία αυξάνεται, διογκώνεται, µεγεθύ-
νεται µε ρυθµούς πολύ µεγαλύτερους από τον µέσο όρο της Ευ-
ρωζώνης, µε διπλάσιο ρυθµό σχεδόν από την Ευρωζώνη. Η
ανάπτυξη της χώρας ξεπερνάει αυτή τη στιγµή το 2%-2,5%, όταν
ο µέσος όρος αύξησης της οικονοµίας της ευρωπαϊκής βρίσκεται
κάτω από µία ποσοστιαία µονάδα. Σήµερα η Ελλάδα, η ελληνική
οικονοµία µεγεθύνεται µε ρυθµούς τέσσερις και πέντε φορές µε-
γαλύτερους απ’ ό,τι η γερµανική οικονοµία. Σήµερα η Ελλάδα
είναι δεύτερη σε αύξηση στο Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν µεταξύ
των χωρών της Ευρωζώνης. Αυτό σηµαίνει, λοιπόν, ότι κάτι
έχουµε πετύχει. 

Είναι κάποιος να πανηγυρίζει γι’ αυτά τα επιτεύγµατα; Όχι.
Χρειάζεται για πολλά χρόνια να έχουµε πολύ µεγαλύτερη ανά-
πτυξη της οικονοµίας από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης για να
καταφέρουµε να προσεγγίσουµε το µέσο ευρωπαϊκό επίπεδο
διαβίωσης, να προσεγγίσουµε τον µέσο ευρωπαϊκό µισθό στους
εργαζόµενους. Άρα η δουλειά µας έχει συνέχεια, η προσπάθεια
πρέπει να συνεχιστεί και αυτό θα γίνεται συνέχεια. Βεβαίως επα-
ναλαµβάνω ότι η σηµερινή ενσωµάτωση της οδηγίας ακριβώς σε
αυτό αποσκοπεί. 

Δεν φτάνει, όµως, αυτό. Έχουµε προχωρήσει σε µια σειρά από
µέτρα για να µπορέσουµε να διευκολύνουµε ακόµη περισσότερο
το επενδυτικό περιβάλλον, έτσι ώστε τελικά να συνεχίσουµε να
τονώνουµε τις επενδύσεις στη χώρα µας. 

Θα σας πω κάποια από αυτά: Απλοποίηση διαδικασιών. Και το
προηγούµενο διάστηµα, τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια, αλλά
και τώρα προχωρούµε σε περαιτέρω απλοποιήσεις των διαδικα-
σιών, ώστε να µπορεί κάποιος ο οποίος θέλει να αναλάβει ρίσκο
στη χώρα µας, ένας επενδυτής, ένας νέος άνθρωπος, να αναλά-
βει αυτό το ρίσκο να ξεκινήσει µια επιχείρηση και έτσι να µπορέ-
σει να υλοποιήσει το όνειρό του. 

Η Ελλάδα και οι Έλληνες έχουν την επιχειρηµατικότητα στο
DNA τους. Έχουµε πάνω από εννιακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις.
Σε δέκα εκατοµµύρια πληθυσµό έχουµε εννιακόσιες χιλιάδες
ΑΦΜ ενεργά οικονοµικών οντοτήτων, επιχειρηµατικών οντοτή-
των. Αυτό σηµαίνει, λοιπόν, ότι η επιχειρηµατικότητα είναι στο
«µεδούλι» του Έλληνα και αυτό πρέπει να στηρίξουµε. 

Αυξάνονται οι επιχειρήσεις στην Ελλάδα; Θα σας πω ότι µόνο
το 2022 οι επιχειρήσεις στην Ελλάδα αυξήθηκαν κατά είκοσι
οκτώ χιλιάδες, από το 2019 µέχρι το 2022 κατά εκατόν είκοσι χι-
λιάδες, δηλαδή εκατόν είκοσι χιλιάδες νέες, περισσότερες επι-
χειρήσεις ιδρύθηκαν, συστήθηκαν τα τελευταία τέσσερα χρόνια
που βρίσκεται στην κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία και που ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης είναι Πρωθυπουργός αυτής της χώρας.
Αυτό κάτι λέει. Έτσι θα µπορέσουµε να δώσουµε την ελπίδα και
το όνειρο σε κάποιον νέο -και όχι µόνο, βεβαίως- να έρθει να δη-
µιουργήσει και µέσα από τη δηµιουργία να συµβάλει και αυτός
στην ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας. Απλοποίηση, λοιπόν,
των διαδικασιών. Αυτό είναι το πρώτο σηµείο.

Δεύτερον: Κίνητρα, αναπτυξιακοί νόµοι, ΕΣΠΑ, κίνητρα τα
οποία δίνουν δυνατότητα στις επιχειρήσεις να επενδύσουν, να
εκσυγχρονιστούν, να ψηφιοποιήσουν τις παραγωγικές τους δια-
δικασίες, να βοηθήσουν στην προστασία του περιβάλλοντος
µέσα από τη µείωση εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου, µέσα
από τη µείωση και εξοικονόµηση ενέργειας. Είναι µέτρα και δρά-
σεις που έχουµε εξαγγείλει και που υλοποιούνται, από το «Φω-
τοβολταϊκά στη στέγη», από το «Εξοικονοµώ» στα σπίτια, που και
αυτό βοηθάει πολύ την επιχειρηµατικότητα, από το «Αλλάζω θερ-
µοσίφωνα». Αυτή τη στιγµή πρέπει να ξέρετε ότι έχουµε έναν
πολύ δυναµικό κλάδο κατασκευής και παραγωγής ηλιακών θερ-
µοσιφώνων στη χώρα.

Έρχονται, λοιπόν, προγράµµατα που αφορούν τους κατανα-
λωτές και τα νοικοκυριά, όπως το «Αλλάζω θερµοσίφωνα» που
τους δίνει τη δυνατότητα να αντικαταστήσουν έναν ηλεκτρικό
θερµοσίφωνα µε ένα ηλιακό και να µειώσουν την κατανάλωση

ρεύµατος για ζεστό νερό έως και 70% και άρα τον λογαριασµό
ρεύµατος και τις εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα, να χρησιµο-
ποιούν έναν ηλιακό θερµοσίφωνα ο οποίος κατασκευάζεται και
παράγεται και στην Ελλάδα. Να, λοιπόν, πώς ένα πρόγραµµα
βοηθάει και την επιχειρηµατικότητα στη χώρα µας.

Όλα τα προγράµµατα της Κυβέρνησής µας έχουν µια συνέ-
χεια και αποσκοπούν τελικά στο βασικό ζητούµενο, που είναι βέ-
βαια να βελτιώσουµε τη ζωή των ανθρώπων, να δηµιουργήσουµε
θέσεις εργασίας υψηλά αµειβόµενες, περισσότερες θέσεις ερ-
γασίας και αυτό βεβαίως έχει αποτέλεσµα και τη µείωση στα-
διακά της ανεργίας και βεβαίως δεν σταµατάµε εκεί. Άρα
απλοποίηση διαδικασιών, κίνητρα και προγράµµατα που τονώ-
νουν την επιχειρηµατικότητα και βεβαίως µια σειρά από µεταρ-
ρυθµίσεις που έχουν να κάνουν και µε τη δικαιοσύνη, ώστε να
επιταχύνουµε τις διαδικασίες, την ολοκλήρωση των διαφορών
που µπορεί να έχουν οι επιχειρήσεις µεταξύ τους, έτσι ώστε τε-
λικά κι εκεί να βοηθήσουµε το επιχειρηµατικό περιβάλλον ακόµα
περισσότερο, αλλά και µια σειρά άλλων µέτρων.

Για να µη µονοπωλήσω την κουβέντα, στο θέµα της ανάπτυξης
της οικονοµίας και της τόνωσης του επενδυτικού κλίµατος στη
χώρα µας, σηµαντικό ρόλο παίζει και η ανάληψη της κατάκτησης
της επενδυτικής βαθµίδας, αλλά θα δοθεί η ευκαιρία και σε επό-
µενα νοµοσχέδια να συζητήσουµε για την ανάπτυξη και πώς θα
διασφαλίσουµε βιώσιµη ανάπτυξη στη χώρα µας µε υψηλούς
ρυθµούς ανάπτυξης για τις Ελληνίδες και τους Έλληνες.

Πάµε λίγο να συζητήσουµε το θέµα της ακρίβειας. Άκουσα
πάρα πολλά πράγµατα για το θέµα της ακρίβειας. Βεβαίως, από
καµµία πολιτική παράταξη δεν άκουσα προτάσεις για το πώς θα
αντιµετωπίσουµε ένα υπαρκτό ζήτηµα. Η ακρίβεια, δυστυχώς,
είναι κάτι το οποίο σήµερα απειλεί τη διαβίωση και την κοινωνική
συνοχή στην Ελλάδα. Δυστυχώς πιέζει τα νοικοκυριά. Τα νοικο-
κυριά δυσκολεύονται να έχουν πρόσβαση σε αγαθά, τα οποία
είναι απαραίτητα για τη διαβίωσή τους.

Είναι θέµα ελληνικό; Το απάντησαν όλοι οι προλαλήσαντες και
πολλοί µάλιστα που ανήκαν και σε κόµµατα της Αντιπολίτευσης.
Όχι, δεν είναι ελληνικό φαινόµενο. Και πώς αποδεικνύεται αυτό;
Μα, από τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας.
Έχει πληθωρισµό η Ευρώπη; Έχει. Τι ποσοστό; Ο µέσος πληθω-
ρισµός στην Ευρώπη έχει 5,9% αύξηση. Πόσος είναι ο πληθωρι-
σµός στην Ελλάδα; Είναι 3,5%. Έχουµε, δηλαδή, σχεδόν µισό
πληθωρισµό απ’ ό,τι έχει η Ευρώπη. Είναι να πανηγυρίζουµε γι’
αυτό; Φυσικά και όχι. Γιατί πληθωρισµός σηµαίνει αύξηση των
τιµών. Αυτό σηµαίνει, όµως, ότι το φαινόµενο δεν είναι ελληνικό
και ότι είναι κατά βάση εισαγόµενο. Αλλά και στα σηµεία που δεν
είναι εισαγόµενο, εγώ θα πω, εµείς έχουµε αναλάβει δράσεις,
ώστε να πατάξουµε εκείνες τις αιτίες οι οποίες δεν προκαλούν
δοµικές αυξήσεις στις τιµές των προϊόντων, ιδίως των προϊόντων
που είναι πιο απαραίτητα για τη διαβίωση των νοικοκυριών.

Άρα ο πληθωρισµός δεν είναι ελληνικός. Πώς πάει η Ελλάδα
σε σχέση µε τα υπόλοιπα κράτη-µέλη; Έχει από τους υψηλότε-
ρους πληθωρισµούς στην Ευρώπη; Έχει από τους υψηλότερους
πληθωρισµούς στον κόσµο ή έχει από τους χαµηλότερους πλη-
θωρισµούς; Έχει από τους χαµηλότερους πληθωρισµούς. Η Ελ-
λάδα, σταθερά, τους τελευταίους µήνες βρίσκεται στα πέντε
κράτη-µέλη µε τον χαµηλότερο πληθωρισµό στην Ευρώπη. Αυτό
είναι πραγµατικότητα. Τι γίνεται -θα πει κάποιος, όµως- σε ό,τι
αφορά τον γενικό πληθωρισµό, τον γενικό δείκτη; Έχουµε χα-
µηλό. Φυσικά δεν είµαστε ικανοποιηµένοι, γι’ αυτό και παίρνουµε
και άλλα µέτρα να τον µειώσουµε ακόµα περισσότερο.

Τι γίνεται, όµως, µε τα τρόφιµα; Εκεί όντως, ιδιαίτερα και το
καλοκαίρι, είχαµε έναν πληθωρισµό που βεβαίως αποκλιµακώνε-
ται, όπως βλέπουµε τους τελευταίους µήνες, ο οποίος βρίσκεται
στο µέσο όρο της Ευρώπης. Συγκεκριµένα τον Ιούλιο είχαµε έναν
πληθωρισµό στα τρόφιµα ο οποίος ξεπερνούσε το 12,5% -ήταν
12,7%- κι έπεσε στο 10,7% τον Αύγουστο, αποκλιµακώνεται. Και
πάλι, βεβαίως, δεν είµαστε ικανοποιηµένοι.

Γιατί έχουµε πληθωρισµό; Γιατί υπάρχουν αντικειµενικές συν-
θήκες. Παράδειγµα, έχουµε µείωση της παραγωγής, έχουµε δια-
ταραχές στην αλυσίδα παραγωγής και εφοδιασµού και σε ό,τι
αφορά τα τρόφιµα και σε ό,τι αφορά και άλλα προϊόντα. Και αυτό
προέκυψε φυσικά µετά την πανδηµία και µετά τις διαταραχές
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των τότε παγκόσµιων εφοδιαστικών αλυσίδων που προκλήθηκαν,
αλλά όχι µόνο από αυτό, και από µια γεωπολιτική κρίση που έχει
ξεκινήσει. Μιλάµε για έναν πόλεµο. Έναν πόλεµο στη γειτονιά
µας, που -δυστυχώς!- έχει µετατραπεί πολλές φορές και σε ενερ-
γειακό πόλεµο, αλλά και σε ένα διατροφικό πόλεµο, όταν αυτή
τη στιγµή βλέπετε ότι η Ρωσία βοµβαρδίζει ουκρανικές αποθήκες
σίτου και αµέσως αυτό εκτινάσσει τις τιµές του σιταριού στην
Ευρώπη και όχι µόνο.

Όλα αυτά είναι προβλήµατα, λοιπόν, που αυξάνουν τις τιµές.
Η αύξηση του κόστους του χρήµατος, είναι θέµα ελληνικό; Μόνο
στην Ελλάδα αυξάνεται το επιτόκιο δανεισµού; Όχι. Είναι παγ-
κόσµιο πρόβληµα και αυτό αυξάνει τα κόστη παραγωγής και τα
κόστη διάθεσης των προϊόντων. Άλλα κόστη. Η αύξηση στις ορυ-
κτές ύλες. Πού έχει φτάσει το πετρέλαιο; Έχει φτάσει να πλη-
σιάζει τα 95 δολάρια το βαρέλι. Ήταν 70, ήταν 60 δολάρια.
Κάποτε, επί καιρού ΣΥΡΙΖΑ είχε φτάσει να έχει και αρνητικό πρό-
σηµο, είχαµε τον κορωνοϊό και αρνητικές τιµές στο πετρέλαιο,
αλλά τώρα, δυστυχώς, έχουµε από τις υψηλότερες ιστορικά
τιµές στο πετρέλαιο και αυτό αυξάνει το κόστος µεταφοράς.
Έχουµε αύξηση στο πιστωτικό κόστος. Και πέρα και πάνω απ’
όλα, είναι η κλιµατική κρίση. Γιατί το λέω αυτό; Γιατί σήµερα το
λάδι, όπως γνωρίζετε, κύριε συνάδελφε, έχει φτάσει να έχει τιµή
χονδρικής είτε στο ελαιοτριβείο είτε στον παραγωγό είτε σε
όποιον τελικά το έχει αποθηκεύσει ή παράγει σήµερα -γιατί δεν
παράγει µόνο η Ελλάδα, παράγει και η Τυνησία, παράγει και το
Μαρόκο- που έχει ξεπεράσει τα 8 ευρώ. Γιατί στο λάδι έχουµε 8-
9 ευρώ; Φταίει η ελληνική Κυβέρνηση; Όχι, βέβαια. Αυτή είναι η
τιµή που είναι σε επίπεδο Ευρώπης. Αν βάλουµε µια διατίµηση,
για παράδειγµα -γιατί ακούστηκαν διάφορα και από τον εισηγητή
του ΣΥΡΙΖΑ για το λάδι- 3 ευρώ στην τιµή του λαδιού στον παρα-
γωγό, τι θα γίνει; Την επόµενη µέρα δεν θα υπάρχει λάδι στην
Ελλάδα. Θα πουληθεί το λάδι και θα εξαχθεί στην Ιταλία, στην
Ισπανία και στις υπόλοιπες χώρες. Δυστυχώς, έτσι δουλεύει η
ελεύθερη αγορά. Άρα τι µπορούµε να κάνουµε εµείς για το λάδι;
Εκείνο που µπορούµε να κάνουµε -θα το πούµε και µε βάση την
τροπολογία που έχουµε φέρει- είναι να ελέγξουµε τα στάδια της
εφοδιαστικής αλυσίδας µετά τον παραγωγό, αν και αυτά πάνε
να εκµεταλλευτούν αυτή την κρίσιµη κατάσταση και προσθέσουν
κέρδος παραπάνω από αυτό που είχαν τα προηγούµενα χρόνια.
Και αυτό ελέγχουµε.

Άρα η κλιµατική κρίση, η µείωση της παραγωγής του λαδιού
από µεγάλες ελαιοπαραγωγικές χώρες, όπως είναι για παρά-
δειγµα Ισπανία, όπως η Ιταλία, όπως είναι η Βόρεια Αφρική, είναι
που αυξάνει τις τιµές των προϊόντων. Εδώ στη χώρα έχουµε πρό-
βληµα σε ό,τι αφορά την παραγωγή των προϊόντων; Παράγουµε
τα ίδια προϊόντα φρούτα και λαχανικά και κυρίως λαχανικά, ιδίως
αυτά που έχουν και πολύ εργατικό, σε σχέση µε πέρυσι και πρό-
περσι;

Η πραγµατικότητα -και την ξέρετε όσοι ασχολείστε- είναι ότι
έχουµε µειωµένη παραγωγή, γιατί έχουµε λιγότερα εργατικά
χέρια. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Γιατί είχαµε καύσωνα το κα-
λοκαίρι, γιατί µειώθηκαν οι παραγωγές λόγω των καιρικών συν-
θηκών. Αυτές είναι αντικειµενικές συνθήκες, που δυστυχώς,
αυξάνουν τις τιµές στα προϊόντα που βρίσκονται σε έλλειψη και
τελικά ταλαιπωρούν τα νοικοκυριά. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Αν δεν αναλύσουµε το πρόβληµα, αν καθόµαστε εδώ και ανταλ-
λάσσουµε µεταξύ µας θεωρίες που δεν έχουν βάση τις πραγµα-
τικές συνθήκες, τότε δεν µπορούµε να λύσουµε το πρόβληµα.
Το πρώτο που πρέπει να κάνει κάποιος αν θέλει να δοθεί µια
λύση, είναι να αναγνωρίσει ότι το πραγµατικό αίτιο και να πάει
να το λύσει.

Άρα έχουµε πολλά να κάνουµε σε ό,τι αφορά και τον µετασχη-
µατισµό της παραγωγικής βάσης, αλλά και τη δυνατότητα προ-
σαρµογής της παραγωγικής µας βάσης και του πρωτογενούς
µας τοµέα στις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής και της κλι-
µατικής κρίσης που έχουν έρθει. Και ναι, δεν είναι ο «Daniel» και
ο «Δανιήλ», που δυστυχώς έπνιξε τη Θεσσαλία και έχει µειώσει
την παραγωγή φρούτων και λαχανικών στη χώρα µας, προχθές
είχαµε µεγάλες χαλαζοπτώσεις στην Πελοπόννησο και το ξέρετε
και καιρικές συνθήκες που κατέστρεψαν µεγάλο µέρος της πα-
ραγωγής. Κι έτσι κάθε µέρα, κάθε εβδοµάδα, κάτι συµβαίνει που

καταστρέφει µέρος της παραγωγής είτε στην Ελλάδα είτε στην
Ευρώπη είτε στον κόσµο όλο, όπως το φαινόµενο Ελ Νίνιο, όπως
η παγκόσµια µείωση της παραγωγής ρυζιού, τα οποία τελικά δη-
µιουργούν προβλήµατα και αυξήσεις στις τιµές των προϊόντων
διατροφής των αγροτικών προϊόντων. Είναι µια πραγµατικότητα.

Πάµε να δούµε, λοιπόν, εµείς τι µπορούµε να κάνουµε ως Κυ-
βέρνηση. Δύο πράγµατα µπορεί να κάνει µια Κυβέρνηση για να
αντιµετωπίσει τον πληθωρισµό. Το πρώτο είναι να αυξήσει το δια-
θέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών, να αυξήσει τους µισθούς, για
να µπορέσει τελικά το νοικοκυριό µε παραπάνω εισόδηµα να αν-
τιµετωπίσει την ακρίβεια η οποία έρχεται. Έχουµε κάνει κάτι
όσον αφορά αυτό; Πολλά πράγµατα έχουµε κάνει, χωρίς βε-
βαίως, αυτό να σηµαίνει ότι είµαστε απόλυτα ικανοποιηµένοι κι
ότι θα πανηγυρίσουµε; Και φόρους έχουµε µειώσει, και σε αυξή-
σεις στις συντάξεις που ήταν παγωµένες δέκα χρόνια έχουµε
προχωρήσει και αυξήσεις στους µισθούς των δηµοσίων υπαλλή-
λων που και αυτοί ήταν παγωµένοι για πάνω από δέκα χρόνια κά-
νουµε και µια σειρά άλλοι φόροι που έχουν να κάνουν µε τον
ΕΝΦΙΑ, που έχουν να κάνουν µε τις εργοδοτικές εισφορές έχουν
µειωθεί, που τελικά αυξάνουν το διαθέσιµο εισόδηµα.

Πέρα και πάνω από αυτό, όµως, µειώνουµε την ανεργία µέσα
από τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας και έτσι µια οικογένεια
που είχε έναν εργαζόµενο ή και κανέναν εργαζόµενο τα χρόνια
των µνηµονίων και τα χρόνια της κρίσης, τώρα έχει έναν, δύο ή
και τρεις εργαζόµενους. Άρα, να πώς αυξάνεται και το εισόδηµα
στο νοικοκυριό να αντιµετωπίσει τα αυξηµένα κόστη σε διαβίωσή
του. Και να για ποιον λόγο η οικονοµία πρέπει να πηγαίνει καλά,
ώστε τελικά να είναι κερδισµένο το νοικοκυριό, η Ελληνίδα και ο
Έλληνας, ο νέος και η νέα.

Άρα για τον ένα άξονα αντιµετώπισης του πληθωρισµού αύξη-
σης του διαθέσιµου εισοδήµατος κάνουµε πράγµατα και θα κά-
νουµε ακόµα περισσότερα.

Ο δεύτερος άξονας που έχει να κάνει µε τον έλεγχο της αγο-
ράς, έχει κάνει η Κυβέρνησή µας κάτι ώστε να ελέγξει την αγορά,
ώστε να διασφαλίσει ότι δεν θα υπάρχουν οι ασυνείδητοι, ότι δεν
θα υπάρχουν εκείνοι οι πονηροί που θα προσπαθήσουν να εκµε-
ταλλευτούν αυτή την κατάσταση του πληθωρισµού για να κερδί-
σουν παραπάνω µια τέτοια περίοδο που ταλαιπωρείται το
ελληνικό νοικοκυριό; Φυσικά και έχουµε κάνει ως Κυβέρνηση µια
σειρά από δράσεις για να ελέγξουµε την αγορά και να τονώ-
σουµε τον ανταγωνισµό.

Τι έχουµε κάνει; Έχουµε, για παράδειγµα, κλειδώσει το πλα-
φόν στο περιθώριο και τις επιχειρήσεις. Όποιος δεν το καταλά-
βει, όποια εταιρεία δεν το καταλάβει, είτε είναι πολυεθνική είτε
είναι χονδρέµπορος είτε είναι παραγωγός είτε είναι προµηθευ-
τής θα το πληρώσει πολύ ακριβά, γιατί θα επιβάλλουµε πρό-
στιµα. Ήδη έχουµε επιβάλει πρόστιµα, το γνωρίζετε πολύ καλά,
στις µεγαλύτερες αλυσίδες πώλησης ηλεκτρικών συσκευών
χωρίς να διστάσουµε και ανακοινώνουµε σε ποιους επιβάλλονται
τα πρόστιµα και τα πληρώνουν τα πρόστιµα.

Δεύτερο το οποίο έχουµε κάνει, καλάθι του νοικοκυριού. Το-
νώνουµε τον ανταγωνισµό. Δίνουµε τη δυνατότητα σε ένα νοικο-
κυριό να έχει πρόσβαση σε αγαθά σε προσιτές τιµές, αγαθά που
είναι αναγκαία για τη διαβίωσή του. Λειτούργησε το καλάθι; Λει-
τούργησε το καλάθι του νοικοκυριού και συνεχίζει να λειτουργεί,
όπως λειτούργησε το καλάθι των µαθητών που και συγκράτησε
τις τιµές, γιατί πήραµε από όλες τις αλυσίδες τα πιο ταχυκίνητα
προϊόντα, εκείνα τα οποία έχουν το µεγαλύτερο όγκο πωλήσεων,
όχι κάποια ειδικά προϊόντα που µπορεί να είναι ακριβά και ανα-
φέρονται σε πολύ περιορισµένο κοινό. Μιλάµε για τα βασικά προ-
ϊόντα, τα τετράδια, τα µολύβια, τις γοµολάστιχες, τους χάρακες.
Και πραγµατικά στα πιο ταχυκίνητα προϊόντα είδαµε ότι οι τιµές
είτε ήταν ίδιες µε πέρσι είτε ήταν και µειωµένες. Άρα το καλάθι
λειτουργεί.

Πέρα και πάνω από αυτά, ερχόµαστε µε τη σηµερινή τροπο-
λογία και εισάγουµε τρία άρθρα, για να τονώσουµε τα µέτρα που
ήδη έχουµε λάβει. Τι λέει το πρώτο άρθρο; Υποχρέωση ανακοί-
νωσης ανατιµήσεων των προϊόντων. Ποιοι είναι υποχρεωµένοι να
µας ανακοινώνουν, για ποια προϊόντα και ποιες ανατιµήσεις. Όλα
τα σουπερµάρκετ µε τζίρο πάνω από 90 εκατοµµύρια ευρώ, δη-
λαδή µεγάλες αλυσίδες, που φυσικά εκεί πραγµατοποιείται και
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το 90% του όγκου των πωλήσεων στη χώρα µας -τέτοιων προ-
ϊόντων, καταναλωτικών προϊόντων. Είναι υποχρεωµένες να µας
κοινοποιούν τις ανατιµήσεις που δέχονται από τους προµηθευ-
τές τους κάθε φορά που γίνεται µια τέτοια ανατίµηση. Για ποιον
λόγο το κάνουµε αυτό; Για να πηγαίνουµε η ΔΙΜΕΑ, η Διυπηρε-
σιακή Μονάδα Ελέγχου Αγοράς και να ελέγχει τις εταιρείες και
τους προµηθευτές εκείνους, οι οποίοι προχωρούν σε ανατιµή-
σεις στα προϊόντα τους.

Σήµερα, ελέγχουµε -η ΔΙΜΕΑ που κάνει σοβαρή δουλειά, νυχ-
θηµερόν, Σαββατοκύριακα δουλεύουν τα στελέχη της ΔΙΜΕΑ-
µόνο για τα προϊόντα που έχουν να κάνουν µε το καλάθι των µα-
θητών πάνω από πέντε χιλιάδες κωδικούς διαφορετικούς. Τους
ελέγχουµε όλους, παρ’ όλο που κάποιοι µπορεί να έχουν προβεί
σε ανατιµήσεις και κάποιοι όχι, κάποιοι προµηθευτές να έχουν
προχωρεί σε ανατιµήσεις και κάποιοι όχι, ενώ τώρα γνωρίζοντας
ποιοι είναι αυτοί που έχουν προχωρήσει σε ανατίµηση, θα επι-
κεντρώνουµε τους ελέγχους και φυσικά δύο και τρεις φορές θα
σκεφτεί κάποιος να προχωρήσει σε ανατίµηση στα προϊόντα του,
όταν γνωρίζει ότι θα ελεγχθεί.

Το δεύτερο, µια νέα πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, η πρωτο-
βουλία µείωσης τιµής. Γιατί λέµε µόνιµη µείωση τιµής, ενώ είναι
για έξι µήνες; Καταρχήν έξι µήνες είναι ένα σταθερό, αρκετά σο-
βαρό µεγάλο χρονικό διάστηµα, όπου εκεί θα πρέπει οι προµη-
θευτές να µειώσουν τουλάχιστον 5% την τιµή στο ράφι, σε
σταθερή βάση, όχι µέσα από µια προωθητική ενέργεια ένα συν
ένα ή ένα εκπτωτικό κουπόνι ή µια έκπτωση 10% ή 20% που µπο-
ρεί να διαρκεί για µια βδοµάδα. Μιλάµε για τουλάχιστον 5% µεί-
ωση της τιµής σταθερά για τουλάχιστον περίοδο έξι µηνών πάνω
στο ράφι σε σχέση µε το προηγούµενο διάστηµα.

Τι προσπαθούµε να πετύχουµε µε αυτό; Πρώτον, θα υπάρχει
ειδική σήµανση. Άρα ο καταναλωτής ο οποίος εισέρχεται στο
διάδροµο του σουπερµάρκετ θα γνωρίζει ποια προϊόντα, ποιοι
προµηθευτές είναι αυτοί οι οποίοι προχωρούν σε µείωση -όχι
σταθεροποίηση- της τιµής των προϊόντων σε σχέση µε το προ-
ηγούµενο διάστηµα. Άρα βοηθάµε το νοικοκυριό να κερδίσει τε-
λικά, αγοράζοντας τα προϊόντα τα οποία έχουν µειώσει την τιµή
τους σε σχέση µε το προηγούµενο διάστηµα. Κάνουµε ακριβώς
το αντίθετο από αυτό που έκανε η «CAREFOUR», κύριοι συνά-
δελφοι, µια ιδιωτική πρωτοβουλία στη Γαλλία, όπου εκεί στιγµα-
τίζει το προϊόν το οποίο αύξησε την τιµή µέσα από τη µείωση του
περιεχόµενου στη συσκευασία. Πιστεύουµε ότι κερδίζει περισ-
σότερο ο καταναλωτής που πάει και αγοράζει το προϊόν που µεί-
ωσε τιµή, παρά ο  καταναλωτής που δεν αγοράζει το προϊόν που
έχει αυξήσει η τιµή, αλλά που θα προωθηθεί σε άλλα προϊόντα
που µπορεί έχουν σταθερή την τιµή τους. Εµείς θέλουµε να πάµε
στα προϊόντα που θα µειώσουν την τιµή και ζητάµε από τους
προµηθευτές να ακούσουν αυτό το αίτηµα της Κυβέρνησης και
ήδη υπάρχουν προµηθευτές που θα το κάνουν, γαλακτοκοµίες
µεγάλες, επιχειρήσεις, βιοµηχανίες τροφίµων που ανακοίνωσαν
ότι θα πάνε σε βασικά προϊόντα που διαθέτουν και θα µειώσουν
την τιµή τουλάχιστον 5% για το επόµενο διάστηµα των έξι µηνών.

Έτσι, λοιπόν, θα δώσουµε τη δυνατότητα και να τονωθεί ο αν-
ταγωνισµός µέσα από αυτό, γιατί όπως καταλαβαίνετε δεν µπο-
ρεί ένας προµηθευτής να βλέπει στο ράφι το ανταγωνιστικό
προϊόν µε τα δικά του να έχει τέτοια ταµπέλα, τέτοια ένδειξη µεί-
ωσης τιµής. Εφόσον µπορεί, θα προσπαθήσει και εκείνος να µει-
ώσει και την τιµή στα δικά του προϊόντα. Να πώς τονώνουµε τον
ανταγωνισµό και βοηθάµε µε αυτόν τον τρόπο τον καταναλωτή.

Και το άρθρο 3, βεβαίως, που υποχρεώνουµε τα σούπερ µάρ-
κετ, το οργανωµένο λιανεµπόριο, να ανακοινώνει τις τιµές των
οπωροκηπευτικών προϊόντων στα ράφια τους σε καθηµερινή
βάση στο Υπουργείο Ανάπτυξης και εµείς στη συνέχεια θα ενη-
µερώνουµε το κοινό, ώστε να υπάρχει διαφάνεια στις τιµές και
να γνωρίζουν οι καταναλωτές ποια σουπερµάρκετ, σε ποιες αί-
θουσες µπορούν να βρουν τα φθηνότερα φρούτα και λαχανικά
και έτσι και εκεί να τονώσουµε τον ανταγωνισµό.

Αλλά δεν σταµατάµε µόνο εκεί. Πρέπει να σας πω ότι ήδη έχει
ζητήσει ο Διοικητής της ΔΙΜΕΑ από τις περιφερειακές διευθύν-
σεις, για παράδειγµα, της Θεσσαλίας να επισκέπτονται κάθε
µέρα τις λαϊκές αγορές και να διενεργούν τιµοληψίες που έχουν
αρχίσει και αποστέλλουν οι κατά τόπους διευθύνσεις εµπορίου

των περιφερειακών ενοτήτων και έτσι να έχουµε µια εικόνα και
για τις τιµές στις λαϊκές αγορές. Βεβαίως και αυτά θα ανακοινώ-
νονται, γιατί θα πρέπει ο καταναλωτής, η Ελληνίδα και ο Έλλη-
νας να γνωρίζουν ποιες είναι οι πραγµατικές τιµές και να µην
ακούνε τα διάφορα ή τέλος πάντων να ξέρουν πού δεν πρέπει
να πάνε να ψωνίσουν και να πηγαίνουν εκεί να οδηγούνται, εκεί
που είναι πιο φθηνά τα προϊόντα. Αυτό θα το κάνουµε και στην
Αττική και στη Θεσσαλονίκη και στην υπόλοιπη Ελλάδα. Ήδη ο
Διοικητής της ΔΙΜΕΑ θα αποστείλει και σήµερα επιστολή για τι-
µοληψίες υποχρεωτικές σε όλη την Ελλάδα από τις περιφερει-
ακές διευθύνσεις εµπορίου.

Αυτά κάνουµε εµείς για να µπορέσουµε να τιθασεύσουµε τον
πληθωρισµό και θα κριθούµε από το αποτέλεσµα. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα για να είµαστε απόλυτα δίκαιοι. Αλλά θα σας πω
κάτι: Ποιες είναι οι προτάσεις που έκανε η Αντιπολίτευση; Μία
πρόταση άκουσα και την έχω ακούσει πολλές φορές και από τον
κ. Κατρίνη. «Μείωση του ΦΠΑ. Μα, γιατί δεν προχωράτε σε µεί-
ωση του ΦΠΑ; Το έκανε η Ισπανία και έλυσε το πρόβληµα»,
δήθεν.

Έχω εδώ, κύριε Κατρίνη, και σας είπα να διαβάσετε και παρα-
καλώ πολύ θα σας δώσω τα στοιχεία µετά, γιατί καλό είναι να µι-
λάτε, αλλά να γνωρίζετε γι’ αυτά τα οποία λέτε. Ισπανία, µείωση
του ΦΠΑ από το 4% στο 0%, στο ψωµί, στο αλεύρι, στο γάλα,
στα λαχανικά και στα δηµητριακά. Μείωσε τον ΦΠΑ από το 10%
στο 5% στο λάδι µαγειρέµατος και στα ζυµαρικά. Τι πέτυχε; Να
σας πω τι πέτυχε. Ετήσιος πληθωρισµός της Ισπανίας στο ψωµί
και στα δηµητριακά 5,8% µε µηδέν ΦΠΑ, Ελλάδα 4%, χαµηλό-
τερο πληθωρισµό εµείς, η Ελλάδα από την Ισπανία, παρ’ όλο που
η Ισπανία µείωσε το ΦΠΑ. Τι σηµαίνει αυτό; Πού πήγε ο ΦΠΑ;
Στις τσέπες των ενδιάµεσων σταδίων της εφοδιαστικής αλυσί-
δας. Γάλα, πληθωρισµός Ισπανία 15,1%, Ελλάδα 6,3% ετήσιος
πληθωρισµός. Μειώθηκε στο γάλα στην Ισπανία ο ΦΠΑ από 4%
στο 0%. Τι πληθωρισµό έχει εκεί το γάλα; 15%. Τι πληθωρισµό
έχει στην Ελλάδα που δεν µειώθηκε ο ΦΠΑ; 6,3%. Ελαιόλαδο,
52,5% -αυτά είναι στοιχεία της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρε-
σίας Αυγούστου- στο ράφι. Ελλάδα υψηλός 23,5%, κάτω από
µισός. Ζυµαρικά, 2,9% ο πληθωρισµός στην Ισπανία, 0,1% στην
Ελλάδα. Μειώθηκε ο ΦΠΑ σε αυτά τα είδη, από το 10% στο 5%.
Αποτελεσµατικό το µέτρο στην Ισπανία; Σας ρωτάω. Αυτά τα
στοιχεία θα σας τα δώσω και θα τα δηµοσιεύσουµε κιόλας. Απο-
τελεσµατικός; Συνεχίζει να έχει µειωµένο ΦΠΑ και µειωµένα
έσοδα βεβαίως το κράτος της Ισπανίας και αυξηµένος ο πληθω-
ρισµός σε σχέση µε την Ελλάδα.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, γιατί όταν το λάδι αυξάνεται, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Ισπανία κατά 50% σε σχέση µε
πέρυσι -και δεν ξέρουµε το πέρυσι σε σχέση µε πρόπερσι- το 4%-
5%, του ΦΠΑ που µείωσε δεν θα βοηθούσε σε κάθε περίπτωση
για να είµαστε απόλυτα αντικειµενικοί και δίκαιοι. Παρ’ όλα αυτά
έχει διπλάσιο πληθωρισµό η Ισπανία στο λάδι από ό,τι έχει στην
Ελλάδα. Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία.

Πριν, λοιπόν, βιαστείτε να υιοθετήσετε τι κάνουν άλλες χώρες,
δείτε τι κάνει η Ελλάδα. Και βεβαίως δεν είµαστε ικανοποιηµένοι
και πρέπει να κάνουµε πολλά περισσότερα πράγµατα, ιδίως στο
θέµα των τροφίµων. Ήταν και µια περίοδος που έτυχαν πολλά
σε ό,τι αφορά τους καύσωνες στη χώρα την καλοκαιρινή περίοδο
και σπάσαµε και ρεκόρ στον τουρισµό. Άρα περισσότερη ζήτηση
ακόµα από πέρυσι, λιγότερη παραγωγή από πέρυσι, οδήγησε δυ-
στυχώς σε αύξηση στις τιµές που εµείς πάµε µε ελέγχους να τις
µειώσουµε, να αποτρέψουµε φαινόµενα αθέµιτης κερδοσκοπίας
και αθέµιτης κερδοφορίας –να το πω πιο σωστά- και βεβαίως να
στηρίξουµε τα νοικοκυριά.

Και εδώ είµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ακούσουµε
και προτάσεις σας αν έχετε και να τις συζητήσουµε και αν πείτε
κάτι το οποίο πραγµατικά µπορεί να έχει απήχηση, να κάτσουµε
και να το δούµε.

Πάνω από όλα όµως, να σας πω και κλείνω εδώ ότι η Ελλάδα
προχώρησε για άλλη µια φορά -όπως κάναµε και στην ενεργει-
ακή κρίση, το ίδιο κάνουµε και στο θέµα του πληθωρισµού στα
τρόφιµα και στα καταναλωτικά προϊόντα- σε δράσεις και µέτρα
που δεν έκανε καµµία άλλη χώρα. Και το καλάθι του νοικοκυριού
και η ειδική σήµανση για τα προϊόντα, τα οποία θα έχουν µει-
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ωµένη τιµή κατά 5% για τουλάχιστον έξι µήνες αλλά και το πλα-
φόν στο περιθώριο κέρδους των επιχειρήσεων είναι µέτρα που
τα έχει κάνει πρώτη η Ελλάδα και µόνο η Ελλάδα. Και θα περιµέ-
νουµε να δούµε βεβαίως, αποτελέσµατα και θα κριθούµε γι’
αυτά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των
Σπαρτιατών, ο κ. Κόντης, ο οποίος δεν έχει τοποθετηθεί.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζοντας από την ένταξη αυτής της ευ-
ρωπαϊκής οδηγίας θα πω άλλη µια φορά ότι δεν έχει νόηµα στην
ουσία να συζητάµε εδώ οδηγίες, οι οποίες έχουν υπογραφεί εδώ
και χρόνια από τις κυβερνήσεις µας. Είτε είµαστε αντίθετοι είτε
όχι στο τέλος της ηµέρας είµαστε υποχρεωµένοι να τις δε-
χτούµε. Οπότε δεν θα συζητήσω καθώς είπε περισσότερο ο αγο-
ρητής µας.

Στο θέµα της τροπολογίας που φέρατε για τα τρόφιµα και τα
σουπερµάρκετ, πρέπει να τα δούµε από πριν. Γιατί φέρατε ως
παράδειγµα το λάδι και διάφορα άλλα προϊόντα, τα οποία ανατι-
µώνται λόγω κλιµατικής αλλαγής, λόγω έλλειψης παραγωγής.
Μόνο για το λάδι να πω, κύριε Υπουργέ, ότι πέρυσι ο τενεκές είχε
70 ευρώ και σήµερα 150 ευρώ. Όµως 150 ευρώ έχει ο τενεκές ο
οποίος παρήχθη πέρυσι, τον Νοέµβριο. Το λάδι δεν παράγεται
Ιούνιο-Ιούλιο. Οπότε έχει ανατιµηθεί ένα προϊόν που παρήχθη πέ-
ρυσι, το οποίο πέρυσι πωλείτο στα 70 ευρώ και δεν µπορώ να
βρω λόγους για τους οποίους το λάδι σήµερα πωλείται 100%
ακριβότερα. Ίσως είναι µία πολιτική κάποιων παραγωγών µαυ-
ραγορίτικη -γιατί έτσι µόνο µπορώ να την αποκαλέσω- αλλά η
οποία δεν υφίσταται τον έλεγχο του κράτους.

Και για να πάµε, λοιπόν, σε αυτό που συζητάµε για την υπο-
χρεωτικότητα της αναγγελίας της ανατιµήσεως προϊόντων από
τους παραγωγούς προς τα σουπερµάρκετ, γιατί αυτό διαβάζω
στην πρώτη παράγραφο, να πω το εξής: Ωραία και θα λένε οι πα-
ραγωγοί ή οι συσκευαστές ή οι διακινητές προϊόντων ότι θα ανα-
τιµήσουν ένα προϊόν. Αυτό για το προϊόν, το οποίο αποτίνεται
στα µεγάλα σουπερµάρκετ, σε αλυσίδες. Αυτοί οι ίδιοι παραγω-
γοί που τροφοδοτούν µικρές επιχειρήσεις, µανάβικα της γειτο-
νιάς, µπακάλικα θα έχουν την ίδια συµπεριφορά και θα ανατιµούν
τα προϊόντα σε σχέση µε την µικρή κατανάλωση που έχουν αυτά
τα µικρά καταστήµατα και θα τα πουλάνε φθηνότερα σε αυτούς;
Δεν έχω δει κάποια πρόβλεψη, η οποία να υπάρχει γι’ αυτούς.
Θα σας πω ένα απλό παράδειγµα. Οι απλοί φούρνοι της γειτο-
νιάς παράγουν ψωµί µε αλεύρι που φέρνουν οι ίδιοι, το επεξερ-
γάζονται µε τα χέρια τους, όχι από µηχανές. Τα σουπερµάρκετ
πουλάνε µεν τυποποιηµένο ψωµί -που εκεί υπάρχει και µια διά-
σταση απόψεων και µια διαµάχη µεταξύ της οµοσπονδίας των
φουρναραίων, για το αν θα πρέπει να πωλούν ψωµί ελεύθερα ή
όχι στα σουπερµάρκετ-, αλλά τα µεγάλα σουπερµάρκετ φέρνουν
κατεψυγµένη ζύµη από διάφορα µέρη, έχουν τη δυνατότητα να
το κάνουν και το παράγουν εκεί και το τυποποιούν. Το κόστος,
όµως, για το ψωµί που παράγουν οι φούρνοι είναι πολύ µεγαλύ-
τερο από αυτό το κόστος που παράγουν στα σουπερµάρκετ και
το τυποποιούν.

Όλα αυτά είναι µια ασύµβατη κατάσταση, η οποία δεν βοηθάει
τον υγιή ανταγωνισµό και είναι µαθηµατικά βέβαιο ότι οι µικρές
επιχειρήσεις θα κλείσουν. Για να φτάσουµε στην παραγωγή και
στην πώληση που πλέον σήµερα φέρνουµε ντοµάτες από το Βέλ-
γιο και άλλα προϊόντα από άλλες χώρες της Ευρώπης. Βλέπω
στα σουπερµάρκετ λεµόνια από την Αργεντινή. Πώς έρχονται
αυτά τα λεµόνια; Μπαίνουν σε καράβια. Εγώ έχω κάνει και σε
πλοίο το οποίο ήταν ψυγείο, του Ευγενίδη, και ερχόντουσαν
πλοία, φέρναµε προϊόντα µε σκόρδα π.χ., αλλά πληρώναµε υψη-
λότατους ναύλους. Σήµερα αυτά δεν µπορεί να έρχονται διά µα-
γείας ή µε αερόστατα. Έρχονται πάλι µε πλοία. Πώς είναι
δυνατόν να µην µπορούµε να έχουµε παραγωγή δική µας και να
έχουµε κάνει όλη τη γεωργία µας, όλες τις εκτάσεις µας να τις
έχουµε µετατρέψει σε φωτοβολταϊκά; Δεν βοηθάµε την πρωτο-
γενή παραγωγή. Λέµε ότι δεν έχουµε χέρια, εργάτες γης και ζη-
τήσαµε πρόσφατα από το Μπαγκλαντές εκατό χιλιάδες και δεν

ξέρουµε αν έχουν έρθει κιόλας ή εργάζονται εδώ. Και όταν περ-
νάει κανείς από την εθνική οδό ή σε αγροτικές περιοχές το µάτι
του γεµίζει φωτοβολταϊκά και στα ψηλότερα µέρη ανεµόµυλους,
ανεµογεννήτριες. Δεν πρέπει και εµείς να βοηθήσουµε την πρω-
τογενή µας, χαµένη πια, παραγωγή είτε είναι η κτηνοτροφία είτε
η γεωργία, να συζητήσουµε µε την Ευρωπαϊκή Ένωση –που εν
ονόµατι της περίφηµης κλιµατικής αλλαγής πια, για ό,τι συµβαί-
νει φταίει αυτή και τα ρίχνουµε όλα εκεί-, ότι πρέπει να υπάρχει
µια πιο ελεύθερη δυνατότητα παραγωγής προϊόντων από τους
µέχρι πρότινος δυνατούς Έλληνες παραγωγούς, οι οποίοι χάλα-
σαν όταν µπήκαν στη µέση διάφορα κονδύλια της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και τους υποχρέωσαν να βγάλουν καλλιέργειες και τους
έδιναν επιδοτήσεις; 

Όλα αυτά ήταν µακροπρόθεσµα σχέδια για να φτάσουµε σή-
µερα εδώ που φτάσαµε. Μήπως πρέπει να γίνει επανασυζήτηση
µε την Ευρωπαϊκή Ένωση ειδικά για παραγωγικές χώρες όπως
είναι οι χώρες του Νότου, η Γαλλία, η Ελλάδα, να δούµε τελικά
πού θα φτάσουµε; Θα φτάσουµε να πουλάµε 1.000 ευρώ τον τε-
νεκέ λάδι; Θα φτάσουµε να βγάλουµε, όπως είχαν επεξεργαστεί
ένα σχέδιο οι Ευρωπαίοι, υβριδικά ελαιόδεντρα και να αφαιρέ-
σουµε τις ελιές, όπως λένε, οι οποίες έχουν κρατήσει την Ελλάδα
στους πολέµους; Οι Έλληνες έζησαν στην κατοχή από τους ναζί
που είχαν αφαιρέσει τα τρόφιµα τρώγοντας µποµπότα και λάδι.

Μήπως πρέπει να στηρίξουµε εµείς την παραγωγή µας µε πολ-
λούς άλλους τρόπους, επιµένοντας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
όχι ενσωµατώνοντας µόνο οδηγίες, να δούµε τι τελικά µας προ-
σφέρουν αυτά τα φωτοβολταϊκά πάρκα; Γιατί βλέπεις ότι τα φυ-
τεύουν οι άνθρωποι και µετά από λίγο λένε ότι είναι ασύµφορα.
Αλλά τα αγροτεµάχια στα οποία έχουν απλωθεί καθίσταται µετά
δύσκολο να επανέλθουν σε αγροτεµάχια, τουλάχιστον για µια
δεκαετία.

Μήπως θα πρέπει να κοιτάξουµε όλες αυτές τις θεοµηνίες;
Άκουσα σήµερα για θεοµηνία στην Ελλάδα, στην Αθήνα και εγώ
το είδα σαν µια κανονική βροχερή µέρα από αυτές που ζούσαµε
µικροί. Θυµάµαι βροχοπτώσεις καθηµερινές όταν πηγαίναµε
σχολείο -πηγαίναµε µάλιστα µε τη βροχή στο σχολείο- σαν αυτή
και δεν τις αποκαλούσαµε «κλιµατική αλλαγή», ούτε τεράστιους
κυκλώνες. Και σήµερα και µπλοκαριζόµαστε για δύο ώρες επειδή
έχουµε εκατοµµύρια αυτοκίνητα για να έρθουµε από το ψυχικό
εδώ, ξέρω εγώ, ή από την Κηφισιά ή από τον Πειραιά και τα απο-
δίδουµε όλα στην κλιµατική αλλαγή. Μήπως πρέπει όλοι να ψά-
ξουµε να βρούµε τρόπους, µε τους οποίους θα ξεφύγουµε από
όλες αυτές τις παγίδες; Γιατί πλέον η κλιµατική αλλαγή είναι το
θέσφατο. Ό,τι γίνεται το αποδίδουµε εκεί και τελειώνει. Κι εγώ
αν δεν πάω καλά στον τοµέα που ασχολούµαι επίσης, θα πω ότι
η κλιµατική αλλαγή φταίει. Πρέπει και εµείς να κάνουµε κάτι.
Άντε να δεχθώ ότι υπάρχει, όντως, µια κλιµατική αλλαγή αν και
αν ψάξουµε στατιστικά, θα δούµε πως τα τελευταία εκατό χρόνια
η παγκόσµια θερµοκρασία έχει ανέβει 1 βαθµό κελσίου αν µιλάµε
για θερµοκρασία. 

Κάποτε ακούγαµε ότι λιώνουν οι πάγοι, ότι θα πνιγούµε όλοι.
Κάθε φορά υπάρχει και µια τέτοια ιστορία που δεν ξέρουµε ποιοι
επιστήµονες, ποιοι υπεύθυνοι κρύβονται πίσω από αυτά και προ-
σπαθούν να µας πείσουν ότι αυτά είναι που πλέον θα µας καθο-
δηγούν στο τι να κάνουµε.

Στην Ολλανδία περιόρισαν την κτηνοτροφία στο 50% λέγοντας
ότι τα κόπρανα των αγελάδων προκαλούν κλιµατική αλλαγή. Αν
είναι δυνατόν! Και ο πλανήτης ζει και κινείται έτσι τρία εκατοµ-
µύρια χρόνια. Τώρα ανακαλύψαµε ότι όλα αυτά είναι επιζήµια και
ότι θα πεθάνουµε όλοι από την κλιµατική αλλαγή που προκαλούν
τα ζώα και οι αγροί µας.

Όλα αυτά πρέπει να τα δούµε βάσει πραγµατικών µελετών οι
οποίες µελέτες είναι αλληλοσυγκρουόµενες. Έχω δει επιστήµο-
νες, και Έλληνες και ξένους, να λένε ότι αυτή η κλιµατική αλλαγή
στην οποία αποδίδουµε τα πάντα δεν είναι στην ουσία τόσο ση-
µαντική και ότι αν εκλείψουν οι εκποµπές του διοξειδίου του άν-
θρακα θα κινδυνεύσουµε περισσότερο που να µην µπορούµε να
ζούµε σαν άνθρωποι γιατί είναι απαραίτητο στην αναπνοή µας,
στη ζωή µας και σε όλα κι εµείς καθόµαστε µε σταυρωµένα χέρια
και λέµε ότι πληµµύρισε η Θεσσαλία.

Δεν ανταποκριθήκαµε στο σχέδιο των εννέα λεκανών –είναι
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εννέα ή δώδεκα οι λεκάνες νοµίζω- οι οποίες θα ήταν αποσυµ-
φορητικές. Δεν λειτούργησε τίποτα από τις λεκάνες αποστράγ-
γισης και λέµε ότι φταίει η κλιµατική αλλαγή. Εγώ αν δεχτώ ότι
υπάρχει µια τροµακτική κλιµατική αλλαγή που έχει αλλάξει τα
πάντα, θα δούλευα από σήµερα µέχρι τότε, όπως έκανε ο Νώε
µε τον αναµενόµενο κατακλυσµό, να φτιάξω κάτι το οποίο θα την
ξεπεράσει, για να φτιάξω διαφυγές υδάτων, να φτιάξω απο-
στραγγιστικά, να φτιάξω λεκάνες.

Να σας πω και κάτι άλλο, επειδή όλα τα εντάξατε στην κλιµα-
τική αλλαγή, και την παραγωγή και όλα αυτά τα προβλήµατα, ότι
η Βουλγαρία είναι µια χώρα η οποία κατά 37,6% είναι δασώδης.
Σχεδόν το µισό έδαφος της Βουλγαρίας είναι δάση. Ξέρετε
πόσες πυρκαγιές είχε φέτος; Δεκαέξι. Ξέρετε ποιο είναι το στοι-
χείο της από το 2001 µέχρι σήµερα σε πυρκαγιές; Είναι µειωτικό.
Γιατί η Βουλγαρία δεν έχει αυτές τις πυρκαγιές; Γιατί έχει δασο-
προστασία, έχει υπευθυνότητα, έχει νόµους, έχει τα πάντα. Δεν
αποδίδουν τα πάντα στην κλιµατική αλλαγή. Η Βουλγαρία σας
λέω δεν έχει τις πυρκαγιές που έχει η Ελλάδα. Ξέρετε ποιο είναι
το µεγαλύτερο καµένο δάσος της Ευρώπης; Της Αλεξανδρού-
πολης. Ξέρετε ποια είναι η έκταση για να την παραλληλίσουµε;
Είναι µιάµιση φορά όλη η Νέα Υόρκη.

Φανταστείτε, λοιπόν, ότι εµείς καθόµαστε και τα παρακολου-
θούµε όλα και περιµένουµε την επόµενη φωτιά, την επόµενη
πληµµύρα, το επόµενο χιόνι. Εκεί πρέπει να δουλέψουµε και να
εστιάσουµε στην πρωτογενή παραγωγή, αντί να περιµένουµε και
να λέµε ότι ζητάµε από τους εµπόρους ή τους φόργουορντ να
µας κάνουν ανακοίνωση των αυξήσεων. Τι να την κάνουµε την
ανακοίνωση των αυξήσεων; Άντε και µας λένε ότι θα ανακοινωθεί
µια αύξηση 5% στα µέλια ή µια αύξηση 20% σε ένα προϊόν σα-
κούλας που φέρνουν ή ένα παράγωγο. Δεν µας λέει κάτι. Το κρά-
τος υπάρχει για να ελέγξει.

Να σας πω ένα άλλο παράδειγµα. Ένα προϊόν που αγοράζω
και µου αρέσει µε βάση το τζίντζερ το βλέπω σε ένα κατάστηµα
13,6 ευρώ και σε ένα άλλο κοντινό του 17 ευρώ. Εκεί δεν πρέπει
να υπάρχει έλεγχος; Για ποιον λόγο ο ένας να το πουλάει 17 και
ο άλλος να το πουλάει 13; Εκεί δεν θα έπρεπε να είναι το κράτος
αρωγός στον πολίτη, δίπλα στον πολίτη; Δεν είδα καµµία πρό-
ταση για ποινές σε αυτούς που παραβαίνουν. Είδα 50.000 αν δεν
ανακοινώνουν τις ανατιµήσεις. Δηλαδή αυτοί που ανακοινώνουν
ανατιµήσεις είναι νόµιµοι και µε την ανατίµηση που ανακοινώνουν
θα λέµε: «Είµαστε σύµφωνοι, αφού το ανακοινώσατε, την απο-
δεχόµαστε».

Πρέπει το κράτος να είναι δίπλα στον πολίτη και όχι δίπλα στις
µεγάλες αλυσίδες. Κάποτε πήγαινε ο πολίτης στα αδέλφια Βα-
σιλόπουλου, στον Γεράσιµο τον πατέρα ή τους άλλους, και τους
έλεγε τα παράπονά του και την άλλη µέρα τα έλυναν στα τρία
σουπερµάρκετ που είχαν. Σήµερα το έχουν πάρει οι Ολλανδοί οι
οποίοι Ολλανδοί ή οι Γάλλοι, δεν θυµάµαι τι είναι γιατί πέρασε
δύο φορές από χέρια, δεν θέλουν να ξέρουν ό,τι και να τους πεις.

Εµείς πρέπει να τους ελέγχουµε σαν κράτος, να βλέπουµε που
στοχεύουν και τι θέλουν να κάνουν και όχι να µας ανακοινώνουν
κάθε έξι µήνες ανατιµήσεις που θα µας πάνε στο 1.000% πληθω-
ρισµό. Το έχω ζήσει στη Βραζιλία, αλλά τουλάχιστον εκεί κάθε
βράδυ ανέβαζαν και τον µισθό. Αν µπορούµε να το κάνουµε εδώ,
ας γίνει έτσι.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση αυτή, κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές της Νέας

Δηµοκρατίας, έχει µια τάση. Βρίθει εξαγγελιών και υποσχέσεων
οι οποίες στην πραγµατικότητα διαψεύδονται. Πριν από λίγη ώρα
είπε ο Πρωθυπουργός στο Υπουργικό Συµβούλιο ότι είναι ορι-
ζόντια προτεραιότητα της Κυβέρνησης η πολιτική προστασία και
τα ζητήµατα προσαρµογής στην κλιµατική κρίση.

Σήµερα στην Εύβοια, που έχουµε τις πρωτοφανείς πληµµύρες,
τι θα µπορούσε να πει ο κ. Μητσοτάκης ο οποίος πριν από δύο
χρόνια εξήγγειλε σχέδιο ανασυγκρότησης της πυρόπληκτης Εύ-
βοιας, όπως και της Ηλείας; Έφερε στη Βουλή διάταξη για fast
track αντιπληµµυρικά έργα και ως εκ του θαύµατος στις περιοχές
που επλήγησαν από τις πυρκαγιές δύο χρόνια πριν, σήµερα µε

ένα δύσκολο καιρικό φαινόµενο έχουµε αυτές τις πληµµύρες.
Είπε ο Πρωθυπουργός πριν από µια ώρα στο Υπουργικό Συµ-

βούλιο ότι θα βάλουν τέλος στη διαχρονική παθογένεια των διο-
ρισµένων διοικήσεων των φορέων του δηµοσίου και µάλιστα
συγκεκριµένα στον τοµέα της υγείας. Μα δύο µήνες πριν εδώ σε
αυτήν την Αίθουσα η εκλεκτή του, η κ. Αγαπηδάκη, έφερε νοµο-
θετική ρύθµιση που άλλαζε τον τρόπο επιλογής της διοίκησης
του ΕΟΔΥ και ως εκ του θαύµατος µετά από ένα µήνα εξαναγ-
κάστηκε ο πρόεδρος του ΕΟΔΥ σε παραίτηση για να έρθει εκλε-
κτός της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Ο Πρωθυπουργός σήµερα
µιλάει για αξιοκρατία στον τρόπο επιλογής των διοικήσεων που
θα εφαρµοστεί το επόµενο διάστηµα, αλλά λίγες µέρες πριν εί-
δαµε την εφαρµογή αυτής εδώ της εξαγγελίας.

Είπε ο Υπουργός πάρα πολλά. Είπε για προσέλκυση ξένων
εταιρειών και για άµεσες ξένες επενδύσεις. Δεν ήσασταν εδώ,
κύριε Υπουργέ, όταν είπα ότι το 60% αφορά real estate και εξα-
γορές και συγχωνεύσεις και όχι παραγωγικές επενδύσεις. Είπατε
για µεγέθυνση της οικονοµίας, αλλά δεν µας είπατε γιατί αυξά-
νεται το έλλειµµα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών και ότι η
ανάπτυξη η οποία είπατε για τα ποσοστά βασίζεται κατά 90%
στην ιδιωτική κατανάλωση. Είπατε για την επενδυτική βαθµίδα,
που καλώς θα έρθει, αλλά δεν µας είπατε γιατί από τη στιγµή
που πήραµε έστω από έναν οίκο αξιολόγησης την επενδυτική
βαθµίδα το επιτόκιο δανεισµού του δεκαετούς οµολόγου ανεβαί-
νει διαρκώς, αντί να γίνεται το αντίστροφο, δηλαδή ό,τι είχατε
πει;

Και είπατε και το κορυφαίο. Είπατε για εννιακόσιες χιλιάδες
επιχειρηµατικά ΑΦΜ, αλλά δεν µας είπατε, γιατί στο Ταµείο Ανά-
καµψης έχουν πρόσβαση στα δάνεια µόλις διακόσιες επιχειρή-
σεις και γιατί µόλις τριάντα χιλιάδες από τις εννιακόσιες χιλιάδες
επιχειρηµατικά ΑΦΜ, για τα οποία πανηγυρίζατε, έχουν πρό-
σβαση στον τραπεζικό δανεισµό και όλοι οι άλλοι είναι αποκλει-
σµένοι στον πέµπτο χρόνο της διακυβέρνησής σας.

Για την ακρίβεια, κύριε Υπουργέ, και θα αναφερθώ µόνο στο
κοµµάτι του ΦΠΑ, εσείς συγκρίνετε τον πληθωρισµό τροφίµων
της Ισπανίας µε την Ελλάδα. Θα σας έλεγα να µην το κάνετε. Να
ξεκινήσουµε από τον Σεπτέµβρη του 2021 και να δούµε τον πλη-
θωρισµό τροφίµων στην Ελλάδα και στην Ισπανία και τη διακύ-
µανση. Λέγατε ψευδώς ότι το µέτρο της µείωσης του ΦΠΑ, που
προτείνει το ΠΑΣΟΚ και έχει εφαρµόσει η κυβέρνηση της Ισπα-
νίας και η Κύπρος, είναι αναποτελεσµατικό και αποσύρθηκε.
Όµως, δεν λέτε ότι αυτό ανανεώθηκε τον Ιούνιο, πριν από λίγους
µήνες. Δεν λέτε ότι ο πληθωρισµός τροφίµων στην Ισπανία, όταν
εφαρµόστηκε το µέτρο τον Δεκέµβριο του 2022, ήταν 15,7 ενώ
τον Αύγουστο ήταν 10,6 γιατί µειώθηκε κατά πέντε µονάδες. Συγ-
κρίνετε τον πληθωρισµό τροφίµων στην Ελλάδα και στην Ισπανία,
αλλά δεν λέτε πόσος είναι αθροιστικά ο πληθωρισµός.

Και όλο αυτό θέλετε να το περάσετε στην ελληνική κοινωνία
ως αποτελεσµατική πολιτική καταπολέµησης της ακρίβειας, τη
στιγµή που έχουµε αύξηση στην ενέργεια, αύξηση στα βασικά
είδη διατροφής, αύξηση στα καύσιµα, αύξηση στα ενοίκια, αυ-
ξήσεις στις χρεώσεις τραπεζών που δεν έχετε κάνει τίποτα, αυ-
ξήσεις επιτοκίων που υποσχεθήκατε στήριξη και που δεν έχετε
κάνει τίποτα, αντί να κάνετε την αυτοκριτική σας γιατί το Market
Pass, το οποίο το παρουσιάζατε ως τη λύση στο πρόβληµα, τε-
λικά δεν απέδωσε, πέρα από τα πολύ ευάλωτα νοικοκυριά, και
το αποσύρετε και γιατί το καλάθι του νοικοκυριού επίσης δεν
απέδωσε.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, µε γενναιότητα σταθήκαµε σε πολλά
από αυτά τα µέτρα και κάποια από αυτά τα στηρίξαµε γιατί σας
δώσαµε την ευκαιρία, όπως είπατε και εσείς, να κριθείτε και να
αξιολογηθείτε.

Ποια είναι η διαπίστωση, όµως; Ότι όλα αυτά τα µέτρα απέτυ-
χαν να τιθασεύσουν την ακρίβεια, απέτυχαν να αποτρέψουν την
αισχροκέρδεια. Και γιατί απέτυχαν; Γιατί, όλο αυτό το διάστηµα,
τόσο ο προκάτοχός σας, όσο και εσείς, παρά το γεγονός ότι µας
λέτε ότι κάνατε χιλιάδες ελέγχους, οι οποίοι είναι αποτελεσµατι-
κοί, είναι ελάχιστα τα πρόστιµα για αισχροκέρδεια που επιβάλατε
στα τρόφιµα. Αυτό είναι που απασχολεί αυτή τη στιγµή τον κάθε
πολίτη σε αυτή τη χώρα και αυτό, γιατί δεν υπάρχει βούληση από
την Κυβέρνησή σας να βάλετε, επιτέλους, ένα φρένο στην αι-
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σχροκέρδεια, η οποία απειλεί ευθέως νοικοκυριά και επιχειρή-
σεις -το κάνει εδώ και δύο σχεδόν χρόνια- µε την Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη απλά να παρακολουθεί και να κάνει διαπιστώσεις. 

Εµείς, λοιπόν, προτείνουµε εδώ και δύο χρόνια αυστηρούς
ελέγχους που δεν κάνατε και εσχάτως τους υιοθετείτε, προτεί-
νουµε µείωση ΦΠΑ, όπως έκαναν άλλες χώρες και έχουν µειώσει
τον πληθωρισµό τροφίµων. 

Παρά τη σπέκουλα που λέτε, προτείνουµε Αρχή Προστασίας
του Καταναλωτή γιατί ούτε η ΔIΜΕΑ, ούτε η Γενική Γραµµατεία
-δυστυχώς, εκ του αποτελέσµατος- έχουν καταφέρει να προστα-
τεύσουν τους Έλληνες καταναλωτές, όχι µόνο στα τρόφιµα, συ-
νολικά σε ότι αφορά την καθηµερινότητά τους.

Άρα προτάσεις έχουµε καταθέσει. Δυστυχώς, δεν βλέπουµε
ευήκοα ώτα και βούληση να πατάξετε την αισχροκέρδεια που
αυτή τη στιγµή είναι το νούµερο ένα πρόβληµα της ελληνικής
κοινωνίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Ελληνικής Λύσης κ. Φωτόπουλος. 
Ορίστε, κύριε Φωτόπουλε, έχετε τον λόγο µέχρι έξι λεπτά. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Άκουσα µε ιδιαίτερη προσοχή τον κύριο Υπουργό και θα ήθελα

να κάνω κάποιες παρατηρήσεις αν και, µάλλον δεν άκουσε µε
την ίδια προσοχή και ο κ. Κατρίνης. 

Θα ξεκινήσω από το τέλος από αυτά, τα οποία είπε ο κύριος
Υπουργός και συγκεκριµένα, αναφέρθηκε στο παράδειγµα της
Ισπανίας ως ένα αποτυχηµένο παράδειγµα στην πρόταση, την
οποία έχουµε καταθέσει και εµείς, για τη µείωση και τον µηδενι-
σµό του ΦΠΑ σε βασικά είδη διατροφής. 

Του διαφεύγει ότι εκτός από την Ισπανία, υπάρχει και η Κύ-
προς, υπάρχει και η Πολωνία. Για κάποιον λόγο ο κύριος Υπουρ-
γός, µάλλον δεν ήθελε να το συζητήσουµε. Μας ανέφερε µόνο
το παράδειγµα της Ισπανίας και πιο συγκεκριµένα το λάδι, ξε-
χνώντας, βέβαια, για µια ακόµη φορά ότι στην Ισπανία, η παρα-
γωγή του ελαιόλαδου, υπέστη µια πολύ µεγάλη καταστροφή. Αν,
λοιπόν, δεν ανέβαινε το κόστος πώλησης του ελαιόλαδου στην
Ισπανία, τότε τι άλλο θα ανέβαινε; Μας είπε ότι συγκεκριµένα το
κόστος, ο πληθωρισµός, το ελαιόλαδο στην Ισπανία είναι γύρω
στο 5%, σε αντίθεση µε την Ελλάδα η οποία είναι 4%. Να υπεν-
θυµίσω και εδώ ότι εµάς ο πληθωρισµός δεν συµπεριλαµβάνει
τον ΦΠΑ. Μετράτε τις περισσότερες φορές τις χονδρικές τιµές.
Εδώ θα πρέπει να συνυπολογίσουµε ότι έχουµε µέσα και ένα
13%, το οποίο αφορά τον ΦΠΑ στα τρόφιµα. 

Από εκεί και πέρα αναφέρατε για τις άµεσες ξένες επενδύσεις,
τις οποίες φέρατε στην Ελλάδα και συγκεκριµένα για το ποσό-
ρεκόρ. Το έχει τονίσει -νοµίζω- και ο ίδιος ο κ. Στουρνάρας, ο Δι-
οικητής της Τράπεζας της Ελλάδος ότι οι άµεσες επενδύσεις, οι
οποίες έχουν γίνει, αφορούν κυρίως real estate, αφορούν εξαγο-
ρές ήδη υπαρχουσών ελληνικών εταιρειών. Σε καµµία περίπτωση
το κοµµάτι που αφορά επενδύσεις και ειδικά σε κεφαλαιουχικές
-και δη παραγωγικές- επιχειρήσεις δεν ήταν τέτοιο το οποίο να
κάνουµε πανηγυρισµούς στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Αναφέρθηκε ο κ. Σκρέκας στην αύξηση του ΑΕΠ, το οποίο
επετεύχθη µετά την περίοδο της πανδηµίας. Ναι, επετεύχθη µια
αύξηση του ΑΕΠ, αλλά επετεύχθη µε βάση το στοιχείο το οποίο
είναι η κατανάλωση. Η κατανάλωση ήταν αυτή η οποία αύξησε
το ΑΕΠ και η κατανάλωση αυτή ήρθε µε βάση τα δανεικά, τα
οποία πήραµε µε βάση τις νόρµες για τον κορωνοϊό. Δεν υπήρξε
καµµία παραγωγή πλούτου, η οποία να δικαιολογούσε στην Ελ-
λάδα την αύξηση του Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος. 

Αναφερθήκατε εκτενώς, κύριε Σκρέκα, στην επιτυχηµένη κατ’
εσάς πολιτική στην προσέλκυση επενδύσεων. Σας διέφυγε για
µια ακόµη φορά και εσάς και γενικότερα στην Κυβέρνηση ότι ο
νούµερο ένα αποτρεπτικός παράγων για όποιον θέλει να επεν-
δύσει στην Ελλάδα είναι οι συχνές αλλαγές στο φορολογικό σύ-
στηµα, η πολυπλοκότητά του και η πολυνοµία του. 

Παρατήρηση τέταρτη. Αναφερθήκατε στον πληθωρισµό στην
Ελλάδα, ο οποίος παραµένει χαµηλότερος σε σχέση µε τις

χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Υπάρχει µια διαφορά ότι οι Έλ-
ληνες δαπανούν το 50% του εισοδήµατός τους µόνο για τρό-
φιµα. Άρα η επιρροή που έχει ο πληθωρισµός των τροφίµων έχει
διπλάσια σχεδόν αντανάκλαση στο πραγµατικό τους εισόδηµα,
αν δεν λάβουµε υπ’ όψιν µας και το γεγονός ότι στην Ελλάδα ο
µέσος µισθός είναι αρκετά χαµηλότερος µε βάση την Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Τώρα όσον αφορά την τροπολογία, την οποία φέρατε από το
Υπουργείο Ανάπτυξης θέλω να πω το εξής, συνεχίζετε για µια
ακόµα φορά µια κακή πρακτική, η οποία συνοψίζεται στο γεγο-
νός ότι την τελευταία στιγµή χωρίς να έχει συζητηθεί, χωρίς να
υπάρχει η προεργασία στο Κοινοβούλιο φέρνετε τροπολογία για
ένα τόσο σηµαντικό θέµα, το οποίο και εσείς ο ίδιος µας είπατε
ότι είναι το νούµερο ένα θέµα που αφορά την ελληνική κοινωνία,
την ελληνική οικογένεια. Δεν είχατε τον χρόνο; Δεν νοµίζω. Θε-
ωρούµε όλοι ότι το θέµα της ακρίβειας είναι πάρα πολύ σηµαν-
τικό. Άρα, θα έπρεπε να έχει δοθεί ο χρόνος να το συζητήσουµε
εκτενέστερα.

Και τέλος όσον αφορά την ουσία της τροπολογίας µας λέτε
ότι υποχρεώνονται τα σουπερµάρκετ να ανακοινώνουν στο
Υπουργείο Ανάπτυξης τις όποιες αυξήσεις τιµών. Θεωρείτε ότι
αυτό θα έχει άµεσο αποτέλεσµα, θα αλλάξει κάτι στην ουσία για
τον Έλληνα καταναλωτή; Έχετε τη δυνατότητα οποιαδήποτε αύ-
ξηση σας κατατεθεί ηλεκτρονικά να την ελέγξετε; Απ’ ό,τι απο-
δεικνύεται όχι. Έχετε πει και οι ίδιοι οι ελεγκτικοί µηχανισµοί ότι
δεν έχουν ούτε τα µέσα ούτε τους ανθρώπους να ελέγξουν κά-
ποια καταγγελία. Άρα επί της ουσίας τι; Ο µπαµπούλας του να
µην ανακοινώσουν στο Υπουργείο Ανάπτυξης µια αύξηση από
µόνος του δεν αποτρέπει τις αυξήσεις. 

Έχετε µελετήσει, επίσης, το γεγονός των εκπτώσεων τζίρου
που λαµβάνουν τα σουπερµάρκετ, γιατί καλά να λέµε για τους
παραγωγούς και για τους χονδρεµπόρους, αλλά θα πρέπει να
λάβουµε υπ’ όψιν µας ότι όλες οι τιµές τις οποίες λαµβάνουν τα
σουπερµάρκετ αλλοιώνονται στο τέλος του έτους µε βάση τις
αυξήσεις στις οποίες συµφωνούν και παίρνουν από τους παρα-
γωγούς και τις βιοµηχανίες. 

Παρατήρηση έβδοµη. Είπατε ότι οι καταναλωτές θα έχουν τη
δυνατότητα µε διακριτά στοιχεία, µε ταµπελάκια στο σουπερµάρ-
κετ να λαµβάνουν γνώση για το ποια προϊόντα, ποιοι προµηθευ-
τές έχουν κάνει αυξήσεις. Θεωρείτε, δηλαδή, ότι οι καταναλωτές
περιµένουν τα πολύχρωµα ταµπελάκια που θα βάλουν τα σου-
περµάρκετ για να λάβουν γνώση ποια προϊόντα αυξήθηκαν και
ποια όχι; Φυσικά και γνωρίζουν πολύ καλύτερα και από εµένα και
από εσάς.

Για όλους αυτούς τους λόγους θεωρούµε ότι η συγκεκριµένη
τροπολογία δεν θα δώσει κάτι επιπλέον. Θεωρούµε ότι τα µέτρα
αυτά είναι ηµίµετρα και δεν δίνουν λύση στο τεράστιο πρόβληµα
της ακρίβειας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Καραθανασό-

πουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αναφέρθηκα και πριν,

κυρία Πρόεδρε, στις τεράστιες καταστροφές που υπάρχουν στη
βόρεια Εύβοια, η οποία έχει αποκοπεί. Ο κύριος Πρωθυπουργός
στην οµιλία του στο Υπουργικό Συµβούλιο τι είπε; Είπε ότι η υπό-
θεση της πολιτικής προστασίας πρέπει να µετατραπεί σε οριζόν-
τια προτεραιότητα όλων των πολιτικών µας. 

Αυτό, κύριε Υπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν είναι τί-
ποτε άλλο παρά ο ορισµός του ανορθολογισµού και της αναπο-
τελεσµατικότητας, δηλαδή η αποσπασµατική και ευκαιριακή
αντιµετώπιση των αντίστοιχων αναγκών, χωρίς να υπάρχει, δη-
λαδή, ένα ολοκληρωµένο σχέδιο και οι αντίστοιχες υποδοµές
που απορρέουν από αυτό το σχέδιο θωράκισης της λαϊκής περι-
ουσίας και της ανθρώπινης ζωής από τα φυσικά φαινόµενα, από
τις πληµµύρες, τις φωτιές ή τους σεισµούς. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, η τοποθέτηση αυτή του κυρίου
Πρωθυπουργού δεν κάνει τίποτε άλλο παρά να µετατρέψει τις
απαραίτητες αυτές υποδοµές ως «µαϊντανό» στην κυριολεξία των
υποδοµών που εξυπηρετούν τα συµφέροντα των επιχειρηµατι-
κών οµίλων. 

Δεύτερον, κύριε Υπουργέ, αναφερθήκατε και είπατε ότι η επι-
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χειρηµατικότητα είναι στο DNA των Ελλήνων και είπατε για εν-
νιακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις. Αυτός είναι ο νοµικός ορισµός.
Άµα δούµε, όµως, την οικονοµική ουσία το 80% από αυτές είναι
βιοπαλαιστές, οι οποίοι προσπαθούν να επιβιώσουν και το υπό-
λοιπο 20% είναι για το καπιταλιστικό κέρδος, δηλαδή από ανάγκη
οδηγούνται στο να ανοίξουν ένα µαγαζί, µια βιοτεχνία ή να γίνουν
αυτοαπασχολούµενοι. Το κάνουν αυτό µόνο και µόνο για την επι-
βίωσή τους. Είναι αναγκαία επιλογή. 

Και στο κάτω-κάτω της γραφής, έχουν τα ίδια οικονοµικά συµ-
φέροντα, κύριε Υπουργέ, το εµπορικό της γειτονιάς µε την αλυ-
σίδα πώλησης ετοίµων ενδυµάτων; Αντίθετα συµφέροντα έχουν.
Και αυτός ο ανταγωνισµός συνθλίβει τον µικρό πάντοτε.

Από αυτή την άποψη είναι φανερό ότι οι πολιτικές σας εξυπη-
ρετούν την µονοπώληση της αγοράς και την ισχυροποίηση των
µεγάλων σε βάρος των µικρότερων. Απλώς οι µικροί προσπα-
θούν να επιβιώσουν, συσσωρεύοντας όλα και περισσότερα χρέη. 

Και τέλος, µε αυτή την τροπολογία τροµοκρατήσατε την ακρί-
βεια, κύριε Υπουργέ. Έχει φοβηθεί. Δηλαδή µε το ότι θα αναγρά-
φονται οι τιµές των οπωροκηπευτικών στο e-καταναλωτής και τι
θα αλλάξει; Σε τι θα βελτιώσει τη ζωή των καταναλωτών; Θα τρέ-
χει ο άλλος να πάρει την ντοµάτα από το ένα σούπερ µάρκετ και
το αγγούρι από το άλλο και την ελιά από το τρίτο για να φτιάξει
µια σαλάτα; Μόνο και µόνο η σπατάλη χρόνου και χρήµατος για
τη µετακίνηση, δεν αντιµετωπίζει τίποτα επί της ουσίας. Απλώς
είναι ο φερετζές σε µια προσπάθεια να συγκαλύψετε τις πραγ-
µατικές αιτίες που σχετίζονται ακριβώς µε τις πολιτικές που
εφαρµόζονται, που έχουν εκτινάξει την ακρίβεια.

Και η πρόταση του ΚΚΕ είναι σαφέστατη απέναντι στην ακρί-
βεια: γενναίες αυξήσεις στους µισθούς και στις συντάξεις, πλή-
ρης αποκατάσταση των απωλειών που είχαν οι εργαζόµενοι και
τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα όλα αυτά τα χρόνια των µνηµονίων
και όχι µόνο και τρίτον, κατάργηση της έµµεσης φορολογίας.
Τρεις πολύ συγκεκριµένες προτάσεις. Με αυτόν τον τρόπο βε-
βαίως µπορούν να περιοριστούν οι επιπτώσεις από την ακρίβεια,
αλλά για να αντιµετωπιστεί επί της ουσίας η ακρίβεια, πρέπει να
αντιµετωπιστεί το ίδιο το σύστηµα που τη γεννά, δηλαδή ο καπι-
ταλισµός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχει τον λόγο
για τρία λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Κύριε Σκρέκα, από το πρωί που ξεκίνησε στην Ολοµέλεια η συ-
ζήτηση της τροπολογίας σας στην ουσία -και αυτό είναι ένα κοι-
νοβουλευτικό σας επίτευγµα να καταφέρνετε να κυριαρχεί η
τροπολογία έναντι του σχεδίου νόµου το οποίο για ακόµη µία
φορά χρησιµοποιήσατε ως καµουφλάζ για την τροπολογία- αυτό
που κατάλαβε το Σώµα -και δεν είναι πρώτη φορά- στην πλήρη
σύνθεση είναι όχι ότι δεν µπορείτε, αλλά δεν θέλετε να αντιµε-
τωπίσετε την αισχροκέρδεια, δεν θέλετε να βοηθήσετε τους κα-
ταναλωτές να ανταπεξέλθουν σε αυτό που παρουσιάζεται και
είναι πληθωρισµός απληστίας και προκλητικής ανοχής της πολι-
τικής σας παράταξης σε αυτό. Δεν θέλετε, δεν το κάνετε γιατί
νιώθετε ότι σε αυτή τη χώρα τα πράγµατα µπορούν να γίνονται
χωρίς κανόνες, χωρίς λογοδοσία και χωρίς πολιτική ευαισθησία. 

Και κάτι τελευταίο, θα είµαι πολύ σύντοµος, γιατί φαντάζοµαι
ότι είµαστε εν αναµονή της οµιλίας του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ,
του Νίκου Ανδρουλάκη, από ό,τι κατάλαβα από την κινητοποί-
ηση. 

Το έλλειµµα εµπιστοσύνης που υπάρχει πλέον και στο πρό-
σωπό σας και στην Κυβέρνηση και στον Πρωθυπουργό είναι δε-
δοµένο και επειδή σας αρέσει, αρχίζει και αποτυπώνεται και
δηµοσκοπικά. Εν πάση περιπτώσει, ζήστε τη µέθεξη της παντο-
κρατορίας σας. 

Θέλω, όµως, µια ειλικρινή απάντηση, αν αυτό υπάρχει σαν αξία
µέσα στην πολιτική σας πρακτική, επί άλλου θέµατος, γιατί όπως
εσείς ανακατεύετε την κοινοβουλευτική τράπουλα µε άλλα αντ’
άλλων µέσα-τροπολογίες σε άσχετες κυρώσεις, ας µεταχειριστώ
και εγώ αυτή την πρακτική. Σκοπεύετε να ιδιωτικοποιήσετε τη
Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης; Σκοπεύετε να παραδώσετε, αλ-
λάζοντας και το πλαίσιο το οποίο απολαµβάνει την εµπιστοσύνη

µεγάλης µερίδας και του κοινοβουλευτικού τόξου, αλλά και της
κοινωνίας και να το ιδιωτικοποιήσετε πλήρως; Ένα ναι ή ένα όχι
θα αρκούσε, αρκεί σας παρακαλώ έστω για µία φορά στην πολι-
τική σας ζωή να πείτε την αλήθεια. Δεν είναι οι εποχές που πα-
ραδεχόσασταν ότι δεν υπάρχει αισχροκέρδεια στα καύσιµα και
ξαφνικά βρέθηκε. 

Το ερώτηµα είναι σαφές και αφορά τον επιχειρηµατικό κόσµο,
τον εκθεσιακό κόσµο της χώρας, αφορά την πόλη, αφορά τη
χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει τον λόγο για τη

δευτερολογία του ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία κ. Αυλωνίτης. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ – ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Θα προσπαθήσω να
είµαι όσο γίνεται πιο σύντοµος, για να µιλήσει ο Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ φυσικά. Είναι θέµα πολιτικής ευγένειας. 

Έτσι όπως µας είπατε, κύριε Υπουργέ, για όλα όσα συµβαί-
νουν στην πατρίδα µας, για την αύξηση των τιµών, φταίει η κακιά
µας µοίρα, φταίει ο καιρός, φταίει η Ουκρανία. Μόνο εσείς δεν
φταίτε! Όλα καλά πάνε, λοιπόν, στην πατρίδα µας. Η επενδυτική
βαθµίδα κατακτήθηκε και σε κάθε περίπτωση είµαστε όλοι ευτυ-
χισµένοι. 

Είναι, όµως, έτσι τα πράγµατα; Έτσι όπως µας τα εξηγήσατε,
κάποιος κάνοντας τη σύγκριση µε τις τιµές στην Ισπανία, θα δει
ότι όπου καταργήθηκε ή µειώθηκε ο ΦΠΑ έχουµε αύξηση του
πληθωρισµού. Άρα αυτό το αίτηµα που βάζουµε σχεδόν όλοι, δη-
λαδή να µειώσετε τον ΦΠΑ, θα αυξήσει τον πληθωρισµό. Και
κατά συνέπεια όσο αυξάνουµε τον ΦΠΑ, τόσο καλύτερα πάνε τα
πράγµατα. 

Με συγχωρείτε που αυτό κατάλαβα γιατί προσεγγίζω τα πράγ-
µατα απλοϊκά, όπως τα προσεγγίζει ο λαός ο οποίος δεν έχει τη
δυνατότητα να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις. Και το νοικοκυριό
τις πρώτες δύο εβδοµάδες δεν έχει τη δυνατότητα πια να αντα-
ποκριθεί. 

Θα σας πω κάτι που θα πρέπει να το λάβετε υπ’ όψιν σας και
να µας εξηγήσετε, αν πάρετε ξανά τον λόγο. Εγώ κατάγοµαι,
όπως σας είπα, από την Κέρκυρα και θέλω να µου απαντήσετε
στο εξής ερώτηµα: Στην Ισπανία παρουσιάστηκε µείωση το 2022
της παραγωγής ελαιολάδου κατά 54%, στην Πορτογαλία 39%,
στην Ιταλία 27%, στην Ελλάδα 42%. Δηλαδή εµείς στην Κέρκυρα
παρήγαµε λάδι 42% πιο πολύ από πέρσι και πηγαίνουµε να πά-
ρουµε τον τενεκέ το λάδι -µιας και εγώ δεν έχω ελιές- κατά 100%
περισσότερο από ό,τι το 2021. Μπορείτε να µου το εξηγήσετε να
το καταλάβω και να το καταλάβει ο µέσος καταναλωτής; 

Λέτε, λοιπόν, και µάλιστα µε έναν τρόπο έτσι κάπως εξυπνακί-
στικο ότι «δεν µας έχετε κάνει προτάσεις». Από τον καιρό που ο
Βασιλικός Κήπος -ο Εθνικός Κήπος που τον λέµε τώρα- ήταν στις
γλάστρες, έχετε πάρει επανειληµµένες προτάσεις από εµάς
αλλά και απ’ όλη την πλευρά την Αριστερή. Μιλήσαµε για µείωση
ειδικού φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα, πετρέλαιο κίνησης,
θέρµανσης, βενζίνη, φυσικό αέριο, στο χαµηλότερο συντελεστή
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µείωση ΦΠΑ στα τρόφιµα που τόσο
πολύ το σχολιάζετε, µείωση στα φυτοφάρµακα, στα αγροτικά
εφόδια, στο αγροτικό πετρέλαιο, έλεγχο του κέρδους στους µε-
σάζοντες, ειδικά σε αυτούς που προµηθεύονται απευθείας από
τον παραγωγό. 

Ελέγξτε τις αποθήκες. Δεν υπάρχει ένας άνθρωπος που µπο-
ρεί να ελέγξει αυτό το πάρε δώσε µεταξύ του προµηθευτή και
του παραγωγού; Δεν υπάρχει κανένας. Πέστε µου σας παρα-
καλώ, σε ολόκληρα τα Ιόνια Νησιά, σε µία περιφέρεια, ποιος είναι
ο ελεγκτικός µηχανισµός ο οποίος µπορεί να παρακολουθήσει
από την αισχροκέρδεια την απίστευτη που υπάρχει σε αυτό το
ενδιάµεσο διάστηµα. Να µου το πείτε, όµως, συγκεκριµένα. Πρέ-
πει να απαντήσετε σήµερα στη Βουλή και στον ελληνικό λαό,
ποιος Θεός το θέλει πάνω στον τενεκέ το λάδι ή στο τυποποι-
ηµένο λάδι να βάζουν αντικλεπτικό σύστηµα. Και µου απαντάτε
εσείς για τον πόλεµο στην Ουκρανία. Εµ, δεν γίνεται έτσι. Δεν
απαντάτε στα βασικά ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την κα-
θηµερινότητα της ζωής των ανθρώπων. 

Σε αυτό το σηµείο θέλω να τονίσω το εξής στο οποίο, επίσης,
θα ήθελα να µου απαντήσετε αν πάρετε ξανά τον λόγο: Έχουν
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τεθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση µέτρα το 2022 για στήριξη των
αγροτών και των καταναλωτών. Για τη βελτίωση της οικονοµικής
προσιτότητας των τροφίµων, τα κράτη µέλη µπορούν να εφαρ-
µόσουν µειωµένους συντελεστές-φόρους προστιθέµενης αξίας
και να ενθαρρύνουν τους οικονοµικούς φορείς να συγκρατήσουν
τις τιµές λιανικής. Τα κράτη µέλη µπορούν, επίσης, να αντλήσουν
πόρους από τα ταµεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως το Ταµείο
Ευρωπαϊκής Βοήθειας, προς τους απόρους κ.λπ.. 

Δεν έχω χρόνο. Έχετε ενεργήσει σε αυτή την κατεύθυνση έτσι
ώστε να υπεισέλθετε σε αυτό το κοµµάτι της αγοράς, ώστε να
ενισχύσετε µε οποιονδήποτε τρόπο την αγοραστική δύναµη του
µισθού των Ελλήνων πολιτών;

Και πολύ λίγα λόγια σε σχέση µε την τροπολογία. Καταθέσατε
την τροπολογία χθες το βράδυ. Τώρα σοβαρολογείτε, κύριε
Υπουργέ; Αυτά είναι τα περίφηµα µέτρα που µας διαφηµίσατε
για την καταπολέµηση της ακρίβειας και την πάταξη της αισχρο-
κέρδειας; Η υποχρέωση ανακοίνωσης ανατίµησης προϊόντων και
επισήµανσης προϊόντων, δέσµευση µείωση τιµής, αυτά είναι τα
σοβαρά µέτρα για την αναχαίτιση των συνεχιζόµενων αυξήσεων;

Ούτε κι αυτά όµως δεν είναι ουσιαστικά. Ούτε καν σε αυτές
τις άτολµες παρεµβάσεις σας δεν φάνηκαν ειλικρινείς απέναντι
στον ελληνικό λαό. Στο µεν ένα άρθρο, την υποχρέωση ανακοί-
νωσης ανατιµήσεων προϊόντων θέτετε ως υπόχρεες προς τούτο
τις επιχειρήσεις που έχουν συνολικό ετήσιο κύκλο εργασιών άνω
των 90 εκατοµµυρίων ευρώ. Πώς επιλέξατε τα 90 εκατοµµύρια
και δεν είπατε –ας πούµε-  100 εκατοµµύρια, 80 εκατοµµύρια;
Έχει γίνει κάποια µελέτη; Ειλικρινά απορώ και θα ήθελα να µου
απαντήσετε. 

Δεύτερο και σπουδαιότερο, λέτε στην τροπολογία σας ότι οι
εν λόγω επιχειρήσεις ανακοινώνουν στο Υπουργείο Ανάπτυξης
οποιαδήποτε αύξηση τιµής αγοράς από προµηθευτή καταναλω-
τικών προϊόντων που είναι απαραίτητα για την αξιοπρεπή δια-
βίωση ή παρουσιάζουν υψηλή ζήτηση. 

Ποια είναι αυτά τα προϊόντα συγκεκριµένα; Γιατί τα αφήνετε
αόριστα; Γιατί δεν τα κατονοµάζετε αυτά τα προϊόντα; Ή είναι
γενικά σε όλα τα προϊόντα; Θα ήθελα µια εξήγηση. 

Και επιπλέον, τι γίνεται, κύριε Υπουργέ, µε τις εσωτερικές ανα-
τιµήσεις, µε αυτές που δεν σηµειώνονται εξαιτίας αύξησης στην
τιµή από τον προµηθευτή, αλλά εξαιτίας της βούλησης των µε-
γάλων επιχειρήσεων-υπεραγορών; Εκεί γιατί δεν υπάρχει ρύθ-
µιση; Γιατί το παραλείπετε;

Πάµε τώρα και στην «Επισήµανση προϊόντων δέσµευσης µεί-
ωσης τιµής –Πρωτοβουλία µόνιµη µείωση τιµής», άρθρο 2. Λέτε,
κύριε Υπουργέ, τη µαγική λεξούλα «δύνανται» να συµµετέχουν
στην πρωτοβουλία «µόνιµη µείωση τιµής». Δύνανται. Δύνανται.
Είναι δηλαδή στη διακριτική τους ευχέρεια για µείωση τιµής ή
όχι. Είναι µέτρο αυτό; Ειλικρινά θα ήθελα να µου πείτε. Πιστεύετε
ότι ο κόσµος ανακουφίστηκε τώρα µε τη λήψη αυτών των µέ-
τρων;

Και τέλος, κύριε Υπουργέ, η επιβολή προστίµων στους παρα-
βάτες πιστεύετε ότι αποτελεί ουσιαστικό µέτρο, για να παρέµ-
βετε στην αγορά, έτσι ώστε να µειωθούν οι τιµές;

Επαναλαµβάνουµε γιατί τελικά εσείς έχετε αγκυλώσεις και εµ-
µονές να µην αγγίξετε µεγάλα συµφέροντα, διυλιστήρια και πε-
τρελαϊκές. Αν δεν ρυθµίσετε τις τιµές στα καύσιµα, αν δεν
αποφασίσετε να ακούσετε τους Έλληνες παραγωγούς, αν δεν
δείτε κατάµατα την πραγµατικότητα των µικρών και µεσαίων επι-
χειρήσεων, δεν θα έχετε κανένα αποτέλεσµα. Αυτή είναι η εκτί-
µησή µας. 

Ειλικρινά δεν ξέρω τι να πω για το πόνηµα αυτό που φέρατε
τη νύχτα, χτες το βράδυ, την τροπολογία δηλαδή. Την εκλαµ-
βάνω ως κοροϊδία και ως τέτοια προτείνω να µην ψηφιστεί µέχρι
τη λήψη πραγµατικών µέτρων, αυτών που ζητά η κοινωνία µας
και εσείς δεν ακούτε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο

Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Νικόλαος Ανδρου-
λάκης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Θα µιλήσω από τη θέση µου, κυρία Πρόεδρε. 

Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας ενηµερώσω για µια ακόµα

σύµπτωση στην υπόθεση των υποκλοπών, µια υπόθεση που
πάνω από έναν χρόνο τώρα ταλανίζει την πατρίδα µας. 

Την Παρασκευή υπάρχει προγραµµατισµένη συνεδρίαση της
Αρχής Διασφάλισης Απορρήτου Επικοινωνιών, της ανεξάρτητης
αρχής, για το θέµα που αφορά την ΕΥΠ. Η εισήγηση του Προ-
έδρου της αρχής είναι ένα πρόστιµο 100.000 ευρώ στην ΕΥΠ
γιατί δεν δέχτηκε να συνεργαστεί µε την ανεξάρτητη αρχή δίνον-
τας τον αιτιολογικό φάκελο που δικαιολογούσε, κατά την Εισαγ-
γελέα κ. Βλάχου, και την υποκλοπή και την παρακολούθηση του
κινητού µου τηλεφώνου. 

Ενώ, λοιπόν, η επίµαχη αυτή συνεδρίαση είναι αυτή την Παρα-
σκευή, µαθαίνουµε πριν από λίγο ότι αύριο στη Διάσκεψη των
Προέδρων έρχεται αιφνιδιαστικά η αντικατάσταση µελών της
ανεξάρτητης αρχής. Είναι µία ακόµα σύµπτωση που αθροίζεται
στη συνέχεια των προηγούµενων συµπτώσεων. 

Σύµπτωση η παρακολούθηση και ΕΥΠ και «Predator». Δεν
έχουν το «Predator», αλλά µαζί παρακολουθούσαν. 

Σύµπτωση ότι δεν έδωσαν στην ΑΔΑΕ τον φάκελο από την
ΕΥΠ, που µε παρακολουθούσε ως δήθεν εθνικό κίνδυνο. Γιατί
πρέπει να δικαιολογήσουν ποιος είναι ο εθνικός κίνδυνος που
επικαλείται η κ. Βλάχου. 

Και η απάντηση της επόµενης σύµπτωσης είναι οι ηµεροµηνίες
από την αρχή της διαδικασίας εκλογής Αρχηγού του ΠΑΣΟΚ
µέχρι και την εκλογή µου στη θέση του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ. 

Άλλη µια σύµπτωση, 26 Ιουλίου από αυτό το Βήµα, σας κατέ-
θεσα τον φάκελο µιας άλλης ανεξάρτητης αρχής, του κ. Μενου-
δάκου, η οποία επί της ουσίας λέει ότι υπήρχαν πολλαπλά
κρούσµατα µε το «Predator» και ρώτησα τότε το Σώµα: «Υπάρ-
χουν άλλοι Υπουργοί, Βουλευτές, που παρέλαβαν αντίστοιχο φά-
κελο εσάς από τον ΣΥΡΙΖΑ –που λέγατε ότι υπάρχουν θύµατα-
και σε εσάς; Στη Νέα Δηµοκρατία; Ποιοι είναι αυτοί, λοιπόν; Να
καταθέσουν τους φακέλους». Δεν κατετέθη τίποτα. 

Εδώ, λοιπόν, µετά από αυτές τις τυχαίες συµπτώσεις αποδει-
κνύεται ότι η δηµοκρατία µας, οι θεσµοί µας, το κράτος δικαίου
δεν µπορούν αυτή τη στιγµή να περιφρουρηθούν από την Κυβέρ-
νηση του κ. Μητσοτάκη. Είναι µία επικίνδυνη Κυβέρνηση. Είναι
επικίνδυνη Κυβέρνηση για τους θεσµούς, για τη δηµοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Αυτή, λοιπόν, η Κυβέρνηση, µετά από αυτή τη συνέχεια των
συµπτώσεων, έρχεται, µία µέρα πριν τη συνεδρίαση της ανεξάρ-
τητης αρχής, να αντικαταστήσει µέλη. 

Για εµάς τα πράγµατα είναι αποκαλυπτικά. Θέλω πραγµατικά
να απευθυνθώ σήµερα στον ελληνικό λαό και να πω ότι σε αυτή
τη δυσώδη υπόθεση των υποκλοπών –δυστυχώς απ' ό,τι φαίνεται
προσπαθεί να συγκαλύψει η Νέα Δηµοκρατία όχι µόνο τους ανι-
ψιούς, όχι µόνο τους επιχειρηµατίες, αλλά και την ίδια την ΕΥΠ-
εµείς θα συνεχίσουµε κάθε αγώνα, µε όλη µας τη δύναµη, καθη-
µερινά, για να καταλάβουν οι πολίτες ποια είναι η δηµοκρατική
παράταξη που περιφρουρεί τους θεσµούς και τη δηµοκρατία και
ποια είναι η Κυβέρνηση που τους υπονοµεύει καθηµερινά, …

(Χειροκροτήµατα απο την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

…µε µόνο στόχο να µην αποκαλυφθούν οι ευθύνες του κ. Μη-
τσοτάκη και του οικογενειακού του περιβάλλοντος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα απο την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Σκρέκας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ναι,

τώρα γι’ αυτό που είπε ο Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, δεν έχω
να πω κάτι. Απ’ ό,τι δηλαδή γνωρίζω ως Βουλευτής, έχει λήξει η
θητεία των µελών. Είχε προανακοινωθεί στην προηγούµενη Διά-
σκεψη των Προέδρων, δηλαδή είχατε ενηµερωθεί ότι θα προχω-
ρήσουν σε αντικατάσταση των µελών που έχει λήξει η θητεία
τους.

Άρα νοµίζω ότι είναι µια διαδικαστική κατάσταση, κατά την
οποία θα γίνει η αντικατάσταση µελών των οποίων η θητεία έχει
λήξει, αλλά προφανώς ο αρµόδιος θα απαντήσει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
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µατος Αλλαγής): Άρα, κύριε Υπουργέ, µας λέτε ότι είναι µια
ακόµα σύµπτωση σε όλες αυτές τις συµπτώσεις που ζήσαµε τον
προηγούµενο χρόνο. 

Λέτε, λοιπόν, στον ελληνικό λαό ότι µία έχουµε µία ακόµη σύµ-
πτωση, µία µέρα πριν τη συζήτηση στην ανεξάρτητη αρχή µε την
εισήγηση να µπει πρόστιµο 100.000 ευρώ στην ΕΥΠ που δεν
έδωσε το φάκελο –που τάχα δικαιολογούσε γιατί είµαι εθνικός
κίνδυνος. Λέτε ότι είναι µία ακόµη σύµπτωση ότι µία µέρα πριν
αντικαθιστάτε µέλη για να φρενάρετε τη διαδικασία αυτή.

Και σας λέω, λοιπόν, εγώ ευθέως: Είστε επικίνδυνοι για τους
θεσµούς και τη δηµοκρατία!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Είστε µια Κυβέρνηση που πρέπει άµεσα να λογοδοτήσει γι’
αυτό το σκάνδαλο που βαραίνει το δηµόσιο βίο της χώρας, αλλά
έχει εκθέσει και διεθνώς την πατρίδα µας!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κυρία
Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε –και νοµίζω ότι αυτός ο διάλογος
πρέπει να σταµατήσει, κυρία Πρόεδρε- επαναλαµβάνω. Δεν ξέρω
αν είναι σύµπτωση το ότι έρχεστε σήµερα να δηµιουργήσετε
αυτό το σκηνικό το επικοινωνιακό. Γιατί σας είχε ενηµερώσει ο
Πρόεδρος από την προηγούµενη Διάσκεψη των Προέδρων ότι
πρόκειται να γίνει αντικατάσταση. Άρα, δεν µπορώ να καταλάβω
γιατί επιλέξατε σήµερα να έρθετε να τοποθετηθείτε. 

Επιτρέψτε µου, κυρία Πρόεδρε, να συνεχίσω και να απαντήσω
στα υπόλοιπα λεγόµενα των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, σε
ό,τι έχει να κάνει µε το θέµα της ακρίβειας. 

Σε ό,τι αφορά αυτό το οποίο είπε ο εκπρόσωπος από τους
Σπαρτιάτες για τα φωτοβολταϊκά στα χωράφια, θέλω, κύριε συ-
νάδελφε, να σας πω ότι υπάρχει ένα πλαφόν, ένα όριο στο πο-
σοστό της αγροτικής γης, το οποίο µπορεί να χρησιµοποιηθεί
για την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών και αυτό είναι ένα 1% της
αγροτικής γης ανά περιφερειακή ενότητα, το οποίο µάλιστα το
µειώσαµε σε ποσοστό 0,8%. Μάλιστα, είναι φωτοβολταϊκά τα
οποία έχουν ανώτερη ισχύ 1 µεγαβάτ. Άρα όλα αυτά τα µεγάλα
πάρκα που βλέπετε, προφανώς δεν είναι τοποθετηµένα πάνω σε
αγροτική γη. 

Από την άλλη, όµως, πρέπει να σας πω και το εξής. Αν κάνετε
κάτι πάρα πολύ απλό, ρωτήσετε και ζητήστε τα στοιχεία από τον
ΟΠΕΚΕΠΕ πόση αγροτική γη εγκαταλείπεται, δηλαδή πόση
αγροτική γη δεν δηλώνεται από τους αγρότες χρόνο µε τον
χρόνο, θα δείτε ότι, δυστυχώς, τα τελευταία χρόνια έχει εγκατα-
λειφθεί, δηλαδή δεν δηλώνεται για ενισχύσεις από ιδιοκτήτες
αγροτική γη που σε ποσοστό ξεπερνάει το 1% και το 2%. 

Άρα, εµείς τι είπαµε; Αξιοποιούµε ένα πολύ µικρό ποσοστό
0,8% της αγροτικής γης ανά περιφερειακή ενότητα για να τοπο-
θετήσουµε και να εγκατασταθούνε φωτοβολταϊκά και αγροτικά
φωτοβολταϊκά. Γιατί πρέπει να ξέρετε ότι παίρνουν και µεγάλο
ενοίκιο οι αγρότες οι οποίοι κατέχουν αυτή τη γη την οποία τη
δίνουν προς ενοικίαση για εγκατάσταση φωτοβολταϊκών ή έχουν
µεγάλο εισόδηµα, ένα επιπλέον εισόδηµα όταν εγκαθιστούν
αγροτικό φωτοβολταϊκό το οποίο ανήκει στους ίδιους, είτε για
να παράγουν ενέργεια είτε για να συµψηφίζουν την ενέργεια που
καταναλώνουν στη γεώτρησή τους, στην ποµόνα τους, µε την
ενέργεια που παράγεται από το φωτοβολταϊκό τους. Αυτό βοη-
θάει στο να παραµείνουν στα χωράφια οι αγρότες. 

Τι θέλω να πω, λοιπόν. Μη βλέπετε φαντάσµατα εκεί που δεν
υπάρχουν. Το πρόβληµα της µειωµένης αγροτικής παραγωγής
δεν έχει να κάνει µε το ότι ορίσαµε ένα ποσοστό να εγκαθιστούν-
ται ΑΠΕ που πολλές φορές χρησιµοποιούνται και από τους αγρό-
τες. Το αντίθετο. Η χρήση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας,
κύριε συνάδελφε, βοηθάει στο να µειώσουµε το κόστος παρα-
γωγής της ηλεκτρικής ενέργειας. Γιατί, όπως γνωρίζετε, ο φθη-
νότερος τρόπος να παράγεις σήµερα ηλεκτρική ενέργεια είναι
από τον ήλιο. Το κόστος παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από
τον ήλιο σήµερα είναι στα 60-65 ευρώ η µεγαβατώρα για µικρό
φωτοβολταϊκό, κάτω από 50 ευρώ για µεγάλο φωτοβολταϊκό.
Πόσο είναι το κόστος παραγωγής από φυσικό αέριο; Με τις ση-
µερινές τιµές φυσικού αερίου ξεπερνάει τα 100 ευρώ. Του λιγνίτη
ξεπερνάει τα 150 ευρώ και µε τον φόρο άνθρακα που πληρώ-
νουµε. 

Άρα, είναι θέµα βιωσιµότητας των αγροτών το να προχωρή-
σουµε σε µία πράσινη µετάβαση και να παράγουµε, να αξιοποι-
ήσουµε το άπλετο ηλιακό δυναµικό που έχει η χώρα και το
αιολικό δυναµικό ώστε να έχουµε χαµηλότερο κόστος ενέργειας
κι έτσι να έχει ανταγωνιστικότητα ο αγρότης µας, αλλά και η επι-
χείρηση και η µεταποίηση και η βιοµηχανία. 

Το αντίθετο από αυτό που είπατε πρέπει να κάνουµε. Η πρώτη
φορά που έχει ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα η Ελλάδα σε σχέση
µε τις βόρειες ευρωπαϊκές χώρες σε ό,τι αφορά στην παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας είναι τώρα, γιατί βρέθηκε τεχνολογία που
αξιοποιεί τον ήλιο. Και πόσες ώρες αξιοποιήσιµης ηλιοφάνειας
έχουµε τον χρόνο στην Ελλάδα; Έχουµε χίλιες πεντακόσιες µε
χίλιες εξακόσιες ώρες κατά µέσο όρο. Πόσες αξιοποιήσιµες
ώρες ηλιοφάνειας έχει η Γερµανία; Έχει οκτακόσιες µε εννιακό-
σιες ώρες. Άρα, για πρώτη φορά εµείς έχουµε φθηνότερο κό-
στος παραγωγής.

Τι γινόταν όταν χρησιµοποιούσαµε άνθρακα; Εµείς είχαµε λι-
γνίτη µε χίλιες επτακόσιες έως δυόµισι χιλιάδες χιλιοθερµίδες το
κιλό θερµική αξία και η Γερµανία και η Πολωνία χρησιµοποιούν
άνθρακα και καφέ άνθρακα, brown coal, µε πέντε χιλιάδες, µε
επτά χιλιάδες χιλιοθερµίδες το κιλό θερµική αξία. Δηλαδή, εµείς
θέλουµε τρεις φορές περισσότερο λιγνίτη να εξορύξουµε για να
κάψουµε και να παράγουµε 1 MWh, όταν η Γερµανία, η Πολωνία
και το Βέλγιο και όλες εκείνες οι χώρες που χρησιµοποιούσαν
άνθρακα τις προηγούµενες δεκαετίες ήθελαν πολύ λιγότερο µε-
τάλλευµα, γι’ αυτό και πάντα είχαµε και πιο ακριβό κόστος πα-
ραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από λιγνίτη.

Και, βέβαια, αν συνυπολογίσουµε και το φυσικό αέριο, που τε-
λικά φάνηκε ότι κάποιες χώρες της Ευρώπης προµηθεύονταν
φυσικό αέριο από τη Ρωσία σε πολύ ανταγωνιστικές τιµές σε
σχέση µε την Ελλάδα, και, βεβαίως, εκεί είχαν χαµηλότερο κό-
στος παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας. 

Επίσης, υπάρχουν και εκείνες οι χώρες που έχουν πυρηνική
ενέργεια, όπως η Γαλλία και άλλες, όπου κι εκεί έχουν χαµηλό-
τερο κόστος παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας απ’ τον ελληνικό
λιγνιτικό εργοστάσιο παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας. 

Τώρα, όµως, µπορούµε να είµαστε ανταγωνιστικοί, αξιοποιών-
τας ήλιο, άνεµο, νερό και βέβαια, να αποθηκεύουµε και την ηλε-
κτρική µας ενέργεια. Το αντίθετο από αυτά που είπατε. Απλά σας
τα λέω να γνωρίζετε τουλάχιστον, σε βασικές αρχές τι προσπα-
θούµε να κάνουµε. 

Δεν υπάρχει κλιµατική αλλαγή είπατε. Εγώ δεν θα πω αν υπάρ-
χει κλιµατική αλλαγή. Νοµίζω ότι αυτό είναι πάρα πολύ εύκολο
κάποιος να το διαπιστώσει άµα παρακολουθήσει και µετρήσει τα
καιρικά φαινόµενα τα οποία είναι καταστροφικά και αριθµήσει
πόσα συµβαίνουν κάθε χρόνο τώρα και πόσα τέτοια έκτακτα, κα-
ταστροφικά φαινόµενα συνέβαιναν πριν από είκοσι και τριάντα
χρόνια. Όπως γνωρίζετε -και είναι πάρα πολύ εύκολο να γκουγ-
κλάρετε- τα καιρικά φαινόµενα τα οποία είχαν περίοδο εµφάνι-
σης µία φορά τα πενήντα χρόνια ή µία φορά τα εκατό χρόνια
έχουν υπερδιπλασιαστεί και εµφανίζονται πολύ πιο συχνά τα τε-
λευταία χρόνια σε σχέση µε τριάντα, σαράντα και πενήντα χρόνια
πριν.  

Άρα, κάτι έχει αλλάξει. Τι έχει αλλάξει; Η εµφάνιση καταστρο-
φικών φαινοµένων, φαινοµένων δηλαδή που δεν απαντούνταν
συχνά στην Ευρώπη και στην Ελλάδα. Και γιατί το λέµε αυτό;
Διότι πάρα πολύ απλά, όπως είπατε εσείς ή κάποιος άλλος, στην
Ισπανία και φέτος και πέρυσι και πρόπερσι, είχαµε µειωµένη πα-
ραγωγή στο λάδι κατά 40% και 50%. Γιατί; Διότι είχαµε άλλες
καιρικές συνθήκες. Είχαµε αυξηµένες θερµοκρασίες, δεν είχαµε
χαµηλή θερµοκρασία το βράδυ, δεν έδεσαν οι καρποί, δεν πα-
ρήχθησαν ελιές και δεν είχαµε παραγωγή ελαιολάδου. Και αυτό
συµβαίνει και µε το φαινόµενο του Ελ Νίνιο. Δεν το λέµε εµείς,
το λέει η Ινδία που αυτή τη στιγµή έχει πρόβληµα εφοδιασµού
σε ρύζι, το λέει η Κίνα, το λένε χώρες που βλέπουν τις αγροτικές
παραγωγές τους να µειώνονται, εξαιτίας των καιρικών συνθηκών. 

Τώρα εµείς µπορούµε να λέµε ή εσείς µπορείτε να λέτε ότι
πρέπει να κάνουµε τον στρουθοκάµηλο, να κλείσουµε τα µάτια
µας και να πούµε ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα και ότι όλα
πάνε καλά, αλλά το αντίθετο είναι αυτό που πρέπει να κάνουµε.
Πρέπει να δούµε πώς θα δυναµώσουµε την αγροτική παραγωγή,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 27 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 3755



πώς θα κάνουµε τον πρωτογενή µας τοµέα πιο ανθεκτικό σε αυτό
το οποίο έχει έρθει ήδη, δηλαδή στην αλλαγή του κλίµατος, κάτι
που µας ταλαιπωρεί.

Τώρα, όσον αφορά στο γιατί τα λεµόνια έρχονται από την Αρ-
γεντινή και γιατί δεν παράγουµε αρκετά λεµόνια στην Ελλάδα,
γιατί εισάγουµε ντοµάτες από Ολλανδία ή από Τουρκία ή από
Αλβανία και δεν παράγουµε αρκετές εδώ σε ανταγωνιστικές
τιµές είναι κάτι, φυσικά, το οποίο πρέπει και αξίζει να το συζη-
τάµε και να δούµε πώς θα βάλουµε και νέους αγρότες και πώς
θα βοηθήσουµε τους αγρότες µας και να συνασπιστούν και να
κάνουν όλα αυτά τα οποία πρέπει να κάνουν και να τους βοηθή-
σουµε να τα κάνουν, για να προχωρήσουν και να γίνει η παρα-
γωγή µας πιο ανταγωνιστική.

Κάνουµε πράγµατα εκεί; Δεν είµαι ο αρµόδιος Υπουργός, αλλά
θα σας πω ότι κάνουµε πάρα πολλά -εκλέγοµαι και σε αγροτικό
νόµο- και έχουµε µειωµένο φορολογικό συντελεστή κατά 50%
στους αγρότες που έχουν συνεταιριστεί, γιατί δεν µπορεί ένας
αγρότης µε ένα ή µε δέκα ή µε εκατό στρέµµατα να ανταγωνιστεί
τον Ευρωπαίο αγρότη ή τον συνεταιρισµό µε δέκα ή είκοσι χιλιά-
δες στρέµµατα. Είναι θέµα κόστους παραγωγής και οικονοµίας
κλίµακας. Τα γνωρίζετε αυτά. Είναι βασικά πράγµατα τα οποία
πρέπει να αντιληφθείτε, αν δεν το έχετε ήδη κάνει, για να κατα-
λάβετε τι πρέπει να κάνουµε και εδώ στην Ελλάδα. Προς τα εκεί
κατευθυνόµαστε µε µια σειρά από µέτρα και κίνητρα.

Τώρα έρχοµαι και σε κάτι τελευταίο. Η Βουλγαρία δεν έχει φω-
τιές και έχει φωτιές η Αλεξανδρούπολη. Ίδια δέντρα έχει η Βουλ-
γαρία, ίδια έχει η Αλεξανδρούπολη και η Δαδιά που κάηκε; Έχει
χαλέπιο πεύκη η Βουλγαρία ή µήπως έχει πλατύφυλλα έλατα;
Και στα Τρίκαλα δεν έχουµε πολλές φωτιές. Αν δεν το γνωρίζετε,
έχουµε φωτιές οι οποίες σβήνουν µόνες τους. Γιατί; Διότι είναι
τέτοια η βλάστηση. Συγκρίνετε, δηλαδή, ανόµοια πράγµατα. Φυ-
σικά, εδώ έχουµε πεύκα, τα οποία γίνονται µπουρλότο όταν πιά-
νουν φωτιά. Δεν το γνωρίζετε αυτό; Γιατί, δηλαδή, η Αυστραλία
έχει φωτιές και δεν έχει η Βουλγαρία; Η Βουλγαρία, δηλαδή,
κάνει καλύτερη δουλειά από την Αυστραλία και εκεί κάηκαν δέκα
ή πέντε ή έξι, τέλος πάντων, «Ελλάδες» και η Βουλγαρία δεν έχει
φωτιές; Να λέµε τα πράγµατα σοβαρά σε αυτή την Αίθουσα, για
να µπορεί, τελικά, να µας ακούει ο κόσµος και να µην περνάµε
και λάθος εικόνες, γιατί πιστεύω ότι αυτά τα είπατε λόγω µη πλή-
ρους γνώσης των δεδοµένων και όχι επειδή θέλατε να κάνετε
κάτι µε κακό τρόπο, µε κακή πρόθεση.

Τώρα σε ό,τι αφορά στον κ. Κατρίνη, ο οποίος βεβαίως έφυγε,
στην Ισπανία, λέει, µειώθηκε ο πληθωρισµός από το 15,9% στο
10,4% από τον Δεκέµβριο ως τον Αύγουστο και στην Ελλάδα από
το 15,6% µειώθηκε στο 10,8%. Ακριβώς αντίστοιχη µείωση είχε
και  ο πληθωρισµός των τροφίµων και στην Ελλάδα και στην
Ισπανία. Στην Ελλάδα δεν µειώσατε τον ΦΠΑ, ενώ στην Ισπανία
µείωσαν τον ΦΠΑ. Τελικά, φαίνεται ότι αυτό δεν απέδωσε. Καλώς
ή κακώς, αυτά λένε τα στοιχεία. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Σας τα είπα και πριν, έχουν περισσότερο πληθωρισµό.

Ο Βουλευτής, ο εκπρόσωπος τώρα από τον ΣΥΡΙΖΑ είπε το
εξής: Αφού, λέει, εµείς δεν µειώσαµε τον ΦΠΑ και µειώθηκε πε-
ρισσότερο ο πληθωρισµός, αν αυξήσουµε τον ΦΠΑ, θα µειωθεί
ακόµα παραπάνω. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Λογοπαίγνιο ήταν!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Συγ-

γνώµη, αλλά αυτά δεν είναι ούτε σοφιστείες διαλεκτικής ούτε
του καφενείου µπορώ να πω. Δεν θέλω να το συγκρίνω και να το
παρουσιάσω µε ένα παράδειγµα που λέει ο λαός, αλλά θέλω να
σας πω ότι τέτοιες σοφιστείες δεν αντέχουν σε αυτή την Αί-
θουσα. Να σοβαρευτούµε λιγάκι. Δεν είπαµε, φυσικά και δεν
υπονόησε και κανείς ότι αν αυξηθεί ο ΦΠΑ, θα µειωθεί ο πληθω-
ρισµός. Εκείνο που σας είπα είναι πάρα πολύ απλά ότι δεν ήταν
αποτελεσµατικό το µέτρο της Ισπανίας. Λέω γι’ αυτό το οποίο
είπε ο συνάδελφός σας από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Έρχοµαι τώρα και σε κάτι τελευταίο που αφορά στον εκπρό-
σωπο από την Ελληνική Λύση, ο οποίος είπε ότι το ΑΕΠ αυξήθηκε
λόγω κατανάλωσης και όχι για κάποιον άλλο λόγο. Το ΑΕΠ της
χώρας ως έναν βαθµό αυξήθηκε επειδή αυξήθηκε και η κατανά-
λωση. Αυξήθηκε, όµως, επειδή διπλασιάστηκαν και οι εξαγωγές
σε απόλυτο νούµερο, όπως γνωρίζετε. Αυξήθηκε, επειδή διπλα-

σιάστηκαν οι άµεσες ξένες ιδιωτικές επενδύσεις από τα 3,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ στα 7,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυξήθηκε
γιατί αυξήθηκαν συνολικά οι δηµόσιες και ιδιωτικές επενδύσεις,
όλοι οι παράγοντες που αθροίζονται στην εξίσωση του Ακαθάρι-
στου Εθνικού Προϊόντος. Άρα, θα έλεγα ότι είναι µονοµερές να
πει κάποιος ότι αυξήθηκε µόνο και µόνο από την αύξηση της κα-
τανάλωσης ή από την αύξηση των τιµών των προϊόντων, γιατί και
από αυτό φυσικά προκύπτει αύξηση της ιδιωτικής δαπάνης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Νικητιάδης. 
Κύριε Νικητιάδη, θα σας παρακαλούσα να είστε λίγο σύντο-

µος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Θα

προσπαθήσω να είµαι σύντοµος. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά την αρχική

σας τοποθέτηση εδώ µου δώσατε ειλικρινώς την εντύπωση επί-
δοσης σε ένα κρεσέντο φιλελευθερισµού. Βέβαια, είναι δικαίωµά
σας να εξάρετε τα έργα της Κυβέρνησής σας, αλλά δεν τοποθε-
τηθήκατε πάνω στα ζητήµατα που τέθηκαν. Βάλαµε µία σειρά
από ζητήµατα ειδικώς για την τροπολογία και δεν ακούσαµε τί-
ποτα για όλα αυτά. Δεν µας είπατε τίποτα. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τοποθετούµαστε θετικά
επί του νοµοσχεδίου. Πάντα υποστηρίζαµε οποιαδήποτε ψήφιση
οδηγίας εναρµονίζει το Ευρωπαϊκό µε το Ελληνικό Δίκαιο και συ-
νεπώς, εκτιµούµε ότι το νοµοσχέδιο είναι σε θετική κατεύθυνση
και γι’ αυτό το ψηφίζουµε και επί των άρθρων και επί της αρχής.

Όσον αφορά, όµως, στην τροπολογία και ακριβώς επειδή δεν
πήραµε και καµµία απάντηση, έχουµε µια διαφορετική προσέγ-
γιση. Στην τροπολογία θα ψηφίσουµε «παρών» και θα εξηγήσω
και τον λόγο.

Κατ’ αρχάς θα εξηγήσω γιατί δεν λέµε «ναι» στην τροπολογία.
Θα µπορούσαµε να την έχουµε ψηφίσει. Δεν λέµε «ναι», λοιπόν,
διότι η τύχη της είναι έωλη. Δεν υπάρχουν συγκεκριµένα µέτρα,
Τα πάντα εναπόκεινται στην καλή θέληση κάποιων εταιρειών που
θα έρθουν και θα δώσουν µία µείωση 5%. Συνεπώς, αυτή τη
στιγµή η Κυβέρνηση δεν κυβερνάει, απλώς ρυθµίζει µια κατά-
σταση όπου απευθύνεται και ζητά -το βάζω σε εισαγωγικά- «ελε-
ηµοσύνη» από κάποιους που θα δώσουν έκπτωση αυτή την
περίοδο. 

Εσείς, όµως, κύριε Υπουργέ, άλλα εξαγγείλατε, όταν δώσατε
συνέντευξη Τύπου και αναγγείλατε τα τέσσερα µέτρα. Αφήσατε
περίπου να εννοηθεί ότι καθιερώνεται από εδώ και πέρα µείωση
κατά 5% στο ράφι των βασικών προϊόντων και όχι ότι θα έρθουν
κάποιοι -το βάζω και αυτό σε εισαγωγικά- «καλοί Σαµαρείτες» για
να δώσουν µείωση στα προϊόντα. 

Δεν λέµε «ναι», διότι υπάρχει το πρόβληµα το οποίο προσπε-
ράσατε. Είναι το µόνο στο οποίο αναφερθήκατε, στην αναφορά
σε µόνιµη µείωση. Και κάπου το διασκεδάσατε λέγοντας ότι έξι
µήνες είναι µακρύ διάστηµα. 

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να καταλάβετε ότι είναι εξαπάτηση του
κόσµου. Εξαπατάται η αγορά, εξαπατώνται οι καταναλωτές.
Όταν λες «µόνιµη µείωση», είναι µόνιµη µείωση. Δεν είναι µείωση
έξι µηνών που αύριο θα έρθουν κάποιοι και θα κάνουν µείωση,
έκπτωση προϊόντος για τρεις, τέσσερις µήνες και θα µας µιλάνε
για µόνιµη µείωση, γιατί και ο Υπουργός είπε ότι η και εξάµηνη
ήταν µόνιµη µείωση. Η ελληνική γλώσσα έχει συγκεκριµένη ερ-
µηνεία. Δεν µπορείτε εσείς να αλλάζετε το µόνιµο και να βαφτί-
ζετε το προσωρινό µόνιµο. Δεν γίνεται. 

Δεν θα ψηφίσουµε την τροπολογία, γιατί πρέπει να καταλάβετε
ότι µ’ αυτή τη θεσµοθέτηση περνάτε διαφορετικά ήθη στην
αγορά και αυτό δεν µπορεί να αλλάξει. Η κουλτούρα που βάζετε
εσείς αυτή τη στιγµή ωθεί τον κόσµο της αγοράς, τους µεγάλους
επιχειρηµατίες, τους µεσολαβητές, τους προµηθευτές, να υιο-
θετούν τη δική σας αντίληψη.

Δεν θα ψηφίσουµε διότι είναι και παράνοµη αυτή η καθιέρωση
του προσωρινού ως µονίµου. Είναι παράνοµη. Σας το είπα στην
πρωτολογία. Το ξεπερνάτε. Εύχοµαι να µην το βρείτε µπροστά
σας. Θα το βρείτε µπροστά σας. Θα δείτε µαζικές αγωγές για το
θέµα της µόνιµης µείωσης των τιµών.

Επίσης, είπαµε ότι δεν ελέγχονται οι υψηλές τιµές σήµερα των
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προϊόντων. Σήµερα έχουµε κάποιες υψηλές τιµές και µειώθηκαν
οι συντελεστές. Αυτές ελέγχονται µ’ αυτά τα µέτρα; Έχουµε
τιµές προϊόντων που είναι ανεβασµένες, ενώ έχει µειωθεί κάθε
άλλη παράµετρος που συντελεί στη διαµόρφωση της τελικής
τιµής. Πώς το ελέγχετε αυτό; Δεν θα πούµε «ναι», γιατί δεν µας
απαντήσατε γιατί 90 εκατοµµύρια ευρώ και όχι 80 ή 90 στα σου-
περµάρκετ. Και δεν µας απαντήσατε αν αντιλαµβάνεστε πως
αυτό µπορεί να δηµιουργήσει αθέµιτο ανταγωνισµό. 

Για όλα αυτά, λοιπόν, εµείς δεν θα ψηφίσουµε θετικά για την
τροπολογία που φέρατε. Δεν θα ψηφίσουµε, όµως και αρνητικά,
διότι αν υπάρχει µία περίπτωση  στις εκατό αυτά τα µέτρα που
λαµβάνονται να ωφελήσουν εκατό ή χίλιους καταναλωτές, δεν
θα θέλαµε εµείς να βρεθούµε και να πούµε ότι δεν τα ψηφίσαµε.
Γι’ αυτό και ψηφίζουµε «παρών». 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχει

ζητήσει τον λόγο για ένα λεπτό ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
κ. Κόντης.

Ορίστε, κύριε Κόντη, έχετε ένα λεπτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κάνω µία διόρθωση. Απο-

δώσατε την αναφορά µου στα βουλγαρικά δάση σε άγνοια και
επειδή και εγώ πιστεύω ότι είστε καλόπιστος, όπως είπατε, να
σας πω ότι έχω κάνει ειδική έρευνα προσωπικά για τα δάση αυτά.
Θα σας πω ότι το δάσος Πιρίν είναι ένα από τα µεγαλύτερα δάση
πεύκου και κωνοφόρων στην Ευρώπη. Μάλιστα, το Μπαϊκούσεφ
είναι το αρχαιότερο. Είναι χιλίων τετρακοσίων ετών πεύκο. Έχει
πάρα πολλά πεύκα η Βουλγαρία και κωνοφόρα και ευπρόσβλητα
στις πυρκαγιές.

Όσο για την αναφορά µου στην κλιµατική αλλαγή, δεν είπα ότι
δεν υπάρχει. Είπα ότι δεν µπορούµε να αποδίδουµε στην κλιµα-
τική αλλαγή τα πάντα και πρέπει βάσει της πίστης µας –µεγάλης
όπως εσείς πιστεύετε, µικρότερης όπως πιστεύω εγώ- να προ-
σπαθούµε να προετοιµαζόµαστε καλύτερα γι’ αυτά που περιµέ-
νουµε από τις επιδράσεις που θα επιφέρει η κλιµατική αλλαγή. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Βορίδη,

έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-

στώ, κυρία Πρόεδρε.
Ενηµερώθηκα, κυρία Πρόεδρε, ότι έκανε µια παρέµβαση ο

Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής µε θέµα την επικεί-
µενη αύριο σύγκληση της Διασκέψεως των Προέδρων προκειµέ-
νου να υπάρξει εκεί απόφαση, σύµφωνα µε την κρίση της
Διασκέψεως, για το θέµα των θητειών που έχουν λήξει στην
ΑΔΑΕ και τη συµπλήρωση µε εκλογή νέων µελών. Και εγκάλεσε
την Κυβέρνηση –και µάλιστα σε οργίλο ύφος- διότι ακολουθεί
αυτή τη διαδικασία. 

Πρώτα απ’ όλα δεν θέλω να µένουν εντυπώσεις, γιατί δηµιουρ-
γείται µια περίεργη παρανόηση. Ελπίζω να είναι παρανόηση. Ελ-
πίζω να µην είναι κάποιου είδους εκµετάλλευση. 

Γίνοµαι συγκεκριµένος. Η διαδικασία για την επιλογή µελών
ανεξάρτητων αρχών εκκινά από τη Βουλή –εδώ ξεκινά- και εισά-
γεται στη Διάσκεψη των Προέδρων. Η Διάσκεψη των Προέδρων
αποφασίζει µε τα 3/5 κατόπιν προτάσεως η οποία προέρχεται
από τον Πρόεδρο της Βουλής.

Σωστά; Σωστά. 
Ερώτηση προς τον κ. Ανδρουλάκη: Έχει λήξει η θητεία των

µελών;
Να πω πόσο καιρό, κυρία Πρόεδρε; Έχει λήξει πάνω από έναν

χρόνο. Έχουµε αφήσει µέλη µε ληγµένη θητεία πάνω από έναν
χρόνο. Να ξεκινήσουµε κάποια στιγµή την προβλεπόµενη διαδι-
κασία για την εκλογή των νέων µελών ή ποτέ; Ακούω. Είναι, λέει,
αιφνιδιαστικό. Τι το αιφνιδιαστικό έχει; Ο Πρόεδρος ενηµέρωσε
τη Διάσκεψη την Παρασκευή για το ότι θα ξεκινήσει αυτή η δια-
δικασία. Προφανώς έχουν τηρηθεί οι νόµιµες προθεσµίες. Όµως,
να σας ρωτήσω κάτι; Τι σηµαίνει «αιφνιδιαστικό»; Υπάρχουν τα
ονόµατα, θα σκεφτούν τα κόµµατα πάνω στην πρόταση αυτή και
θα αποφασίσουν. Θα πάρουν απόφαση µε τα 3/5 ή δεν θα πά-
ρουν απόφαση µε τα 3/5, κατά την κρίση του Κοινοβουλίου και
της Διασκέψεώς του.

Όµως, ο κ. Ανδρουλάκης λέει κάτι το οποίο το θεωρώ απί-

στευτο. Λέει ότι ξεκινάει η συνεδρίαση αυτή για την αντικατά-
σταση των µελών που η θητεία τους έχει λήξει εδώ και έναν
χρόνο και επίκειται, λέει, συνεδρίαση της ολοµέλειας της αρχής
για να επιβληθεί πρόστιµο –καθόρισε και το ύψος του- 100 χιλιά-
δων ευρώ στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών. Πού το ξέρει
αυτό, δηλαδή ποια θα είναι η απόφαση της αρχής, ο κ. Ανδρου-
λάκης; Έχει κάποια πληροφόρηση; Εµείς δεν έχουµε. Δεν ξέρω
τι αποφασίζει η αρχή. Η αρχή αποφασίζει ό,τι θέλει και ό,τι νοµί-
ζει. Ο κ. Ανδρουλάκης ξέρει ότι εκτιµήθηκαν οι φάκελοι, έγινε
κρίση, έγινε διάσκεψη της ολοµέλειας της αρχής και θα επιβλη-
θεί και πρόστιµο 100.000 ευρώ; Και µιλάει για χειραγώγηση της
διαδικασίας; Ποιος χειραγωγεί τη διαδικασία; Από µέλη –το το-
νίζω- που η θητεία τους έχει λήξει και που σε τελευταία ανάλυση
η αρχή γνωρίζει ότι αύριο γίνεται Διάσκεψη προκειµένου, επιτέ-
λους, µετά από έναν χρόνο, να υπάρξει εκλογή νέων µελών από
τη Διάσκεψη των Προέδρων! Πόσον καιρό, δηλαδή, κατά τη
γνώµη του κ. Ανδρουλάκη θα πρέπει να παραµένουν µέλη µε
ληγµένη τη θητεία; Για πόσο καιρό; Με πόσο καιρό θα είναι ευ-
χαριστηµένος;

Άρα, λοιπόν, θερµή παράκληση, όταν ακολουθείται µε από-
λυτη τυπικότητα µία διαδικασία, µε απόλυτο σεβασµό στις κοι-
νοβουλευτικές διαδικασίες, µε απόλυτη ενηµέρωση του
Κοινοβουλίου, εµφανίζεται εδώ Αρχηγός κοινοβουλευτικού κόµ-
µατος ο οποίος γνωρίζει και τις αποφάσεις της ανεξάρτητης
αρχής, πριν γίνει η διάσκεψη αυτής!

Με συγχωρείτε πολύ, αλλά εδώ ο κ. Ανδρουλάκης βρίσκεται
βαθιά εκτεθειµένος και εγώ θα καλέσω το σύνολο των κοµµάτων
να ακολουθήσουν την κοινοβουλευτική τάξη, τη συνταγµατική
τάξη, να ακολουθήσουν αυτό το οποίο επιβάλλει ο Κανονισµός
και να σεβαστούν όλα τα κόµµατα αυτά που προβλέπει ο Κανο-
νισµός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής έχει τον λόγο.

Ορίστε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορεί ο κ. Βορίδης να

νοµίζει ότι επειδή διαθέτει στεντόρεια φωνή, µπορεί να είναι πει-
στικός σε σχέση µε την ουσία των θεµάτων. Νοµίζω ότι ο Πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ –και απευθύνοµαι στην Πρόεδρο, γιατί αυτό
επιβάλλει ο Κανονισµός- έθεσε µια σειρά επαναλαµβανόµενων
συµπτώσεων που παύουν να είναι συµπτώσεις, όταν τυχαίνει να
ενηµερωθήκαµε µόλις εχθές για µια διαδικασία και για το ποια
είναι τα πρόσωπα τα οποία προτείνονται για την αλλαγή σε αυτήν
την ευαίσθητη ανεξάρτητη αρχή. 

Εµείς, κυρία Πρόεδρε, θεωρούµε ότι η συγκεκριµένη αρχή έχει
πολύ µεγάλο βαθµό ευαισθησίας όχι για το ΠΑΣΟΚ, αλλά συνο-
λικά για την ελληνική κοινωνία, βλέποντας και βιώνοντας όλη
αυτή τη δυσώδη υπόθεση των υποκλοπών. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι παραµονή της συνεδρίασης όπου υπάρ-
χει συγκεκριµένη εισήγηση για το επίµαχο θέµα που ήταν και η
αιτία και η αφορµή για να ξετυλιχθεί όλο αυτό το σκοτεινό κύ-
κλωµα που ενορχηστρωνόταν από το Μέγαρο Μαξίµου παρακο-
λούθησης πολιτικών προσώπων µε κορυφαία περίπτωση τον
Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ, όταν έρχεται η ώρα η ανεξάρτητη αρχή
να αποφασίσει και να επιβάλει πρόστιµο συγκεκριµένο για παρά-
λειψη της ΕΥΠ, η οποία δεν είναι τυχαία, ξαφνικά δροµολογείται
η διαδικασία. 

Και δεν είναι καθόλου τυχαίο το γεγονός ότι µόλις ξεκίνησε -
και το θυµίζω αυτό στον προλαλήσαντα Υπουργό- η ΑΔΑΕ να
ερευνά αυτή την υπόθεση, ταυτόχρονα ξεκίνησε και η συζήτηση
από κύκλους της Κυβέρνησης για συγχώνευση των δύο ανεξάρ-
τητων αρχών ως µοναδικό τρόπο για να παρακαµφθούν κάποιοι
δηµόσιοι λειτουργοί που τήρησαν τον λόγο τους, τη θέση τους,
το αξίωµα που διακονούν και δεν υπέκυψαν σε εξωθεσµικές ή
άλλου τύπου παρεµβάσεις. 

Εµείς, λοιπόν, θα βρισκόµαστε εδώ για να στηλιτεύουµε και
αυτά που φαίνονται και αυτά που δεν φαίνονται, αλλά είναι τόσο
ορατά που κανείς δεν µπορεί να τα κρύψει όσο και αν επιχειρεί,
όποια ρητορική δεινότητα και αν διαθέτει. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής) 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει τον λόγο ο κύ-
ριος Υπουργός, ο κ. Βορίδης, και µετά από αυτό ολοκληρώνεται
και η σηµερινή διαδικασία. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-
στώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, τα πράγµατα στη ζωή, ξέρετε, είναι απλά.
Την προηγούµενη Πέµπτη ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής στη
Διάσκεψη των Προέδρων ανέφερε συγκεκριµένα ότι πρόκειται
να ξεκινήσει η διαδικασία εκλογής των νέων µελών, την Πέµπτη.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να ξεκινήσει.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μάλιστα,

να ξεκινήσει, ενηµέρωσε.
Ακούστε κάτι ενδιαφέρον αφού σας αρέσουν οι συµπτώσεις.

Γιατί σας αρέσουν οι συµπτώσεις. Αµέσως µετά η αρχή, τη
στιγµή που ακόµα τα πράγµατα, αν θέλετε, σε µια σειρά ζητηµά-
των ήταν ανοικτά, επέλεξε να συγκαλέσει ο Πρόεδρος, ως έχει
δικαίωµα, την ολοµέλεια για την Τετάρτη. Οποία σύµπτωσις! 

Την Πέµπτη δηλώνεται η εκκίνηση της διαδικασίας εκλογής
των νέων µελών και την Παρασκευή ορίζεται η συγκεκριµένη συ-
νεδρίαση. Το ποιος ακολουθεί ποιον και για ποιον λόγο εγώ το
αφήνω στην κρίση σας. Εγώ έχω απόλυτο σεβασµό στην αρχή
και σταµατώ εδώ. 

Επίσης, εγώ δεν σχολιάζω ποτέ το τι σκέφτεται και τι αποφα-
σίζει η αρχή, ό,τι νοµίζει, είναι δικαίωµά στης, µε την πλειοψηφία
της, µε τη µειοψηφία της, µε τις σκέψεις της, όπως αυτές κατα-
χωρούνται. Αλλά επιτρέψτε µου, δεν θα πω εδώ ότι είναι δι-
καίωµα, που είναι αναφαίρετο δικαίωµα του Κοινοβουλίου, αλλά
εγώ θα πω ότι είναι υποχρέωση από ένα σηµείο και µετά του Κοι-
νοβουλίου να µη διατηρεί µια σύνθεση που έχει λήξει, αλλά κά-
ποια στιγµή να προχωρεί στην εκλογή. 

Πόσο καιρό -ξαναρωτάω το ΠΑΣΟΚ- θέλετε να περιµένουµε;
Περιµένουµε µε αυτή τη σύνθεση για έναν χρόνο. Μας αποδώ-
σατε προθέσεις συγχωνεύσεως. Σωστά. Ακούστε. Εµείς είχαµε
πει ότι έχουµε ένα γενικότερο σχέδιο συγχωνεύσεων ανεξάρτη-
των αρχών, όχι της συγκεκριµένης. Έχει γίνει συγχώνευση ΕΑΑ-
ΔΗΣΥ, έχει γίνει η συγχώνευση µε την αρχή προδικαστικών
προσφυγών. Έχουν γίνει, λοιπόν, συγχωνεύσεις αρχών και µάλι-
στα, πρόθεση της Κυβέρνησης παραµένει να προχωρήσει σε πε-
ραιτέρω συγχωνεύσεις και εξορθολογισµούς στα ζητήµατα των
ανεξάρτητων αρχών. 

Δεν αφορά µόνο στη συγκεκριµένη. Αυτό είναι µια γενικότερη
σκέψη και ανάλογα µε τη νοµοθετική ωριµότητα, προχωράνε
πράγµατι. Αυτό, όµως, εξηγήστε µου. Αν ήταν τόσο δόλια η πρό-
θεσή µας, γιατί δεν έχει ήδη γίνει; Γιατί  δεν υλοποιήθηκε η συγ-
χώνευση; Γιατί δεν την έχουµε κάνει; 

Μα, εσείς µου λέτε κάτι άλλο. Εσείς µου λέτε ότι πρέπει σε
σύνθεση που έχει λήξει να την διατηρώ εσαεί. Μέχρι πότε να τη
διατηρήσουµε; Και σας ρωτούν και κάτι ακόµα και να µε συγχω-
ρέσετε. Γιατί απεκδύετε και µειώνει ο Πρόεδρός σας το δικαίωµα
του Κοινοβουλίου να ασκήσει τα νόµιµα καθήκοντά του σε σχέση
µε αυτό το θέµα και σύµφωνα µε τις συνταγµατικά οριζόµενες

πλειοψηφίες; 
Αν δεν αρέσουν τα πρόσωπα που προτείνει ο κύριος Πρό-

εδρος της Βουλής, έχει τη δυνατότητα η Διάσκεψη των Προ-
έδρων και µάλιστα, επειδή απαιτείται αυξηµένη πλειοψηφία,
όπως ξέρετε -δεν αρκεί η ψήφος της Νέας Δηµοκρατίας, χρει-
άζονται και άλλες ψήφοι στη Διάσκεψη των Προέδρων-, να πει:
«Δεν µου αρέσουν, δεν τα εγκρίνω, απορρίπτω την πρόταση». 

Εσείς τι θέλετε τώρα; Ούτε αυξηµένη πλειοψηφία να µην
υπάρξει, να µένουµε εκεί µε αυτούς που έχει λήξει η θητεία τους,
για να παίρνουν τις αποφάσεις που, µάλιστα, ο Πρόεδρός σας
τις ξέρει από πριν. Πού τις ξέρει τις αποφάσεις της αρχής; Πώς
τις γνωρίζει; Πού ξέρει τι θα αποφασίσει η ολοµέλεια; Εγώ δεν
το ξέρω. 

Εγώ δέχοµαι ότι η αρχή µε ακεραιότητα και τα µέλη της θα
διαβουλευτούν και σύµφωνα µε την πεποίθησή τους, θα πάρουν
µια απόφαση Εσείς πού γνωρίζετε εκ των προτέρων την από-
φαση αυτή και λέτε ότι το κίνητρό µας είναι, µάλιστα, να αποφύ-
γουµε αυτή την απόφαση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, παρα-
καλώ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-
στώ πάρα πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακούστηκαν και τα

δύο µέρη. Η συζήτηση θα συνεχιστεί αύριο στη Διάσκεψη των
Προέδρων. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, και  των
άρθρων, του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Ενσω-
µάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2121 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 27ης Νοεµβρίου 2019 για την
τροποποίηση της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1132 όσον αφορά τις δια-
συνοριακές µετατροπές, συγχωνεύσεις και διασπάσεις κεφαλαι-
ουχικών εταιρειών».

Προχωράµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της τρο-
πολογίας και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, δεκαπέντε άρθρα, µία τροπολογία, το ακροτελεύ-
τιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2121 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Νοεµβρίου 2019

για την τροποποίηση της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1132 όσον αφορά
τις διασυνοριακές µετατροπές, συγχωνεύσεις και διασπάσεις

κεφαλαιουχικών εταιρειών

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
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Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 15 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Υπ. τροπ. 20/2 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2019/2121 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 27ης Νοεµβρίου 2019 για την τροποποίηση της Οδηγίας
(ΕΕ) 2017/1132 όσον αφορά τις διασυνοριακές µετατροπές, συγ-
χωνεύσεις και διασπάσεις κεφαλαιουχικών εταιρειών και επεί-
γουσες διατάξεις για την εύρυθµη λειτουργία της αγοράς» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2121 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Νοεµβρίου 2019
για την τροποποίηση της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/1132 όσον αφορά
τις διασυνοριακές µετατροπές, συγχωνεύσεις και διασπάσεις
κεφαλαιουχικών εταιρειών και επείγουσες διατάξεις για την εύ-
ρυθµη λειτουργία της αγοράς

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΗ ΣΥΓΧΩΝΕΥΣΗ ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΩΝ     ΕΤΑΙ-

ΡΕΙΩΝ
Άρθρο 3 Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2121 για τις δια-

συνοριακές συγχωνεύσεις κεφαλαιουχικών εταιρειών - Προ-
σθήκη Κεφαλαίου ΙΑ’ στο Μέρος Β’ του        ν. 4601/2019

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΑ’
ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΗ ΣΥΓΧΩΝΕΥΣΗ ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩ
Άρθρο 53α Πεδίο εφαρµογής (παρ. 1 έως 3 άρθρου 120 Οδη-

γίας 2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 53β  Ορισµοί (άρθρο 119 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 53γ Κοινό σχέδιο διασυνοριακής συγχώνευσης
(άρθρο 122 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 53δ Δηµοσιότητα (άρθρο 123 Οδηγίας 2017/1132)
Άρθρο 53ε Έκθεση του διοικητικού συµβουλίου ή των διαχει-

ριστών προς τους µετόχους ή εταίρους και τους εργαζοµένους
(άρθρο 124 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 53στ Έκθεση ανεξάρτητων εµπειρογνωµόνων
(άρθρο 125 και 133α Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 53ζ Έγκριση από τη συνέλευση (άρθρο 126 Οδηγίας

2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 53η Προστασία των µετόχων ή εταίρων (άρθρο 126α

Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 53θ Προστασία των πιστωτών (άρθρο 126β Οδηγίας

2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 53ι Ενηµέρωση και διαβούλευση των εργαζοµένων

(άρθρο 126γ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 53ια Συµµετοχή των εργαζοµένων στη διοίκηση της

προκύπτουσας από τη διασυνοριακή συγχώνευση εταιρείας
(άρθρο 133 της Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 53ιβ Πιστοποιητικό πριν από τη διασυνοριακή συγχώ-
νευση (άρθρο 127 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 53ιγ Διαβίβαση του «πιστοποιητικού πριν από τη δια-
συνοριακή συγχώνευση» (άρθρο 127α Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 53ιδ Έλεγχος νοµιµότητας της διασυνοριακής συγχώ-
νευσης (άρθρο 128 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 53ιε Ηµεροµηνία έναρξης αποτελεσµάτων της διασυ-
νοριακής συγχώνευσης (άρθρο 129 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 53ιστ Καταχώριση της διασυνοριακής συγχώνευσης
(άρθρο 130 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 53ιζ Αποτελέσµατα της διασυνοριακής συγχώνευσης
(άρθρα 131 και 134 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 53ιη  Απλουστευµένες διατυπώσεις (άρθρο 132 Οδη-
γίας 2017/1132/ΕΕ)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΗ ΔΙΑΣΠΑΣΗ ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ
Άρθρο 4 Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2121    για τις

διασυνοριακές διασπάσεις κεφαλαιουχικών εταιρειών - Προ-

σθήκη Κεφαλαίου ΙΒ’ στο Μέρος Γ’ του         ν. 4601/2019 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΒ’
ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΗ ΔΙΑΣΠΑΣΗ ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ
Άρθρο 103α Πεδίο εφαρµογής (άρθρο 160α Οδηγίας

2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 103β Ορισµοί (άρθρο 160β Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 103γ Διαδικασίες και διατυπώσεις (άρθρο 160γ Οδη-

γίας 2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 103δ Σχέδιο διασυνοριακής διάσπασης (άρθρο 160δ

Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 103ε Δηµοσιότητα (άρθρο 160ζ Οδηγίας

2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 103στ Έκθεση του διοικητικού συµβουλίου ή των δια-

χειριστών προς µετόχους ή εταίρους και εργαζοµένους (άρθρο
160ε Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 103ζ Έκθεση ανεξάρτητων εµπειρογνωµόνων (άρθρο
160στ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 103η Έγκριση από τη γενική συνέλευση (άρθρο 160η
Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 103θ Προστασία των µετόχων ή εταίρων (άρθρο 160θ
Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 103ι Προστασία των πιστωτών (άρθρο 160ι        Οδηγίας
2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 103ια Ενηµέρωση και διαβούλευση των εργαζοµένων
(άρθρο 160ια Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 103ιβ Συµµετοχή των εργαζοµένων στη διοίκηση της
επωφελούµενης ή των επωφελούµενων εταιρειών (άρθρο 160ιβ
Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 103ιγ Πιστοποιητικό πριν από τη διασυνοριακή διά-
σπαση (άρθρο 160ιγ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 103ιδ Διαβίβαση του «πιστοποιητικού πριν από τη δια-
συνοριακή διάσπαση» (άρθρο 160ιδ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 103ιε Έλεγχος νοµιµότητας της διασυνοριακής διά-
σπασης (άρθρο 160ιε Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 103ιστ Ηµεροµηνία έναρξης αποτελεσµάτων της δια-
συνοριακής διάσπασης (άρθρο 160ιζ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 103ιζ Καταχώριση της διασυνοριακής διάσπασης
(άρθρο 160ιστ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 103ιη Αποτελέσµατα της διασυνοριακής διάσπασης
(άρθρα 160ιη και 160κα Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 103ιθ Απλουστευµένες διατυπώσεις (άρθρο 160ιθ Οδη-
γίας 2017/1132/ΕΕ)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΗ ΜΕΤΑΤΡΟΠΗ ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ
Άρθρο 5 Ενσωµάτωση των διατάξεων της Οδηγίας (ΕΕ)

2019/2121 για τις διασυνοριακές µετατροπές κεφαλαιουχικών
εταιρειών - Προσθήκη Κεφαλαίου Ζ’ στο Μέρος Δ’ του  ν.
4601/2019

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΗ ΜΕΤΑΤΡΟΠΗ ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ
Άρθρο 139α Πεδίο εφαρµογής (άρθρο 86α Οδηγίας

2017/1132/ΕΕ) 
Άρθρο 139β Ορισµοί (άρθρο 86β Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 139γ Διαδικασίες και διατυπώσεις (άρθρο 86γ Οδηγίας

2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 139δ Σχέδιο διασυνοριακής µετατροπής (άρθρο 86δ

Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 139ε Δηµοσιότητα (άρθρο 86ζ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)
Άρθρο 139στ Έκθεση του διοικητικού συµβουλίου ή των δια-

χειριστών προς µετόχους ή εταίρους και εργαζοµένους (άρθρο
86ε Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 139ζ Έκθεση ανεξάρτητων εµπειρογνωµόνων (άρθρα
86στ και 86ιθ της Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 139η Έγκριση από τη γενική συνέλευση (άρθρο 86η
Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 139θ Προστασία των µετόχων ή εταίρων (άρθρο 86θ
Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 139ι Προστασία των πιστωτών (άρθρο 86ι Οδηγίας
2017/1133/ΕΕ)

Άρθρο 139ια Ενηµέρωση και διαβούλευση των εργαζοµένων
(άρθρο 86ια Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)
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Άρθρο 139ιβ Συµµετοχή των εργαζοµένων στη διοίκηση της
µετατραπείσας εταιρείας (άρθρο 86ιβ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 139ιγ Πιστοποιητικό πριν από τη διασυνοριακή µετα-
τροπή (άρθρο 86ιγ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 139ιδ Διαβίβαση «πιστοποιητικού πριν από τη διασυνο-
ριακή µετατροπή» (άρθρο 86ιδ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 139ιε Έλεγχος νοµιµότητας της διασυνοριακής µετα-
τροπής (άρθρο 86ιε Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 139ιστ Ηµεροµηνία έναρξης αποτελεσµάτων της δια-
συνοριακής διάσπασης (άρθρο 86ιζ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 139ιζ Καταχώριση της διασυνοριακής µετατροπής
(άρθρο 86ιστ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Άρθρο 139ιη Αποτελέσµατα της διασυνοριακής µετατρο-
πής (άρθρα 86ιη και 86κ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ

ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2019/2121 ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥ-
ΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 27ΗΣ ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2019 ΓΙΑ
ΤΗΝ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2017/1132 ΟΣΟΝ
ΑΦΟΡΑ ΤΙΣ ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΕΣ ΜΕΤΑΤΡΟΠΕΣ, ΣΥΓΧΩΝΕΥΣΕΙΣ ΚΑΙ
ΔΙΑΣΠΑΣΕΙΣ

Άρθρο 6 Δηµοσίευση του σχεδίου σύµβασης συγχώνευσης -
Τροποποίηση άρθρου 8 ν. 4601/2019

Άρθρο 7 Δηµοσίευση του σχεδίου σύµβασης διάσπασης - Τρο-
ποποίηση άρθρου 60 ν. 4601/2019 

Άρθρο 8 Κατάργηση έγκρισης Περιφερειάρχη για τη συγχώ-
νευση εταιρειών - Τροποποίηση άρθρου 17               ν. 4601/2019

Άρθρο 9 Κατάργηση έγκρισης Περιφερειάρχη για τη διάσπαση
εταιρειών - Τροποποίηση άρθρου 69                   ν. 4601/2019

Άρθρο 10 Κατάργηση έγκρισης Περιφερειάρχη για τη µετα-
τροπή εταιρειών - Τροποποίηση άρθρου 112               ν. 4601/2019

Άρθρο 11 Επικαιροποίηση Παραποµπών - Τροποποίηση άρ-
θρου 142 ν. 4601/2019

Άρθρο 12 Διόρθωση σφάλµατος στο άρθρο 147              του ν.
4601/2019

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 13 Εξουσιοδοτικές διατάξεις - Προσθήκη άρθρου 140α

στον ν. 4601/2019
Άρθρο 14 Καταργούµενες διατάξεις
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Z’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΡΥΘΜΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΗΣ        ΑΓΟΡΑΣ
Άρθρο 15 Υποχρέωση ανακοίνωσης ανατιµήσεων προϊόντων 
Άρθρο 16 Επισήµανση προϊόντων µε δέσµευση µείωσης τιµής

- Πρωτοβουλία «Μόνιµη Μείωση Τιµής»
Άρθρο 17 Ανακοίνωση ενδεικτικών τιµών λιανικής πώλησης

οπωροκηπευτικών προϊόντων
Άρθρο 18 Παράταση προθεσµιών διεξαγωγής γενικών συνε-

λεύσεων κεφαλαιουχικών εταιρειών για το έτος 2023
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 19 Έναρξη ισχύος

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι η άρση των περιορισµών στην
ελευθερία εγκατάστασης των εταιρειών στην εσωτερική αγορά
της Ευρωπαϊκής Ένωσης µέσω της ρύθµισης των διασυνορια-
κών µετασχηµατισµών, καθώς και η προστασία των ενδιαφερό-
µενων µερών, ιδίως των εργαζοµένων, πιστωτών, µετόχων και
εταίρων.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι η ορθολογική συστηµατοποί-
ηση του δικαίου εταιρικών µετασχηµατισµών σε ένα ενιαίο νοµο-

θέτηµα, µέσω της συµπλήρωσης του υφιστάµενου ρυθµιστικού
πλαισίου, το οποίο αφορά µόνον σε διασυνοριακές συγχωνεύ-
σεις, µε ρυθµίσεις που αφορούν σε διασυνοριακές διασπάσεις
και µετατροπές κεφαλαιουχικών εταιρειών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΗ ΣΥΓΧΩΝΕΥΣΗ 
ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ

Άρθρο 3
Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2121 για τις 

διασυνοριακές συγχωνεύσεις κεφαλαιουχικών 
εταιρειών - Προσθήκη Κεφαλαίου ΙΑ’ στο Μέρος Β’ 

του ν. 4601/2019

Στο Μέρος Β’ του ν. 4601/2019 (Α’ 44), προστίθεται Κεφάλαιο
ΙΑ’ ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΑ’
ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΗ ΣΥΓΧΩΝΕΥΣΗ 
ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ

Άρθρο 53α
Πεδίο εφαρµογής

(παρ. 1 έως 3 άρθρου 120 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Το παρόν Κεφάλαιο εφαρµόζεται στις διασυνοριακές συγ-
χωνεύσεις, µε την επιφύλαξη της παρ. 2, καθώς και στις διασυ-
νοριακές συγχωνεύσεις που γίνονται µε καταβολή χρηµατικού
ποσού που υπερβαίνει το δέκα τοις εκατό (10%) της ονοµαστικής
αξίας ή, ελλείψει ονοµαστικής αξίας, της λογιστικής αξίας των
εταιρικών συµµετοχών που αντιπροσωπεύουν το κεφάλαιο της
εταιρείας που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώνευση,
εφόσον αυτό προβλέπεται από τη νοµοθεσία ενός (1) τουλάχι-
στον κράτους µέλους, η οποία διέπει την αλλοδαπή εταιρεία που
µετέχει στη διασυνοριακή συγχώνευση.

2. Το παρόν Κεφάλαιο δεν εφαρµόζεται στις διασυνοριακές
συγχωνεύσεις στις οποίες µετέχει εταιρεία µε αντικείµενο τη
συλλογική επένδυση κεφαλαίων που παρέχονται από το κοινό, η
οποία λειτουργεί βάσει της αρχής της διασποράς των κινδύνων
και τα µερίδια της οποίας, εφόσον το ζητήσουν οι κάτοχοί τους,
εξαγοράζονται ή εξοφλούνται, άµεσα ή έµµεσα, από τα περιου-
σιακά της στοιχεία. Κάθε ενέργεια την οποία αναλαµβάνει µια τέ-
τοια εταιρεία για να διασφαλίσει ότι η χρηµατιστηριακή αξία των
µεριδίων της δεν διαφέρει σηµαντικά από την καθαρή αξία του
ενεργητικού της θεωρείται ισοδύναµη µε τέτοια εξαγορά ή εξό-
φληση.

3. Στην ηµεδαπή εταιρεία που µετέχει σε διασυνοριακή συγ-
χώνευση εφαρµόζονται τα άρθρα 6 έως και 53, εκτός αν προβλέ-
πεται διαφορετικά στο παρόν Κεφάλαιο.

Άρθρο 53β
Ορισµοί

(άρθρο 119 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Για τους σκοπούς του παρόντος Κεφαλαίου νοούνται ως: 
α) «εταιρεία»: η Ανώνυµη Εταιρεία (Α.Ε.), η Εταιρεία Περιορι-

σµένης Ευθύνης (Ε.Π.Ε.), η Ιδιωτική Κεφαλαιουχική Εταιρεία
(I.K.E.), η ετερόρρυθµη κατά µετοχές εταιρεία, η Ευρωπαϊκή
Εταιρεία («SE») και κάθε άλλη εταιρεία µε τη µορφή που απαριθ-
µείται στο Παράρτηµα ΙΙ της Οδηγίας 2017/1132 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 14ης Ιουνίου 2017, «σχε-
τικά µε ορισµένες πτυχές του εταιρικού δίκαιου» (L 169),

β) «ηµεδαπή εταιρεία»: εταιρεία µε καταστατική έδρα στην Ελ-
λάδα εφόσον έχει συσταθεί σύµφωνα µε το δίκαιο κράτους µέ-
λους της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.),

γ) «αλλοδαπή εταιρεία»: µη ηµεδαπή εταιρεία, η οποία έχει συ-
σταθεί σύµφωνα µε το δίκαιο κράτους µέλους της Ε.Ε. και έχει
την καταστατική της έδρα, την κεντρική της διοίκηση ή την κύρια
εγκατάστασή της εντός της Ε.Ε.,

δ) «συγχώνευση»: κάθε πράξη του άρθρου 6, καθώς και κάθε
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πράξη µε την οποία:
δα) µία ή περισσότερες εταιρείες µεταβιβάζουν, ύστερα από

λύση τους, χωρίς να ακολουθήσει εκκαθάριση, το σύνολο των
περιουσιακών στοιχείων και υποχρεώσεών τους, σε άλλη εται-
ρεία που κατέχει το σύνολο των εταιρικών συµµετοχών τους ή

δβ) µία ή περισσότερες εταιρείες µεταβιβάζουν, ύστερα από
τη λύση τους, χωρίς να ακολουθήσει εκκαθάριση, το σύνολο των
περιουσιακών στοιχείων και υποχρεώσεών τους, σε άλλη, προ-
ϋπάρχουσα εταιρεία (απορροφώσα εταιρεία), χωρίς την έκδοση
νέων εταιρικών συµµετοχών από την απορροφώσα εταιρεία, αν
ένα πρόσωπο κατέχει, άµεσα ή έµµεσα, όλες τις εταιρικές συµ-
µετοχές των εταιρειών που µετέχουν στη διασυνοριακή συγχώ-
νευση ή αν οι µέτοχοι ή εταίροι των εταιρειών που µετέχουν στη
διασυνοριακή συγχώνευση κατέχουν τις εταιρικές τους συµµε-
τοχές στην ίδια αναλογία, σε όλες τις εταιρείες που µετέχουν
στη διασυνοριακή συγχώνευση,

ε) «διασυνοριακή συγχώνευση»: κάθε συγχώνευση στην οποία
συµµετέχουν µια ή περισσότερες ηµεδαπές κεφαλαιουχικές εται-
ρείες και µια ή περισσότερες αλλοδαπές κεφαλαιουχικές εται-
ρείες.

Άρθρο 53γ
Κοινό σχέδιο διασυνοριακής συγχώνευσης

(άρθρο 122 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ) 

Τα διοικητικά συµβούλια ή οι διαχειριστές καθεµιάς από τις
εταιρείες που µετέχουν στη διασυνοριακή συγχώνευση καταρτί-
ζουν το κοινό σχέδιο διασυνοριακής συγχώνευσης, το οποίο πε-
ριλαµβάνει τουλάχιστον:

α) για κάθε συγχωνευόµενη εταιρεία, τη νοµική µορφή, την
επωνυµία και τον τόπο της καταστατικής της έδρας, καθώς και
τη νοµική µορφή, την επωνυµία της εταιρείας που προκύπτει από
τη διασυνοριακή συγχώνευση και τον τόπο της καταστατικής της
έδρας,

β) τη σχέση ανταλλαγής των εταιρικών συµµετοχών και το
ποσό πληρωµής σε µετρητά, κατά περίπτωση,

γ) τον τρόπο διάθεσης των εταιρικών συµµετοχών της εται-
ρείας που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώνευση,

δ) τις πιθανές επιπτώσεις από τη διασυνοριακή συγχώνευση
στην απασχόληση των εργαζοµένων των συγχωνευόµενων εται-
ρειών,

ε) την ηµεροµηνία από την οποία οι εταιρικές συµµετοχές πα-
ρέχουν δικαίωµα συµµετοχής στα κέρδη, καθώς και κάθε ειδικό
όρο σχετικά µε το δικαίωµα αυτό,

στ) την ηµεροµηνία από την οποία οι πράξεις των απορροφώ-
µενων ή συγχωνευόµενων εταιρειών θεωρούνται από λογιστική
άποψη ότι γίνονται για λογαριασµό της εταιρείας που προκύπτει
από τη διασυνοριακή συγχώνευση,

ζ) τα δικαιώµατα που εξασφαλίζονται από την εταιρεία που
προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώνευση στους µετόχους ή
εταίρους που έχουν ειδικά δικαιώµατα, καθώς και στους δικαιού-
χους άλλων δικαιωµάτων, ή τα µέτρα που προτείνονται γι’ αυ-
τούς,

η) τα τυχόν ειδικά πλεονεκτήµατα που παρέχονται σε µέλη των
διοικητικών, διαχειριστικών, εποπτικών ή εσωτερικών ελεγκτικών
οργάνων των συγχωνευόµενων εταιρειών,

θ) την ιδρυτική πράξη της εταιρείας που προκύπτει από τη δια-
συνοριακή συγχώνευση, κατά περίπτωση, και το καταστατικό,
εφόσον αυτό αποτελεί αντικείµενο ιδιαίτερης πράξης,

ι) αν απαιτείται, πληροφορίες για τις διαδικασίες σύµφωνα µε
τις οποίες καθορίζονται, κατά το άρθρο 53ια, οι ρυθµίσεις για
τον ρόλο των εργαζοµένων στον καθορισµό της συµµετοχής
τους στη διοίκηση της εταιρείας που προκύπτει από τη διασυνο-
ριακή συγχώνευση,

ια) πληροφορίες σχετικά µε την αποτίµηση των περιουσιακών
στοιχείων και των υποχρεώσεων που µεταβιβάζονται στην εται-
ρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώνευση,

ιβ) τις ηµεροµηνίες των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων
των συγχωνευόµενων εταιρειών, οι οποίες χρησιµοποιήθηκαν για
τον καθορισµό των όρων της διασυνοριακής συγχώνευσης,

ιγ) τις λεπτοµέρειες της προσφοράς χρηµατικού ανταλλάγµα-

τος για µετόχους ή εταίρους σύµφωνα µε το άρθρο 53η,
ιδ) τις διασφαλίσεις που παρέχονται σε πιστωτές, ιδίως εγγυή-

σεις ή ενέχυρα.

Άρθρο 53δ
Δηµοσιότητα

(άρθρο 123 Οδηγίας 2017/1132)

1. Έναν (1) τουλάχιστον µήνα πριν από την ηµεροµηνία συνε-
δρίασης της γενικής συνέλευσης του άρθρου 53ζ, για τη λήψη
απόφασης µε αντικείµενο τη διασυνοριακή συγχώνευση, κατα-
χωρίζονται και δηµοσιεύονται στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο
(Γ.Ε.ΜΗ.): 

α) το κοινό σχέδιο διασυνοριακής συγχώνευσης,
β) ανακοίνωση που ενηµερώνει τους µετόχους ή εταίρους,

τους πιστωτές και τους εκπροσώπους των εργαζοµένων της ηµε-
δαπής εταιρείας, ή, αν δεν υπάρχουν εκπρόσωποι, τους ίδιους
τους εργαζοµένους, ότι µπορούν να υποβάλουν στην εταιρεία,
το αργότερο πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες πριν από την ηµεροµη-
νία της γενικής συνέλευσης, παρατηρήσεις σχετικά µε το κοινό
σχέδιο διασυνοριακής συγχώνευσης,

γ) η έκθεση του ανεξάρτητου εµπειρογνώµονα του άρθρου
53στ. Η εταιρεία έχει δικαίωµα να µη δηµοσιεύσει τις εµπιστευ-
τικές πληροφορίες της έκθεσης του ανεξάρτητου εµπειρογνώ-
µονα.

2. Τα έγγραφα που δηµοσιοποιούνται στο Γ.Ε.ΜΗ., κατά την
παρ. 1, είναι επίσης προσβάσιµα στο κοινό δωρεάν, µέσω του
Συστήµατος Διασύνδεσης Μητρώων            Επιχειρήσεων της
περ. δ) της παρ. 1 του άρθρου 3 του      ν. 4919/2022 (Α’ 71).

3. Οι υποχρεώσεις της παρ. 1 εκπληρώνονται ηλεκτρονικά και
δωρεάν. 

4. Αν δεν απαιτείται η έγκριση της διασυνοριακής συγχώνευ-
σης από τη γενική συνέλευση της απορροφώσας εταιρείας, σύµ-
φωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 53ζ, η δηµοσίευση της παρ. 1
πραγµατοποιείται έναν (1) τουλάχιστον µήνα πριν από τη γενική
συνέλευση της άλλης συγχωνευόµενης εταιρείας ή εταιρειών.

Άρθρο 53ε
Έκθεση του διοικητικού συµβουλίου ή των 

διαχειριστών προς τους µετόχους ή εταίρους και 
τους εργαζοµένους (άρθρο 124 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) ή οι διαχειριστές της ηµεδα-
πής εταιρείας συντάσσουν έκθεση προς τους µετόχους ή εταί-
ρους και τους εργαζόµενους που εξηγεί και αιτιολογεί τις
νοµικές και οικονοµικές πτυχές της διασυνοριακής συγχώνευ-
σης, καθώς και τις συνέπειες της διασυνοριακής συγχώνευσης
για τους εργαζόµενους. Η έκθεση εξηγεί, ιδίως, τις συνέπειες
της διασυνοριακής συγχώνευσης για τις µελλοντικές επιχειρη-
µατικές δραστηριότητες της εταιρείας.

2. Η έκθεση περιλαµβάνει επίσης ένα τµήµα για τους µετόχους
ή εταίρους και ένα τµήµα για τους εργαζόµενους. Η εταιρεία
µπορεί να συντάξει είτε µια έκθεση που περιέχει και τα δύο αυτά
τµήµατα, είτε χωριστές εκθέσεις.

3. Το τµήµα της έκθεσης για τους µετόχους ή εταίρους εξηγεί,
ιδίως:

α) το χρηµατικό αντάλλαγµα και τη µέθοδο που χρησιµοποι-
ήθηκε για τον καθορισµό του,

β) τη σχέση ανταλλαγής εταιρικών συµµετοχών και τη µέθοδο
ή τις µεθόδους που χρησιµοποιήθηκαν για τον υπολογισµό της,
κατά περίπτωση,

γ) τις συνέπειες της διασυνοριακής συγχώνευσης για τους µε-
τόχους ή εταίρους,

δ) τα δικαιώµατα και τα µέσα έννοµης προστασίας των µετό-
χων ή εταίρων, σύµφωνα µε το άρθρο 53η.

4. Το τµήµα της έκθεσης για τους µετόχους ή εταίρους δεν
απαιτείται, αν όλοι οι µέτοχοι ή οι εταίροι της εταιρείας έχουν
συµφωνήσει να παραιτηθούν από την απαίτηση αυτή.

5. Το τµήµα της έκθεσης για τους εργαζόµενους εξηγεί ιδίως:
α) τις συνέπειες της διασυνοριακής συγχώνευσης για τις ερ-
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γασιακές σχέσεις, καθώς και τα µέτρα που λαµβάνονται για τη
διαφύλαξη αυτών,

β) ουσιώδεις µεταβολές των ισχυουσών συνθηκών απασχόλη-
σης και των τόπων εγκατάστασης της εταιρείας,

γ) τον τρόπο που τα στοιχεία των περ. α) και β) επηρεάζουν
και τις θυγατρικές της εταιρείας.

6. Οι εκθέσεις καταχωρίζονται στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο
και δηµοσιεύονται στον διαδικτυακό του τόπο τουλάχιστον έξι
(6) εβδοµάδες πριν από τη γενική συνέλευση του άρθρου 53ζ.
Οι εκθέσεις είναι διαθέσιµες, σε κάθε περίπτωση, σε ηλεκτρονική
µορφή µαζί µε το σχέδιο διασυνοριακής συγχώνευσης, στους
µετόχους ή εταίρους και στους εκπροσώπους των εργαζοµένων
των εταιρειών που µετέχουν στη συγχώνευση ή, αν δεν υπάρ-
χουν εκπρόσωποι, στους ίδιους τους εργαζόµενους, εντός της
ίδιας προθεσµίας. Αν, ωστόσο, δεν απαιτείται η έγκριση της δια-
συνοριακής συγχώνευσης από τη γενική συνέλευση της απορ-
ροφώσας ηµεδαπής εταιρείας, σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο
της παρ. 1 του άρθρου 53ζ, η έκθεση καθίσταται διαθέσιµη του-
λάχιστον έξι (6) εβδοµάδες πριν από τη συνέλευση της άλλης
εταιρείας ή των άλλων εταιρειών που µετέχουν στη διασυνοριακή
συγχώνευση.

7. Εφόσον το Δ.Σ. ή οι διαχειριστές της ηµεδαπής εταιρείας
λάβουν εγκαίρως γνώµη των εκπροσώπων των εργαζοµένων ή,
αν δεν υπάρχουν εκπρόσωποι, των ίδιων των εργαζοµένων, σύµ-
φωνα µε το π.δ. 240/2006 (Α’ 252), σχετικά µε τις πληροφορίες
των παρ. 1 και 5, οι µέτοχοι ή εταίροι ενηµερώνονται σχετικά και
η γνώµη επισυνάπτεται στην έκθεση.

8. Το τµήµα της έκθεσης για τους εργαζοµένους δεν απαιτεί-
ται, αν η ηµεδαπή εταιρεία και οι θυγατρικές της δεν έχουν άλ-
λους εργαζόµενους πέραν εκείνων που συµµετέχουν στο
διοικητικό συµβούλιο ή είναι διαχειριστές.

9. Δεν απαιτείται έκθεση του Δ.Σ. ή των διαχειριστών, αν πλη-
ρούνται σωρευτικά οι προϋποθέσεις των παρ. 4 και 8.

10. Οι παρ. 1 έως 9 δεν θίγουν τα ισχύοντα δικαιώµατα ενηµέ-
ρωσης και διαβούλευσης και τις διαδικασίες που προβλέπονται
στο π.δ. 178/2002 (Α’ 162) και στο Κεφάλαιο ΙΒ’ του  ν. 4052/2012
(Α’ 41).

Άρθρο 53στ
Έκθεση ανεξάρτητων εµπειρογνωµόνων

(άρθρα 125 και 133α Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Για την ηµεδαπή εταιρεία συντάσσεται έκθεση ενός (1) ή πε-
ρισσότερων ανεξάρτητων εµπειρογνωµόνων, η οποία απευθύνε-
ται στους µετόχους ή εταίρους και είναι διαθέσιµη έναν (1)
τουλάχιστον µήνα πριν από την ηµεροµηνία σύγκλησης της συ-
νέλευσης του άρθρου 53ζ. Κατά τα λοιπά, ως προς τους εµπει-
ρογνώµονες, εφαρµόζονται οι παρ. 1, 2 και 3 του άρθρου 10.
Ωστόσο, αν δεν απαιτείται η έγκριση της διασυνοριακής συγχώ-
νευσης από τη συνέλευση της απορροφώσας ηµεδαπής εται-
ρείας, σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο της   παρ. 1 του άρθρου
53ζ, η έκθεση καθίσταται διαθέσιµη έναν (1) τουλάχιστον µήνα
πριν από την ηµεροµηνία της συνέλευσης της εταιρείας. 

2. Οι συγχωνευόµενες εταιρείες µπορούν να ζητήσουν τη σύν-
ταξη ενιαίας γραπτής έκθεσης από έναν (1) ή περισσότερους
ανεξάρτητους εµπειρογνώµονες, κατόπιν κοινής τους αίτησης
ενώπιον της αρµόδιας δικαστικής ή διοικητικής αρχής οποιου-
δήποτε από τα κράτη µέλη η νοµοθεσία του οποίου διέπει τις
εταιρείες αυτές ή την εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνο-
ριακή συγχώνευση. Αρµόδια αρχή για την παραλαβή της ως άνω
κοινής αίτησης είναι η Διεύθυνση Εταιρειών της Γενικής Γραµ-
µατείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης. Η εναλλακτική
δυνατότητα διορισµού κοινών εµπειρογνωµόνων, κατά το πρώτο
εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 10, διατηρείται.

3. Η έκθεση της παρ. 1 περιλαµβάνει τη γνώµη των εµπειρο-
γνωµόνων σχετικά µε την επάρκεια του προτεινόµενου χρηµατι-
κού ανταλλάγµατος και της προτεινόµενης σχέσης ανταλλαγής
των εταιρικών συµµετοχών. Κατά την αξιολόγηση του χρηµατι-
κού ανταλλάγµατος, οι εµπειρογνώµονες λαµβάνουν υπόψη την
αγοραία τιµή των εταιρικών συµµετοχών των εταιρειών που µε-
τέχουν στη διασυνοριακή συγχώνευση πριν από την ανακοίνωση
της πρότασης διασυνοριακής συγχώνευσης ή την αξία των εται-

ρειών, εξαιρώντας την επίπτωση της προτεινόµενης διασυνορια-
κής συγχώνευσης, όπως καθορίζεται σύµφωνα µε τις γενικά απο-
δεκτές µεθόδους αποτίµησης. Στην έκθεση αναφέρονται,
τουλάχιστον:

α) η µέθοδος ή οι µέθοδοι που υιοθετήθηκαν για να καθοριστεί
το ποσό του προτεινόµενου χρηµατικού ανταλλάγµατος,

β) η µέθοδος ή οι µέθοδοι που υιοθετήθηκαν για τον καθορι-
σµό της προτεινοµένης σχέσης ανταλλαγής,

γ) κατά πόσον η µέθοδος ή οι µέθοδοι που υιοθετήθηκαν είναι
κατάλληλες για την αξιολόγηση του χρηµατικού ανταλλάγµατος
και της σχέσης ανταλλαγής των εταιρικών συµµετοχών, η αξία
στην οποία κατέληξαν µε τη χρήση των εν λόγω µεθόδων και η
γνώµη τους, όσον αφορά στη σχετική βαρύτητα που αποδόθηκε
στις εν λόγω µεθόδους, κατά τον υπολογισµό της αξίας, και σε
περίπτωση χρήσης διαφορετικών µεθόδων στις εταιρείες που µε-
τέχουν στη διασυνοριακή συγχώνευση, κατά πόσον η χρήση δια-
φορετικών µεθόδων είναι δικαιολογηµένη, και

δ) πιθανές ειδικές δυσχέρειες αποτίµησης που έχουν ανακύ-
ψει. 

4. Για τη σύνταξη της έκθεσης της παρ. 1, ο εµπειρογνώµονας
έχει δικαίωµα να λάβει όλες τις αναγκαίες πληροφορίες από τις
εταιρείες που µετέχουν στη διασυνοριακή συγχώνευση για την
εκπλήρωση των καθηκόντων του. 

5. Αν όλοι οι µέτοχοι ή εταίροι καθεµιάς από τις εταιρείες που
µετέχουν στη διασυνοριακή συγχώνευση συµφωνούν, δεν απαι-
τείται εξέταση του κοινού σχεδίου διασυνοριακής συγχώνευσης
από ανεξάρτητους εµπειρογνώµονες, ή έκθεση εµπειρογνωµό-
νων. Για την ηµεδαπή εταιρεία που µετέχει στη διασυνοριακή
συγχώνευση εφαρµόζεται η παρ. 7 του άρθρου 10.

Άρθρο 53ζ
Έγκριση από τη συνέλευση

(άρθρο 126 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Για τη διασυνοριακή συγχώνευση απαιτείται απόφαση της
γενικής συνέλευσης της ηµεδαπής εταιρείας, σύµφωνα µε το
άρθρο 14 και, κατά περίπτωση, την παρ. 1 του άρθρου 32, την
παρ. 1 του άρθρου 41, την παρ. 2 του άρθρου 42, και το άρθρο
46, αφού λάβει γνώση των εκθέσεων της διοίκησης και των εµ-
πειρογνωµόνων, καθώς επίσης και των παρατηρήσεων των ερ-
γαζοµένων. Στην περίπτωση αυτή, ρήτρες του καταστατικού που
απαιτούν πλειοψηφία µεγαλύτερη του ενενήντα τοις εκατό (90%)
δεν ισχύουν για το υπερβάλλον ποσοστό. Η ως άνω έγκριση δεν
απαιτείται στις περιπτώσεις του άρθρου 53ιη.

2. Η απόφαση της συνέλευσης για την έγκριση της διασυνο-
ριακής συγχώνευσης δεν µπορεί να προσβληθεί για τον λόγο ότι:

α) η σχέση ανταλλαγής των εταιρικών συµµετοχών ή το χρη-
µατικό αντάλλαγµα, που αναφέρονται στο άρθρο 53η, δεν είναι
επαρκή ή

β) οι διαθέσιµες πληροφορίες σχετικά µε τη σχέση ανταλλα-
γής ή την παροχή χρηµατικού ανταλλάγµατος δεν συµµορφώ-
νονται µε τις απαιτήσεις της κείµενης νοµοθεσίας.

Άρθρο 53η
Προστασία των µετόχων ή εταίρων

(άρθρο 126α Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Οι µέτοχοι ή οι εταίροι που καταψήφισαν το κοινό σχέδιο
διασυνοριακής συγχώνευσης έχουν το δικαίωµα να διαθέσουν
τις εταιρικές τους συµµετοχές έναντι καταβολής επαρκούς χρη-
µατικού ανταλλάγµατος υπό τις προϋποθέσεις του παρόντος, αν,
ως αποτέλεσµα της συγχώνευσης, πρόκειται να λάβουν εταιρι-
κές συµµετοχές εταιρείας, η οποία διέπεται από το δίκαιο άλλου
κράτους µέλους. Για την άσκηση του ως άνω δικαιώµατος απαι-
τείται προηγούµενη δήλωση των µετόχων ή εταίρων, η οποία
υποβάλλεται στην εταιρεία εντός ενός (1) µηνός από την από-
φαση της συνέλευσης του άρθρου 14. Η συγχωνευόµενη ηµε-
δαπή εταιρεία παρέχει διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου
µέσω της οποίας παραλαµβάνει ηλεκτρονικά την ως άνω δή-
λωση. 
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2. Το χρηµατικό αντάλλαγµα της παρ. 1 καταβάλλεται εντός
ενός (1) µηνός από την έναρξη ισχύος της διασυνοριακής συγ-
χώνευσης, σύµφωνα µε το άρθρο 53ιε.

3. Κάθε διαφορά που προκύπτει από την εφαρµογή της παρ.
1 επιλύεται από το δικαστήριο της παρ. 1 του άρθρου 5. Η σχε-
τική αγωγή του µετόχου ή εταίρου ασκείται εντός προθεσµίας
δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος της διασυνοριακής συγ-
χώνευσης, σύµφωνα µε το άρθρο 53ιε. Η τελεσίδικη απόφαση
του δικαστηρίου για την παροχή πρόσθετου οικονοµικού ανταλ-
λάγµατος ισχύει για όλους τους µετόχους ή εταίρους της συγ-
χωνευόµενης ηµεδαπής εταιρείας που έχουν δηλώσει την
απόφασή τους να ασκήσουν το δικαίωµα διάθεσης των εταιρικών
συµµετοχών τους σύµφωνα µε την παρ. 1.

4. Ενώπιον του δικαστηρίου και εντός της προθεσµίας της
παρ. 3, οι µέτοχοι ή εταίροι της ηµεδαπής εταιρείας, που δεν δια-
θέτουν δικαίωµα διάθεσης των εταιρικών τους συµµετοχών ή δεν
άσκησαν το δικαίωµα της παρ. 1, δύνανται να αξιώσουν την κα-
ταβολή αποζηµίωσης σε µετρητά, εφόσον η σχέση ανταλλαγής,
όπως ορίζεται στο κοινό σχέδιο διασυνοριακής συγχώνευσης,
δεν είναι επαρκής. Η τελεσίδικη απόφαση του δικαστηρίου για
τον καθορισµό επαρκούς σχέσης ανταλλαγής ισχύει για όλους
τους µετόχους ή εταίρους της συγχωνευόµενης ηµεδαπής εται-
ρείας που δεν έχουν δικαίωµα διάθεσης των εταιρικών συµµετο-
χών τους ή δεν το έχουν ασκήσει.

5. Η διαδικασία της παρ. 3 δεν εµποδίζει την καταχώριση της
διασυνοριακής συγχώνευσης. Η απόφαση του δικαστηρίου δε-
σµεύει την εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώ-
νευση.

Άρθρο 53θ
Προστασία των πιστωτών

(άρθρο 126β Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Μέσα σε τρεις (3) µήνες από την ολοκλήρωση των διατυπώ-
σεων του άρθρου 53δ, οι πιστωτές της ηµεδαπής εταιρείας, των
οποίων οι απαιτήσεις έχουν γεννηθεί πριν από τον χρόνο αυτόν,
χωρίς να έχουν καταστεί ληξιπρόθεσµες, έχουν το δικαίωµα να
ζητήσουν, η δε εταιρεία έχει υποχρέωση να τους παράσχει, κα-
τάλληλες εγγυήσεις, εφόσον αποδεικνύουν επαρκώς ότι λόγω
της διασυνοριακής συγχώνευσης διακυβεύεται η ικανοποίηση
των απαιτήσεών τους και δεν έχουν λάβει επαρκείς εγγυήσεις.
Οι εγγυήσεις του πρώτου εδαφίου παράγουν αποτελέσµατα υπό
την προϋπόθεση της συντέλεσης της διασυνοριακής συγχώνευ-
σης, σύµφωνα µε το άρθρο 53ιε.

2. Κάθε διαφορά που προκύπτει από την εφαρµογή της παρ.
1 επιλύεται σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 13.

3. Οι εγγυήσεις που χορηγούνται στους πιστωτές της ηµεδα-
πής εταιρείας µπορεί να είναι διαφορετικές από αυτές που χο-
ρηγούνται στους πιστωτές της αλλοδαπής εταιρείας.

4. Το Διοικητικό Συµβούλιο ή οι διαχειριστές της ηµεδαπής
εταιρείας, συντάσσουν δήλωση, η οποία αποτυπώνει µε ακρίβεια
τη χρηµατοοικονοµική κατάσταση της εταιρείας εντός ενός (1)
µηνός από την ηµεροµηνία δηµοσιοποίησης της δήλωσης. Στη
δήλωση του πρώτου εδαφίου αναφέρεται ότι, βάσει των πληρο-
φοριών που το Δ.Σ. ή οι διαχειριστές της ηµεδαπής εταιρείας
διαθέτουν κατά την ηµεροµηνία έκδοσης της δήλωσης και µετά
τη διενέργεια εύλογων ερευνών, δεν γνωρίζουν λόγους από τους
οποίους να συνάγεται ότι η εταιρεία που προκύπτει από τη δια-
συνοριακή συγχώνευση δεν θα είναι σε θέση να εκπληρώσει τις
υποχρεώσεις της, όταν αυτές καταστούν ληξιπρόθεσµες. Η δή-
λωση του πρώτου εδαφίου υποβάλλεται σε δηµοσιότητα µαζί µε
το κοινό σχέδιο διασυνοριακής συγχώνευσης σύµφωνα µε το
άρθρο 53δ.

5. Η εφαρµογή του παρόντος δεν θίγει την ικανοποίηση ή την
εξασφάλιση χρηµατικών ή µη χρηµατικών υποχρεώσεων που
οφείλονται σε δηµόσιους φορείς και ιδίως το ελληνικό Δηµόσιο,
τον Ηλεκτρονικό Εθνικό Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης (e-
Ε.Φ.Κ.Α.) και το Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλι-
σης (Τ.Ε.Κ.Α.).

Άρθρο 53ι
Ενηµέρωση και διαβούλευση των εργαζοµένων

(άρθρο 126γ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Στη διασυνοριακή συγχώνευση εφαρµόζονται οι κανόνες
περί ενηµέρωσης και διαβούλευσης των εργαζοµένων του π.δ.
240/2006 (Α’ 252), καθώς και του άρθρου 8 του π.δ. 178/2002 (Α’
162), εφόσον η διασυνοριακή συγχώνευση ενέχει µεταβίβαση
επιχείρησης, κατά το ως άνω π.δ. 240/2006 ή, κατά περίπτωση,
οι κανόνες περί ενηµέρωσης και διαβούλευσης των εργαζοµένων
του Κεφαλαίου ΙΒ’ του ν. 4052/2012 (Α’ 41).

2. Με την επιφύλαξη της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 53δ
και της παρ. 7 του άρθρου 53ε, η ενηµέρωση και διαβούλευση
των εργαζοµένων πραγµατοποιείται πριν από τη λήψη απόφασης
για την κατάρτιση του κοινού σχεδίου διασυνοριακής συγχώνευ-
σης και πριν από την έκθεση του άρθρου 53ε, ώστε να δίνεται
αιτιολογηµένη απάντηση στους εργαζοµένους, πριν από τη συ-
νέλευση του άρθρου 53ζ.

3. Για τις πρακτικές λεπτοµέρειες της ενηµέρωσης και διαβού-
λευσης εφαρµόζεται το άρθρο 4 του π.δ. 240/2006.

Άρθρο 53ια
Συµµετοχή των εργαζοµένων στη διοίκηση της 

προκύπτουσας από τη διασυνοριακή συγχώνευση 
εταιρείας (άρθρο 133 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 2 του παρόντος, η προκύπτουσα
από τη διασυνοριακή συγχώνευση ηµεδαπή εταιρεία υπόκειται
σε κανόνες περί συµµετοχής των εργαζοµένων στη διοίκησή της,
κατά το µέρος που τέτοιοι κανόνες προβλέπονται στις κείµενες
διατάξεις, ιδίως στις παρ. 2 και 4 του άρθρου 12 του Κανονισµού
(ΕΚ) 2157/2001 του Συµβουλίου, της 8ης Οκτωβρίου 2001, περί
του καταστατικού της ευρωπαϊκής εταιρείας («SE», L 294), το
άρθρο 25 του ν. 3412/2005 (Α’ 276) και το π.δ. 91/2006 (Α’ 92).

2. Ωστόσο, οι ισχύοντες κανόνες σχετικά µε τη συµµετοχή των
εργαζοµένων στη διοίκηση δεν έχουν εφαρµογή, αν, τουλάχιστον
µια από τις εταιρείες που µετέχουν στη διασυνοριακή συγχώ-
νευση, έχει, κατά τη διάρκεια του εξαµήνου που προηγείται της
δηµοσίευσης του κοινού σχεδίου διασυνοριακής συγχώνευσης,
µέσο αριθµό εργαζοµένων ίσο µε τα τέσσερα πέµπτα (4/5) του
ισχύοντος κατώτατου ορίου, όπως προβλέπεται στο δίκαιο του
κράτους µέλους στη δικαιοδοσία του οποίου υπόκειται η εταιρεία
που συγχωνεύεται, και το οποίο ενεργοποιεί τη συµµετοχή των
εργαζοµένων κατά την έννοια της περ. ια) του άρθρου 2 του π.δ.
91/2006, ή στις περιπτώσεις στις οποίες οι κείµενες διατάξεις:

α) δεν προβλέπουν τουλάχιστον το ίδιο επίπεδο συµµετοχής
των εργαζοµένων, όπως ίσχυε πριν από τη διασυνοριακή συγχώ-
νευση στις εταιρείες που µετέχουν σε αυτήν, µετρούµενο µε την
αναλογία των εκπροσώπων των εργαζοµένων µεταξύ των µελών
του διοικητικού ή εποπτικού οργάνου ή των επιτροπών τους ή
της οµάδας που διευθύνει τις παραγωγικές µονάδες της επιχεί-
ρησης, εφόσον προβλέπεται η εν λόγω εκπροσώπηση, ή 

β) δεν προβλέπουν ότι οι εργαζόµενοι στις εγκαταστάσεις της
εταιρείας που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώνευση, οι
οποίες βρίσκονται σε άλλα κράτη µέλη, µπορούν να ασκούν τα
ίδια δικαιώµατα συµµετοχής µε αυτά που απολαµβάνουν οι ερ-
γαζόµενοι που απασχολούνται στην ηµεδαπή.

3. Στην περίπτωση εφαρµογής της παρ. 2, η συµµετοχή των
εργαζοµένων στην ηµεδαπή εταιρεία που προκύπτει από τη δια-
συνοριακή συγχώνευση και ο ρόλος τους κατά τον καθορισµό
των αντίστοιχων δικαιωµάτων ρυθµίζονται, µε την επιφύλαξη των
παρ. 4 έως 6, µε ανάλογη εφαρµογή των παρ. 2 και 4 του άρθρου
12 του Κανονισµού (ΕΚ) 2157/2001, του άρθρου 25 του ν.
3412/2005, καθώς και των εξής διατάξεων του π.δ. 91/2006: 

α) των παρ. 1, 2, 3, 4, 5 και 7 του άρθρου 3, 
β) της παρ. 1, των περ. α), ζ) και η) της παρ. 2, καθώς και της

παρ. 3 του άρθρου 4, 
γ) των άρθρων 5, 6, 7, 8, 10 και 11, 
δ) των άρθρων 8, 10 και 11, 
ε) των περ. β), γ) και δ) του τµήµατος 3 του Παραρτήµατος.
4. Επί ηµεδαπής εταιρείας που προκύπτει από τη διασυνο-
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ριακή συγχώνευση ισχύουν τα εξής: 
α) Τα σχετικά όργανα των εταιρειών που µετέχουν στη διασυ-

νοριακή συγχώνευση, αν τουλάχιστον µια από αυτές λειτουργεί
υπό καθεστώς συµµετοχής των εργαζοµένων κατά την έννοια
της περ. ια) του άρθρου 2 του π.δ. 91/2006, µπορούν να επιλέ-
ξουν, χωρίς καµία προηγούµενη διαπραγµάτευση, να υπαχθούν
απευθείας στις διατάξεις αναφοράς σχετικά µε τη συµµετοχή
που προβλέπονται στην περ. γ) της παρ. 3 και να συµµορφωθούν
µε τους κανόνες αυτούς από την ηµεροµηνία της καταχώρισης.

β) Η ειδική διαπραγµατευτική οµάδα µπορεί να αποφασίσει,
µε πλειοψηφία των δύο τρίτων (2/3) των µελών που εκπροσω-
πούν τουλάχιστον τα δύο τρίτα (2/3) των εργαζοµένων, περιλαµ-
βανοµένων των ψήφων των µελών που εκπροσωπούν
εργαζοµένους σε τουλάχιστον δύο (2) διαφορετικά κράτη µέλη,
να µην αρχίσει διαπραγµατεύσεις ή να τερµατίσει διαπραγµατεύ-
σεις που έχουν ήδη αρχίσει και να βασιστεί στους κανόνες συµ-
µετοχής που ισχύουν στην ηµεδαπή.

γ) Αν, αφού προηγηθούν διαπραγµατεύσεις, εφαρµόζονται οι
διατάξεις αναφοράς σχετικά µε τη συµµετοχή, το ποσοστό των
εκπροσώπων των εργαζοµένων στο διοικητικό όργανο της εται-
ρείας που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώνευση δεν µπο-
ρεί να υπερβαίνει το ένα τρίτο (1/3) των µελών του οργάνου
αυτού.

5. Αν, τουλάχιστον µια από τις εταιρείες που µετέχουν στη δια-
συνοριακή συγχώνευση, λειτουργεί υπό καθεστώς συµµετοχής
των εργαζοµένων και η εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνο-
ριακή συγχώνευση διέπεται από τέτοιο καθεστώς σύµφωνα µε
τους κανόνες της παρ. 2, η εταιρεία αυτή λαµβάνει τη νοµική
µορφή που επιτρέπει την άσκηση των δικαιωµάτων συµµετοχής.

6. Αν η εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώ-
νευση λειτουργεί υπό καθεστώς συµµετοχής των εργαζοµένων,
λαµβάνει µέτρα, προκειµένου να διασφαλίσει, για τέσσερα (4)
έτη από την έναρξη ισχύος της διασυνοριακής συγχώνευσης, την
προστασία των δικαιωµάτων συµµετοχής των εργαζοµένων στην
περίπτωση µεταγενέστερης συγχώνευσης, διάσπασης ή µετα-
τροπής, εγχώριας ή διασυνοριακής, εφαρµόζοντας κατ’ αναλο-
γία τις παρ. 1 έως 5.

7. Η εταιρεία γνωστοποιεί µε κάθε πρόσφορο µέσο στους ερ-
γαζοµένους της ή στους εκπροσώπους τους, αν επιλέγει να
εφαρµόσει τις διατάξεις αναφοράς για τη συµµετοχή που ανα-
φέρονται στην περ. γ) της παρ. 3 ή αν θα αρχίσει διαπραγµατεύ-
σεις στο πλαίσιο της ειδικής διαπραγµατευτικής οµάδας. Στη
δεύτερη περίπτωση, η εταιρεία γνωστοποιεί αµελλητί και µε κάθε
πρόσφορο µέσο στους εργαζοµένους ή στους εκπροσώπους
τους το αποτέλεσµα των διαπραγµατεύσεων.

8. Η ηµεδαπή εταιρεία που προκύπτει από διασυνοριακή συγ-
χώνευση γνωστοποιεί εγγράφως τον αριθµό των απασχολούµε-
νων και τον αριθµό των εκπροσώπων των εργαζοµένων,
σύµφωνα µε τις προηγούµενες παραγράφους, στις αρµόδιες
υπηρεσίες του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
εντός τριµήνου από την έναρξη ισχύος της διασυνοριακής συγ-
χώνευσης.»

Άρθρο 53ιβ
Πιστοποιητικό πριν από τη διασυνοριακή συγχώνευση

(άρθρο 127 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Η διαδικασία της διασυνοριακής συγχώνευσης υπόκειται σε
προληπτικό έλεγχο νοµιµότητας, σύµφωνα µε το παρόν, ως προς
το σκέλος που αφορά στις µετέχουσες στη διασυνοριακή συγ-
χώνευση ηµεδαπές εταιρείες. Αρµόδια αρχή για τη διενέργεια
του ελέγχου ορίζεται η Διεύθυνση Εταιρειών της Γενικής Γραµ-
µατείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης. 

2. Η αρµόδια αρχή χορηγεί στις ηµεδαπές εταιρείες που µε-
τέχουν στη διασυνοριακή συγχώνευση «πιστοποιητικό πριν από
τη διασυνοριακή συγχώνευση», µε το οποίο βεβαιώνονται η συµ-
µόρφωσή τους µε όλους τους σχετικούς όρους και η ορθή εκτέ-
λεση όλων των διαδικασιών και διατυπώσεων που προηγούνται
της ολοκλήρωσης της διασυνοριακής συγχώνευσης, σύµφωνα
µε τις κείµενες διατάξεις. Στην ορθή εκτέλεση των εν λόγω δια-
δικασιών και διατυπώσεων περιλαµβάνονται: 

α) η έγκριση από εποπτική ή άλλη αρχή ή η υποβολή γνωστο-
ποίησης σε τέτοια αρχή, αν απαιτείται, και

β) η ικανοποίηση ή εξασφάλιση των χρηµατικών ή µη χρηµατι-
κών υποχρεώσεων που οφείλονται σε δηµόσιους φορείς και
ιδίως το ελληνικό Δηµόσιο και τους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλι-
σης.

3. H αίτηση για την έκδοση του πιστοποιητικού της παρ. 2 συ-
νοδεύεται από:

α) το κοινό σχέδιο διασυνοριακής συγχώνευσης,
β) την έκθεση και την επισυναπτόµενη γνώµη του άρθρου 53ε,

καθώς και την έκθεση του άρθρου 53στ, αν υπάρχουν,
γ) τις παρατηρήσεις που υποβάλλονται, σύµφωνα µε το άρθρο

53δ,
δ) την έγκριση του κοινού σχεδίου διασυνοριακής συγχώνευ-

σης από τη γενική συνέλευση του άρθρου 53η, όπου απαιτείται,
ε) τον αριθµό των εργαζοµένων τη στιγµή της κατάρτισης του

κοινού σχεδίου διασυνοριακής συγχώνευσης,
στ) την ύπαρξη θυγατρικών και την έδρα τους,
ζ) πληροφορίες σχετικά µε τη συµµόρφωση µε τις περ. α) και

β) της παρ. 2,
η) τη δήλωση της ηµεδαπής εταιρείας ότι η διαδικασία του άρ-

θρου 53ια έχει αρχίσει, αν απαιτείται.
Για τους σκοπούς της παρούσας, η αρµόδια αρχή µπορεί να

ζητεί τις πληροφορίες των περ. ε) και ζ) απευθείας από τις αρ-
µόδιες, κατά περίπτωση, αρχές, αν αυτές δεν παρέχονται από
την ηµεδαπή εταιρεία. 

4. Η αίτηση της παρ. 3, περιλαµβανοµένων των εγγράφων και
πληροφοριών από τα οποία συνοδεύεται, µπορεί να υποβάλλεται
στην αρµόδια αρχή και µόνο ηλεκτρονικά.

5. Στο πλαίσιο του ελέγχου νοµιµότητας των παρ. 1 και 2, η
αρµόδια αρχή:

α) εξετάζει όλα τα έγγραφα και τις πληροφορίες που υποβάλ-
λονται σε αυτήν, σύµφωνα µε την παρ. 3,

β) όσον αφορά στη συµµόρφωση µε τους κανόνες συµµετο-
χής των εργαζοµένων, σύµφωνα µε το άρθρο 53ια, επαληθεύει
ότι το κοινό σχέδιο διασυνοριακής συγχώνευσης περιλαµβάνει
πληροφορίες για τις διαδικασίες µε τις οποίες καθορίζονται οι
σχετικές ρυθµίσεις και τις πιθανές επιλογές σχετικά µε τις εν
λόγω ρυθµίσεις,

γ) µεριµνά για την επαλήθευση των πληροφοριών της περ. ζ)
της παρ. 3.

6. Ο έλεγχος νοµιµότητας των παρ. 1 και 2 πραγµατοποιείται
εντός τριών (3) µηνών από την ηµεροµηνία λήψης των εγγράφων
και των πληροφοριών σχετικά µε την έγκριση της διασυνοριακής
συγχώνευσης, από τη συνέλευση της ηµεδαπής εταιρείας, σύµ-
φωνα µε την παρ. 3. Στο πλαίσιο του ανωτέρω ελέγχου: 

α) Εφόσον διαπιστωθεί ότι η διασυνοριακή συγχώνευση πλη-
ροί όλους τους σχετικούς όρους και ότι έχουν εκτελεσθεί όλες
οι απαραίτητες διαδικασίες και διατυπώσεις, η αρµόδια αρχή εκ-
δίδει το πιστοποιητικό της παρ. 2, ή

β) εφόσον διαπιστωθεί ότι η διασυνοριακή συγχώνευση δεν
πληροί όλους τους σχετικούς όρους ή ότι δεν έχουν εκτελεσθεί
όλες οι απαραίτητες διαδικασίες και διατυπώσεις, η αρµόδια
αρχή δεν εκδίδει το πιστοποιητικό της παρ. 2 και ενηµερώνει την
εταιρεία για τους λόγους της απόφασής της. Σε αυτή την περί-
πτωση, η αρµόδια αρχή µπορεί να δώσει στην εταιρεία τη δυνα-
τότητα να εκπληρώσει τις σχετικές προϋποθέσεις ή να
ολοκληρώσει τις διαδικασίες και τις διατυπώσεις εντός εύλογου
χρονικού διαστήµατος. 

7. Η αρµόδια αρχή δεν εκδίδει το πιστοποιητικό της παρ. 2,
εφόσον διαπιστώσει, ότι η διασυνοριακή συγχώνευση γίνεται για
καταχρηστικούς ή δόλιους σκοπούς που δύναται να οδηγήσουν
σε αποφυγή ή καταστρατήγηση του ενωσιακού ή του εθνικού δι-
καίου ή σε εγκληµατικούς σκοπούς. Στους σκοπούς αυτούς πε-
ριλαµβάνεται και η αποφυγή υποχρεώσεων που µπορεί να
προκύψουν από εκκρεµείς δικαστικές ή διοικητικές διαδικασίες,
οφειλόµενες σε παραβίαση της ηµεδαπής νοµοθεσίας, στον
βαθµό που η παραβίαση αυτή ενδέχεται να οδηγήσει στην επι-
βολή περαιτέρω υποχρεώσεων στην ηµεδαπή εταιρεία, µεταξύ
άλλων και έναντι φυσικών προσώπων και οντοτήτων του ιδιωτι-
κού δικαίου.
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8. Εφόσον η αρµόδια αρχή, στο πλαίσιο του ελέγχου νοµιµό-
τητας της παρ. 1, έχει σοβαρές ενδείξεις ότι η διασυνοριακή συγ-
χώνευση γίνεται για τους σκοπούς της παρ. 7, λαµβάνει υπόψη
όλα τα σχετικά γεγονότα και περιστάσεις και τουλάχιστον τις δια-
θέσιµες σε αυτήν ενδείξεις για τα χαρακτηριστικά της εγκατά-
στασης στο κράτος µέλος στο οποίο η ηµεδαπή εταιρεία θα
εγκατασταθεί µετά από αυτήν, περιλαµβανοµένων του σκοπού
της επιχείρησης, του τοµέα της επένδυσης, του καθαρού κύκλου
εργασιών και των κερδών ή ζηµιών, του αριθµού των εργαζοµέ-
νων, της σύνθεσης του ισολογισµού, της φορολογικής κατοικίας,
των στοιχείων ενεργητικού και της θέσης τους, του εξοπλισµού,
των πραγµατικών δικαιούχων της εταιρείας, του συνήθους τόπου
εργασίας των εργαζοµένων και συγκεκριµένων οµάδων εργαζο-
µένων, του τόπου όπου πρέπει να καταβληθούν οι ασφαλιστικές
εισφορές, του αριθµού των εργαζοµένων που έχουν αποσπαστεί
κατά το έτος πριν από τη διασυνοριακή πράξη κατά τον Κανονι-
σµό (ΕΚ) 883/2004 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 29ης Απριλίου 2004 «για το συντονισµό των
συστηµάτων κοινωνικής ασφάλειας» (L 166) και το π.δ. 219/2000
(Α’ 190), του αριθµού των εργαζοµένων που εργάζονται ταυτό-
χρονα σε περισσότερα από ένα κράτη µέλη, κατά τον ανωτέρω
Κανονισµό και των εµπορικών κινδύνων που αναλαµβάνονται από
την εταιρεία ή τις εταιρείες, πριν και µετά τη διασυνοριακή συγ-
χώνευση. Όλα τα ανωτέρω στοιχεία θεωρούνται ενδεικτικά στη
συνολική αξιολόγηση και δεν εξετάζονται µεµονωµένα. Η αρµό-
δια αρχή µπορεί να θεωρήσει το γεγονός ότι η διασυνοριακή
συγχώνευση έχει ως αποτέλεσµα ο τόπος της πραγµατικής διοί-
κησης ή της οικονοµικής δραστηριότητας να βρίσκεται στο κρά-
τος µέλος όπου η εταιρεία πρόκειται να καταχωριστεί µετά τη
διασυνοριακή πράξη, ως ένδειξη απουσίας περιστάσεων που
οδηγούν σε κατάχρηση ή απάτη. 

9. Όταν για τους σκοπούς της αξιολόγησης βάσει των παρ. 7
και 8, είναι αναγκαίο να ληφθούν υπόψη πρόσθετες πληροφορίες
ή να διεξαχθούν πρόσθετες έρευνες, η περίοδος των τριών (3)
µηνών της παρ. 6 µπορεί να παραταθεί έως τρεις (3) επιπλέον
µήνες. 

10. Όταν λόγω της πολυπλοκότητας της διασυνοριακής δια-
δικασίας δεν είναι δυνατή η διενέργεια της αξιολόγησης εντός
των προθεσµιών των παρ. 6 και 9, η αιτούσα ενηµερώνεται από
την αρµόδια αρχή για τους λόγους της καθυστέρησης, πριν από
τη λήξη αυτών. 

11. Για τους σκοπούς του ελέγχου νοµιµότητας που διενεργεί-
ται σύµφωνα µε το παρόν, η αρµόδια αρχή δύναται να προσφεύ-
γει σε ανεξάρτητο εµπειρογνώµονα, διοριζόµενο από την ίδια, ο
οποίος δεν έχει καµία προηγούµενη ή τρέχουσα σχέση µε την
ηµεδαπή εταιρεία, η οποία δύναται να επηρεάσει την ανεξαρτη-
σία του. Σχετικά µε το πρόσωπο των ανεξάρτητων εµπειρογνω-
µόνων και τα κριτήρια ανεξαρτησίας τους εφαρµόζεται ανάλογα
το άρθρο 10.

12. Για την άσκηση των αρµοδιοτήτων της σύµφωνα µε το
παρόν, η αρµόδια αρχή µπορεί να συνεργάζεται µε εποπτικές,
φορολογικές, ασφαλιστικές ή άλλες καθ’ ύλην αρµόδιες ηµεδα-
πές αρχές και υπηρεσίες, περιλαµβανοµένων των δικαστικών και
εισαγγελικών αρχών      και της Αρχής Καταπολέµησης της Νο-
µιµοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές Δραστηριότητες του άρ-
θρου 47 του ν. 4557/2018 (Α’ 139), καθώς και µε αρχές που
προέρχονται από το κράτος µέλος της εταιρείας που προκύπτει
από τη διασυνοριακή συγχώνευση και να ανταλλάσσει ή να λαµ-
βάνει από αυτές, καθώς και από την ηµεδαπή εταιρεία, όλες τις
πληροφορίες και τα έγγραφα, εµπιστευτικής φύσεως και µη, που
απαιτούνται για τη διενέργεια του προληπτικού ελέγχου νοµιµό-
τητας, περιλαµβανοµένου του ελέγχου αν η διασυνοριακή συγ-
χώνευση γίνεται για καταχρηστικούς ή δόλιους σκοπούς που
δύναται να οδηγήσουν σε αποφυγή ή καταστρατήγηση του ενω-
σιακού ή εθνικού δικαίου. Για τη συνεργασία και ανταλλαγή πλη-
ροφοριών ανάµεσα στην αρµόδια αρχή και σε άλλες καθ’ ύλην
αρµόδιες ηµεδαπές αρχές και υπηρεσίες ή αρχές και υπηρεσίες
άλλων κρατών µελών εφαρµόζονται αναλόγως τα άρθρα 34, 34Α,
34Β και 34Γ του ν. 4557/2018. 

Άρθρο 53ιγ
Διαβίβαση του «πιστοποιητικού 

πριν από τη διασυνοριακή συγχώνευση»
(άρθρο 127α Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Το «πιστοποιητικό πριν από τη διασυνοριακή συγχώνευση»
του άρθρου 53ιβ διαβιβάζεται στην αρχή του κράτους µέλους
που είναι αρµόδια για τον έλεγχο νοµιµότητας της διασυνορια-
κής συγχώνευσης, ως προς το σκέλος της διαδικασίας που
αφορά στην ολοκλήρωση αυτής, µέσω του Συστήµατος Διασύν-
δεσης Μητρώων    Επιχειρήσεων της περ. δ) της παρ. 1 του άρ-
θρου 3 του     ν. 4919/2022 (Α’ 71) και είναι διαθέσιµο µέσω
αυτού. 

2. Η πρόσβαση στο ανωτέρω πιστοποιητικό είναι δωρεάν για
τις αρµόδιες αρχές της παρ. 1 και τα οικεία µητρώα. 

Άρθρο 53ιδ
Έλεγχος νοµιµότητας 

της διασυνοριακής συγχώνευσης
(άρθρο 128 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Η διαδικασία της διασυνοριακής συγχώνευσης υπόκειται σε
έλεγχο νοµιµότητας, ως προς το σκέλος που αφορά στην ολο-
κλήρωση της διασυνοριακής συγχώνευσης και, κατά περίπτωση,
τη σύσταση της νέας εταιρείας που προκύπτει από τη διασυνο-
ριακή συγχώνευση, εφόσον η εταιρεία αυτή είναι ηµεδαπή. Αρ-
µόδια αρχή για τη διενέργεια του ως άνω ελέγχου είναι η
Διεύθυνση Εταιρειών της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου του
Υπουργείου Ανάπτυξης. Η αρµόδια αρχή ελέγχει, ιδίως, αν οι
εταιρείες που µετέχουν στη διασυνοριακή συγχώνευση ενέκρι-
ναν το κοινό σχέδιο διασυνοριακής συγχώνευσης µε τους ίδιους
όρους, και, κατά περίπτωση, εάν οι τρόποι συµµετοχής των ερ-
γαζοµένων καθορίστηκαν σύµφωνα µε το άρθρο 53ια. 

2. Για τους σκοπούς της παρ. 1, κάθε εταιρεία που µετέχει στη
διασυνοριακή συγχώνευση υποβάλλει στην αρµόδια αρχή αίτηση
για διενέργεια του ελέγχου και καταχώριση της διασυνοριακής
συγχώνευσης στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο, η οποία συνοδεύε-
ται από:

α) το κοινό σχέδιο διασυνοριακής συγχώνευσης, 
β) την έγκριση του κοινού σχεδίου διασυνοριακής συγχώνευ-

σης από τη συνέλευση, όπου απαιτείται, και,
γ) τη σύµβαση συγχώνευσης του άρθρου 15.
3. Η αίτηση της παρ. 2, περιλαµβανοµένων των εγγράφων και

πληροφοριών από τα οποία συνοδεύεται, µπορεί να υποβάλλεται
και µόνον ηλεκτρονικά.

4. Η αρµόδια αρχή της παρ. 1 εγκρίνει τη διασυνοριακή συγ-
χώνευση, µόλις διαπιστώσει ότι οι όροι των παρ. 1 και 2 έχουν
πληρωθεί. 

5. Το πιστοποιητικό του άρθρου 53ιβ γίνεται δεκτό από την αρ-
µόδια αρχή της παρ. 1 ως επαρκής απόδειξη για την ορθή ολο-
κλήρωση των εφαρµοστέων πριν από τη διασυνοριακή
συγχώνευση διαδικασιών και διατυπώσεων στο οικείο κράτος
µέλος, χωρίς τα οποία η διασυνοριακή συγχώνευση δεν µπορεί
να εγκριθεί. 

Άρθρο 53ιε
Ηµεροµηνία έναρξης αποτελεσµάτων 

της διασυνοριακής συγχώνευσης
(άρθρο 129 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Αν η εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώ-
νευση είναι ηµεδαπή, η διασυνοριακή συγχώνευση συντελείται
σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 18, και η ηµεροµηνία έναρ-
ξης των αποτελεσµάτων της διασυνοριακής συγχώνευσης είναι
η ηµεροµηνία καταχώρισης της σύµβασης διασυνοριακής συγ-
χώνευσης που καταρτίζεται σύµφωνα µε το άρθρο 15, ανεξαρ-
τήτως της διαγραφής των λοιπών εταιρειών που µετέχουν στη
διασυνοριακή συγχώνευση από το οικείο µητρώο.
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Άρθρο 53ιστ
Καταχώριση της διασυνοριακής συγχώνευσης

(άρθρο 130 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Η διασυνοριακή συγχώνευση υποβάλλεται στις διατυπώσεις
δηµοσιότητας του άρθρου 16 για κάθε ηµεδαπή εταιρεία που µε-
τέχει σε αυτήν. 

2. Αν η εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώ-
νευση είναι ηµεδαπή, η σχετική καταχώριση στο Γενικό Εµπορικό
Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.) αναφέρει:

α) ότι η καταχώριση της εταιρείας που προκύπτει από τη δια-
συνοριακή συγχώνευση είναι το αποτέλεσµα διασυνοριακής συγ-
χώνευσης,

β) την ηµεροµηνία καταχώρισης της εταιρείας που προκύπτει
από τη διασυνοριακή συγχώνευση, και 

γ) τον αριθµό καταχώρισης, την επωνυµία και τη νοµική µορφή
της εταιρείας που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώνευση.

3. Αν συγχωνευόµενη εταιρεία είναι ηµεδαπή, η σχετική κατα-
χώριση στο Γ.Ε.ΜΗ. αναφέρει:

α) ότι η διαγραφή της συγχωνευόµενης εταιρείας από το
Γ.Ε.ΜΗ. είναι το αποτέλεσµα διασυνοριακής συγχώνευσης,

β) την ηµεροµηνία διαγραφής της συγχωνευόµενης εταιρείας
από το Γ.Ε.ΜΗ., και 

γ) τον αριθµό καταχώρισης, την επωνυµία και τη νοµική µορφή
της συγχωνευόµενης εταιρείας.

4. Το Γ.Ε.ΜΗ. καθιστά τις πληροφορίες των παρ. 2 και 3 διαθέ-
σιµες και προσβάσιµες δωρεάν και δηµοσίως µέσω του Συστήµα-
τος Διασύνδεσης Μητρώων Επιχειρήσεων (Σ.ΔΙ.ΜΗ.Ε. - B.R.I.S.).

5. Αν η εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώ-
νευση είναι ηµεδαπή, το Γ.Ε.ΜΗ. ενηµερώνει το µητρώο του κάθε
κράτους µέλους καθεµίας των συγχωνευόµενων εταιρειών, µέσω
του Συστήµατος Διασύνδεσης Μητρώων Επιχειρήσεων
(Σ.ΔΙ.ΜΗ.Ε. - B.R.I.S.), ότι η διασυνοριακή συγχώνευση έχει συν-
τελεστεί.

6. Εφόσον συντρέχει περίπτωση διαγραφής της ηµεδαπής εται-
ρείας λόγω διασυνοριακής συγχώνευσης, η αρµόδια υπηρεσία
Γ.Ε.ΜΗ. προβαίνει στη διαγραφή, µόλις παραλάβει από το µητρώο
του κράτους µέλους στη νοµοθεσία του οποίου υπάγεται η εται-
ρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώνευση, την ενη-
µέρωση ότι η διασυνοριακή συγχώνευση έχει συντελεστεί.

Άρθρο 53ιζ
Αποτελέσµατα της διασυνοριακής συγχώνευσης

(άρθρα 131 και 134 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Από την ηµεροµηνία καταχώρισης της διασυνοριακής συγ-
χώνευσης της υποπερ. δβ) της περ. δ) του άρθρου 53β:

α) το σύνολο των περιουσιακών στοιχείων και των υποχρεώ-
σεων των συγχωνευόµενων εταιρειών µεταβιβάζονται στη νέα
εταιρεία,

β) οι µέτοχοι ή εταίροι των συγχωνευόµενων εταιρειών γίνονται
µέτοχοι ή εταίροι της νέας εταιρείας, και 

γ) οι συγχωνευόµενες εταιρείες παύουν να υφίστανται. 
2. Σε περίπτωση διασυνοριακής συγχώνευσης στην οποία µε-

τέχουν εταιρείες που διέπονται από το ελληνικό δίκαιο, στις περι-
πτώσεις στις οποίες προβλέπεται σε αυτό συµβολαιογραφικός
τύπος ή άλλες ιδιαίτερες διατυπώσεις, προκειµένου η µεταβίβαση
ορισµένων περιουσιακών στοιχείων, δικαιωµάτων και υποχρεώ-
σεων των εταιρειών που συµµετέχουν στη διασυνοριακή συγχώ-
νευση να είναι αντιτάξιµη έναντι τρίτων, οι διατυπώσεις αυτές
τηρούνται από την εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή
συγχώνευση.

3. Δικαιώµατα και υποχρεώσεις των εταιρειών που µετέχουν στη
διασυνοριακή συγχώνευση και τα οποία απορρέουν από συµβά-
σεις ή σχέσεις εργασίας και υφίστανται κατά την ηµεροµηνία
έναρξης ισχύος της διασυνοριακής συγχώνευσης, µεταφέρονται
στην εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή συγχώνευση,
από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος της διασυνοριακής συγχώ-
νευσης.

4. Διασυνοριακή συγχώνευση που έχει αρχίσει να παράγει απο-
τελέσµατα σύµφωνα µε το παρόν δεν µπορεί να κηρυχθεί άκυρη,

χωρίς να θίγεται η δυνατότητα επιβολής άλλων µέτρων και κυρώ-
σεων, σύµφωνα µε διατάξεις αναγκαστικού δικαίου.

Άρθρο 53ιη
Απλουστευµένες διατυπώσεις

(άρθρο 132 Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Αν στη διασυνοριακή συγχώνευση µε απορρόφηση µετέχει
εταιρεία, η οποία κατέχει το σύνολο των εταιρικών συµµετοχών
που παρέχουν δικαίωµα ψήφου στη γενική συνέλευση της απορ-
ροφώµενης ή των απορροφώµενων εταιρειών:

α) δεν εφαρµόζονται ως προς την ηµεδαπή εταιρεία οι περ. β),
γ) και ε) της παρ. 1 του άρθρου 53γ, το άρθρο 53ε, το άρθρο 53στ
και η περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 18, και

β) εφαρµόζεται αναλόγως η παρ. 2 του άρθρου 35.
2. Αν στη διασυνοριακή συγχώνευση µε απορρόφηση η απορ-

ροφώσα εταιρεία κατέχει το ενενήντα τοις εκατό (90%) ή περισ-
σότερο, όχι όµως το σύνολο των εταιρικών συµµετοχών, που
παρέχουν δικαίωµα ψήφου στις συνελεύσεις των απορροφώµε-
νων εταιρειών, εφαρµόζεται ως προς την ηµεδαπή απορροφώσα
εταιρεία, το άρθρο 36.Δ.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΗ ΔΙΑΣΠΑΣΗ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ

Άρθρο 4
Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2121 για τις 

διασυνοριακές διασπάσεις κεφαλαιουχικών εταιρειών
Προσθήκη Κεφαλαίου ΙΒ’ στο Μέρος Γ’ 

του ν. 4601/2019

Στο Μέρος Γ’ του ν. 4601/2019 (Α’ 44), προστίθεται Κεφάλαιο
ΙΒ’ ως εξής:

«ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΙΒ’
ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΗ ΔΙΑΣΠΑΣΗ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ

Άρθρο 103α
Πεδίο εφαρµογής

(άρθρο 160α Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Το παρόν Κεφάλαιο εφαρµόζεται στις διασυνοριακές διασπά-
σεις. 

2. Το παρόν Κεφάλαιο εφαρµόζεται και στις διασυνοριακές δια-
σπάσεις που γίνονται µε καταβολή χρηµατικού ποσού που υπερ-
βαίνει το δέκα τοις εκατό (10%) της ονοµαστικής αξίας ή, ελλείψει
ονοµαστικής αξίας, της λογιστικής αξίας των εταιρικών συµµετο-
χών που αντιπροσωπεύουν το κεφάλαιο της επωφελούµενης εται-
ρείας, εφόσον αυτό προβλέπεται από τη νοµοθεσία ενός (1)
τουλάχιστον κράτους µέλους, η οποία διέπει αλλοδαπή επωφε-
λούµενη εταιρεία.

3. Το παρόν Κεφάλαιο δεν εφαρµόζεται στις διασυνοριακές δια-
σπάσεις στις οποίες µετέχει εταιρεία, η οποία έχει ως αντικείµενο
τη συλλογική επένδυση κεφαλαίων που παρέχονται από το κοινό,
λειτουργεί βάσει της αρχής της διασποράς των κινδύνων και τα
µερίδια της οποίας, εφόσον το ζητήσουν οι κάτοχοί τους, εξαγο-
ράζονται ή εξοφλούνται, άµεσα ή έµµεσα, από τα περιουσιακά
στοιχεία της εν λόγω εταιρείας. Κάθε ενέργεια, την οποία αναλαµ-
βάνει µια τέτοια εταιρεία για να διασφαλίσει ότι η χρηµατιστηριακή
αξία των µεριδίων της δεν διαφέρει σηµαντικά από την καθαρή
αξία του ενεργητικού της, θεωρείται ισοδύναµη µε τέτοια εξαγορά
ή εξόφληση.

Άρθρο 103β
Ορισµοί

(άρθρο 160β Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Για τους σκοπούς του παρόντος Κεφαλαίου νοούνται ως:
α) «εταιρεία»: η Ανώνυµη Εταιρεία (Α.Ε.), η Εταιρεία Περιορι-
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σµένης Ευθύνης (Ε.Π.Ε.), η Ιδιωτική Κεφαλαιουχική Εταιρεία
(I.K.E.), η ετερόρρυθµη κατά µετοχές εταιρεία, η Ευρωπαϊκή Εται-
ρεία («SE») και κάθε άλλη εταιρεία µε µορφή που απαριθµείται
στο Παράρτηµα ΙΙ της Οδηγίας 2017/1132 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου, της 14ης Ιουνίου 2017, «σχετικά
µε ορισµένες πτυχές του εταιρικού δίκαιου» (L 169),

β) «ηµεδαπή εταιρεία»: εταιρεία µε καταστατική έδρα στην Ελ-
λάδα, εφόσον έχει συσταθεί σύµφωνα µε το δίκαιο κράτους µέ-
λους της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.),

γ) «αλλοδαπή εταιρεία»: µη ηµεδαπή εταιρεία η οποία έχει συ-
σταθεί σύµφωνα µε το δίκαιο κράτους µέλους της Ε.Ε. και έχει
την καταστατική της έδρα, την κεντρική της διοίκηση ή την κύρια
εγκατάστασή της, εντός της Ε.Ε.,

δ) «επωφελούµενη εταιρεία»: η νεοσυσταθείσα εταιρεία που
προκύπτει από τη διασυνοριακή διάσπαση,

ε) «διάσπαση»: η διάσπαση µε σύσταση νέας εταιρείας ή νέων
εταιρειών του άρθρου 74, σύµφωνα µε τα άρθρα 55, 56 και 57.

στ) «διασυνοριακή διάσπαση»: κάθε διάσπαση που προβλέπεται
στο άρθρο 74 και στην οποία συµµετέχουν, ως διασπώµενες ή
επωφελούµενες, µια ή περισσότερες ηµεδαπές ή αλλοδαπές κε-
φαλαιουχικές εταιρείες.

Άρθρο 103γ
Διαδικασίες και διατυπώσεις

(άρθρο 160γ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Εφόσον ηµεδαπή εταιρεία µετέχει στη διάσπαση ως διασπώ-
µενη, το εθνικό δίκαιο διέπει τα τµήµατα των διαδικασιών και δια-
τυπώσεων που τηρούνται σε σχέση µε τη διασυνοριακή διάσπαση
για την απόκτηση του «προ της διασπάσεως πιστοποιητικού» του
άρθρου 103ιβ, σε σχέση µε την εταιρεία αυτή.

2. Εφόσον ηµεδαπή εταιρεία µετέχει στη διάσπαση ως επωφε-
λούµενη, το εθνικό δίκαιο διέπει τα τµήµατα των διαδικασιών και
των διατυπώσεων που τηρούνται µετά τη λήψη του «προ της δια-
σπάσεως πιστοποιητικού» του άρθρου 103ιβ, σε σχέση µε την
εταιρεία αυτή.

Άρθρο 103δ
Σχέδιο διασυνοριακής διάσπασης

(άρθρο 160δ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Το Διοικητικό Συµβούλιο ή οι διαχειριστές της ηµεδαπής δια-
σπώµενης εταιρείας καταρτίζουν το σχέδιο διασυνοριακής διά-
σπασης, το οποίο περιλαµβάνει τουλάχιστον:

α) τη νοµική µορφή, την επωνυµία της διασπώµενης εταιρείας,
τον τόπο της καταστατικής της έδρας, τη νοµική µορφή και την
επωνυµία που προτείνονται για τη νέα ή τις νέες εταιρείες που
προκύπτουν από τη διασυνοριακή διάσπαση και την προτεινόµενη
καταστατική τους έδρα,

β) τη σχέση ανταλλαγής των εταιρικών συµµετοχών της εται-
ρείας και το τυχόν ποσό πληρωµής σε µετρητά,

γ) τον τρόπο διάθεσης των εταιρικών συµµετοχών των επωφε-
λούµενων εταιρειών ή της διασπώµενης εταιρείας,

δ) το προτεινόµενο ενδεικτικό χρονοδιάγραµµα για τη διασυνο-
ριακή διάσπαση,

ε) τις πιθανές επιπτώσεις της διασυνοριακής διάσπασης στην
απασχόληση των εργαζοµένων της διασπώµενης εταιρείας,

στ) την ηµεροµηνία από την οποία οι εταιρικές συµµετοχές πα-
ρέχουν δικαίωµα συµµετοχής στα κέρδη, καθώς και κάθε ειδικό
όρο σχετικά µε το δικαίωµα αυτό,

ζ) την ηµεροµηνία από την οποία οι πράξεις της διασπώµενης
εταιρείας θεωρούνται, από λογιστική άποψη, ότι γίνονται για λο-
γαριασµό καθεµίας από τις επωφελούµενες εταιρείες,

η) τα ειδικά πλεονεκτήµατα που παρέχονται σε µέλη των διοι-
κητικών, διαχειριστικών, εποπτικών ή εσωτερικών ελεγκτικών ορ-
γάνων της διασπώµενης εταιρείας,

θ) τα δικαιώµατα που απονέµονται από τις επωφελούµενες εται-
ρείες στους µετόχους ή εταίρους της διασπώµενης εταιρείας που
έχουν ειδικά δικαιώµατα, καθώς και στους δικαιούχους άλλων δι-
καιωµάτων, ή τα προτεινόµενα µέτρα που αφορούν σε αυτά τα δι-
καιώµατα,

ι) τις ιδρυτικές πράξεις ή τα καταστατικά των επωφελούµενων
εταιρειών, κατά περίπτωση, και τις αλλαγές στην ιδρυτική πράξη
ή το καταστατικό της διασπώµενης εταιρείας στην περίπτωση µε-
ρικής διάσπασης ή απόσχισης κλάδου,

ια) εφόσον απαιτείται, τις πληροφορίες για τις διαδικασίες µε
τις οποίες καθορίζονται, κατά το άρθρο 103ιβ, οι ρυθµίσεις για τον
ρόλο των εργαζοµένων στον καθορισµό της συµµετοχής τους στη
διοίκηση των επωφελούµενων εταιρειών,

ιβ) την ακριβή περιγραφή των στοιχείων ενεργητικού και παθη-
τικού της διασπώµενης εταιρείας, καθώς και δήλωση σχετικά µε
τον τρόπο µε τον οποίο τα εν λόγω στοιχεία ενεργητικού και πα-
θητικού κατανέµονται µεταξύ των επωφελούµενων εταιρειών ή πα-
ραµένουν στη διασπώµενη εταιρεία, σε περίπτωση µερικής
διάσπασης, ή απόσχισης κλάδου, συµπεριλαµβανοµένης και πρό-
βλεψης για την αντιµετώπιση των στοιχείων ενεργητικού και πα-
θητικού που δεν κατανέµονται ρητά στο σχέδιο διασυνοριακής
διάσπασης, ιδίως των στοιχείων ενεργητικού και παθητικού που
είναι άγνωστα κατά την ηµεροµηνία σύνταξης του σχεδίου διασυ-
νοριακής διάσπασης,

ιγ) τις πληροφορίες σχετικά µε την αποτίµηση των περιουσια-
κών στοιχείων και των υποχρεώσεων που κατανέµονται σε κάθε
εταιρεία που µετέχει στη διασυνοριακή διάσπαση,

ιδ) την ηµεροµηνία των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων της
διασπώµενης εταιρείας, η οποία χρησιµοποιείται για τον καθορι-
σµό των όρων της διασυνοριακής διάσπασης,

ιε) εφόσον απαιτείται, την κατανοµή, στους µετόχους ή εταί-
ρους της διασπώµενης εταιρείας, εταιρικών συµµετοχών στις
επωφελούµενες εταιρείες, στη διασπώµενη εταιρεία ή σε αµφό-
τερες, καθώς και το κριτήριο στο οποίο βασίζεται η κατανοµή
αυτή,

ιστ) τις λεπτοµέρειες της προσφοράς χρηµατικού ανταλλάγµα-
τος για τους µετόχους ή εταίρους σύµφωνα µε το άρθρο 103θ,

ιζ) τυχόν εγγυήσεις που παρέχονται σε πιστωτές, όπως εγγυή-
σεις ή ενέχυρα.

Άρθρο 103ε
Δηµοσιότητα

(άρθρο 160ζ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Έναν (1) τουλάχιστον µήνα πριν από την ηµεροµηνία συνε-
δρίασης της γενικής συνέλευσης του άρθρου 103η, για τη λήψη
απόφασης µε αντικείµενο τη διασυνοριακή διάσπαση, καταχωρί-
ζονται και δηµοσιεύονται στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.):

α) το σχέδιο διασυνοριακής διάσπασης της ηµεδαπής εται-
ρείας,

β) η ανακοίνωση που ενηµερώνει τους µετόχους ή εταίρους,
τους πιστωτές και τους εκπροσώπους των εργαζοµένων της δια-
σπώµενης εταιρείας, ή, αν δεν υπάρχουν εκπρόσωποι, τους ίδιους
τους εργαζόµενους, ότι µπορούν να υποβάλουν στην εταιρεία, το
αργότερο πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες πριν από την ηµεροµηνία
της γενικής συνέλευσης, παρατηρήσεις σχετικά µε το σχέδιο δια-
συνοριακής διάσπασης,

γ) η έκθεση του ανεξάρτητου εµπειρογνώµονα κατά το άρθρο
103ζ. Η εταιρεία έχει δικαίωµα να µη δηµοσιεύσει τις εµπιστευτι-
κές πληροφορίες της έκθεσης του ανεξάρτητου εµπειρογνώµονα.

2. Τα έγγραφα που δηµοσιοποιούνται στο Γ.Ε.ΜΗ.,   κατά την
παρ. 1, είναι επίσης προσβάσιµα στο κοινό δωρεάν, µέσω του Συ-
στήµατος Διασύνδεσης Μητρώων Επιχειρήσεων της περ. δ) της
παρ. 1 του άρθρου 3 του          ν. 4919/2022 (Α’ 71).

3. Οι υποχρεώσεις της παρ. 1 εκπληρώνονται ηλεκτρονικά και
δωρεάν. 

Άρθρο 103στ
Έκθεση του διοικητικού συµβουλίου ή των 

διαχειριστών προς µετόχους 
ή εταίρους και εργαζόµενους 

(άρθρο 160ε Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) ή οι διαχειριστές της ηµεδα-
πής διασπώµενης εταιρείας συντάσσουν έκθεση προς τους µε-
τόχους ή εταίρους και τους εργαζοµένους που εξηγεί και
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αιτιολογεί τις νοµικές και οικονοµικές πτυχές της διασυνοριακής
διάσπασης και εξηγεί τις συνέπειες της διασυνοριακής διάσπασης
για τους εργαζόµενους. Η έκθεση εξηγεί ιδίως τις συνέπειες της
διασυνοριακής διάσπασης για τις µελλοντικές επιχειρηµατικές
δραστηριότητες των εταιρειών.

2. Η έκθεση περιλαµβάνει επίσης ένα τµήµα για τους µετόχους
ή εταίρους και ένα τµήµα για τους εργαζόµενους. Η εταιρεία µπο-
ρεί να συντάξει είτε µια έκθεση που περιέχει τα δύο αυτά τµήµατα
είτε χωριστές εκθέσεις.

3. Το τµήµα της έκθεσης για τους µετόχους ή εταίρους εξηγεί
ιδίως:

α) το χρηµατικό αντάλλαγµα και τη µέθοδο που χρησιµοποι-
ήθηκε για τον καθορισµό του,

β) τη σχέση ανταλλαγής εταιρικών συµµετοχών και τη µέθοδο
που χρησιµοποιήθηκε για τον υπολογισµό της, κατά περίπτωση,

γ) τις συνέπειες της διασυνοριακής διάσπασης για τους µετό-
χους ή εταίρους,

δ) τα δικαιώµατα και τα µέσα έννοµης προστασίας των µετόχων
ή εταίρων, σύµφωνα µε το άρθρο 103θ.

4. Το τµήµα της έκθεσης για τους µετόχους ή εταίρους δεν
απαιτείται αν όλοι οι µέτοχοι ή οι εταίροι της εταιρείας έχουν συµ-
φωνήσει να παραιτηθούν από την απαίτηση αυτή.

5. Το τµήµα της έκθεσης για τους εργαζόµενους εξηγεί ιδίως:
α) τις συνέπειες της διασυνοριακής διάσπασης για τις εργασια-

κές σχέσεις, καθώς και µέτρα για τη διαφύλαξη αυτών,
β) τις ουσιώδεις µεταβολές των ισχυουσών συνθηκών απασχό-

λησης ή των τόπων εγκατάστασης της εταιρείας,
γ) πώς τα στοιχεία των περ. α) και β) επηρεάζουν επίσης τις θυ-

γατρικές της εταιρείας.
6. Η έκθεση καταχωρίζεται στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο και

δηµοσιεύεται στον διαδικτυακό του τόπο τουλάχιστον έξι (6) εβδο-
µάδες πριν από τη συνέλευση του άρθρου 103η. Η έκθεση είναι
διαθέσιµη σε κάθε περίπτωση σε ηλεκτρονική µορφή µαζί µε το
σχέδιο διασυνοριακής διάσπασης στους µετόχους ή εταίρους και
στους εκπροσώπους των εργαζοµένων της διασπώµενης εται-
ρείας ή, αν δεν υπάρχουν εκπρόσωποι, στους ίδιους τους εργα-
ζόµενους, εντός της ίδιας προθεσµίας.

7. Εφόσον το Δ.Σ. ή οι διαχειριστές της διασπώµενης εταιρείας
λάβουν εγκαίρως γνώµη των εκπροσώπων των εργαζοµένων ή, αν
δεν υπάρχουν εκπρόσωποι, των ίδιων των εργαζοµένων, σύµφωνα
µε το π.δ. 240/2006 (Α’ 252), σχετικά µε τις πληροφορίες των παρ.
1 και 5 του παρόντος, οι µέτοχοι ή εταίροι ενηµερώνονται σχετικά
και η γνώµη επισυνάπτεται στην έκθεση.

8. Το τµήµα της έκθεσης για τους εργαζόµενους δεν απαιτείται,
εφόσον η διασπώµενη εταιρεία και οι θυγατρικές της δεν έχουν
άλλους εργαζόµενους πέραν εκείνων που συµµετέχουν στο Δ.Σ.
ή είναι διαχειριστές.

9. Δεν απαιτείται έκθεση του Δ.Σ. ή των διαχειριστών, εφόσον
πληρούνται σωρευτικά οι προϋποθέσεις των παρ. 4 και 8.

10. Οι παρ. 1 έως 9 δεν θίγουν τα ισχύοντα δικαιώµατα ενηµέ-
ρωσης και διαβούλευσης και τις διαδικασίες που προβλέπονται
στο π.δ. 178/2002 (Α’ 162) και στο Κεφάλαιο ΙΒ’ του ν. 4052/2012
(Α’ 41).

Άρθρο 103ζ
Έκθεση ανεξάρτητων εµπειρογνωµόνων
(άρθρο 160στ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Για την ηµεδαπή διασπώµενη εταιρεία συντάσσεται έκθεση
ενός (1) ή περισσότερων ανεξάρτητων εµπειρογνωµόνων, η οποία
απευθύνεται στους µετόχους ή εταίρους και είναι διαθέσιµη έναν
(1) τουλάχιστον µήνα πριν από την ηµεροµηνία σύγκλησης της γε-
νικής συνέλευσης του άρθρου 103η. Κατά τα λοιπά, ως προς τους
εµπειρογνώµονες, εφαρµόζονται οι παρ. 1, 2 και 3 του άρθρου 10.

2. Η έκθεση της παρ. 1 περιλαµβάνει, σε κάθε περίπτωση, τη
γνώµη των εµπειρογνωµόνων σχετικά µε το κατά πόσο το προτει-
νόµενο χρηµατικό αντάλλαγµα, σύµφωνα µε το άρθρο 103θ, και
η προτεινόµενη σχέση ανταλλαγής είναι επαρκή. Κατά την αξιο-
λόγηση του χρηµατικού ανταλλάγµατος, οι εµπειρογνώµονες λαµ-
βάνουν υπόψη τυχόν αγοραία τιµή των εταιρικών συµµετοχών της
ηµεδαπής διασπώµενης εταιρείας, πριν από την ανακοίνωση της

πρότασης διασυνοριακής διάσπασης ή την αξία της διασπώµενης
εταιρείας, εξαιρώντας την επίπτωση της προτεινόµενης διασυνο-
ριακής διάσπασης, όπως καθορίζεται σύµφωνα µε τις γενικά απο-
δεκτές µεθόδους αποτίµησης. Στην ίδια έκθεση αναφέρονται
τουλάχιστον:

α) η µέθοδος ή οι µέθοδοι που υιοθετήθηκαν για να καθοριστεί
το ποσό του προτεινόµενου χρηµατικού ανταλλάγµατος,

β) η µέθοδος ή οι µέθοδοι που υιοθετήθηκαν για τον καθορισµό
της προτεινόµενης σχέσης ανταλλαγής,

γ) κατά πόσο η µέθοδος ή οι µέθοδοι που υιοθετήθηκαν είναι
κατάλληλες για την αξιολόγηση του χρηµατικού ανταλλάγµατος
και της σχέσης ανταλλαγής των εταιρικών συµµετοχών, η αξία
στην οποία κατέληξαν µε τη χρήση των εν λόγω µεθόδων και η
γνώµη τους, όσον αφορά τη σχετική βαρύτητα που αποδόθηκε
στις εν λόγω µεθόδους κατά τον υπολογισµό της αξίας, και

δ) πιθανές ειδικές δυσχέρειες αποτίµησης που έχουν ανακύψει. 
4. Για τη σύνταξη της έκθεσης της παρ. 1 ο εµπειρογνώµονας

έχει δικαίωµα να λάβει όλες τις αναγκαίες πληροφορίες από την
ηµεδαπή διασπώµενη εταιρεία για την εκπλήρωση των καθηκόν-
των του. 

5. Αν όλοι οι µέτοχοι ή εταίροι της ηµεδαπής διασπώµενης εται-
ρείας συµφωνούν, δεν απαιτείται εξέταση του κοινού σχεδίου δια-
συνοριακής διάσπασης από ανεξάρτητους εµπειρογνώµονες ή
έκθεση εµπειρογνωµόνων.

Άρθρο 103η
Έγκριση από τη γενική συνέλευση

(άρθρο 160η Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Για τη διασυνοριακή διάσπαση απαιτείται απόφαση της γενι-
κής συνέλευσης της ηµεδαπής διασπώµενης εταιρείας, σύµφωνα
µε το άρθρο 66 και, κατά περίπτωση, το άρθρο 85, την παρ. 1 του
άρθρου 91, την παρ. 2 του άρθρου 92 και το άρθρο 96, αφού λάβει
γνώση των εκθέσεων της διοίκησης και των εµπειρογνωµόνων,
καθώς επίσης και των παρατηρήσεων των εργαζοµένων. Στην πε-
ρίπτωση αυτή, ρήτρες του καταστατικού που απαιτούν πλειοψη-
φία µεγαλύτερη του ενενήντα τοις εκατό (90%) δεν ισχύουν για το
υπερβάλλον ποσοστό. Η ως άνω έγκριση δεν απαιτείται στις πε-
ριπτώσεις του άρθρου 103ιη. 

2. Η απόφαση της συνέλευσης για την έγκριση της διασυνορια-
κής διάσπασης δεν µπορεί να προσβληθεί για τον λόγο ότι:

α) η σχέση ανταλλαγής των εταιρικών συµµετοχών ή το χρηµα-
τικό αντάλλαγµα, όπως αυτά αναφέρονται στο άρθρο 103θ, δεν
είναι επαρκή ή

β) οι διαθέσιµες πληροφορίες σχετικά µε τη σχέση ανταλλαγής
ή την παροχή χρηµατικού ανταλλάγµατος δεν πληρούν τους
όρους του νόµου. 

Άρθρο 103θ
Προστασία των µετόχων ή εταίρων

(άρθρο 160θ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Οι µέτοχοι ή οι εταίροι που καταψήφισαν το κοινό σχέδιο δια-
συνοριακής διάσπασης έχουν το δικαίωµα να διαθέσουν τις εται-
ρικές τους συµµετοχές έναντι καταβολής επαρκούς χρηµατικού
ανταλλάγµατος, υπό τις προϋποθέσεις του παρόντος, αν ως απο-
τέλεσµα της διασυνοριακής διάσπασης πρόκειται να λάβουν εται-
ρικές συµµετοχές σε επωφελούµενη εταιρεία που διέπεται από το
δίκαιο άλλου κράτους µέλους. Για την άσκηση του ως άνω δικαιώ-
µατος απαιτείται προηγούµενη δήλωση των µετόχων ή εταίρων,
η οποία υποβάλλεται στην εταιρεία εντός ενός (1) µηνός από την
απόφαση της συνέλευσης του άρθρου 66. Η διασπώµενη ηµεδαπή
εταιρεία παρέχει διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου µέσω της
οποίας παραλαµβάνει ηλεκτρονικά την ως άνω δήλωση.

2. Το χρηµατικό αντάλλαγµα της παρ. 1 καταβάλλεται εντός
ενός (1) µηνός από την έναρξη ισχύος της διασυνοριακής διάσπα-
σης, σύµφωνα µε το άρθρο 103ιστ. 

3. Κάθε διαφορά που προκύπτει από την εφαρµογή της παρ. 1
επιλύεται από το δικαστήριο της παρ. 1 του άρθρου 5. Η σχετική
αγωγή του µετόχου ή εταίρου ασκείται εντός προθεσµίας δύο (2)
µηνών από την έναρξη ισχύος της διασυνοριακής διάσπασης, σύµ-
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φωνα µε το άρθρο 103ιστ. Η τελεσίδικη απόφαση του δικαστηρίου
για την παροχή πρόσθετου οικονοµικού ανταλλάγµατος ισχύει για
όλους τους µετόχους ή εταίρους της διασπώµενης ηµεδαπής
εταιρείας που έχουν δηλώσει την απόφασή τους να ασκήσουν το
δικαίωµα διάθεσης των εταιρικών συµµετοχών τους, σύµφωνα µε
την παρ. 1.

4. Ενώπιον του δικαστηρίου και εντός της προθεσµίας της παρ.
3, οι µέτοχοι ή εταίροι της ηµεδαπής διασπώµενης εταιρείας, που
δεν διαθέτουν δικαίωµα διάθεσης των εταιρικών τους συµµετοχών
ή δεν άσκησαν το δικαίωµα της παρ. 1, δύνανται να αξιώσουν την
καταβολή αποζηµίωσης σε µετρητά, εφόσον η σχέση ανταλλαγής,
όπως ορίζεται στο κοινό σχέδιο διασυνοριακής διάσπασης, δεν
είναι επαρκής. Η τελεσίδικη απόφαση του δικαστηρίου για τον κα-
θορισµό επαρκούς σχέσης ανταλλαγής ισχύει για όλους τους µε-
τόχους ή εταίρους της διασπώµενης ηµεδαπής εταιρείας που δεν
έχουν δικαίωµα διάθεσης των εταιρικών συµµετοχών τους ή δεν
το έχουν ασκήσει.

Άρθρο 103ι
Προστασία των πιστωτών

(άρθρο 160ι Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Μέσα σε τρεις (3) µήνες από την ολοκλήρωση των διατυπώ-
σεων του άρθρου 103ε, οι πιστωτές της ηµεδαπής διασπώµενης
εταιρείας, των οποίων οι απαιτήσεις έχουν γεννηθεί πριν από τον
χρόνο αυτό, χωρίς να έχουν καταστεί ληξιπρόθεσµες, έχουν το δι-
καίωµα να ζητήσουν, η δε εταιρεία έχει υποχρέωση να τους πα-
ράσχει, κατάλληλες εγγυήσεις, εφόσον αποδεικνύουν επαρκώς
ότι λόγω της διασυνοριακής διάσπασης διακυβεύεται η ικανοποί-
ηση των απαιτήσεών τους και δεν έχουν λάβει επαρκείς εγγυή-
σεις. Οι εγγυήσεις του πρώτου εδαφίου παράγουν αποτελέσµατα
υπό την προϋπόθεση συντέλεσης της διασυνοριακής διάσπασης,
σύµφωνα µε το άρθρο 103ιστ. 

2. Κάθε διαφορά που προκύπτει από την εφαρµογή της παρ. 1
επιλύεται σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 65.

3. Εφόσον δεν ικανοποιήθηκε απαίτηση πιστωτή της διασπώµε-
νης εταιρείας που αναλήφθηκε από επωφελούµενη εταιρεία, ιδίως
σε περίπτωση άκαρπης αναγκαστικής εκτέλεσης ή κήρυξης σε
πτώχευση, για την απαίτηση αυτή ευθύνονται εις ολόκληρον και
οι λοιπές επωφελούµενες εταιρείες, µέχρι του ύψους της καθαρής
θέσης της περιουσίας που εισφέρθηκε από τη διασπώµενη εται-
ρεία σε κάθε µια από τις εταιρείες αυτές, ή στις περιπτώσεις µε-
ρικής διάσπασης ή απόσχισης κλάδου και η ίδια η διασπώµενη
εταιρεία.

4. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) ή οι διαχειριστές της ηµεδα-
πής διασπώµενης εταιρείας συντάσσουν δήλωση, η οποία αποτυ-
πώνει µε ακρίβεια τη χρηµατοοικονοµική κατάσταση της εταιρείας
σε χρόνο που δεν απέχει περισσότερο από έναν (1) µήνα από την
ηµεροµηνία δηµοσιοποίησης της δήλωσης. Στη δήλωση του πρώ-
του εδαφίου αναφέρεται ότι, βάσει των πληροφοριών που το Δ.Σ.
ή οι διαχειριστές της ηµεδαπής εταιρείας διαθέτουν, κατά την ηµε-
ροµηνία έκδοσης της δήλωσης και µετά τη διενέργεια εύλογων
ερευνών, δεν γνωρίζουν λόγους από τους οποίους να συνάγεται
ότι οποιαδήποτε επωφελούµενη εταιρεία και σε περίπτωση µερι-
κής διάσπασης, η ηµεδαπή διασπώµενη εταιρεία και οποιαδήποτε
επωφελούµενη εταιρεία δεν θα είναι σε θέση να εκπληρώσουν τις
υποχρεώσεις τους, όταν αυτές καταστούν ληξιπρόθεσµες. Η δή-
λωση του πρώτου εδαφίου υποβάλλεται σε δηµοσιότητα µαζί µε
το σχέδιο διασυνοριακής διάσπασης, σύµφωνα µε το άρθρο 103ε.

5. Η εφαρµογή του παρόντος δεν θίγει την ικανοποίηση ή την
εξασφάλιση χρηµατικών ή µη χρηµατικών υποχρεώσεων που οφεί-
λονται σε δηµόσιους φορείς και ιδίως το ελληνικό Δηµόσιο και
τους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης.

Άρθρο 103ια
Ενηµέρωση και διαβούλευση των εργαζόµενων

(άρθρο 160ια Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Στη διασυνοριακή διάσπαση εφαρµόζονται οι κανόνες περί
ενηµέρωσης και διαβούλευσης των εργαζοµένων που προβλέπον-
ται στο π.δ. 240/2006 (Α’ 252), καθώς και στο άρθρο 8 του π.δ.

178/2002 (Α’ 162), εφόσον η διασυνοριακή διάσπαση ενέχει µετα-
βίβαση επιχείρησης, ή, κατά περίπτωση, οι κανόνες περί ενηµέ-
ρωσης και διαβούλευσης των εργαζοµένων του Κεφαλαίου ΙΒ’ του
ν. 4052/2012 (Α’ 41).

2. Με την επιφύλαξη της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 103ε
και της παρ. 7 του άρθρου 103στ, η ενηµέρωση και διαβούλευση
των εργαζοµένων πραγµατοποιείται πριν από τη λήψη απόφασης
για την κατάρτιση του σχεδίου διασυνοριακής διάσπασης και πριν
από την έκθεση του άρθρου 103στ, ώστε να τους δίνεται αιτιολο-
γηµένη απάντηση πριν τη συνέλευση του άρθρου 103η.

3. Για τις πρακτικές λεπτοµέρειες της ενηµέρωσης και διαβού-
λευσης εφαρµόζεται το άρθρο 4 του π.δ. 240/2006.

Άρθρο 103ιβ
Συµµετοχή των εργαζοµένων στη διοίκηση της 

επωφελούµενης ή των επωφελούµενων εταιρειών
(άρθρο 160ιβ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 2 του παρόντος, η προκύπτουσα
από τη διασυνοριακή διάσπαση ηµεδαπή επωφελούµενη εται-
ρεία υπόκειται σε κανόνες περί συµµετοχής των εργαζοµένων
στη διοίκησή της, κατά το µέρος που τέτοιοι κανόνες προβλέ-
πονται στις κείµενες διατάξεις, ιδίως στις παρ. 2 και 4 του άρ-
θρου 12 του Κανονισµού (ΕΚ) 2157/2001 του Συµβουλίου, της
8ης Οκτωβρίου 2001, περί του καταστατικού της ευρωπαϊκής
εταιρείας («SE», L 294), το άρθρο 25 του ν. 3412/2005 (Α’ 276)
και το π.δ. 91/2006 (Α’ 92).

2. Ωστόσο, οι ισχύοντες κανόνες σχετικά µε τη συµµετοχή των
εργαζοµένων στη διοίκηση δεν έχουν εφαρµογή, αν η επωφε-
λούµενη εταιρεία έχει, κατά τη διάρκεια του εξαµήνου που προ-
ηγείται της δηµοσίευσης του σχεδίου διασυνοριακής διάσπασης,
µέσο αριθµό εργαζοµένων ίσο µε τα τέσσερα πέµπτα (4/5) του
ισχύοντος κατώτατου ορίου, όπως προβλέπεται στο δίκαιο του
κράτους µέλους στη δικαιοδοσία του οποίου υπόκειται η διασπώ-
µενη εταιρεία, και το οποίο ενεργοποιεί τη συµµετοχή των εργα-
ζοµένων κατά την έννοια της περ. ια) του άρθρου 2 του π.δ.
91/2006, ή εφόσον οι κείµενες διατάξεις που εφαρµόζονται σε
επωφελούµενη εταιρεία:

α) δεν προβλέπουν τουλάχιστον το ίδιο επίπεδο συµµετοχής
των εργαζοµένων, όπως ίσχυε στη διασπώµενη εταιρεία πριν από
τη διασυνοριακή διάσπασή της, µετρούµενο µε την αναλογία των
εκπροσώπων των εργαζοµένων µεταξύ των µελών του διοικητι-
κού ή εποπτικού οργάνου ή των επιτροπών τους ή της οµάδας
που διευθύνει τις παραγωγικές µονάδες της επιχείρησης, εφό-
σον προβλέπεται η εν λόγω εκπροσώπηση, ή 

β) δεν προβλέπουν ότι οι εργαζόµενοι στις εγκαταστάσεις της
επωφελούµενης εταιρείας, οι οποίες βρίσκονται σε άλλα κράτη
µέλη, µπορούν να ασκούν τα ίδια δικαιώµατα συµµετοχής µε
αυτά που απολαµβάνουν οι εργαζόµενοι που απασχολούνται
στην ηµεδαπή.

3. Στην περίπτωση της παρ. 2, η συµµετοχή των εργαζοµένων
στην επωφελούµενη εταιρεία και ο ρόλος τους κατά τον καθορι-
σµό των αντίστοιχων δικαιωµάτων ρυθµίζονται, µε την επιφύλαξη
των παρ. 4 έως 6, µε ανάλογη εφαρµογή των παρ. 2 και 4 του
άρθρου 12 του Κανονισµού (ΕΚ) 2157/2001, του άρθρου 25 του
ν. 3412/2005, καθώς και των εξής διατάξεων του π.δ. 91/2006: 

α) της παρ. 1 του άρθρου 3, της υποπερ. (i) της περ. α), καθώς
και των περ. β) και γ) της παρ. 2 του ίδιου άρθρου, της παρ. 3
του ίδιου άρθρου, των δύο πρώτων εδαφίων της παρ. 4 του ίδιου
άρθρου, καθώς και των παρ. 5 και 7 του ίδιου άρθρου, 

β) της παρ. 1, των περ. α), ζ) και η) της παρ. 2, καθώς και των
παρ. 3 και 4 του άρθρου 4, 

γ) των άρθρων 5, 6 και της παρ. 1 του άρθρου 7, 
δ) των άρθρων 8, 10 και 11, 
ε) του τµήµατος 3 του Παραρτήµατος.
4. Επί ηµεδαπής επωφελούµενης εταιρείας ισχύουν τα εξής: 
α) Η ειδική διαπραγµατευτική οµάδα µπορεί να αποφασίσει,

µε πλειοψηφία των δύο τρίτων (2/3) των µελών που εκπροσω-
πούν τουλάχιστον τα δύο τρίτα (2/3) των εργαζοµένων, να µην
αρχίσει διαπραγµατεύσεις ή να τερµατίσει διαπραγµατεύσεις
που έχουν ήδη αρχίσει και να βασιστεί στους κανόνες συµµετο-
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χής που ισχύουν στην ηµεδαπή.
β) Αν, αφού προηγηθούν διαπραγµατεύσεις, εφαρµόζονται οι

διατάξεις αναφοράς σχετικά µε τη συµµετοχή, το ποσοστό των
εκπροσώπων των εργαζοµένων στο διοικητικό όργανο της επω-
φελούµενης εταιρείας δεν µπορεί να υπερβαίνει το ένα τρίτο
(1/3) των µελών του οργάνου αυτού.

γ) Οι κανόνες σχετικά µε τη συµµετοχή των εργαζοµένων που
ίσχυαν πριν από τη διασυνοριακή διάσπαση εξακολουθούν να
ισχύουν µέχρι την ηµεροµηνία εφαρµογής των τυχόν µεταγενέ-
στερα συµφωνηµένων κανόνων ή, ελλείψει τέτοιων, µέχρι την
εφαρµογή των κανόνων αναφοράς, σύµφωνα µε το τµήµα 3 του
Παραρτήµατος του π.δ. 91/2006.

5. Αν επωφελούµενη εταιρεία λειτουργεί υπό καθεστώς συµ-
µετοχής των εργαζοµένων σύµφωνα µε τους κανόνες της παρ.
2, η εταιρεία λαµβάνει τη νοµική µορφή που επιτρέπει την
άσκηση των δικαιωµάτων συµµετοχής.

6. Αν επωφελούµενη εταιρεία λειτουργεί υπό καθεστώς συµ-
µετοχής των εργαζοµένων, λαµβάνει µέτρα, προκειµένου να δια-
σφαλίσει, για τέσσερα (4) έτη από την έναρξη ισχύος της
διασυνοριακής διάσπασης, την προστασία των δικαιωµάτων συµ-
µετοχής των εργαζοµένων στην περίπτωση µεταγενέστερης συγ-
χώνευσης, διάσπασης ή µετατροπής, εγχώριας ή διασυνοριακής,
εφαρµόζοντας τις παρ. 1 έως 5.

7. Η εταιρεία γνωστοποιεί αµελλητί και µε κάθε πρόσφορο
µέσο στους εργαζοµένους της ή στους εκπροσώπους τους το
αποτέλεσµα των διαπραγµατεύσεων σχετικά µε τη συµµετοχή
των εργαζοµένων.

8. Η ηµεδαπή επωφελούµενη εταιρεία γνωστοποιεί εγγράφως
τον αριθµό των απασχολουµένων και τον αριθµό των εκπροσώ-
πων των εργαζοµένων, σύµφωνα µε τις προηγούµενες παραγρά-
φους, στις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης εντός τριµήνου από την έναρξη ισχύος
της διασυνοριακής διάσπασης.

Άρθρο 103ιγ
Πιστοποιητικό πριν από τη διασυνοριακή διάσπαση

(άρθρο 160ιγ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Η διαδικασία της διασυνοριακής διάσπασης υπόκειται σε
προληπτικό έλεγχο νοµιµότητας, σύµφωνα µε το παρόν άρθρο,
ως προς το σκέλος που αφορά στη διασπώµενη εταιρεία, εφό-
σον αυτή είναι ηµεδαπή. Αρµόδια αρχή για τη διενέργεια του
ελέγχου ορίζεται η Διεύθυνση Εταιρειών της Γενικής Γραµµα-
τείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης.

2. Η αρµόδια αρχή χορηγεί στη διασπώµενη ηµεδαπή εταιρεία
«πιστοποιητικό πριν από τη διασυνοριακή συγχώνευση», µε το
οποίο βεβαιώνονται η συµµόρφωσή της µε όλους τους σχετικούς
όρους και η ορθή εκτέλεση όλων των διαδικασιών και διατυπώ-
σεων που προηγούνται της ολοκλήρωσης της διάσπασης, σύµ-
φωνα µε το ελληνικό δίκαιο. Στην ορθή εκτέλεση των εν λόγω
διαδικασιών και διατυπώσεων περιλαµβάνονται: 

α) η συµµόρφωση µε ειδικές τοµεακές απαιτήσεις, περιλαµ-
βανοµένης της έγκρισης από εποπτική ή άλλη αρχή ή της υπο-
βολής γνωστοποίησης σε τέτοια αρχή, αν απαιτείται και

β) η ικανοποίηση ή εξασφάλιση χρηµατικών ή µη χρηµατικών
υποχρεώσεων που οφείλονται σε δηµόσιους φορείς και ιδίως το
ελληνικό Δηµόσιο και τους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης.

3. H αίτηση για την έκδοση του πιστοποιητικού της παρ. 2 συ-
νοδεύεται από: 

α) το σχέδιο διασυνοριακής διάσπασης,
β) την έκθεση και την επισυναπτόµενη γνώµη του άρθρου

103στ, καθώς και την έκθεση του άρθρου 103ζ, εφόσον υπάρ-
χουν,

γ) παρατηρήσεις που υποβάλλονται, σύµφωνα µε το άρθρο
103ε,

δ) την έγκριση του σχεδίου διασυνοριακής διάσπασης από τη
γενική συνέλευση, όπου απαιτείται,

ε) τον αριθµό των εργαζοµένων τη στιγµή της κατάρτισης του
σχεδίου διασυνοριακής διάσπασης,

στ) την ύπαρξη θυγατρικών και την έδρα τους,
ζ) πληροφορίες σχετικά µε τη συµµόρφωση µε τις απαιτήσεις

των περ. α) και β) της παρ. 2, 
η) τη δήλωση της ηµεδαπής εταιρείας ότι η διαδικασία του άρ-

θρου 103ιβ έχει αρχίσει, εφόσον συντρέχει περίπτωση.
Για τους σκοπούς της παρούσας, η αρµόδια αρχή µπορεί να

ζητεί τις πληροφορίες των περ. ε) και ζ) απευθείας από τις αρ-
µόδιες κατά περίπτωση αρχές, αν αυτές δεν παρέχονται από την
ηµεδαπή εταιρεία. 

4. Η αίτηση της παρ. 3, περιλαµβανοµένων των εγγράφων και
πληροφοριών από τα οποία συνοδεύεται, µπορεί να υποβάλλεται
στην αρµόδια αρχή και µόνον ηλεκτρονικά.

5. Στο πλαίσιο του ελέγχου νοµιµότητας των παρ. 1 και 2, η
αρµόδια αρχή:

α) εξετάζει όλα τα έγγραφα και τις πληροφορίες που υποβάλ-
λονται σε αυτήν σύµφωνα µε την παρ. 3,

β) όσον αφορά στη συµµόρφωση µε τους κανόνες συµµετο-
χής των εργαζοµένων, σύµφωνα µε το άρθρο 103ιβ, επαληθεύει
ότι το σχέδιο διασυνοριακής διάσπασης περιλαµβάνει πληροφο-
ρίες για τις διαδικασίες µε τις οποίες καθορίζονται οι σχετικές
ρυθµίσεις και τις πιθανές επιλογές σχετικά µε τις εν λόγω ρυθµί-
σεις,

γ) µεριµνά για την επαλήθευση των πληροφοριών της περ. ζ)
της παρ. 3.

6. Ο έλεγχος νοµιµότητας που αναφέρεται στις παρ. 1 και 2
πραγµατοποιείται εντός τριών (3) µηνών από την ηµεροµηνία
λήψης των εγγράφων και των πληροφοριών σχετικά µε την έγ-
κριση της διασυνοριακής διάσπασης από τη γενική συνέλευση
της ηµεδαπής εταιρείας, σύµφωνα µε την παρ. 3. Στο πλαίσιο
του ανωτέρω ελέγχου: 

α) Εφόσον διαπιστωθεί ότι η διασυνοριακή διάσπαση πληροί
όλους τους σχετικούς όρους και ότι έχουν εκτελεσθεί όλες οι
απαραίτητες διαδικασίες και διατυπώσεις, η αρµόδια αρχή εκδί-
δει το πιστοποιητικό της παρ. 2, ή

β) εφόσον διαπιστωθεί ότι η διασυνοριακή διάσπαση δεν πλη-
ροί όλους τους σχετικούς όρους ή ότι δεν έχουν εκτελεσθεί όλες
οι απαραίτητες διαδικασίες και διατυπώσεις, η αρµόδια αρχή δεν
εκδίδει το πιστοποιητικό της παρ. 2 και ενηµερώνει την εταιρεία
για τους λόγους της απόφασής της. Σε αυτήν την περίπτωση, η
αρµόδια αρχή µπορεί να δώσει στην εταιρεία τη δυνατότητα να
εκπληρώσει τις σχετικές προϋποθέσεις ή να ολοκληρώσει τις
διαδικασίες και τις διατυπώσεις εντός εύλογου χρονικού διαστή-
µατος. 

7. Η αρµόδια αρχή δεν εκδίδει το πιστοποιητικό της παρ. 2,
εφόσον διαπιστώσει, ότι η διασυνοριακή διάσπαση γίνεται για
καταχρηστικούς ή δόλιους σκοπούς που δύναται να οδηγήσουν
σε αποφυγή ή καταστρατήγηση του ενωσιακού ή εθνικού δι-
καίου, ή σε εγκληµατικούς σκοπούς. Στους σκοπούς αυτούς πε-
ριλαµβάνεται και η αποφυγή υποχρεώσεων που µπορεί να
προκύψουν από εν εξελίξει δικαστικές ή διοικητικές διαδικασίες,
οφειλόµενες σε παραβίαση της ηµεδαπής νοµοθεσίας, στον
βαθµό που η παραβίαση αυτή ενδέχεται να οδηγήσει στην επι-
βολή περαιτέρω υποχρεώσεων στην ηµεδαπή εταιρεία, µεταξύ
άλλων και έναντι φυσικών προσώπων και οντοτήτων του ιδιωτι-
κού δικαίου.

8. Εφόσον η αρµόδια αρχή της παρ. 1, στο πλαίσιο του ελέγ-
χου νοµιµότητας που διενεργεί, έχει σοβαρές ενδείξεις ότι η δια-
συνοριακή διάσπαση γίνεται για τους σκοπούς της παρ. 7,
λαµβάνει υπόψη όλα τα σχετικά γεγονότα και τις περιστάσεις και
τουλάχιστον τις διαθέσιµες σε αυτήν ενδείξεις για τα χαρακτη-
ριστικά της εγκατάστασης στο κράτος µέλος στο οποίο η ηµε-
δαπή εταιρεία θα εγκατασταθεί µετά από αυτήν,
περιλαµβανοµένων του σκοπού της επιχείρησης, του τοµέα της
επένδυσης, του καθαρού κύκλου εργασιών και των κερδών ή ζη-
µιών, του αριθµού των εργαζοµένων, της σύνθεσης του ισολογι-
σµού, της φορολογικής κατοικίας, των στοιχείων ενεργητικού και
της θέσης τους, του εξοπλισµού, των πραγµατικών δικαιούχων
της εταιρείας, του συνήθους τόπου εργασίας των εργαζοµένων
και συγκεκριµένων οµάδων εργαζοµένων, του τόπου όπου πρέ-
πει να καταβληθούν οι ασφαλιστικές εισφορές, του αριθµού των
εργαζοµένων που έχουν αποσπαστεί κατά το έτος πριν από τη
διασυνοριακή πράξη κατά τον Κανονισµό 883/2004 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 29ης Απριλίου
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2004 «για το συντονισµό των συστηµάτων κοινωνικής ασφά-
λειας» (L 166) και το π.δ. 219/2000 (Α’ 190), του αριθµού των ερ-
γαζοµένων που εργάζονται ταυτόχρονα σε περισσότερα από ένα
κράτη µέλη κατά τον ανωτέρω Kανονισµό 883/2004 και των εµ-
πορικών κινδύνων που αναλαµβάνονται από την εταιρεία ή τις
εταιρείες, πριν και µετά τη διασυνοριακή διάσπαση. Όλα τα ανω-
τέρω στοιχεία θεωρούνται ενδεικτικά στη συνολική αξιολόγηση
και δεν εξετάζονται µεµονωµένα. Η αρµόδια αρχή µπορεί να θε-
ωρήσει το γεγονός ότι η διασυνοριακή διάσπαση έχει ως αποτέ-
λεσµα ο τόπος της πραγµατικής διοίκησης ή της οικονοµικής
δραστηριότητας να βρίσκεται στο κράτος µέλος όπου η εταιρεία
πρόκειται να καταχωριστεί µετά τη διασυνοριακή πράξη ως έν-
δειξη απουσίας περιστάσεων που οδηγούν σε κατάχρηση ή
απάτη. 

9. Όταν για τους σκοπούς της αξιολόγησης βάσει των παρ. 7
και 8, είναι αναγκαίο να ληφθούν υπόψη πρόσθετες πληροφορίες
ή να διεξαχθούν πρόσθετες έρευνες, η περίοδος των τριών (3)
µηνών της παρ. 6 µπορεί να παραταθεί έως τρεις (3) επιπλέον
µήνες. 

10. Όταν λόγω της πολυπλοκότητας της διασυνοριακής δια-
δικασίας δεν είναι δυνατή η διενέργεια της αξιολόγησης βάσει
των παρ. 7 και 8, εντός των προθεσµιών των παρ. 6 και 9, η αι-
τούσα ενηµερώνεται από την αρµόδια αρχή για τους λόγους της
καθυστέρησης πριν από τη λήξη αυτών. 

11. Για τους σκοπούς του ελέγχου νοµιµότητας που διενεργεί-
ται σύµφωνα µε το παρόν, η αρµόδια αρχή δύναται να προσφεύ-
γει σε ανεξάρτητο εµπειρογνώµονα, διοριζόµενο από την ίδια, ο
οποίος δεν έχει καµία προηγούµενη ή τρέχουσα σχέση µε την
ηµεδαπή εταιρεία που θα µπορούσε να επηρεάσει την ανεξαρ-
τησία του. Σχετικά µε το πρόσωπο των ανεξάρτητων εµπειρο-
γνωµόνων και τα κριτήρια ανεξαρτησίας τους εφαρµόζεται
ανάλογα το άρθρο 10.

12. Για την άσκηση των αρµοδιοτήτων της, σύµφωνα µε το
παρόν, η αρµόδια αρχή µπορεί να συνεργάζεται µε εποπτικές,
φορολογικές, ασφαλιστικές ή άλλες καθ’ ύλην αρµόδιες ηµεδα-
πές αρχές και υπηρεσίες, περιλαµβανοµένων των δικαστικών και
εισαγγελικών αρχών και της Αρχής Καταπολέµησης της Νοµιµο-
ποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές Δραστηριότητες του άρθρου
47 του   ν. 4557/2018 (Α’ 139), καθώς και µε αρχές που προέρ-
χονται από το κράτος µέλος της εταιρείας που προκύπτει από
τη διασυνοριακή διάσπαση και να ανταλλάσσει ή να λαµβάνει
από αυτές, καθώς και από την ηµεδαπή εταιρεία, όλες τις πλη-
ροφορίες και τα έγγραφα, εµπιστευτικής φύσεως και µη, που
απαιτούνται για τη διενέργεια του προληπτικού ελέγχου νοµιµό-
τητας, περιλαµβανοµένου του ελέγχου αν η διασυνοριακή διά-
σπαση γίνεται για καταχρηστικούς ή δόλιους σκοπούς που
δύναται να οδηγήσουν σε αποφυγή ή καταστρατήγηση του ενω-
σιακού ή εθνικού δικαίου. Για τη συνεργασία και ανταλλαγή πλη-
ροφοριών ανάµεσα στην αρµόδια αρχή και σε άλλες καθ’ ύλην
αρµόδιες ηµεδαπές αρχές και υπηρεσίες ή     αρχές και υπηρε-
σίες άλλων κρατών µελών εφαρµόζονται αναλόγως τα άρθρα 34,
34Α, 34Β και 34Γ του   ν. 4557/2018. 

Άρθρο 103ιδ
Διαβίβαση του «πιστοποιητικού πριν από 

τη διασυνοριακή διάσπαση»
(άρθρο 160ιδ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Το «πιστοποιητικό πριν από τη διασυνοριακή διάσπαση» του
άρθρου 103ιγ διαβιβάζεται στις αρχές των κρατών µελών που
είναι αρµόδιες για τον έλεγχο νοµιµότητας της διασυνοριακής
διάσπασης, ως προς το σκέλος της διαδικασίας που διέπεται από
το δίκαιο των επωφελούµενων εταιρειών, µέσω του Συστήµατος
Διασύνδεσης Μητρώων Επιχειρήσεων της περ. δ) της παρ. 1 του
άρθρου 3 του ν. 4919/2022 (Α’ 71) και είναι διαθέσιµο µέσω
αυτού.

2. Η πρόσβαση στο «πιστοποιητικό πριν από τη διασυνοριακή
διάσπαση» είναι δωρεάν για τις αρµόδιες αρχές της παρ. 1 και
τα οικεία µητρώα.

Άρθρο 103ιε
Έλεγχος νοµιµότητας της διασυνοριακής διάσπασης

(άρθρο 160ιε Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Η διαδικασία της διασυνοριακής διάσπασης υπόκειται σε
έλεγχο νοµιµότητας, για το σκέλος που αφορά στην ολοκλή-
ρωση της διασυνοριακής διάσπασης, ως προς την επωφελού-
µενη ή τις επωφελούµενες από τη διάσπαση ηµεδαπές εταιρείες.
Αρµόδια αρχή για τη διενέργεια του ως άνω ελέγχου ορίζεται η
Διεύθυνση Εταιρειών της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου του
Υπουργείου Ανάπτυξης. Η αρµόδια αρχή ελέγχει, ιδίως, αν η
επωφελούµενη ή οι επωφελούµενες ηµεδαπές εταιρείες συµ-
µορφώνονται µε τις διατάξεις του ηµεδαπού δικαίου περί σύστα-
σης και καταχώρισης εταιρειών και, εφόσον συντρέχει
περίπτωση, εάν έχουν θεσπισθεί ρυθµίσεις για τη συµµετοχή των
εργαζοµένων, σύµφωνα µε το άρθρο 103ιβ. 

2. Για τους σκοπούς της παρ. 1, κάθε εταιρεία που µετέχει στη
διασυνοριακή διάσπαση υποβάλλει στην αρµόδια αρχή αίτηση
για διενέργεια του ελέγχου και για καταχώριση της διασυνορια-
κής διάσπασης στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο, η οποία συνοδεύε-
ται από:

α) το σχέδιο διασυνοριακής διάσπασης, 
β) την έγκριση του σχεδίου διασυνοριακής διάσπασης από τη

συνέλευση, όπου απαιτείται, και
γ) τη σύµβαση διάσπασης του άρθρου 67.
3. Η αίτηση της παρ. 2, περιλαµβανοµένων των εγγράφων και

πληροφοριών από τα οποία συνοδεύεται, µπορεί να υποβάλλεται
και µόνον ηλεκτρονικά.

4. Η αρµόδια αρχή της παρ. 1 εγκρίνει τη διασυνοριακή διά-
σπαση, µόλις διαπιστώσει ότι οι όροι των παρ. 1 και 2 έχουν πλη-
ρωθεί. 

5. Το πιστοποιητικό του άρθρου 103ιγ γίνεται δεκτό από την
αρµόδια αρχή της παρ. 1 ως επαρκής απόδειξη για την ορθή
ολοκλήρωση των εφαρµοστέων πριν από τη διασυνοριακή διά-
σπαση διαδικασιών και διατυπώσεων στο οικείο κράτος µέλος,
χωρίς τα οποία η διασυνοριακή διάσπαση δεν µπορεί να εγκρι-
θεί.

Άρθρο 103ιστ
Ηµεροµηνία έναρξης αποτελεσµάτων 

της διασυνοριακής διάσπασης
(άρθρο 160ιζ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Αν η διασπώµενη εταιρεία στο πλαίσιο της διασυνοριακής διά-
σπασης είναι ηµεδαπή, η διάσπαση συντελείται σύµφωνα µε την
παρ. 1 του άρθρου 70. Η ηµεροµηνία έναρξης των αποτελεσµά-
των της διασυνοριακής συγχώνευσης είναι αυτή της καταχώρι-
σης της σύµβασης διασυνοριακής διάσπασης που καταρτίζεται
σύµφωνα µε το άρθρο 67, µετά τη λήψη εκ µέρους του Γενικού
Εµπορικού Μητρώου, από τα µητρώα των κρατών µελών των
επωφελούµενων εταιρειών, της ενηµέρωσης, ότι αυτές έχουν κα-
ταχωρισθεί.

Άρθρο 103ιζ
Καταχώριση της διασυνοριακής διάσπασης

(άρθρο 160ιστ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Η διασυνοριακή διάσπαση υποβάλλεται στις διατυπώσεις
δηµοσιότητας του άρθρου 68 για κάθε ηµεδαπή εταιρεία που µε-
τέχει σε αυτήν. 

2. Αν η επωφελούµενη εταιρεία που προκύπτει από τη διασυ-
νοριακή διάσπαση είναι ηµεδαπή, η σχετική καταχώριση στο Γε-
νικό Εµπορικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.) αναφέρει:

α) ότι η καταχώριση της επωφελούµενης εταιρείας είναι το
αποτέλεσµα διασυνοριακής διάσπασης,

β) την ηµεροµηνία καταχώρισης της επωφελούµενης εται-
ρείας, και

γ) τον αριθµό καταχώρισης, την επωνυµία και τη νοµική µορφή
της επωφελούµενης εταιρείας που προκύπτει από τη διασυνο-
ριακή συγχώνευση.

3. Αν η διασπώµενη εταιρεία είναι ηµεδαπή και η διάσπαση
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είναι πλήρης, η σχετική καταχώριση στο Γ.Ε.ΜΗ. για τη διασπώ-
µενη εταιρεία αναφέρει:

α) ότι η διαγραφή της διασπώµενης εταιρείας από το Γ.Ε.ΜΗ.
είναι το αποτέλεσµα διασυνοριακής διάσπασης, και

β) την ηµεροµηνία διαγραφής της διασπώµενης εταιρείας από
το Γ.Ε.ΜΗ..

4. Το Γ.Ε.ΜΗ. καθιστά τις πληροφορίες των παρ. 2 και 3 δια-
θέσιµες και προσβάσιµες δωρεάν και δηµοσίως µέσω του Συστή-
µατος Διασύνδεσης Μητρώων Επιχειρήσεων (Σ.ΔΙ.ΜΗ.Ε. -
B.R.I.S.).

5. Αν η επωφελούµενη εταιρεία που προκύπτει από τη διασυ-
νοριακή διάσπαση είναι ηµεδαπή, το Γ.Ε.ΜΗ. ενηµερώνει το µη-
τρώο του κράτους µέλους της διασπώµενης εταιρείας, µέσω του
Σ.ΔΙ.ΜΗ.Ε. - B.R.I.S., ότι η επωφελούµενη εταιρεία έχει καταχω-
ριστεί.

6. Αν η διασπώµενη εταιρεία, που έχει διασπαστεί πλήρως,
είναι ηµεδαπή, διαγράφεται από το Γ.Ε.ΜΗ. αµέσως µόλις λη-
φθούν οι κοινοποιήσεις της παρ. 5.

7. Αν η διασπώµενη εταιρεία είναι ηµεδαπή, το Γ.Ε.ΜΗ. ενηµε-
ρώνει το µητρώο του κράτους µέλους κάθε επωφελούµενης εται-
ρείας που έχει προέλθει από διασυνοριακή διάσπαση, µέσω του
Σ.ΔΙ.ΜΗ.Ε. - B.R.I.S., ότι η διασυνοριακή διάσπαση έχει συντελε-
στεί.

Άρθρο 103ιη
Αποτελέσµατα της διασυνοριακής διάσπασης

(άρθρα 160ιη και 160κα Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Από την ηµεροµηνία συντέλεσης της πλήρους διασυνορια-
κής διάσπασης, σύµφωνα µε το άρθρο 103ιστ:

α) όλα τα στοιχεία ενεργητικού και παθητικού της διασπώµε-
νης εταιρείας, συµπεριλαµβανοµένων όλων των συµβάσεων, πι-
στώσεων, δικαιωµάτων και υποχρεώσεων, µεταβιβάζονται στις
επωφελούµενες εταιρείες, σύµφωνα µε την κατανοµή που καθο-
ρίζεται στο σχέδιο διασυνοριακής διάσπασης,

β) οι εταίροι της διασπώµενης εταιρείας γίνονται εταίροι των
επωφελούµενων εταιρειών, σύµφωνα µε την κατανοµή των µερι-
δίων που καθορίζεται στο σχέδιο διασυνοριακής διάσπασης,
εκτός εάν διέθεσαν τα µερίδιά τους, σύµφωνα µε την παρ. 1 του
άρθρου 103ι,

γ) τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις της διασπώµενης εται-
ρείας που απορρέουν από συµβάσεις εργασίας ή σχέσεις εργα-
σίας και υφίστανται κατά την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος της
διασυνοριακής διάσπασης µεταφέρονται στις επωφελούµενες
εταιρείες, και

δ) η διασπώµενη εταιρεία παύει να υφίσταται.
2. Από την ηµεροµηνία συντέλεσης της µερικής διασυνοριακής

διάσπασης, σύµφωνα µε το άρθρο 103ιστ:
α) µέρος των στοιχείων ενεργητικού και παθητικού της δια-

σπώµενης εταιρείας, συµπεριλαµβανοµένων των συµβάσεων,
των πιστώσεων, των δικαιωµάτων και των υποχρεώσεων, µετα-
βιβάζεται στην επωφελούµενη ή τις επωφελούµενες εταιρείες,
ενώ το υπόλοιπο µέρος συνεχίζει να είναι της διασπώµενης εται-
ρείας, σύµφωνα µε την κατανοµή που καθορίζεται στο σχέδιο
της διασυνοριακής διάσπασης,

β) τουλάχιστον ορισµένοι εταίροι της διασπώµενης εταιρείας
γίνονται εταίροι της επωφελούµενης εταιρείας ή εταιρειών και
τουλάχιστον κάποιοι από τους εταίρους παραµένουν στη δια-
σπώµενη εταιρεία ή γίνονται εταίροι και των δύο, σύµφωνα µε
την κατανοµή των µεριδίων που καθορίζεται στο σχέδιο της δια-
συνοριακής διάσπασης, εκτός εάν οι εν λόγω εταίροι διέθεσαν
τα µερίδιά τους, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 103ι, και

γ) τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις της διασπώµενης εται-
ρείας τα οποία απορρέουν από συµβάσεις εργασίας ή σχέσεις
εργασίας και τα οποία υφίστανται κατά την ηµεροµηνία έναρξης
ισχύος της διασυνοριακής διάσπασης, και κατανέµονται στην
επωφελούµενη εταιρεία ή εταιρείες, σύµφωνα µε το σχέδιο δια-
συνοριακής διάσπασης, µεταφέρονται στην αντίστοιχη επωφε-

λούµενη εταιρεία ή εταιρείες.
3. Από την ηµεροµηνία συντέλεσης της διασυνοριακής διάσπα-

σης µε απόσχιση κλάδου, σύµφωνα µε το άρθρο 103ιστ:
α) µέρος των στοιχείων ενεργητικού και παθητικού της δια-

σπώµενης εταιρείας, συµπεριλαµβανοµένων των συµβάσεων,
των πιστώσεων, των δικαιωµάτων και των υποχρεώσεων, µετα-
βιβάζεται στην επωφελούµενη εταιρεία ή εταιρείες, ενώ το υπό-
λοιπο µέρος συνεχίζει να είναι της διασπώµενης εταιρείας,
σύµφωνα µε την κατανοµή που καθορίζεται στο σχέδιο διασυνο-
ριακής διάσπασης,

β) τα µερίδια της επωφελούµενης εταιρείας ή εταιρειών κατα-
νέµονται στη διασπώµενη εταιρεία,

γ) τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις της διασπώµενης εται-
ρείας, τα οποία απορρέουν από συµβάσεις εργασίας ή σχέσεις
εργασίας και τα οποία υφίστανται κατά την ηµεροµηνία έναρξης
ισχύος της διασυνοριακής διάσπασης, και κατανέµονται στην
επωφελούµενη εταιρεία ή τις επωφελούµενες εταιρείες σύµ-
φωνα µε το σχέδιο της διασυνοριακής διάσπασης, µεταφέρονται
στην αντίστοιχη επωφελούµενη εταιρεία ή εταιρείες.

4. Όταν ένα στοιχείο του ενεργητικού ή παθητικού της διασπώ-
µενης εταιρείας δεν κατανέµεται ρητά στο πλαίσιο του σχεδίου
διασυνοριακής διάσπασης και όταν η ερµηνεία των όρων του ως
άνω σχεδίου δεν επιτρέπει τη λήψη απόφασης σχετικά µε τη διά-
θεσή του, µε την επιφύλαξη της παρ. 3 του άρθρου 103ι, αυτό
το στοιχείο ενεργητικού, η αντιπαροχή γι’ αυτό ή το στοιχείο πα-
θητικού, κατανέµεται σε όλες τις επωφελούµενες εταιρείες ή, σε
περίπτωση µερικής διάσπασης, ή διάσπασης µέσω διαχωρισµού,
σε όλες τις επωφελούµενες εταιρείες και τη διασπώµενη εται-
ρεία κατ’ αναλογία του µεριδίου των καθαρών στοιχείων ενεργη-
τικού που κατανέµεται σε καθεµία από τις εν λόγω εταιρείες,
σύµφωνα µε το σχέδιο της διασυνοριακής διάσπασης.

5. Αν στη διασυνοριακή διάσπαση µετέχουν εταιρείες που διέ-
πονται από το ελληνικό δίκαιο, στις περιπτώσεις στις οποίες σε
αυτό προβλέπεται συµβολαιογραφικός τύπος ή άλλες ιδιαίτερες
διατυπώσεις, προκειµένου η µεταβίβαση ορισµένων περιουσια-
κών στοιχείων, δικαιωµάτων και υποχρεώσεων της διασπώµενης
εταιρείας να είναι αντιτάξιµη έναντι τρίτων, οι διατυπώσεις αυτές
τηρούνται από τη διασπώµενη εταιρεία.

6. Οι εταιρικές συµµετοχές επωφελούµενης εταιρείας δεν
µπορούν να ανταλλαγούν µε εταιρικές συµµετοχές της διασπώ-
µενης εταιρείας τα οποία κατέχονται είτε από την ίδια την εται-
ρεία, είτε από πρόσωπο που ενεργεί στο δικό του όνοµα αλλά
για λογαριασµό της.

7. Διασυνοριακή διάσπαση που έχει αρχίσει να παράγει απο-
τελέσµατα σύµφωνα µε το παρόν δεν µπορεί να κηρυχθεί άκυρη,
χωρίς να θίγεται η δυνατότητα επιβολής άλλων µέτρων και κυ-
ρώσεων σύµφωνα µε διατάξεις αναγκαστικού δικαίου.

Άρθρο 103ιθ
Απλουστευµένες διατυπώσεις

(άρθρο 160ιθ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Αν η διασυνοριακή διάσπαση γίνεται µε απόσχιση κλάδου, δεν
εφαρµόζονται οι περ. β’, γ’, στ’, θ’, ιστ’ και ιζ’ του άρθρου 103δ
και τα άρθρα 103στ, 103ζ και 103θ.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΗ ΜΕΤΑΤΡΟΠΗ 
ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ

Άρθρο 5
Ενσωµάτωση των διατάξεων της Οδηγίας (ΕΕ) 2019/2121 για

τις διασυνοριακές µετατροπές 
κεφαλαιουχικών εταιρειών - Προσθήκη Κεφαλαίου Ζ’ στο

Μέρος Δ’ του ν. 4601/2019

Στο Μέρος Δ’ του ν. 4601/2019 (Α’ 44), προστίθεται Κεφάλαιο
Ζ’ ως εξής:

3774 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



«ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΗ ΜΕΤΑΤΡΟΠΗ
ΚΕΦΑΛΑΙΟΥΧΙΚΩΝ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ

Άρθρο 139α 
Πεδίο εφαρµογής

(άρθρο 86α Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Το παρόν Κεφάλαιο εφαρµόζεται στις διασυνοριακές µετα-
τροπές.

2. Το παρόν Κεφάλαιο δεν εφαρµόζεται σε διασυνοριακές µε-
τατροπές στις οποίες µετέχει εταιρεία µε αντικείµενο τη συλλο-
γική επένδυση κεφαλαίων που παρέχονται από το κοινό, η οποία
λειτουργεί βάσει της αρχής της διασποράς των κινδύνων και τα
µερίδια της οποίας, εφόσον το ζητήσουν οι κάτοχοί τους, εξαγο-
ράζονται ή εξοφλούνται, άµεσα ή έµµεσα, από τα περιουσιακά
στοιχεία της εταιρείας. Οι ενέργειες στις οποίες προβαίνει η εται-
ρεία, προκειµένου να διασφαλίσει ότι η χρηµατιστηριακή αξία
των µεριδίων της δεν αποκλίνει σηµαντικά από την καθαρή αξία
των περιουσιακών στοιχείων της, λογίζονται ως ισοδύναµες µε
τέτοια εξαγορά ή εξόφληση.

3. Στις διασυνοριακές µετατροπές κεφαλαιουχικών εταιρειών
εφαρµόζεται το Μέρος Δ’, εκτός εάν προβλέπεται διαφορετικά
στο παρόν Κεφάλαιο. 

Άρθρο 139β
Ορισµοί

(άρθρο 86β Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Για τους σκοπούς του παρόντος Κεφαλαίου νοούνται ως:
α) «εταιρεία»: η Ανώνυµη Εταιρεία (Α.Ε.), η Εταιρεία Περιορι-

σµένης Ευθύνης (Ε.Π.Ε.), η Ιδιωτική Κεφαλαιουχική Εταιρεία
(I.K.E.), η ετερόρρυθµη κατά µετοχές εταιρεία, η Ευρωπαϊκή
Εταιρεία («SE») και κάθε άλλη εταιρεία µε µορφή που απαριθµεί-
ται στο Παράρτηµα ΙΙ της Οδηγίας 2017/1132 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 14ης Ιουνίου 2017, «σχε-
τικά µε ορισµένες πτυχές του εταιρικού δίκαιου» (L 169), 

β) «ηµεδαπή εταιρεία»: εταιρεία µε καταστατική έδρα στην Ελ-
λάδα εφόσον έχει συσταθεί σύµφωνα µε το δίκαιο κράτους µέ-
λους της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.),

γ) «αλλοδαπή εταιρεία»: µη ηµεδαπή εταιρεία η οποία έχει συ-
σταθεί σύµφωνα µε τη νοµοθεσία κράτους µέλους της Ε.Ε. και
έχει την καταστατική της έδρα, την κεντρική της διοίκηση ή την
κύρια εγκατάστασή της εντός της Ε.Ε.,

δ) «διασυνοριακή µετατροπή»: πράξη µε την οποία µια εται-
ρεία, χωρίς να λυθεί ή να τεθεί υπό εκκαθάριση, µετατρέπει τη
νοµική µορφή υπό την οποία είναι καταχωρισµένη σε ένα κράτος
µέλος αφετηρίας, σε µια νοµική µορφή του κράτους µέλους προ-
ορισµού, περιεχόµενη στο Παράρτηµα ΙΙ της Οδηγίας 2017/1132
και µεταφέρει τουλάχιστον την καταστατική έδρα της στο κράτος
µέλος προορισµού, διατηρώντας τη νοµική προσωπικότητά της,
εφόσον η Ελλάδα αποτελεί είτε το κράτος µέλος αφετηρίας, είτε
το κράτος µέλος προορισµού,

ε) «κράτος µέλος αφετηρίας»: κράτος µέλος στο οποίο είναι
καταχωρισµένη εταιρεία υπό τη νοµική µορφή της πριν από τη
διασυνοριακή µετατροπή,

στ) «κράτος µέλος προορισµού»: κράτος µέλος στο οποίο µια
µετατραπείσα εταιρεία καταχωρίζεται ως αποτέλεσµα της δια-
συνοριακής µετατροπής της,

ζ) «µετατραπείσα εταιρεία»: η εταιρεία που συστήνεται σε κρά-
τος µέλος προορισµού ως αποτέλεσµα διασυνοριακής µετατρο-
πής.

Άρθρο 139γ
Διαδικασίες και διατυπώσεις

(άρθρο 86γ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Εφόσον ηµεδαπή εταιρεία µετατρέπεται σε αλλοδαπή, το
ελληνικό δίκαιο διέπει τα τµήµατα των διαδικασιών και διατυπώ-
σεων που τηρούνται για τη διασυνοριακή µετατροπή και την από-
κτηση του πιστοποιητικού του άρθρου 139ιγ σε σχέση µε την

εταιρεία αυτή. 
2. Εφόσον αλλοδαπή κεφαλαιουχική εταιρεία µετατρέπεται σε

ηµεδαπή, το ελληνικό δίκαιο διέπει τα τµήµατα των διαδικασιών
και διατυπώσεων που τηρούνται µετά τη λήψη του πιστοποιητι-
κού του άρθρου 139ιγ σε σχέση µε την εταιρεία αυτή.

Άρθρο 139δ
Σχέδιο διασυνοριακής µετατροπής
(άρθρο 86δ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Το διοικητικό συµβούλιο ή οι διαχειριστές της ηµεδαπής εται-
ρείας καταρτίζουν το σχέδιο διασυνοριακής µετατροπής, το
οποίο περιλαµβάνει τουλάχιστον:

α) τη νοµική µορφή, την επωνυµία της εταιρείας στο κράτος
µέλος αφετηρίας και τον τόπο της καταστατικής της έδρας,

β) τη νοµική µορφή και την επωνυµία που προτείνονται για τη
µετατραπείσα εταιρεία στο κράτος µέλος προορισµού και τον
προτεινόµενο τόπο της καταστατικής της έδρας στο εν λόγω
κράτος µέλος,

γ) την ιδρυτική πράξη ή το καταστατικό της εταιρείας στο κρά-
τος µέλος προορισµού,

δ) το προτεινόµενο ενδεικτικό χρονοδιάγραµµα για τη διασυ-
νοριακή µετατροπή,

ε) τα δικαιώµατα που παρέχονται από τη µετατραπείσα εται-
ρεία στους µετόχους ή εταίρους της υπό µετατροπή εταιρείας
που έχουν ειδικά δικαιώµατα, καθώς και στους δικαιούχους
άλλων δικαιωµάτων, ή τα µέτρα που προτείνονται γι’ αυτούς,

στ) τις διασφαλίσεις που παρέχονται σε πιστωτές, όπως εγ-
γυήσεις ή ενέχυρα,

ζ) τα ειδικά πλεονεκτήµατα που παρέχονται σε µέλη των διοι-
κητικών, διαχειριστικών, εποπτικών ή εσωτερικών ελεγκτικών ορ-
γάνων της εταιρείας,

η) τη δήλωση σχετικά µε το κατά πόσον η εταιρεία έλαβε κίνη-
τρα ή επιδοτήσεις στο κράτος µέλος αφετηρίας κατά τα προ-
ηγούµενα πέντε (5) έτη,

θ) τις λεπτοµέρειες της προσφοράς χρηµατικού ανταλλάγµα-
τος για τους µετόχους ή εταίρους, σύµφωνα µε το άρθρο 139θ,

ι) τις πιθανές επιπτώσεις της διασυνοριακής µετατροπής στην
απασχόληση των εργαζοµένων της µετατρεπόµενης εταιρείας,

ια) εφόσον συντρέχει περίπτωση, πληροφορίες για τις διαδι-
κασίες µε τις οποίες καθορίζονται οι κατά το άρθρο 139ιβ ρυθ-
µίσεις για τον ρόλο των εργαζοµένων, στον καθορισµό της
συµµετοχής τους, στη διοίκηση της µετατραπείσας εταιρείας.

Άρθρο 139ε
Δηµοσιότητα

(άρθρο 86ζ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Έναν (1) τουλάχιστον µήνα πριν από την ηµεροµηνία συνε-
δρίασης της συνέλευσης του άρθρου 139η, για τη λήψη απόφα-
σης µε αντικείµενο τη διασυνοριακή µετατροπή ηµεδαπής
εταιρείας, καταχωρίζονται και δηµοσιεύονται στο Γενικό Εµπο-
ρικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.):

α) το σχέδιο της διασυνοριακής µετατροπής,
β) ανακοίνωση που ενηµερώνει τους µετόχους ή εταίρους,

τους πιστωτές και τους εκπροσώπους των εργαζοµένων της
εταιρείας, ή, αν δεν υπάρχουν εκπρόσωποι, τους ίδιους τους ερ-
γαζόµενους, ότι µπορούν να υποβάλουν στην εταιρεία, το αργό-
τερο πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες πριν από τη συνέλευση,
παρατηρήσεις σχετικά µε το σχέδιο διασυνοριακής µετατροπής,
και

γ) η έκθεση του ανεξάρτητου εµπειρογνώµονα του άρθρου
139ζ. Η εταιρεία έχει δικαίωµα να µη δηµοσιεύσει τις εµπιστευ-
τικές πληροφορίες της έκθεσης του ανεξάρτητου εµπειρογνώ-
µονα.

2. Τα έγγραφα που δηµοσιοποιούνται στο Γ.Ε.ΜΗ., κατά την
παρ. 1, είναι επίσης προσβάσιµα στο κοινό δωρεάν, µέσω του
Συστήµατος Διασύνδεσης Μητρώων            Επιχειρήσεων της
περ. δ) της παρ. 1 του άρθρου 3 του     ν. 4919/2022 (Α’ 71).

3. Οι υποχρεώσεις της παρ. 1 εκπληρώνονται ηλεκτρονικά και
δωρεάν.
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Άρθρο 139στ
Έκθεση του διοικητικού συµβουλίου ή των 
διαχειριστών προς µετόχους ή εταίρους 

και εργαζοµένους
(άρθρο 86ε Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Το Διοικητικό συµβούλιο (Δ.Σ.) ή οι διαχειριστές της ηµεδα-
πής εταιρείας συντάσσουν έκθεση προς τους µετόχους ή εταί-
ρους και τους εργαζόµενους που εξηγεί και αιτιολογεί τις
νοµικές και οικονοµικές πτυχές της διασυνοριακής µετατροπής,
καθώς και τις συνέπειες της διασυνοριακής µετατροπής για τους
εργαζόµενους. Η έκθεση εξηγεί ιδίως τις συνέπειες της διασυ-
νοριακής µετατροπής στις µελλοντικές επιχειρηµατικές δραστη-
ριότητες της εταιρείας.

2. Η έκθεση περιλαµβάνει επίσης ένα τµήµα για τους µετόχους
ή εταίρους και ένα τµήµα για τους εργαζόµενους. Η εταιρεία
µπορεί να συντάξει είτε µια έκθεση που περιέχει και τα δύο αυτά
τµήµατα, είτε χωριστές εκθέσεις.

3. Το τµήµα της έκθεσης για τους µετόχους ή εταίρους εξηγεί,
ιδίως:

α) το χρηµατικό αντάλλαγµα και τη µέθοδο που χρησιµοποι-
ήθηκε για τον καθορισµό του,

β) τις συνέπειες της διασυνοριακής µετατροπής για τους µε-
τόχους ή εταίρους,

γ) τα δικαιώµατα και τα µέσα έννοµης προστασίας των µετό-
χων ή εταίρων, σύµφωνα µε το άρθρο 139θ.

4. Το τµήµα της έκθεσης για τους µετόχους ή εταίρους δεν
απαιτείται, εφόσον συντρέχουν οι προϋποθέσεις της παρ. 4 του
άρθρου 106.

5. Το τµήµα της έκθεσης για τους εργαζόµενους εξηγεί, ιδίως:
α) τις συνέπειες της διασυνοριακής µετατροπής για τις εργα-

σιακές σχέσεις, καθώς και τα µέτρα για τη διαφύλαξη αυτών,
β) ουσιώδεις µεταβολές των ισχυουσών συνθηκών απασχόλη-

σης ή των τόπων εγκατάστασης της εταιρείας,
γ) τον τρόπο που τα στοιχεία που αναφέρονται στις περ. α) και

β) επηρεάζουν επίσης τις θυγατρικές της εταιρείας.
6. Η έκθεση καταχωρίζεται στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο και

δηµοσιεύεται στον διαδικτυακό του τόπο τουλάχιστον έξι (6)
εβδοµάδες πριν από τη συνέλευση του άρθρου 139η. Η έκθεση
είναι διαθέσιµη σε κάθε περίπτωση σε ηλεκτρονική µορφή µαζί
µε το σχέδιο διασυνοριακής µετατροπής, στους µετόχους ή εταί-
ρους και στους εκπροσώπους των εργαζοµένων της εταιρείας
ή, αν δεν υπάρχουν εκπρόσωποι, στους ίδιους τους εργαζοµέ-
νους, εντός της ίδιας προθεσµίας.

7. Εφόσον το Δ.Σ. ή οι διαχειριστές της εταιρείας λάβουν εγ-
καίρως γνώµη των εκπροσώπων των εργαζοµένων της εταιρείας
ή, αν δεν υπάρχουν εκπρόσωποι, των ίδιων των εργαζοµένων,
σύµφωνα µε το π.δ. 240/2006 (Α’ 252), σχετικά µε τις πληροφο-
ρίες των παρ. 1 και 5, οι µέτοχοι ή εταίροι ενηµερώνονται σχετικά
και η γνώµη επισυνάπτεται στην έκθεση.

8. Το τµήµα της έκθεσης για τους εργαζοµένους δεν απαιτεί-
ται, αν η εταιρεία και οι θυγατρικές της δεν έχουν εργαζόµενους
πέραν εκείνων που συµµετέχουν στο Δ.Σ. ή είναι διαχειριστές.

9. Δεν απαιτείται έκθεση του Δ.Σ. ή των διαχειριστών, αν πλη-
ρούνται σωρευτικά οι προϋποθέσεις των παρ. 4 και 8.

10. Οι παρ. 1 έως 9 δεν θίγουν τα ισχύοντα δικαιώµατα ενηµέ-
ρωσης και διαβούλευσης και τις διαδικασίες που προβλέπονται
στο π.δ. 178/2002 (Α’ 162) και στο Κεφάλαιο ΙΒ’ του ν. 4052/2012
(Α’ 41).

Άρθρο 139ζ
Έκθεση ανεξάρτητων εµπειρογνωµόνων

(άρθρα 86στ και 86ιθ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Για την ηµεδαπή εταιρεία συντάσσεται έκθεση ενός (1) ή πε-
ρισσότερων ανεξάρτητων εµπειρογνωµόνων προς τους µετό-
χους ή εταίρους και η οποία είναι διαθέσιµη ένα (1) µήνα
τουλάχιστον πριν από την ηµεροµηνία σύγκλησης της συνέλευ-
σης του άρθρου 139η. Κατά τα λοιπά, ως προς τους εµπειρο-
γνώµονες, εφαρµόζονται οι παρ. 1, 2 και 3 του άρθρου 10.

2. Στην έκθεση της παρ. 1, οι εµπειρογνώµονες δηλώνουν σε

κάθε περίπτωση αν, κατά τη γνώµη τους, το προτεινόµενο χρη-
µατικό αντάλλαγµα ανταποκρίνεται στην πραγµατική αξία των
εταιρικών συµµετοχών. Κατά την αξιολόγηση του χρηµατικού αν-
ταλλάγµατος οι εµπειρογνώµονες λαµβάνουν υπόψη τυχόν αγο-
ραία τιµή των εταιρικών συµµετοχών της ηµεδαπής εταιρείας,
πριν από την ανακοίνωση της πρότασης διασυνοριακής µετατρο-
πής ή την αξία της ηµεδαπής εταιρείας, εξαιρώντας την επί-
πτωση της προτεινόµενης διασυνοριακής µετατροπής, όπως
καθορίζεται σύµφωνα µε τις γενικά αποδεκτές µεθόδους αποτί-
µησης. Στην ίδια έκθεση αναφέρονται:

α) η µέθοδος ή οι µέθοδοι που υιοθετήθηκαν για να καθοριστεί
το ποσό του προτεινόµενου χρηµατικού ανταλλάγµατος,

β) κατά πόσο η µέθοδος ή οι µέθοδοι που υιοθετήθηκαν είναι
κατάλληλες για την αξιολόγηση του χρηµατικού ανταλλάγµατος,
η αξία στην οποία κατέληξαν µε τη χρήση των εν λόγω µεθόδων
και η γνώµη τους, όσον αφορά τη σχετική βαρύτητα που αποδό-
θηκε στις εν λόγω µεθόδους κατά τον υπολογισµό της αξίας, και

γ) ειδικές δυσχέρειες αποτίµησης που έχουν ανακύψει. 
3. Για τη σύνταξη της έκθεσης ο εµπειρογνώµονας έχει δι-

καίωµα να λάβει όλες τις αναγκαίες πληροφορίες από την ηµε-
δαπή εταιρεία για την εκπλήρωση των καθηκόντων του. 

4. Αν όλοι οι µέτοχοι ή εταίροι της ηµεδαπής εταιρείας συµ-
φωνούν, δεν απαιτείται εξέταση του σχεδίου διασυνοριακής µε-
τατροπής από ανεξάρτητους εµπειρογνώµονες, ή έκθεση
εµπειρογνωµόνων.

Άρθρο 139η
Έγκριση από τη γενική συνέλευση

(άρθρο 86η Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Για τη διασυνοριακή µετατροπή απαιτείται απόφαση της συ-
νέλευσης της ηµεδαπής εταιρείας σύµφωνα µε το άρθρο 108
και, κατά περίπτωση, την παρ. 1 του άρθρου 130 και το άρθρο
134, αφού αυτή έχει λάβει γνώση των εκθέσεων της διοίκησης
και των εµπειρογνωµόνων, καθώς επίσης και των παρατηρήσεων
των εργαζοµένων. Στην περίπτωση αυτή, ρήτρες του καταστατι-
κού που απαιτούν πλειοψηφία µεγαλύτερη του ενενήντα τοις
εκατό (90%) δεν ισχύουν για το υπερβάλλον ποσοστό. 

2. Η απόφαση της συνέλευσης για την έγκριση της διασυνο-
ριακής µετατροπής δεν µπορεί να προσβληθεί για τον λόγο ότι:

α) το χρηµατικό αντάλλαγµα του άρθρου 139θ δεν είναι επαρ-
κές ή

β) οι διαθέσιµες πληροφορίες σχετικά µε την παροχή χρηµα-
τικού ανταλλάγµατος δεν συµµορφώνονται µε τις απαιτήσεις της
κείµενης νοµοθεσίας. 

Άρθρο 139θ
Προστασία των µετόχων ή εταίρων
(άρθρο 86θ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Οι µέτοχοι ή οι εταίροι της ηµεδαπής εταιρείας που κατα-
ψήφισαν το σχέδιο διασυνοριακής µετατροπής έχουν το δι-
καίωµα να διαθέσουν τις εταιρικές τους συµµετοχές έναντι
καταβολής του επαρκούς χρηµατικού ανταλλάγµατος που προσ-
διορίζεται στο σχέδιο. Για την άσκηση του ως άνω δικαιώµατος
απαιτείται προηγούµενη δήλωση των µετόχων ή εταίρων, η οποία
υποβάλλεται στην εταιρεία εντός µηνός από την απόφαση της
συνέλευσης του άρθρου 108. Η µετατρεπόµενη ηµεδαπή εται-
ρεία παρέχει διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου, µέσω της
οποίας παραλαµβάνει ηλεκτρονικά την ως άνω δήλωση.

2. Το χρηµατικό αντάλλαγµα της παρ. 1 καταβάλλεται εντός
ενός (1) µηνός από την έναρξη ισχύος της διασυνοριακής µετα-
τροπής, σύµφωνα µε το άρθρο 139ιστ. 

3. Κάθε διαφορά που προκύπτει από την εφαρµογή της παρ.
1 επιλύεται από το δικαστήριο της παρ. 1 του άρθρου 5. Η σχε-
τική αγωγή του µετόχου ή εταίρου ασκείται εντός προθεσµίας
δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος της διασυνοριακής µετα-
τροπής, σύµφωνα µε το άρθρο 139ιζ. Εντός της ίδιας προθε-
σµίας, οι µέτοχοι ή εταίροι της ηµεδαπής εταιρείας, δύνανται να
αξιώσουν την καταβολή πρόσθετου χρηµατικού ανταλλάγµατος,
εφόσον το χρηµατικό αντάλλαγµα που προσδιορίζεται στο σχέ-
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διο διασυνοριακής µετατροπής δεν είναι επαρκές. Η τελεσίδικη
απόφαση του δικαστηρίου για την παροχή πρόσθετου οικονοµι-
κού ανταλλάγµατος ισχύει για όλους τους µετόχους ή εταίρους
της µετατρεπόµενης ηµεδαπής εταιρείας που έχουν δηλώσει την
απόφασή τους να ασκήσουν το δικαίωµα διάθεσης των εταιρικών
συµµετοχών τους, σύµφωνα µε την παρ. 1.

4. Η διαδικασία της παρ. 3 δεν εµποδίζει την καταχώριση της
διασυνοριακής µετατροπής. Η απόφαση του δικαστηρίου δε-
σµεύει την εταιρεία που προκύπτει από τη διασυνοριακή µετα-
τροπή.

Άρθρο 139ι
Προστασία των πιστωτών 

(άρθρο 86ι Οδηγίας 2017/1133/ΕΕ)

1. Μέσα σε τρεις (3) µήνες από την ολοκλήρωση των διατυπώ-
σεων του άρθρου 139στ, οι πιστωτές της ηµεδαπής εταιρείας,
των οποίων οι απαιτήσεις έχουν γεννηθεί πριν από τον χρόνο
αυτόν, χωρίς να έχουν καταστεί ληξιπρόθεσµες, έχουν το δι-
καίωµα να ζητήσουν, η δε εταιρεία έχει υποχρέωση να τους πα-
ράσχει κατάλληλες     εγγυήσεις, εφόσον αποδεικνύουν επαρκώς
ότι λόγω της διασυνοριακής µετατροπής διακυβεύεται η ικανο-
ποίηση των απαιτήσεών τους και ότι δεν έχουν λάβει επαρκείς
εγγυήσεις. Οι εγγυήσεις του πρώτου εδαφίου παράγουν αποτε-
λέσµατα υπό την προϋπόθεση της συντέλεσης    της διασυνο-
ριακής µετατροπής, σύµφωνα µε το άρθρο 139ιστ.

2. Κάθε διαφορά που προκύπτει από την εφαρµογή της παρ.
1 επιλύεται από το δικαστήριο της παρ. 1 του άρθρου 5. Η σχε-
τική αίτηση κατατίθεται εντός προθεσµίας τριών (3) µηνών από
την ολοκλήρωση των διατυπώσεων του άρθρου 139στ. 

3. Αξιώσεις πιστωτών κατά της ηµεδαπής εταιρείας, των
οποίων οι απαιτήσεις είναι προγενέστερες της δηµοσιότητας του
άρθρου 139ε, µπορεί να ασκηθούν και ενώπιον των ελληνικών δι-
καστηρίων εντός δύο (2) ετών από την ηµεροµηνία συντέλεσης
της διασυνοριακής µετατροπής σύµφωνα µε το άρθρο 139ιστ.

4. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) ή οι διαχειριστές της ηµεδα-
πής εταιρείας, συντάσσουν δήλωση, η οποία αποτυπώνει µε
ακρίβεια τη χρηµατοοικονοµική κατάσταση της εταιρείας σε
χρόνο που δεν απέχει περισσότερο από έναν (1) µήνα από την
ηµεροµηνία της δηµοσιοποίησης της δήλωσης. Στη δήλωση του
πρώτου εδαφίου αναφέρεται, βάσει των πληροφοριών που το
Δ.Σ. ή οι διαχειριστές της ηµεδαπής εταιρείας διαθέτουν, κατά
την ηµεροµηνία έκδοσης της δήλωσης και µετά τη διενέργεια εύ-
λογων ερευνών, ότι δεν γνωρίζουν λόγους από τους οποίους να
συνάγεται ότι η µετατραπείσα εταιρεία, σύµφωνα µε το άρθρο
139ιζ δεν θα είναι σε θέση να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της,
όταν αυτές καταστούν ληξιπρόθεσµες. Η δήλωση του πρώτου
εδαφίου υποβάλλεται σε δηµοσιότητα µαζί µε το σχέδιο διασυ-
νοριακής µετατροπής, σύµφωνα µε το άρθρο 139ε. 

5. Η εφαρµογή του παρόντος δεν θίγει την ικανοποίηση ή την
εξασφάλιση χρηµατικών ή µη χρηµατικών υποχρεώσεων που
οφείλονται σε δηµόσιους φορείς και ιδίως το ελληνικό Δηµόσιο,
τον Ηλεκτρονικό Εθνικό Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης (e-
Ε.Φ.Κ.Α.) και το Ταµείο Επικουρικής Κεφαλαιοποιητικής Ασφάλι-
σης (Τ.Ε.Κ.Α.).

Άρθρο 139ια
Ενηµέρωση και διαβούλευση των εργαζοµένων

(άρθρο 86ια Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Στη διασυνοριακή µετατροπή εφαρµόζονται οι κανόνες περί
ενηµέρωσης και διαβούλευσης των εργαζοµένων που προβλέ-
πονται στο π.δ. 240/2006 (Α’ 252) ή, κατά περίπτωση, οι κανόνες
περί ενηµέρωσης και διαβούλευσης των εργαζοµένων που προ-
βλέπονται στο Κεφάλαιο ΙΒ’ του ν. 4052/2012 (Α’ 41).

2. Με την επιφύλαξη της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 139ε
και της παρ. 7 του άρθρου 139στ, η ενηµέρωση και διαβούλευση
των εργαζοµένων πραγµατοποιείται πριν από τη λήψη απόφασης
για την κατάρτιση του σχεδίου διασυνοριακής µετατροπής και
πριν από την έκθεση του άρθρου 139στ, ώστε να δίνεται αιτιο-
λογηµένη απάντηση στους εργαζόµενους πριν από τη συνέ-

λευση του άρθρου 139η.
3. Για τις πρακτικές λεπτοµέρειες της ενηµέρωσης και διαβού-

λευσης εφαρµόζεται το άρθρο 4 του π.δ. 240/2006.

Άρθρο 139ιβ
Συµµετοχή των εργαζοµένων στη διοίκηση 

της µετατραπείσας εταιρείας
(άρθρο 86ιβ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 2 του παρόντος, η µετατραπείσα
εταιρεία, εφόσον είναι ηµεδαπή, υπόκειται σε κανόνες περί συµ-
µετοχής των εργαζοµένων στη διοίκησή της, κατά το µέρος κατά
το οποίο αυτοί προβλέπονται στις κείµενες διατάξεις, ιδίως στις
παρ. 2 και 4 του         άρθρου 12 του Κανονισµού 2157/2001 του
Συµβουλίου, της 8ης Οκτωβρίου 2001, περί του καταστατικού
της ευρωπαϊκής εταιρείας («SE», L 294), το άρθρο 25 του          ν.
3412/2005 (Α’ 276) και το π.δ. 91/2006 (Α’ 92).

2. Ωστόσο, οι ισχύοντες κανόνες σχετικά µε τη συµµετοχή των
εργαζοµένων στη διοίκηση δεν έχουν εφαρµογή, αν η υπό µετα-
τροπή αλλοδαπή εταιρεία έχει, κατά τη διάρκεια του εξαµήνου
που προηγείται της δηµοσίευσης του σχεδίου διασυνοριακής µε-
τατροπής, µέσο αριθµό εργαζοµένων ίσο µε τα τέσσερα πέµπτα
(4/5) του ισχύοντος κατώτατου ορίου, όπως προβλέπεται στο δί-
καιο του κράτους µέλους στη δικαιοδοσία του οποίου υπόκειται,
και το οποίο ενεργοποιεί τη συµµετοχή των εργαζοµένων κατά
την έννοια της περ. ια) του άρθρου 2 του π.δ. 91/2006, ή εφόσον
οι κείµενες διατάξεις: 

α) δεν προβλέπουν τουλάχιστον το ίδιο επίπεδο συµµετοχής
των εργαζοµένων, όπως ίσχυε πριν από τη διασυνοριακή µετα-
τροπή στην υπό µετατροπή αλλοδαπή εταιρεία, µετρούµενο µε
την αναλογία των εκπροσώπων των εργαζοµένων µεταξύ των
µελών του διοικητικού ή εποπτικού οργάνου ή των επιτροπών
τους ή της οµάδας που διευθύνει τις παραγωγικές µονάδες της
επιχείρησης, εφόσον προβλέπεται η εν λόγω εκπροσώπηση, ή 

β) δεν προβλέπουν ότι οι εργαζόµενοι στις εγκαταστάσεις της
µετατραπείσας ηµεδαπής εταιρείας, οι οποίες βρίσκονται σε
άλλα κράτη µέλη, µπορούν να ασκούν τα ίδια δικαιώµατα συµ-
µετοχής µε αυτά που απολαµβάνουν οι εργαζόµενοι που απα-
σχολούνται στην ηµεδαπή.

3. Στην περίπτωση της παρ. 2, η συµµετοχή των εργαζοµένων
στη µετατραπείσα ηµεδαπή εταιρεία και ο ρόλος τους κατά τον
καθορισµό των αντίστοιχων δικαιωµάτων ρυθµίζονται, µε την επι-
φύλαξη των παρ. 4 έως 6, µε ανάλογη εφαρµογή των παρ. 2 και
4 του άρθρου 12 του Κανονισµού 2157/2001, του άρθρου 25 του
ν. 3412/2005, καθώς και των εξής διατάξεων του π.δ. 91/2006: 

α) των παρ. 1, 2, 3, 4, 5 και 7 του άρθρου 3, 
β) της παρ. 1, των περ. α), ζ) και η) της παρ. 2, καθώς και της

παρ. 3 του άρθρου 4, 
γ) του άρθρου 5, 
δ) του άρθρου 6, 
ε) της παρ. 1 του άρθρου 7, καθώς και του δευτέρου και τρίτου

εδαφίου της περ. β) της παρ. 2 του ίδιου άρθρου. Για τους σκο-
πούς του παρόντος και για την εφαρµογή των διατάξεων αναφο-
ράς που περιλαµβάνονται στο Τµήµα 3 του Παραρτήµατος του
π.δ. 91/2006, αντί του ποσοστού πενήντα τοις εκατό (50%) που
αναφέρεται στο δεύτερο εδάφιο της περ. β) της παρ. 2 του άρ-
θρου 7 του ίδιου π.δ., ισχύει ποσοστό ένα τρίτο (1/3),

στ) των άρθρων 8, 10 και 11, 
ζ) των περ. β), γ) και δ) του Τµήµατος 3 του Παραρτήµατος.
4. Στην παρ. 3, επί µετατραπείσας ηµεδαπής εταιρείας ισχύουν

τα εξής: 
α) Η ειδική διαπραγµατευτική οµάδα µπορεί να αποφασίσει,

µε πλειοψηφία των δύο τρίτων (2/3) των µελών που εκπροσω-
πούν τουλάχιστον τα δύο τρίτα (2/3) των εργαζοµένων, να µην
αρχίσει διαπραγµατεύσεις ή να τερµατίσει διαπραγµατεύσεις
που έχουν ήδη αρχίσει και να βασιστεί στους κανόνες συµµετο-
χής που ισχύουν στην ηµεδαπή.

β) Αν, αφού προηγηθούν διαπραγµατεύσεις, εφαρµόζονται οι
διατάξεις αναφοράς σχετικά µε τη συµµετοχή, το ποσοστό των
εκπροσώπων των εργαζοµένων στο διοικητικό όργανο της µετα-
τραπείσας εταιρείας δεν µπορεί να υπερβαίνει το ένα τρίτο (1/3)
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των µελών του οργάνου αυτού.
γ) Οι κανόνες περί συµµετοχής που ίσχυαν πριν από τη διασυ-

νοριακή µετατροπή εξακολουθούν να ισχύουν µέχρι την ηµερο-
µηνία εφαρµογής των µεταγενέστερα συµφωνηµένων κανόνων
ή, ελλείψει τέτοιων, µέχρι την εφαρµογή των κανόνων αναφοράς,
σύµφωνα µε το Τµήµα 3 του Παραρτήµατος του π.δ. 91/2006.

5. Αν µετατραπείσα ηµεδαπή εταιρεία λειτουργεί υπό καθε-
στώς συµµετοχής των εργαζοµένων, σύµφωνα µε τους κανόνες
της παρ. 2, η εταιρεία αυτή λαµβάνει υποχρεωτικά νοµική µορφή
που επιτρέπει την άσκηση των δικαιωµάτων συµµετοχής.

6. Αν µετατραπείσα ηµεδαπή εταιρεία λειτουργεί υπό καθε-
στώς συµµετοχής των εργαζοµένων, υποχρεούται να λαµβάνει
µέτρα, προκειµένου να διασφαλίσει, για τέσσερα (4) έτη από την
έναρξη ισχύος της διασυνοριακής µετατροπής, την προστασία
των δικαιωµάτων συµµετοχής των εργαζοµένων στην περίπτωση
µεταγενέστερης συγχώνευσης, διάσπασης ή µετατροπής, εγχώ-
ριας ή διασυνοριακής, εφαρµόζοντας κατ’ αναλογία τους κανό-
νες των παρ. 1 έως 5.

7. Η µετατραπείσα ηµεδαπή εταιρεία γνωστοποιεί αµελλητί και
µε κάθε πρόσφορο µέσο στους εργαζόµενους της ή στους εκ-
προσώπους τους το αποτέλεσµα των διαπραγµατεύσεων σχε-
τικά µε τη συµµετοχή των εργαζοµένων.

8. Η µετατραπείσα ηµεδαπή εταιρεία γνωστοποιεί εγγράφως
τον αριθµό των απασχολούµενων και τον αριθµό των εκπροσώ-
πων των εργαζοµένων, σύµφωνα µε τις προηγούµενες παραγρά-
φους, στις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, εντός τριµήνου από την έναρξη ισχύος
της διασυνοριακής µετατροπής.

Άρθρο 139ιγ
Πιστοποιητικό πριν από τη διασυνοριακή µετατροπή

(άρθρο 86ιγ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Η διαδικασία της διασυνοριακής µετατροπής υπόκειται σε
προληπτικό έλεγχο νοµιµότητας, σύµφωνα µε το παρόν, ως προς
το σκέλος που αφορά στην υπό µετατροπή ηµεδαπή εταιρεία.
Αρµόδια αρχή για τη διενέργεια του ελέγχου ορίζεται η Διεύ-
θυνση Εταιρειών της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης.

2. Η αρµόδια αρχή χορηγεί στην υπό µετατροπή ηµεδαπή εται-
ρεία «πιστοποιητικό πριν από τη διασυνοριακή µετατροπή», µε
το οποίο βεβαιώνονται η συµµόρφωσή της µε όλους τους σχετι-
κούς όρους και η ορθή εκτέλεση όλων των διαδικασιών και δια-
τυπώσεων που προηγούνται της ολοκλήρωσης της
διασυνοριακής µετατροπής, σύµφωνα µε το ελληνικό δίκαιο.
Στην ορθή εκτέλεση των εν λόγω διαδικασιών και διατυπώσεων
περιλαµβάνονται:

α) η συµµόρφωση µε ειδικές τοµεακές απαιτήσεις, περιλαµ-
βανοµένης της έγκρισης από εποπτική ή άλλη αρχή ή της υπο-
βολής γνωστοποίησης σε τέτοια αρχή, αν απαιτείται, και

β) η ικανοποίηση ή εξασφάλιση των χρηµατικών ή µη χρηµατι-
κών υποχρεώσεων που οφείλονται σε δηµόσιους φορείς και
ιδίως το ελληνικό Δηµόσιο και τους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλι-
σης.

3. H αίτηση για την έκδοση του πιστοποιητικού της παρ. 2, την
οποία υποβάλλει προς την αρµόδια αρχή η υπό µετατροπή ηµε-
δαπή εταιρεία, συνοδεύεται από: 

α) το σχέδιο διασυνοριακής µετατροπής,
β) την έκθεση και την επισυναπτόµενη γνώµη του άρθρου

139στ, καθώς και την έκθεση που αναφέρεται στο άρθρο 139ζ,
εφόσον υπάρχουν,

γ) παρατηρήσεις που υποβάλλονται σύµφωνα µε το άρθρο
139ε,

δ) την έγκριση του σχεδίου διασυνοριακής µετατροπής από
τη συνέλευση, όπου απαιτείται,

ε) τον αριθµό των εργαζοµένων τη στιγµή της κατάρτισης του
σχεδίου διασυνοριακής µετατροπής,

στ) την ύπαρξη θυγατρικών και την έδρα τους,
ζ) τις πληροφορίες σχετικά µε τη συµµόρφωση µε τις απαιτή-

σεις των περ. α) και β) της   παρ. 2, 
η) τη δήλωση της υπό µετατροπή ηµεδαπής εταιρείας ότι η

διαδικασία του άρθρου 139ιβ έχει αρχίσει, εφόσον απαιτείται.
Για τους σκοπούς της παρούσας, η αρµόδια αρχή µπορεί να

ζητεί τις ανωτέρω πληροφορίες των περ. ε) και ζ) απευθείας από
τις αρµόδιες κατά περίπτωση αρχές, αν δεν παρέχονται από την
ηµεδαπή εταιρεία.

4. Η αίτηση της παρ. 3, περιλαµβανοµένων των εγγράφων και
πληροφοριών από τα οποία συνοδεύεται, µπορεί να υποβάλλεται
στην αρµόδια αρχή και µόνο ηλεκτρονικά.

5. Στο πλαίσιο του ελέγχου νοµιµότητας των παρ. 1 και 2, η
αρµόδια αρχή:

α) εξετάζει όλα τα έγγραφα και τις πληροφορίες που υποβάλ-
λονται σε αυτήν, σύµφωνα µε την παρ. 3,

β) όσον αφορά στην κατ’ άρθρο 139ιβ συµµόρφωση µε τους
κανόνες συµµετοχής των εργαζοµένων, επαληθεύει ότι το σχέδιο
διασυνοριακής µετατροπής περιλαµβάνει πληροφορίες για τις
διαδικασίες µε τις οποίες καθορίζονται οι σχετικές ρυθµίσεις και
για τις πιθανές επιλογές σχετικά µε τις εν λόγω ρυθµίσεις,

γ) µεριµνά για την επαλήθευση των πληροφοριών της περ. ζ)
της παρ. 3.

6. Ο έλεγχος νοµιµότητας των παρ. 1 και 2 πραγµατοποιείται
εντός τριών (3) µηνών από την ηµεροµηνία λήψης των εγγράφων
και των πληροφοριών σχετικά µε την έγκριση της διασυνοριακής
µετατροπής από τη συνέλευση της υπό µετατροπή ηµεδαπής
εταιρείας, σύµφωνα µε την παρ. 3. Στο πλαίσιο του εν λόγω ελέγ-
χου: 

α) Εφόσον διαπιστωθεί ότι η διασυνοριακή µετατροπή πληροί
όλους τους σχετικούς όρους και ότι έχουν εκτελεσθεί όλες οι
απαραίτητες διαδικασίες και διατυπώσεις, η αρµόδια αρχή εκδί-
δει το πιστοποιητικό της παρ. 2, ή

β) εφόσον διαπιστωθεί ότι η διασυνοριακή µετατροπή δεν πλη-
ροί όλους τους σχετικούς όρους ή ότι δεν έχουν εκτελεσθεί όλες
οι απαραίτητες διαδικασίες και διατυπώσεις, η αρµόδια αρχή δεν
εκδίδει το πιστοποιητικό της παρ. 2 και ενηµερώνει την εταιρεία
για τους λόγους της απόφασής της. Σε αυτή την περίπτωση, η
αρµόδια αρχή µπορεί να δώσει στην εταιρεία τη δυνατότητα να
εκπληρώσει τις σχετικές προϋποθέσεις ή να ολοκληρώσει τις
διαδικασίες και τις διατυπώσεις εντός εύλογου χρονικού διαστή-
µατος. 

7. Η αρµόδια αρχή δεν εκδίδει το πιστοποιητικό της παρ. 2,
εφόσον διαπιστώσει, σύµφωνα µε τις επόµενες διατάξεις, ότι η
διασυνοριακή µετατροπή γίνεται για καταχρηστικούς ή δόλιους
σκοπούς που δύναται να οδηγήσουν στην αποφυγή ή στην κα-
ταστρατήγηση του ενωσιακού ή του εθνικού δικαίου ή σε εγκλη-
µατικούς σκοπούς. Στους σκοπούς αυτούς περιλαµβάνεται και
η αποφυγή υποχρεώσεων που µπορεί να προκύψουν από εν εξε-
λίξει δικαστικές ή διοικητικές διαδικασίες, οφειλόµενες σε παρα-
βίαση της ηµεδαπής νοµοθεσίας εν γένει, στον βαθµό που η
παραβίαση αυτή ενδέχεται να οδηγήσει στην επιβολή περαιτέρω
υποχρεώσεων στην ηµεδαπή εταιρεία, µεταξύ άλλων και έναντι
φυσικών προσώπων και οντοτήτων του ιδιωτικού δικαίου.

8. Εφόσον η αρµόδια αρχή, στο πλαίσιο του ελέγχου νοµιµό-
τητας που διενεργεί µε βάση τις ανωτέρω διατάξεις, έχει σοβα-
ρές ενδείξεις ότι η διασυνοριακή µετατροπή γίνεται για τους
σκοπούς της παρ. 7, λαµβάνει υπόψη όλα τα σχετικά γεγονότα
και περιστάσεις και τουλάχιστον τις διαθέσιµες σε αυτήν ενδεί-
ξεις για τα χαρακτηριστικά της εγκατάστασης στο κράτος µέλος
στο οποίο η υπό µετατροπή ηµεδαπή εταιρεία θα εγκατασταθεί
µετά από αυτήν, περιλαµβανοµένων του σκοπού της επιχείρη-
σης, του τοµέα της επένδυσης, του καθαρού κύκλου εργασιών
και των κερδών ή ζηµιών, του αριθµού των εργαζοµένων, της
σύνθεσης του ισολογισµού, της φορολογικής κατοικίας, των
στοιχείων ενεργητικού και της θέσης τους, του εξοπλισµού, των
πραγµατικών δικαιούχων της εταιρείας, του συνήθους τόπου ερ-
γασίας των εργαζοµένων και συγκεκριµένων οµάδων εργαζοµέ-
νων, του τόπου όπου πρέπει να καταβληθούν οι ασφαλιστικές
εισφορές, του αριθµού των εργαζοµένων που έχουν αποσπαστεί
κατά το έτος πριν από τη διασυνοριακή πράξη κατά τον Κανονι-
σµό 883/2004 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 29ης Απριλίου 2004 «για το συντονισµό των συστηµάτων κοι-
νωνικής ασφάλειας» (L 166) και του π.δ. 219/2000 (Α’ 190), του
αριθµού των εργαζοµένων που εργάζονται ταυτόχρονα σε πε-
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ρισσότερα από ένα κράτη µέλη κατά τον Kανονισµό 883/2004 και
των εµπορικών κινδύνων που αναλαµβάνονται από την εταιρεία,
πριν και µετά, τη διασυνοριακή µετατροπή. Όλα τα ανωτέρω
στοιχεία θεωρούνται ενδεικτικά στη συνολική αξιολόγηση και δεν
εξετάζονται µεµονωµένα. Η αρµόδια αρχή µπορεί να θεωρήσει
το γεγονός ότι η διασυνοριακή µετατροπή έχει ως αποτέλεσµα
ο τόπος της πραγµατικής διοίκησης ή της οικονοµικής δραστη-
ριότητας να βρίσκεται στο κράτος µέλος όπου η εταιρεία πρό-
κειται να καταχωριστεί µετά τη διασυνοριακή πράξη, ως ένδειξη
απουσίας περιστάσεων που οδηγούν σε κατάχρηση ή απάτη. 

9. Όταν για τους σκοπούς της αξιολόγησης βάσει των παρ. 7
και 8, είναι αναγκαίο να ληφθούν υπόψη πρόσθετες πληροφορίες
ή να διεξαχθούν πρόσθετες έρευνες, η περίοδος των τριών (3)
µηνών της παρ. 6 µπορεί να παραταθεί έως τρεις (3) επιπλέον
µήνες. 

10. Όταν, λόγω της πολυπλοκότητας της διασυνοριακής δια-
δικασίας, δεν είναι δυνατή η διενέργεια της αξιολόγησης βάσει
των παρ. 7 και 8, εντός των προθεσµιών που προβλέπονται στις
παρ. 6 και 9, η αιτούσα ενηµερώνεται από την αρµόδια αρχή για
τους λόγους της καθυστέρησης πριν από τη λήξη των προθε-
σµιών αυτών. 

11. Για τους σκοπούς του ελέγχου νοµιµότητας που διενεργεί-
ται σύµφωνα µε τις ανωτέρω διατάξεις, η αρµόδια αρχή δύναται
να προσφεύγει σε ανεξάρτητο εµπειρογνώµονα, διοριζόµενο
από την ίδια, ο οποίος δεν έχει καµία προηγούµενη ή τρέχουσα
σχέση µε την υπό µετατροπή ηµεδαπή εταιρεία που θα µπο-
ρούσε να επηρεάσει την ανεξαρτησία του. Σχετικά µε το πρό-
σωπο των ανεξάρτητων εµπειρογνωµόνων και τα κριτήρια
ανεξαρτησίας τους εφαρµόζεται ανάλογα το άρθρο 10.

12. Για την άσκηση των αρµοδιοτήτων της σύµφωνα µε τις ως
άνω διατάξεις, η αρµόδια αρχή µπορεί να συνεργάζεται µε επο-
πτικές, φορολογικές, ασφαλιστικές ή άλλες καθ’ ύλην αρµόδιες
ηµεδαπές αρχές και υπηρεσίες, περιλαµβανοµένων των δικαστι-
κών και εισαγγελικών αρχών και της Αρχής Καταπολέµησης της
Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές Δραστηριότητες του
άρθρου 47 του ν. 4557/2018 (Α’ 139), καθώς και µε αρχές που
προέρχονται από το κράτος µέλος της µετατραπείσας αλλοδα-
πής εταιρείας και να ανταλλάσσει ή να λαµβάνει από αυτές,
καθώς και από την υπό µετατροπή ηµεδαπή εταιρεία, όλες τις
πληροφορίες και τα έγγραφα, εµπιστευτικής φύσεως και µη, που
απαιτούνται για τη διενέργεια του προληπτικού ελέγχου νοµιµό-
τητας, περιλαµβανοµένου του ελέγχου αν η διασυνοριακή µετα-
τροπή γίνεται για καταχρηστικούς ή δόλιους σκοπούς που
δύναται να οδηγήσουν σε αποφυγή ή καταστρατήγηση του ενω-
σιακού ή εθνικού δικαίου. Για τη συνεργασία και ανταλλαγή πλη-
ροφοριών ανάµεσα στην αρµόδια αρχή και σε άλλες καθ’ ύλην
αρµόδιες ηµεδαπές αρχές και υπηρεσίες ή αρχές και υπηρεσίες
άλλων κρατών µελών εφαρµόζονται αναλόγως τα άρθρα 34, 34Α,
34Β και 34Γ του ν. 4557/2018. 

Άρθρο 139ιδ
Διαβίβαση «πιστοποιητικού πριν 

από τη διασυνοριακή µετατροπή»
(άρθρο 86ιδ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Το «πιστοποιητικό πριν από τη διασυνοριακή µετατροπή»
του άρθρου 139ιγ διαβιβάζεται στην αρχή κράτους µέλους προ-
ορισµού που είναι αρµόδια για τον έλεγχο νοµιµότητας της δια-
συνοριακής µετατροπής, ως προς το σκέλος της διαδικασίας
που αφορά στην ολοκλήρωση αυτής, µέσω του Συστήµατος Δια-
σύνδεσης Μητρώων Επιχειρήσεων της περ. δ) της παρ. 1 του άρ-
θρου 3 του ν. 4919/2022 (Α’ 71) και είναι διαθέσιµο µέσω αυτού. 

2. Η πρόσβαση στο «πιστοποιητικό πριν από τη διασυνοριακή
συγχώνευση» είναι δωρεάν για τις αρµόδιες αρχές της παρ. 1
και για τα οικεία µητρώα. 

Άρθρο 139ιε
Έλεγχος νοµιµότητας της διασυνοριακής µετατροπής

(άρθρο 86ιε Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Η διαδικασία της διασυνοριακής µετατροπής υπόκειται σε

έλεγχο νοµιµότητας, σύµφωνα µε το παρόν, ως προς το σκέλος
της που διέπεται από το ελληνικό δίκαιο, εφόσον αυτό είναι το
δίκαιο που θα διέπει τη µετατραπείσα εταιρεία. Αρµόδια αρχή
για τη διενέργεια του ως άνω ελέγχου ορίζεται η Διεύθυνση Εται-
ρειών της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανά-
πτυξης. Η αρµόδια αρχή ελέγχει, ιδίως, εάν η υπό µετατροπή
αλλοδαπή εταιρεία συµµορφώνεται µε τις διατάξεις του ηµεδα-
πού δικαίου περί συστάσεως και καταχώρισης εταιρειών και, εάν
οι τρόποι συµµετοχής των εργαζοµένων καθορίστηκαν σύµφωνα
µε το άρθρο 139ιβ. 

2. Για τους σκοπούς της παρ. 1, η υπό µετατροπή αλλοδαπή
εταιρεία υποβάλλει στην αρµόδια αρχή αίτηση για διενέργεια του
ελέγχου και για καταχώριση της διασυνοριακής µετατροπής στο
Γενικό Εµπορικό Μητρώο, η οποία συνοδεύεται από:

α) το σχέδιο διασυνοριακής µετατροπής και 
β) την έγκριση του σχεδίου διασυνοριακής µετατροπής από

τη συνέλευση, όπου απαιτείται. 
Επιπλέον, εφόσον συντρέχει περίπτωση, η υπό µετατροπή αλ-

λοδαπή εταιρεία υποβάλλει το συµβολαιογραφικό έγγραφο στον
τύπο του οποίου έχει υποβληθεί το καταστατικό της µετατραπεί-
σας ηµεδαπής εταιρείας.

3. Η αίτηση της παρ. 2, περιλαµβανοµένων των εγγράφων και
πληροφοριών από τα οποία συνοδεύεται, µπορεί να υποβάλλεται
και µόνο ηλεκτρονικά.

4. Η αρµόδια αρχή της παρ. 1 εγκρίνει τη διασυνοριακή µετα-
τροπή, µόλις διαπιστώσει ότι οι όροι των παρ. 1 και 2 έχουν πλη-
ρωθεί. 

5. Το πιστοποιητικό του άρθρου 139ιγ γίνεται δεκτό από την
αρµόδια αρχή της παρ. 1, ως επαρκής απόδειξη για την ορθή
ολοκλήρωση των εφαρµοστέων, πριν από τη διασυνοριακή µε-
τατροπή διαδικασιών και διατυπώσεων στο οικείο κράτος µέλος,
άνευ των οποίων η διασυνοριακή µετατροπή δεν µπορεί να εγ-
κριθεί.

Άρθρο 139ιστ
Ηµεροµηνία έναρξης αποτελεσµάτων 

της διασυνοριακής διάσπασης
(άρθρο 86ιζ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

Αν η εταιρεία υπό τη νέα νοµική της µορφή είναι ηµεδαπή, η
διασυνοριακή µετατροπή συντελείται µε την καταχώριση του
σχεδίου διασυνοριακής µετατροπής ή µε την καταχώριση του
συµβολαιογραφικού εγγράφου, εφόσον το καταστατικό της εται-
ρείας έχει υποβληθεί στον τύπο αυτόν, στο Γενικό Εµπορικό Μη-
τρώο, και εφόσον έχουν ολοκληρωθεί οι έλεγχοι των άρθρων
139ιγ και 139ιε. 

Άρθρο 139ιζ
Καταχώριση της διασυνοριακής µετατροπής

(άρθρο 86ιστ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Η διασυνοριακή µετατροπή υποβάλλεται στις διατυπώσεις
δηµοσιότητας του άρθρου 111. 

2. Αν η υπό διασυνοριακή µετατροπή εταιρεία είναι ηµεδαπή
η σχετική καταχώριση στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.)
αναφέρει:

α) ότι η διαγραφή της εταιρείας από το µητρώο είναι αποτέ-
λεσµα διασυνοριακής µετατροπής,

β) την ηµεροµηνία διαγραφής της εταιρείας από το µητρώο,
γ) τον αριθµό καταχώρισης, την επωνυµία και τη νοµική µορφή

της υπό µετατροπή εταιρείας.
3. Αν η µετατραπείσα εταιρεία είναι ηµεδαπή, η σχετική κατα-

χώριση στο Γ.Ε.ΜΗ. αναφέρει:
α) ότι η καταχώριση της µετατραπείσας εταιρείας στο µητρώο

είναι αποτέλεσµα διασυνοριακής µετατροπής,
β) την ηµεροµηνία καταχώρισης της µετατραπείσας εταιρείας

στο µητρώο,
γ) τον αριθµό καταχώρισης, την επωνυµία και τη νοµική µορφή

της µετατραπείσας εταιρείας.
4. Το Γ.Ε.ΜΗ. καθιστά τις πληροφορίες των παρ. 2 και 3 δια-

θέσιµες και προσβάσιµες δωρεάν και δηµοσίως µέσω του Συστή-
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µατος Διασύνδεσης Μητρώων Επιχειρήσεων (Σ.ΔΙ.ΜΗ.Ε. -
B.R.I.S.).

5. Αν η µετατραπείσα εταιρεία είναι ηµεδαπή, το Γ.Ε.ΜΗ. ενη-
µερώνει το µητρώο του κράτους µέλους της υπό µετατροπή
εταιρείας, µέσω του Σ.ΔΙ.ΜΗ.Ε. - B.R.I.S., ότι η µετατραπείσα
εταιρεία έχει καταχωριστεί και ότι η διασυνοριακή µετατροπή
έχει συντελεστεί.

6. Αν η υπό µετατροπή εταιρεία είναι ηµεδαπή, διαγράφεται
από το Γ.Ε.ΜΗ. αµέσως µόλις ληφθεί η ενηµέρωση της παρ. 5.

Άρθρο 139ιη
Αποτελέσµατα της διασυνοριακής µετατροπής

(άρθρα 86ιη και 86κ Οδηγίας 2017/1132/ΕΕ)

1. Από την ηµεροµηνία καταχώρισης της διασυνοριακής µετα-
τροπής, σύµφωνα µε το άρθρο 139ιστ:

α) όλα τα στοιχεία του ενεργητικού και του παθητικού της εται-
ρείας, συµπεριλαµβανοµένων όλων των συµβάσεων, πιστώσεων,
δικαιωµάτων και υποχρεώσεων, γίνονται στοιχεία της µετατρα-
πείσας εταιρείας,

β) οι εταίροι της εταιρείας συνεχίζουν να είναι εταίροι της µε-
τατραπείσας εταιρείας, εκτός εάν διέθεσαν τα µερίδιά τους,
κατά την παρ. 1 του άρθρου 139θ,

γ) τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις της εταιρείας τα οποία
απορρέουν από συµβάσεις εργασίας ή σχέσεις εργασίας και τα
οποία υφίστανται κατά την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος της δια-
συνοριακής µετατροπής γίνονται δικαιώµατα και υποχρεώσεις
της µετατραπείσας εταιρείας.

2. Διασυνοριακή µετατροπή που έχει αρχίσει να παράγει απο-
τελέσµατα σύµφωνα µε το παρόν δεν µπορεί να κηρυχθεί άκυρη,
χωρίς να θίγεται η δυνατότητα επιβολής άλλων µέτρων και κυ-
ρώσεων σύµφωνα µε διατάξεις αναγκαστικού δικαίου.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2019/2121 
ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ

ΤΗΣ 27ΗΣ ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2019 ΓΙΑ ΤΗΝ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ 
ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2017/1132 ΟΣΟΝ ΑΦΟΡΑ 

ΤΙΣ ΔΙΑΣΥΝΟΡΙΑΚΕΣ ΜΕΤΑΤΡΟΠΕΣ, 
ΣΥΓΧΩΝΕΥΣΕΙΣ ΚΑΙ ΔΙΑΣΠΑΣΕΙΣ

Άρθρο 6
Δηµοσίευση του σχεδίου σύµβασης συγχώνευσης - 

Τροποποίηση άρθρου 8 ν. 4601/2019

Στο άρθρο 8 του ν. 4601/2019 (Α’ 44), περί δηµοσίευσης του
σχεδίου σύµβασης συγχώνευσης: α) στην παρ. 1 επικαιροποιεί-
ται η νοµοθετική παραποµπή, β) η παρ. 2, περί εταιρειών που µε-
τέχουν στη συγχώνευση, καταργείται, γ) στην παρ. 3
διαγράφεται η φράση «καθώς και, κατά περίπτωση, στην ιστοσε-
λίδα της απορροφώσας εταιρείας για χρονικό διάστηµα ενός (1)
έτους από την ηµεροµηνία λήψης απόφασης για το σχέδιο σύµ-
βασης συγχώνευσης από τη συνέλευση ή τους εταίρους των
εταιρειών που µετέχουν στη συγχώνευση», δ) η παρ. 4 καταργεί-
ται, και το άρθρο 8 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 8
Δηµοσίευση του σχεδίου σύµβασης συγχώνευσης

1. Το σχέδιο σύµβασης συγχώνευσης καταχωρίζεται στο
Γ.Ε.ΜΗ. για καθεµία από τις εταιρείες που µετέχουν στη συγχώ-
νευση και δηµοσιεύεται στον διαδικτυακό του τόπο, σύµφωνα µε
τον ν. 4919/2022 (Α’ 71), ένα (1) τουλάχιστον µήνα πριν από την
ηµεροµηνία συνεδρίασης της συνέλευσης για τη λήψη απόφα-
σης για το σχέδιο σύµβασης συγχώνευσης ή πριν από την ηµε-
ροµηνία απόφασης των εταίρων γι’ αυτό.

2. Καταργείται. 
3. Το σχέδιο διατηρείται δηµοσιευµένο στον διαδικτυακό τόπο

του Γ.Ε.ΜΗ..
4. Καταργείται.»

Άρθρο 7
Δηµοσίευση του σχεδίου σύµβασης διάσπασης - 

Τροποποίηση άρθρου 60 ν. 4601/2019

Στο άρθρο 60 του ν. 4601/2019 (Α’ 44), περί δηµοσίευσης του
σχεδίου σύµβασης διάσπασης: α) στην παρ. 1 επικαιροποιείται
η νοµοθετική παραποµπή, β) η παρ. 2, περί εταιρειών που µετέ-
χουν στη συγχώνευση, καταργείται, γ) στην παρ. 3 διαγράφεται
η φράση «και, κατά περίπτωση, στην ιστοσελίδα των επωφελού-
µενων εταιρειών, για χρονικό διάστηµα ενός (1) έτους από την
ηµεροµηνία λήψης απόφασης επ’ αυτού, από τη συνέλευση ή
τους εταίρους των εταιρειών που µετέχουν στη διάσπαση», δ) η
παρ. 4 καταργείται, και το άρθρο 60 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 60
Δηµοσίευση του σχεδίου σύµβασης διάσπασης

1. Το σχέδιο σύµβασης διάσπασης καταχωρίζεται στο Γ.Ε.ΜΗ.
για καθεµία από τις εταιρείες που µετέχουν στη διάσπαση και
δηµοσιεύεται στον διαδικτυακό του τόπο σύµφωνα µε όσα ορί-
ζονται στον ν. 4919/2022 (Α’ 71) και, κατά περίπτωση, στην ιστο-
σελίδα των εταιρειών που µετέχουν στη διάσπαση, έναν (1) µήνα
τουλάχιστον πριν από την ηµεροµηνία συνεδρίασης της συνέ-
λευσης για τη λήψη απόφασης για το σχέδιο σύµβασης διάσπα-
σης ή πριν από την ηµεροµηνία απόφασης των εταίρων επ’
αυτού.

2. Καταργείται.
3. Το σχέδιο σύµβασης διάσπασης διατηρείται δηµοσιευµένο

στο διαδικτυακό τόπο του Γ.Ε.ΜΗ..
4. Καταργείται.»

Άρθρο 8
Κατάργηση έγκρισης Περιφερειάρχη 

για τη συγχώνευση εταιρειών - Τροποποίηση 
άρθρου 17 ν. 4601/2019

Στο άρθρο 17 του ν. 4601/2019 (Α’ 44), περί προληπτικού ελέγ-
χου νοµιµότητας: α) στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 επικαιροποι-
είται η νοµοθετική παραποµπή, β) η παρ. 2, περί εταιρειών που
µετέχουν στη συγχώνευση, καταργείται, γ) η παρ. 3 αντικαθίστα-
ται, και το άρθρο 17 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 17
Προληπτικός έλεγχος νοµιµότητας

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 5 του άρθρου 9 του         ν.
4548/2018 (Α’104), η δηµοσιότητα προϋποθέτει σε κάθε περί-
πτωση προηγούµενο έλεγχο της νοµιµότητας όλων των πράξεων
και διατυπώσεων που επιβάλλει ο παρών στις εταιρείες, οι οποίες
µετέχουν στη συγχώνευση. Ο έλεγχος νοµιµότητας του προ-
ηγούµενου εδαφίου περιορίζεται στην τήρηση των διατάξεων
του παρόντος και της εταιρικής νοµοθεσίας που διέπει τις εται-
ρείες που µετέχουν στη συγχώνευση, του καταστατικού και των
διατάξεων του ν. 4919/2022 (Α’ 71).

2. Καταργείται.
3. Η δηµοσιότητα στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.) σύµ-

φωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 16 διενεργείται από τις αρµόδιες
υπηρεσίες Γ.Ε.ΜΗ. του άρθρου 20 του ν. 4919/2022. Η υποβολή
σε δηµοσιότητα πραγµατοποιείται µετά την ολοκλήρωση του
ελέγχου νοµιµότητας της παρ. 1, για τη διενέργεια του οποίου
αρµόδια είναι η υπηρεσία Γ.Ε.ΜΗ., στην περιφέρεια της οποίας
έχει έδρα η απορροφώσα εταιρεία.

4. Εφόσον στη συγχώνευση µετέχει, ως απορροφώµενη ή
απορροφώσα µία τουλάχιστον από τις εταιρείες που αναφέρον-
ται στην παρ. 3 του άρθρου 9 του                 ν. 4548/2018, η εγ-
κριτική απόφαση εκδίδεται από το αρµόδιο όργανο του
Υπουργείου Ανάπτυξης.»

3780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 9
Κατάργηση έγκρισης Περιφερειάρχη 

για τη διάσπαση εταιρειών - Τροποποίηση 
άρθρου 69 ν. 4601/2019

Στο άρθρο 69 του ν. 4601/2019 (Α’ 44), περί προληπτικού ελέγ-
χου νοµιµότητας: α) στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 επικαιροποι-
είται η νοµοθετική παραποµπή, β) η παρ. 2, περί εταιρειών που
µετέχουν στη συγχώνευση, καταργείται, γ) η παρ. 3 αντικαθίστα-
ται, και το άρθρο 69 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 69
Προληπτικός έλεγχος νοµιµότητας

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 5 του άρθρου 9 του         ν.
4548/2018 (Α’ 104), η δηµοσιότητα προϋποθέτει σε κάθε περί-
πτωση προηγούµενο έλεγχο της νοµιµότητας όλων των πράξεων
και των διατυπώσεων που επιβάλλει ο παρών στις εταιρείες που
µετέχουν στη διάσπαση. Ο έλεγχος νοµιµότητας του προηγού-
µενου εδαφίου περιορίζεται στην τήρηση των διατάξεων του πα-
ρόντος νόµου, της εταιρικής νοµοθεσίας που διέπει τις εταιρείες
που µετέχουν στη διάσπαση, του καταστατικού τους και των δια-
τάξεων του ν. 4919/2022 (Α’ 71).

2. Καταργείται.
3. Η δηµοσιότητα στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.),

σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 68 διενεργείται από τις αρ-
µόδιες υπηρεσίες Γ.Ε.ΜΗ. του άρθρου 20 του ν. 4919/2022. Η
υποβολή σε δηµοσιότητα πραγµατοποιείται µετά την ολοκλή-
ρωση του ελέγχου νοµιµότητας της παρ. 1, για τη διενέργεια του
οποίου αρµόδια είναι η υπηρεσία Γ.Ε.ΜΗ., στην περιφέρεια της
οποίας έχει έδρα η επωφελούµενη εταιρεία. Στην περίπτωση
επωφελούµενων εταιρειών που δεν υπάγονται στην αρµοδιότητα
της ίδιας υπηρεσίας Γ.Ε.ΜΗ,. αρµόδιος για τον έλεγχο νοµιµό-
τητας σύµφωνα µε την παρ. 1 του παρόντος και την υποβολή σε
δηµοσιότητα, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 68 είναι ο
Υπουργός Ανάπτυξης.

4. Εφόσον στη διάσπαση µετέχει, ως διασπώµενη ή ως επω-
φελούµενη, έστω µία από τις εταιρείες που αναφέρονται στην
παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 4548/2018 η εγκριτική απόφαση εκ-
δίδεται από το αρµόδιο όργανο του Υπουργείου Ανάπτυξης.»

Άρθρο 10
Κατάργηση έγκρισης Περιφερειάρχη 

για τη µετατροπή εταιρειών - Τροποποίηση 
άρθρου 112 ν. 4601/2019

Στο άρθρο 112 του ν. 4601/2019 (Α’ 44) περί προληπτικού
ελέγχου νοµιµότητας: α) στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 επικαι-
ροποιείται η νοµοθετική παραποµπή, β) η παρ. 2, περί εταιρειών
που µετέχουν στη συγχώνευση, καταργείται, γ) η παρ. 3 αντικα-
θίσταται, και το άρθρο 112 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 112
Προληπτικός έλεγχος νοµιµότητας

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 5 του άρθρου 9 του         ν.
4548/2018 (Α’ 104), η δηµοσιότητα προϋποθέτει σε κάθε περί-
πτωση προηγούµενο έλεγχο της νοµιµότητας όλων των πράξεων
και διατυπώσεων που επιβάλλει ο παρών στην υπό µετατροπή
εταιρεία. Ο έλεγχος νοµιµότητας του προηγούµενου εδαφίου πε-
ριορίζεται στην τήρηση των διατάξεων του παρόντος, της εται-
ρικής νοµοθεσίας που διέπει την υπό µετατροπή εταιρεία, του
καταστατικού αυτής και των διατάξεων του ν. 4919/2022 (Α’ 71).

2. Καταργείται.
3. Η δηµοσιότητα στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.),

σύµφωνα µε την παρ. 1, διενεργείται από       τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες Γ.Ε.ΜΗ. του άρθρου 20 του          ν. 4919/2022. Η υποβολή
σε δηµοσιότητα πραγµατοποιείται µετά την ολοκλήρωση του
ελέγχου νοµιµότητας της παρ. 1, για τη διενέργεια του οποίου
µόνη αρµόδια είναι η υπηρεσία Γ.Ε.ΜΗ., στην περιφέρεια της
οποίας έχει έδρα η υπό µετατροπή εταιρεία.»

Άρθρο 11
Επικαιροποίηση παραποµπών - 

Τροποποίηση άρθρου 142 ν. 4601/2019

Στο άρθρο 142 του ν. 4601/2019 (Α’ 44), περί παραποµπών στις
διατάξεις που αφορούν συγχωνεύσεις, διασπάσεις και µετατρο-
πές: α) το υφιστάµενο άρθρο διαµορφώνεται ως παρ. 1 και γίνον-
ται νοµοτεχνικές βελτιώσεις, β) προστίθεται παρ. 2, και το άρθρο
142 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 142
Παραποµπές

1. Όπου διάταξη νόµου παραπέµπει στις περί συγχωνεύσεων,
διασπάσεων ή µετατροπών διατάξεις του        κ.ν. 2190/1920 (Α’
28), του ν. 3190/1955 (Α’ 249), του      ν. 1667/1986 (Α’ 196), του ν.
4072/2012 (Α’ 143) ή άλλων νοµοθετηµάτων, όσον αφορά εταιρι-
κές µορφές που εµπίπτουν στην παρ. 1 του άρθρου 2, από την
έναρξη ισχύος του παρόντος η παραποµπή αυτή νοείται ότι ανα-
φέρεται στις αντίστοιχες διατάξεις του παρόντος.

2. Όπου διάταξη νόµου παραπέµπει στον περί διασυνοριακών
συγχωνεύσεων ν. 3777/2009 (Α’ 127), νοείται ότι παραπέµπει στο
Κεφάλαιο ΙΒ’ του παρόντος.»

Άρθρο 12
Διόρθωση σφάλµατος στο άρθρο 147 του ν. 4601/2019

Στο άρθρο 147 του ν. 4601/2019 (Α’ 44) επέρχονται νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις, στο εισαγωγικό εδάφιο αφαιρείται η παραποµπή
στην παρ. 4, και το άρθρο 147 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 147
Καταργούµενες διατάξεις

Με την επιφύλαξη του άρθρου 141, από την έναρξη ισχύος του
παρόντος καταργούνται:

α) τα άρθρα 66 έως 89 του κ.ν. 2190/1920 (Α’ 216),
β) τα άρθρα 51 και 53 έως 55 του ν. 3190/1955 (Α’ 91),
γ) το δεύτερο εδάφιο του άρθρου 87, τα άρθρα 106 έως 115

και τα άρθρα 282, 282Α και 283 του ν. 4072/2012 (Α’ 86),
δ) οι παρ. 4 και 5 του άρθρου 10 και το άρθρο 16 του     ν.

1667/1986 (Α’ 196),
ε) η παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 2166/1993 (Α’ 137),
στ) κάθε άλλη γενική ή ειδική διάταξη, η οποία αντίκειται στις

διατάξεις του παρόντος.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 13
Εξουσιοδοτικές διατάξεις - 

Προσθήκη άρθρου 140α στον ν. 4601/2019

Στον ν. 4601/2019 (Α’ 44) προστίθεται άρθρο 140α ως εξής:

«Άρθρο 140α
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης προσδιορίζονται τα
απαραίτητα στοιχεία και δικαιολογητικά που υποβάλλουν οι ενδια-
φερόµενοι για τη διενέργεια των ελέγχων των άρθρων 53ιβ, 103ιγ,
και 139ιγ, η διαδικασία υποβολής τους και κάθε άλλο σχετικό τε-
χνικό ή λεπτοµερειακό ζήτηµα.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης, Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών και Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης προσδιορίζεται η διαδικασία αυτεπάγγελτης αναζήτησης
των στοιχείων και των δικαιολογητικών που είναι απαραίτητα για
τη διενέργεια των ελέγχων των άρθρων 53ιβ, 103ιγ, και 139ιγ από
τις αρµόδιες αρχές και ιδίως από την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµο-
σίων Εσόδων και τον Ηλεκτρονικό Εθνικό Φορέα Κοινωνικής
Ασφάλισης, καθώς και κάθε άλλο σχετικό τεχνικό ή λεπτοµερει-
ακό ζήτηµα.»
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Άρθρο 14
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) τα άρθρα 1 έως και 17 του ν. 3777/2009 (Α’ 127), περί δια-

συνοριακών συγχωνεύσεων, και
β) η παρ. 3 του άρθρου 1 του ν. 4601/2019 (Α’ 44), περί εφαρ-

µογής του ν. 3777/2009 (Α’ 127) στην περίπτωση των διασυνο-
ριακών συγχωνεύσεων κεφαλαιουχικών εταιρειών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΡΥΘΜΗ

ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΗΣ ΑΓΟΡΑΣ

Άρθρο 15
Υποχρέωση ανακοίνωσης ανατιµήσεων προϊόντων 

1. Oι επιχειρήσεις υπεραγορών τροφίµων και άλλων προϊόντων
που ασκούν δραστηριότητες λιανικής πώλησης («super mar-
kets»), των οποίων ο συνολικός ετήσιος κύκλος εργασιών υπερ-
βαίνει τα ενενήντα εκατοµµύρια (90.000.000) ευρώ, βάσει των
οικονοµικών καταστάσεων της αµέσως προηγούµενης, από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, διαχειριστικής περιόδου, ανακοι-
νώνουν στο Υπουργείο Ανάπτυξης οποιαδήποτε αύξηση τιµής
αγοράς από προµηθευτή καταναλωτικών προϊόντων που είναι
απαραίτητα για την αξιοπρεπή διαβίωση ή παρουσιάζουν υψηλή
ζήτηση.

2. Οι ανακοινώσεις αύξησης τιµών της παρ. 1 αξιοποιούνται
για τον έλεγχο της εφαρµογής του άρθρου 54 του ν. 5045/2023
(Α’136) στο σύνολο της εφοδιαστικής αλυσίδας των προϊόντων
που διατίθενται από τις επιχειρήσεις της παρ. 1, στο καταναλω-
τικό κοινό, καθώς και για την παρακολούθηση της εξέλιξης των
τιµών χονδρικής πώλησης των προϊόντων µε σκοπό τον σχεδια-
σµό δηµόσιων πολιτικών για την αντιµετώπιση ατελειών της αγο-
ράς. 

3. Τα στοιχεία που παρέχονται διά των ως άνω ανακοινώσεων
παραµένουν εµπιστευτικά για τη διαφύλαξη του υγιούς ανταγω-
νισµού και για την τήρηση του εµπορικού απορρήτου των επιχει-
ρήσεων της παρ. 1, κατά την παρ. 4 του άρθρου 22α του ν.
1733/1987 (Α’ 171). 

4. Αρµόδιες αρχές για τη διαχείριση των ανακοινώσεων της
παρ. 1 ορίζονται:

α) η Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης,
και

β) η Διυπηρεσιακή Μονάδα Ελέγχου της Αγοράς.
5. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου της παρ. 4, επιβάλλεται

εις βάρος του ελεγχόµενου προσώπου πρόστιµο πενήντα χιλιά-
δων (50.000) ευρώ, κάθε φορά που αυτό αποκρύπτει, παραποιεί
ή δεν προσκοµίζει τις ανακοινώσεις της παρ. 1 ή τα στοιχεία που
αποδεικνύουν την ορθότητά τους.

6. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης δύνανται να εξειδι-
κεύονται οι κατηγορίες των προϊόντων που εµπίπτουν στο πεδίο
εφαρµογής του παρόντος, το περιεχόµενο της ανακοίνωσης, να
καθορίζεται η διαδικασία αποστολής και διαχείρισης των ανακοι-
νώσεων της παρ. 1, καθώς και επιβολής των κυρώσεων της παρ.
5 και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του πα-
ρόντος.

7. Το παρόν ισχύει µέχρι την 31η Μαΐου 2024. 

Άρθρο 16
Επισήµανση προϊόντων µε δέσµευση µείωσης τιµής -

Πρωτοβουλία «Μόνιµη Μείωση Τιµής»

1. Οι επιχειρήσεις παραγωγής ή χονδρικής εµπορίας κατανα-
λωτικών προϊόντων δύνανται να συµµετέχουν στην πρωτοβουλία
«Μόνιµη Μείωση Τιµής» εφόσον αποστείλουν, µέχρι την 30ή Νο-
εµβρίου 2023, έγγραφη δέσµευση προς το Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης που περιλαµβάνει:

α) τον µοναδικό κωδικό («barcode»), την επωνυµία, το είδος
και το περιεχόµενο του προϊόντος, εκφρασµένου σε κατάλληλη
µονάδα µέτρησης, 

β) την αντισυµβαλλόµενη επιχείρηση και
γ) δέσµευση για τη µείωση της τιµής πώλησης στις επιχειρή-

σεις υπεραγορών τροφίµων και άλλων προϊόντων που ασκούν
δραστηριότητες λιανικής πώλησης («super markets»), των
οποίων ο συνολικός ετήσιος κύκλος εργασιών υπερβαίνει τα ενε-
νήντα εκατοµµύρια (90.000.000) ευρώ, βάσει των οικονοµικών
καταστάσεων της αµέσως προηγούµενης, από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, διαχειριστικής περιόδου, σε σχέση µε
αυτήν της τελευταίας προµήθειας, µέχρι τη 19η Σεπτεµβρίου
2023, εξαιρουµένων των προωθητικών ενεργειών, κατά τουλάχι-
στον πέντε τοις εκατό (5%), για τους επόµενους έξι (6) µήνες
από τον χρόνο της αποστολής της έγγραφης δέσµευσης.

2. Τα προϊόντα της παρ. 1 επισηµαίνονται µε ευκρινές ειδικό
σήµα στον χώρο πώλησης (ράφι) των προϊόντων που συµµετέ-
χουν στην πρωτοβουλία «Μόνιµη Μείωση Τιµής» µε µέριµνα των
επιχειρήσεων της περ. β) της παρ. 1.

3. Οι επιχειρήσεις της περ. β) της παρ. 1 µεταφέρουν πλήρως
τις µειωµένες τιµές πώλησης των προµηθευτών τους στον τελικό
καταναλωτή. Για τα προϊόντα της παρ. 1 εφαρµόζεται ο έλεγχος
του µέγιστου περιθωρίου κέρδους του άρθρου 54 του ν.
5045/2023 (Α’ 136), για το χρονικό διάστηµα της παρ. 6. Ειδικά,
για τα προϊόντα που δεν είναι απαραίτητα για την αξιοπρεπή δια-
βίωση των καταναλωτών κατά το άρθρο 54 του ν. 5045/2023,
κατά την εφαρµογή του παρόντος το περιθώριο µικτού κέρδους
ανά µονάδα δεν υπερβαίνει το αντίστοιχο περιθώριο µικτού κέρ-
δους ανά µονάδα, µέχρι τη 19η Σεπτεµβρίου 2023.

4. Σε περίπτωση µη τήρησης της έγγραφης δέσµευσης της
παρ. 1, επιβάλλεται πρόστιµο ύψους πενήντα χιλιάδων (50.000)
ευρώ ανά κωδικό προϊόντος. Η χρήση του ειδικού σήµατος, από
τις επιχειρήσεις της περ. β) της παρ. 1, σε προϊόντα που δεν συµ-
µετέχουν στην πρωτοβουλία «Μόνιµη Μείωση Τιµής» τιµωρείται
µε πρόστιµο ύψους δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ ανά κατάστηµα
και ανά κωδικό προϊόντος. Η αντιποίηση της πρωτοβουλίας «Μό-
νιµη Μείωση Τιµής» ή η αποµίµηση του ειδικού σήµατος της παρ.
2 τιµωρείται µε πρόστιµο ύψους δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ
ανά κωδικό προϊόντος και ανά κατάστηµα. Τα ως άνω πρόστιµα
δεν αποκλείουν την εφαρµογή των άρθρων 9 έως 9θ του ν.
2251/1994 (Α’ 191), περί αθέµιτων εµπορικών πρακτικών.

5. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης δύνανται να προ-
βλέπονται συγκεκριµένες κατηγορίες προϊόντων που εµπίπτουν
στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος, να καθορίζεται η διαδικασία
αποστολής και διαχείρισης των έγγραφων δεσµεύσεων της παρ.
1, καθώς και επιβολής των κυρώσεων της παρ. 4, οι λεπτοµέρειες
σχετικά µε την εφαρµογή της επισήµανσης της παρ. 2, καθώς
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του πα-
ρόντος.

6. Το παρόν ισχύει µέχρι την 31η Μαΐου 2024. 

Άρθρο 17
Ανακοίνωση ενδεικτικών τιµών λιανικής πώλησης 

οπωροκηπευτικών προϊόντων

1. Oι επιχειρήσεις υπεραγορών τροφίµων και άλλων προϊόντων
που ασκούν δραστηριότητες λιανικής πώλησης («super mar-
kets»), των οποίων ο συνολικός ετήσιος κύκλος εργασιών υπερ-
βαίνει τα ενενήντα εκατοµµύρια (90.000.000) ευρώ, βάσει των
οικονοµικών καταστάσεων της αµέσως προηγούµενης, από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, διαχειριστικής περιόδου, ανακοι-
νώνουν στο Υπουργείο Ανάπτυξης λιανικές τιµές πώλησης οπω-
ροκηπευτικών προϊόντων σε τακτά χρονικά διαστήµατα.

2. Το Υπουργείο Ανάπτυξης ανακοινώνει ενδεικτικές τιµές λια-
νικής πώλησης οπωροκηπευτικών προϊόντων στους καταναλω-
τές, ιδίως µέσω των ιστοτόπων του Υπουργείου Ανάπτυξης και
της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου, καθώς και του «e-katanalo-
tis».

3. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Ανά-
πτυξης, µετά από εισήγηση του Διοικητή της Διυπηρεσιακής Μο-
νάδας Ελέγχου της Αγοράς, επιβάλλεται πρόστιµο είκοσι
χιλιάδων (20.000) ευρώ στους υπόχρεους της παρ. 1, κάθε φορά
που δεν προβαίνουν στις ανακοινώσεις λιανικών τιµών πώλησης
οπωροκηπευτικών προϊόντων, εκτός αν η παράλειψη της ανακοί-
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νωσης τιµών οφείλεται σε λόγους ανωτέρας βίας ή αντικειµενι-
κούς λόγους τεχνικής αδυναµίας.

4. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης δύνανται να εξειδι-
κεύονται οι κατηγορίες των προϊόντων που εµπίπτουν στο πεδίο
εφαρµογής του παρόντος, το περιεχόµενο των ανακοινώσεων,
να καθορίζονται η διαδικασία, τα χρονικά διαστήµατα αποστολής
και η διαχείριση των ανακοινώσεων της παρ. 1, καθώς και επιβο-
λής των κυρώσεων της παρ. 3 και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέ-
ρεια για την εφαρµογή του παρόντος.

5. Το παρόν ισχύει µέχρι την 31η Μαΐου 2024. 

Άρθρο 18
Παράταση προθεσµιών διεξαγωγής γενικών 

συνελεύσεων κεφαλαιουχικών εταιρειών 
για το έτος 2023

Για το έτος 2023 η προθεσµία διεξαγωγής της γενικής συνέ-
λευσης της παρ. 1 του άρθρου 119 του ν. 4548/2018 (Α’ 104),
της παρ. 2 του άρθρου 69 του ν. 4072/2012     (Α’ 86) και της παρ.
2 του άρθρου 10 του ν. 3190/1955 (Α’ 91) παρατείνεται κατά πε-
νήντα (50) ηµερολογιακές ηµέρες. Προθεσµίες που συνδέονται
µε την υποβολή πρακτικών συνελεύσεων των µετόχων ή εταίρων
και εγκεκριµένων οικονοµικών καταστάσεων στο Γενικό Εµπο-
ρικό Μητρώο παρατείνονται αναλόγως.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 19
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος εκκινεί από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται ειδικότερα σε
επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,...................................2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 16.47’ λύεται η συνεδρίαση για µεθαύριο,
ηµέρα Παρασκευή 29 Σεπτεµβρίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζή-
τηση επικαίρων ερωτήσεων.
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1. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

7. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

2.ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

6. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ». 

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                     ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


